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مناسبت ها

۲۶ مهر شهادت امام رضا علیه السلام [ ٢٩ صفر ]
[ October 17 ] ۲۶ مهر روز جهانی ریشه کنی فقر

۲۶ مهر روز تربیت بدنی و ورزش
۲۷ مهر هجرت پیامبر اکرم از مکه به مدینه [ ١ ربيع الاول ]

۱ آبان روز آمار و برنامه ریزی



 

1- جلوگیري از خام فروشی با ظرفیت پالایشگاه ها - روزنامه تجارت

2- راه حل مشکل معیشتی کارگران در دوران کرونا - سپاهان نیوز

3- رویدادهاي مهم مجلس شوراي اسلامی در 27 مهرماه - رادیو فرهنگ

4- دشمنان براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند/به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم - رکنا

5- وعده روحانی در رکود سنگین سه ماهه بورس و اعلام بزرگترین دغدغه  دولت - بورس پرس

6- لزوم پاسخگویی دستگاه هاي مخل تولید - میزان

7- اختصاص 459 میلیارد تومان اعتبار به پروژه هاي اشتغال زایی سمنان - خبرگزاري مهر

8- 8 سوال از «محمد جواد ظریف» اعلام وصول شد - جهان نیوز

9- کمر صنعت و تولید زیر بار مالیات بر ارزش افزوده خم شد/ وعده سرِخرمن رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس به

تولیدکنندگان - دانشجو

10- به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم - روزنامه فرهیختگان

11- نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان افتتاح شد - جنوب پرس

12- پشت پرده تعطیلی دنباله دار کنسرت ها؛ هراس کرونا یا طمع سود بیشتر؟ - جنوب پرس

13- توسعه فعالیتهاي گردشگري در بوستان آزادگان - شوراي شهر تهران

14- قانون مناطق آزاد اصلاح می شود - عصر ایران

15- نسیم پاییزي کوچ در خراسان شمالی - خبرگزاري صدا و سیما

16- تفاهمنامه وزارتخانه هاي میراث فرهنگی و ورزش با هدف «توسعه گردشگري» - ایمنا

17- مرکز نیکوکاري «نهال امید» در دانشگاه شهید چمران اهواز افتتاح شد - خبرگزاري قرآن

18- اجراي طرح ملی «ایران قوي» در مساجد سمنان - خبرگزاري قرآن

19- بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت در کرمانشاه - باشگاه خبرنگاران جوان

20- دشمنان براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند - روزنامه نصف جهان

21- چابهار در پرداخت تسهیلات روستایی صندوق کارآفرینی امید در سیستان و بلوچستان سرآمد است. - صندوق کارآفرینی امید

22- راه اندازي بزرگترین بازارچه فروش زعفران کشور در تربت حیدریه - ایرنا

23- چراغ خانه عروس زاگرس روشن از سرمایه گذاري هاي حوزه نفت و گاز - ایرنا

24- منتظر تایید ایجاد منطقه آزاد اردبیل در مجمع تشخیص مصلحت نظام هستیم - ایرنا

25- 13 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به عشایر لرستان پرداخت شد - دانا

26- تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي و انجمن بازاریابی ایران شعبه استان کردستان منعقد شد -
تابناك

27- افزایش 70 درصدي مال الاجاره موقوفات ابرکوه در 6 ماه - خبرگزاري فارس

28- بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند / دنبال مقابله با نوسانات قیمتی

هستیم/ ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاها، از برنامه هاي دولت در حوزه معیشت مردم ... - خبر ایران



29- اعضاي جدید شوراي پژوهش و فناوري دانشگاه فنی و حرفه اي کشور منصوب شدند - اخبار علمی

30- نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان افتتاح شد - خبرگزاري مهر

31- پولسازي پیشتاز مسائل در حوزه علوم انسانی شده است - رادیو گفت و گو

32- امضاي تفاهم نامه با وزارت ورزش و جوانان در راستاي توسعه گردشگري ورزشی - میراث آریا

33- نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان افتتاح شد - باشگاه خبرنگاران جوان

34- ماسک مشمول استاندارد اجباري است؟ - فصل اقتصاد

35- ضوابط بیمه اي نیروي کار ایرانی اعزامی به خارج از کشور - خبرگزاري مهر

36- دولت با برنامه  ریزي مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است - ایران اکونومیست

37- بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت در کرمانشاه - تسنیم

38- پرداخت تسهیلات قرض الحسنه  بیش از 26 میلیارد تومانی به نیازمندان خراسان شمالی - ایسنا

39- افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان - ایسنا

40- از ماشین دودي تا ماشین برقی - پدال نیوز

41- بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت در کرمانشاه - مشرق

42- بوستان زندگی افتتاح می شود - آریا نیوز

43- به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم - بانکداري الکترونیک

44- راه حل مشکل معیشتی کارگران در دوران کرونا - بانکداري الکترونیک

45- گزارش هاي منظم از روند عملیات بازار باز ارائه شود - صداي پول

46- گردشگري کشاورزي، فرصتی براي بهبود فضاي هویتی روستا ها - باشگاه خبرنگاران جوان

47- راه اندازي 191 مرکز نیکوکاري در خوزستان - خبرگزاري صدا و سیما

48- پرداخت 145 فقره تسهیلات با اعتبار 45 میلیارد ریال به صندوق هاي خرد محلی در استان - تابناك

49- کارگران در آئینه نهادهاي مالی - بنکر

50- افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان - خوز 24

51- انتخابات اعضاي جدیدکانون کارآفرینان استان مازندران در محل مجتمع گردشگري میزبان بابلسر برگزار شد - آریا نیوز

52- بیش از 13 میلیارد ریال وام اشتغال به روستاییان خراسان شمالی داده می شود - بازار کار

53- نوحه ماندگار را کودکان هم می خوانند - شهید نیوز

54- راه حل مشکل معیشتی کارگران در دوران کرونا - خبر فوري

55- 45 واحد تولیدي درب ضدسرقت در سلماس فعال است - خبر فوري

56- حسن روحانی: دولت مانع فروپاشی کشور شده است - دیده بان ایران

57- آمار بیکاري در فسا نسبت به شهرستان هاي دیگر بالاست - تابناك

58- هدایت نقدینگی به سمت بازارسرمایه در دستور کار دولت - فصل اقتصاد

59- قانون مناطق آزاد اصلاح می شود - فکر اقتصادي

60- ماجراي واردات گلابی به کشور چه بود؟ - جماران

61- رعایت ضوابط زیست محیطی در فعالیت هاي معدنی کشور - فلزات آنلاین



62- دشمنان براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند/ نباید اجازه داد برخی افراد معدود زمینه  ساز تحقق

آرزوهاي شوم بدخواهان شوند - گیل خبر

63- قانون مناطق آزاد اصلاح می شود - روزنامه جهان اقتصاد

64- 45 میلیارد ریال به صندوق هاي خُرد محلی ایلام پرداخت شد - روزنامه سپهر غرب

65- «زیبا» در میان زنان برگزیده جهان - سپاهان نیوز

66- قانون مناطق آزاد اصلاح می شود - سپاهان نیوز

67- برگزاري دوره هاي آنلاین و رایگان در دانشگاه "هاروارد" - ایسنا

68- تشریح شرایط بافت هاي ناکارآمد شهري البرز توسط استاندار و اعلام آمادگی مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید -
روزنامه پیام سپیدار

69- نشان عالی مدیر سال بازهم به ایران کیش رسید - ایستانیوز

70- بیش از 13 میلیارد ریال وام اشتغال به روستاییان خراسان شمالی داده می شود - ایرنا

71- کارآفرینی 13 بانوي شهر کلاته خیج - بسیج نیوز

72- البرز 62 منطقه با بافت ناکارآمد شهري دارد/افزایش 3درصدي جمعیت روستایی البرز - برنا نیوز

73- هشت سوال از ظریف اعلام وصول شد - شبستان

74- دشمنان، براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند/به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم - حزب االله نیوز

75- افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان - شبستان

76- روحانی: به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم - صبحانه آنلاین

77- دشمن دنبال منازعات داخلی است/ با نوسانات قیمتی مقابله خواهیم کرد - قم پرس

78- طول مدت محدودیت هاي کرونا باید حداقل یک ماه باشد - قم پرس

79- ادامه بیمه پسران 20 سال به بالا - خبرگزاري صدا و سیما

80- اعلام وصول 8 سوال از ظریف + جزئیات - نامه نیوز

81- خراسان جنوبی، دومین استان کشور در کاهش نرخ بیکاري - خبرگزاري صدا و سیما

82- راه اندازي 191 مرکز نیکوکاري خوزستان - خبرگزاري صدا و سیما

83- حرکت مستمر دولت از بازسازي مناطق سیلزده تا فعالیت هاي عمرانی - شبکه ایران

84- جلسه مشترك صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد و بنیاد وفاق سبز علوي - صندوق کارآفرینی امید

85- اختتامیه جشنواره مشترك صندوق کارآفرینی امید و کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان با رویکرد معرفی مشاغل -
صندوق کارآفرینی امید

86- پرداخت 290میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در چابهار - صندوق کارآفرینی امید

87- مراسم معارفه سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید برگزار شد - صندوق کارآفرینی امید

88- «فرهاد حکیم نیا» سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید در البرز شد - خبر آنلاین

89- 45 میلیارد ریال به صندوق هاي خُرد محلی ایلام پرداخت شد - ایرنا

90- جمعیت روستایی البرز سه درصد افزایش یافت - ایرنا

91- گفتگوي صریح خبرگزاري مهر با محمد اله یاري - موسیقی ایرانیان

92- سلطانی فر: به دنبال ایجاد اشتغال و درآمدزایی هستیم - ملیت



93- بازگشت ارزش پول ملی و مدیریت بازار نیازمند عزم جهادي مدیران است - خانه ملت

94- تحقق 80 درصد از برنامه کاریابی براي مددجویان قزوینی - صبح قزوین

95- 7 هزار فرصت شغلی جدید در بخش صنعت قم ایجاد شد - شاتا

96- ضرورت توجه جدي به مناطق ویژه اقتصادي زاگرس و قصر شیرین - شاتا

97- دشمن دنبال منازعات داخلی است/ با نوسانات قیمتی مقابله خواهیم کرد - خبرگزاري دفاع مقدس

98- وعده رئیس جمهور درباره قیمت کالاها - گسترش صنعت معدن تجارت

99- وعده رئیس جمهور براي حمایت از معیشت خانوده و تشدید نظارت بر قیمتها - حوزه نیوز

100- نوشته آقاي استادي در تشکر از استاد خسروپناه - حوزه نیوز

101- شناسایی هزار نقطه نصب پنل خورشیدي براي مددجویان خراسان شمالی - باشگاه خبرنگاران جوان

102- دومین نشست هم اندیشی در حوزه پایش و کاهش آلایندگی مسایل زیست محیطی واحدهاي صنعتی استان - آریا نیوز

103- 8 سؤال ملی از محمد جواد ظریف اعلام وصول شد - موج

104- با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم - پایگاه دولت

105- زیان 20 هزار میلیارد تومانی کرونا و تحریم به بیمه - بانکداري ایرانی

106- سلطانی فر: ورزش در دولت تدبیر و امید خیلی خوب جلو رفته / دیدید با برد پرسپولیس چه نشاطی در جامعه به وجود

آمد؟ - دانشجو

107- اعلام وصول 8 سؤال ملی از محمد جواد ظریف - دانشجو

108- دستور تسهیلات جدید کرونا ابلاغ نشده است - مردمی ها

109- صدور پروانه بهره برداري صنعتی در خراسان جنوبی 65 درصد رشد یافت - تسنیم

110- تاکید فرماندار جهرم بر ایجاد شبکه فعالین اشتغال و ازدواج جوانان - خبرگزاري فارس

111- حمایت روحانی از اقدامات بانک مرکزي؛ عملیات بازار باز، حرکتی مفید است - تسنیم

112- سوال 8 نماینده از ظریف اعلام وصول شد - دانا

113- پشت پرده تعطیلی دنباله دار کنسرت ها؛ هراس کرونا یا طمع سود بیشتر؟ - خبرگزاري مهر

114- «زیبا» در میان زنان برگزیده جهان - آخرین خبر

115- «زیبا» در میان زنان برگزیده جهان - آخرین خبر

116- همکاري پارك علم و فناوري البرز و دانشگاه پیام نور استان البرز - بازار کار

117- تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي و انجمن بازاریابی ایران شعبه استان کردستان - برنا نیوز

118- اعلام وصول 8 سؤال ملی از ظریف - باشگاه خبرنگاران جوان

119- سلطانی فر: به دنبال ایجاد اشتغال و درآمدزایی هستیم - باشگاه خبرنگاران جوان

120- اعلام وصول 8 سؤال ملی از محمد جواد ظریف - خبرگزاري فارس

121- سلیمی، آصفري و قدوسی دست به کار شدند؛ اعلام وصول 7 سوال از وزیر خارجه - پانا

122- ثبت 15 هزار مرگ به علت کرونا در بهشت زهراي تهران - پانا

123- سلطانی فر: با توجه به زیرساخت ها براي میزبانی تلاش کردیم/مونسان: با گردشگري ورزشی می توان به ارزآوري

کمک کرد - خبرگزاري فارس



124- برنامه جدید دانشگاه تهران براي ایجاد فرصت هاي شغلی ویژه دانشجویان - باشگاه خبرنگاران جوان

125- درخشش گروه فولاد مبارکه در پنجمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال - موج

126- سلطانی فر: با برد پرسپولیس در آسیا دیدید چه نشاطی در جامعه به وجود آمد؟ - دانشجو

127- تخفیف 50 درصدي نظام مهندسی به طرح ملی مسکن - دانشجو

128- آغاز فعالیت منتخبین انجمن هاي علمی دانشجویان علوم پزشکی از آبان - ایسنا

129- ترامپ "بزرگ ترین اقتصاد تاریخ" را ساخت؟ - فرادید

130- کارآفرینی و مهاجرت معکوس به 25 روستاي ورزقان - ترجمان صبح

131- آخرین فرصت برگزاري انتخابات مجازي انجمن هاي علمی دانشجویان اعلام شد - اخبار دانشگاهی

132- زیان 20 هزار میلیارد تومانی کرونا و تحریم به بیمه - کیوسک خبر

133- حل بحران سرمایه در گردش - ایستانیوز

134- آزادي رو به افول در اقتصاد ایران - ایستانیوز

135- خودکشی 2 کودك و نوجوان در استان بوشهر نگران کننده است - دانا

136- امضاي تفاهم نامه همکاري وزارت ورزش و جوانان با وزارت میراث فرهنگی و گردشگري - تسنیم

137- به دنبال جذب حمایت "بنیاد برکت" از 200 واحد فناور کرمانشاه هستیم - ایسنا

138- نان به قیمت جان - بهار نیوز

139- دست در دست هم براي زدودن چهره فقر - همشهري

140- فقرزدایی از محله در دستور کار شهرداري منطقه 11 - همشهري

141- چرا بین تولیدکنندگان و واردکنندگان تایر تبعیض قائل می شوید؟ - خودروکار

142- دستور تسهیلات جدید کرونا ابلاغ نشده است - ایسنا

143- رویداد استارتاپی کارآفرینی اجتماعی برگزار می شود - اخبار علمی

144- صالحی: دانشگاه فنی و حرفه اي یکی از دانشگاه هاي حضوري و رایگان براي انتقال مهارت است - پانا

145- برگزاري دومین جلسه شوراي هماهنگی صندوق کارآفرینی امید خراسان جنوبی بصورت ویدئو کنفرانس - صندوق
کارآفرینی امید

146- تفاهم نامه همکاري جهت ساخت مسکن ایثارگران بنیاد شهید و استانداري منعقد می شود - بسیج نیوز

147- هنوز معرفت شناسی علوم انسانی در ایران به وجود نیامده است - رادیو گفت و گو

148- «زیبا» در میان زنان برگزیده جهان - ایرنا

149- رئیس جمهور، اقتصاد را رها کرده است - پارس نیوز

150- افزایش ضریب نفوذ در بازارها با انعقاد پیمان پولی - صداي پول



 

جلوگیري از خام فروشی با ظرفیت پالایشگاه ها

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/07/27

 
قاسم ساعدي 

 
عضو کمیسیون انرژي مجلس 

متاسفانه مدتی است شاهد عدم بهره برداري از طرحهاي پالایشی هستیم، این در حالی است که از جایگاه این مهم غافل هستیم و
نمی دانیم چه تاثیراتی بر اقتصاد و اشتغال کشور می گذارد. بی شک پالایشگاهها یک ظرفیت بزرگ هستند که در صورت توسعه
پالایشگاهها، خام فروشی به حداقل رسیده و فرآوردهها و مشتقات نفتی بر حسب نیاز داخل و خارج تولید و صادر میشوند، لذا
پالایشگاهسازي از سیاستهاي بسیار مهم براي عبور از خام فروشی است. البته سالهاست بر فاصله گرفتن از خام فروشی و تولید و
صادرات محصول تاکید شده و اقدامات خوبی براي عبور از خامفروشی انجام شده، اما کمبود اعتبار و عدم اراده مدیریتی را باید از
عوامل اصلی کندي در پیشرفت پالایشگاهها است. نکته اي که تمامی آحاد جامعه انتظار دارند، حرکت مستر است اما باوجود آنکه
کرونا در چند ماه اخیر هر نوع تولید و سرمایهگذاري را در کشور دچار مشکل کرده و این مسئله بر پالایشگاهسازي نیز تاثیر گذاشته
است، آنچه که مسیر توسعه پالایشگاهها را تسریع میکند اعتقاد و اراده مسئولان است. از آنجا که همه بخشهاي کشور با چالش رو به
رو است، اما پالایشگاهها با مشکل تامین خوراك مواجه نیستند،اما باید تحریمها را یکی از عوامل به نتیجه نرسیدن طرحهاي

 
پالایشگاهی همچون پالایشگاه هرمز، خوزستان، پارس شیراز، آناهیتا کرمان، شهریار تبریز و کاسپین دانست. 

بحث جدي منویات مقام معظم رهبري مبنی بر ضرورت پالایشگاهسازي براي جلوگیري از صدور نفت خام است. اکنون با توجه به
فعال شدن تحریم هاي دشمنان و جنگ اقتصادي علیه کشور، ساخت پالایشگاه ابزار دفاعی بسیار خوبی براي مبارزه با تحریم است به
همین دلیل سال گذشته "قانون حمایت از توسعه صنایع پاییندستی نفت خام و میعانات گازي با استفاده از سرمایهگذاري مردمی"

تصویب شد اما متاسفانه هنوز عملیات اجرایی این قانون آغاز نشده است.



راه حل مشکل معیشتی کارگران در دوران کرونا

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/07/27

پیام سپاهان - یک مقام کارگري برلزوم حفظ اشتغال وامنیت شغلی نیروهاي کار در ایام کرونا تاکید کرد و با اشاره به تاثیر
نوسان نرخ ارز بر ...

پیام سپاهان - فتح اله بیات با تاکید بر لزوم کاهش هزینه
هاي زندگی خانوارهاي کارگري اظهار کرد: بهترین راهی
که می تواند هزینه هاي زندگی کارگران را در این شرایط
جبران کند، ثبات قیمتها و تعادل در عرضه و تقاضاي بازار
است. اگر قیمتها تثبیت شود و به ثبات اقتصادي برسیم
بخش اعظمی از هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري

 
کاهش می یابد. 

 
حفظ اشتغال و امنیت شغلی کارگران در ایام کرونا 

وي حفظ اشتغال موجود در کارگاهها و کارخانه ها را
خواستار شد و گفت: بسیاري از کارگران نتوانستند از تسهیلات حمایتی کرونا بهره مند شوند یا بیمه بیکاري این ایام را دریافت کنند.
شاید در بهترین حالت شرکتهاي بزرگ قرارداد یکساله با نیروهاي کارشان ببندند ولی کارگاههاي کوچک با رکود حاکم بر بازار و
افزایش هزینه ها دست و پنجه نرم می کنند و اگر کارفرما منصف باشد نهایتا بیمه کارگر را رد کند لذا در این شرایط نیاز به حمایت

 
بیشتري داریم و باید به تقویت بازار کار و معیشت کارگر توجه کنیم. 

رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی تقویت بازار کار را مستلزم حفظ امنیت شغلی کارگران دانست و تصریح کرد:قراردادهاي
موقت کار امنیت شغلی کارگران را از بین برده و این امر باعث شده تا هیچ کارگري نتواند براي زندگی و آینده خود برنامه ریزي کند.
از دست دادن شغل در شرایط کرونا نیز این روزها به یکی از دغدغه هاي کارگران تبدیل شده است، از این رو در شرایط اقتصادي

 
حاضر باید از کارگاهها و کارخانه ها حمایت کنیم و جلوي بیکار شدن کارگران و خانه نشینی آنها را بگیریم. 

وي در پایان با اشاره به نوسان نرخ ارز و تاثیر آن بر معیشت خانوارهاي کارگري گفت: متاسفانه بالا و پایین شدن ارز، معیشت و سفره
کارگران را نشانه رفته و بیشترین زیان از نوسان نرخ ارز و تلاطم بازارهاي داخلی را جامعه کارگري متحمل می شود لذا در شرایطی
که حقوق کارگران تنها یکبار در سال افزایش می یابد لازم است شوراي عالی کار به طور جدي به این مساله ورود کند و حفظ قدرت

خرید کارگران را در دستور کار قرار دهد.



رویدادهاي مهم مجلس شوراي اسلامی در 27 مهرماه

منبع: رادیو فرهنگشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/07/27

صبح امروز (یکشنبه،27 مهرماه) به ریاست دکترمحمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی ساعت 8:15دقیقه و با
حضور 235 نفر از نمایندگان آغاز شد.

 
رویدادهاي مهم مجلس شوراي اسلامی در 27 مهرماه 

صبح امروز (یکشنبه،27 مهرماه) به ریاست دکترمحمدباقر
قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی ساعت 8:15دقیقه و با

 
حضور 235 نفر از نمایندگان آغاز شد. 

�ارجاع استفساریه برخورداري بازنشستگان شاغل در مناطق

 
عملیاتی از مزایاي قانون جامع ایثارگران به کمیسیون اجتماعی 

�رئیس مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر اینکه متولیان حل
مشکلات مردم نباید آدرس غلط دهند، گفت: آدرس غلط دادن

 
باعث اختلاف درون جامعه و طمع دشمن براي تحریم بیشتر مردم ایران می شود. 

�نمایندگان مجلس شوراي اسلامی براي رفع ایراد شوراي نگهبان ماده واحده لایحه اصلاح قانون آیین دادرسی دادگاه هاي عمومی و

 
انقلاب را حذف کردند. 

�نمایندگان خانه ملت شرایط تبدیل وضعیت فرزندان ایثاگران از شرکتی، قرارداد معین و پیمانی به استخدام رسمی را در طول برنامه

 
پنجم توسعه و ما قبل از آن را تعیین کردند. 

�رئیس مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به تذکر نماینده کاشمر تأکید کرد که امشب نشستی با حضور وي، روساي کمیسیون هاي

 
اقتصادي مجلس و وزراي اقتصادي دولت جهت بررسی وضعیت بازار ارز و نهاده هاي کشاورزي برگزار خواهد شد. 

�نمایندگان مجلس با تصویب لایحه موافقتنامه حمل و نقل بین المللی جاده اي مسافر و کالا بین دولت جمهوري اسلامی ایران و

 
شوراي فدرال سوئیس موافقت کردند. 

 
�نمایندگان مجلس با بررسی یک فوریت لایحه ممنوعیت صدور چک تضمینی در وجه حامل موافقت کردند. 

�عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با بیان اینکه تحریم ها راه اقتصاد کشور را ناهموار کرده است، گفت: با این حال گره زدن تمام

 
مشکلات کشور به مسائل خارجی حمله به خودکفایی و غیرت جوانان با انگیزه است. 

 
�عضو هیأت رئیسه مجلس 7 سوال نمایندگان از وزیر امور خارجه را اعلام وصول کرد. 

�نماینده مردم بروجن در مجلس گفت: بازگشت ارزش پول ملی، مهار تورم و ایجاد اشتغال و مدیریت بازار جزء وظایف اصلی

 
مدیران است که با عزم جهادي ممکن می شود 

�عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: افزایش قیمت دلار مچ اقتصاد و معیشت مردم را خوابانده و دولت نیز روزه سکوت گرفته است.

 
�نمایندگان احمدنژاد را به عنوان عضو ناظر بر چاپ و اوراق بهادار انتخاب کردند. 

�نایب رئیس مجلس در پاسخ به اخطار نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس که از بی توجهی مسئولان مربوطه در دولت



 
پیرامون اعلام نتایج اثربخشی داروي قطعی کرونا انتقاد کرد، گفت: این موضوع باید از طریق وزارت بهداشت و درمان پیگیري شود. 

 
�دولت با کارمندان صدا و سیما برخورد سیاسی کرده است 

�نماینده مردم تربت جام در مجلس با بیان اینکه باید در مجلس بحران هاي عمده کشور را شناسایی کنیم، خواستار اختصاص دو

 
هفته از زمان صحن به رفع ابرچالش هاي مهم کشور اعم از مسئله معیشت، بازار ارز و خودرو و بیماري کرونا شد. 

�نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس در تذکري شفاهی از هیات رئیسه مجلس خواست که وقت مجلس را بر روي ثبات

 
اقتصادي و رسیدگی به مشکلات اقتصادي مردم قرار دهد. 

�نماینده سنقر و کلیایی درمجلس گفت:بی تدبیري دولت و رهاکردن بازار مسکن ،ارز ،خودرو، طلا ،سکه و مایحتاج روزانه فشار

 
مضاعفی را بر مردم وارد کرده است. 

منبع : خبرگزاري خانه ملت



دشمنان براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند/به دنبال مقابله

با نوسانات قیمتی هستیم

منبع: رکناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/07/27

رکنا : رییس جمهوري با بیان اینکه دشمنان ایران بر روي اختلافات داخلی بعنوان مقوم تحریم سرمایه گذاري ویژه کرده اند،
گفت: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور دعوت می  کنم با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و

منازعات شوند.

به گزارش رکنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی
امروز( یکشنبه ) در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد
هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت
براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم
هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش
درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور

در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با

 
برنامه ریزي هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار
داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها

 
سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی است. 

رییس جمهوري با تاکید بر ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

روحانی با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از افزایش
نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

اقدام بانک مرکزي تدبیري به موقع براي مدیریت نرخ سود است در این جلسه «عبدالناصر همتی» رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از

 
روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد. 

رییس جمهوري با اشاره به اینکه سیاست گذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک
مرکزي تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را



 
برهم می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رییس جمهوري با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی
و اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، باید گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق مالی
اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در بازار

 
سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رییس جمهوري با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد،

 
اظهار داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



وعده روحانی در رکود سنگین سه ماهه بورس و اعلام بزرگترین دغدغه  دولت

منبع: بورس پرسشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور با اعلام بزرگترین دغدغه  دولت ، باز هم از بورسی حرف زد که در سه ماه اخیر با رکود سنگینی روبرو شده و
وعده داد عرضه سهام شرکت  هاي دولتی تا پایان دولت در بورس ادامه دارد .

به گزارش پایگاه خبري بورس پرس، بازار سهام درحالی طی سه ماه اخیر با زیان تا 70 درصدي و نگرانی سهامداران همراه شده
که حسن روحانی بازهم درباره بورس حرف زد و در جلسه امروز ستاد هماهنگی اقتصادي، گفت: اگر چه تحریم ها موجب کاهش

 
درآمدهاي ارزي شده اما با گذشت بیش از 2.5 سال، دولت با برنامه ریزي هایی، مانع از فروپاشی ایران شده است. 

وي افزود: سیاستگذاري پولی طی دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است. بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از
ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند که حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت

 
مردم و پویایی آنها در بازار محسوب می شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و اعتباري در تعامل با وزارت اقتصاد، آسیب هاي وارده را مهار و

 
گزارش هاي منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به مردم ارائه کند. 

روحانی گفت: بخش خصوصی در عرضه اوراق مالی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته و باید از ابزارهاي نوین
براي تأمین مالی آنها استفاده شود. ظرفیت هاي فراوانی در این عرصه وجود دارد که با استفاده از آنها فصل جدیدي از تأمین مالی

 
بازارمحور باز می شود. 

وي افزود: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه هدایت
نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی در

 
بازار سرمایه را در دستور کار قرار داده که تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت. 

روحانی ادامه داد: حمایت از معیشت خانوار و ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاها، بزرگترین دغدغه کنونی دولت است. با

 
تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

 
 t.me/boursepressir : تلگرام اصلی بورس پرس

انتهاي پیام



لزوم پاسخگویی دستگاه هاي مخل تولید

منبع: میزانشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1399/07/27

دبیرکارگروه ملی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور با بیان اینکه بین بخش دولتی و خصوصی عدالت وجود ندارد آن را
عامل مهمی در ایجاد رانت با اقتصاد دولتی خواند و گفت: هر دستگاهی تصمیمی بگیرد که در روند تولید و اشتغال یک

دستگاه خلل ایجاد کند باید پاسخگو باشد.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام شاتا، میثم زالی با بیان اینکه بخش خصوصی باید مطالبه گري کند گفت: ستاد تسهیل و رفع
موانع تولید در سه ماه گذشته قانون و آیین نامه داخلی تصویب کرده و کمیته حقوقی بانکی تامین اجتماعی مالیاتی را شکل دادیم و

 
در این زمینه روساي تشکل بخش خصوصی باید پیگیر حقوق خود باشند و مطالبه گري کنند. 

وي اظهار داشت: باید دنبال اصلاح قانون مالیاتی برویم و بخش خصوصی باید مطالبه کند که کاري از پیش برود و ما حق اعتراض را

 
تا دیوان عدالت اداري داریم. 

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: بخش خصوصی طی نزدیک به 2 سال گذشته مطالبه گري نداشته و رییس
کمیسیون حقوقی خانه صنعت، معدن و تجارت نزدیک یک سال صادقانه پیگیر اصلاح رویه هاي موجود در حوزه بانک، تامین

 
اجتماعی و مالیاتی است که این رویه می تواند به کار سرعت بخشد. 

وي بیان داشت: نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید به علت نداشتن وزیر صنعت، معدن و تجارت پنج ماه برگزار نشده و بانک
مرکزي در مقابل تولیدکنندگان یکجانبه پیش می رود و با سیستم و دستگاه هایی طرفیم که برخی مشکلات به علت کارشناس یک

 
اداره و نداشتن ادبیات انجام کار، فعالیتی را انجام نمی دهند و همین امر ممکن است موجب تعطیلی یک واحد تولیدي شود. 

وي با بیان اینکه پس از هشت ماه پیگیري آیین نامه اجرایی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور تصویب شد گفت: برخی دستگاه

 
ها و بانک ها به دنبال اصلاح این آیین نامه بودند که ما را محدودتر می کرد. 

زالی با بیان اینکه تمامی مسئولان دغدغه رفع موانع تولید داشته باشند افزود: باید اختیاراتی به استان ها بدهیم که مصوبه کارگروه

 
استانی تسهیل و رفع موانع تولید فراتر از مصوبه هیات وزیران مشکلات تولید را رفع کند. 

وي تصریح کرد: اقتصاد دولتی با اعمال زور همراه است و شهرك هاي صنعتی دولتی از تغییر اراضی کاربري معاف بوده و بخش
خصوصی از این معافیت برخوردار نیستند که این امر به علت نداشتن عدالت بین بخش خصوصی و دولتی است که توان رقابت را می

 
گیرد و همچنین رانت با اقتصاد دولتی به وجود می آید. 

دبیر کارگروه ملی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: اگر یک دستگاه خاطی با ترك فعل موجب تعطیلی یک واحد تولیدي و

 
بیکاري شد، باید تبعاتش را بپذیرد. 



زالی افزود:، زیرا اگر واحدي نتواند به فعالیت خود ادامه دهد مطمئنا گروهی بیکار خواهند شد و آسیب هاي اجتماعی افزایش پیدا

 
خواهد کرد و لذا دستگاهی که اخلال در تولید ایجاد کند و توان خود را براي ادامه تولید به کار نگیرد باید تبعاتش را نیز قبول کند. 

وي همچنین از حضور نیافتن برخی مدیران مربوطه در این نشست گلایه کرد و اظهار داشت: اعضاي کارگروه حتما باید در نشست
حضور داشته باشند و حضور نیافتن آن ها در جلسه تخلف محسوب می شود و جلسات آتی حتما موضوع بررسی عدم حضور مدیران

 
در کارگروه هاي مربوطه به سازمان بازرسی اعلام خواهد شد. 

دبیر کارگروه ملی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور با توجه به این موضوع که مصوبات ستاد و کارگروه استانی همطراز ستاد
مرکزي است و براي همه دستگاه ها و بانک ها اجرایی است گفت: مصوبات ستاد قانونی و عمل نکردن به اوامر دولتی جرم محسوب

 
می شود. 

زالی در ادامه افزود: با توجه به تاکیدات مقام معظم رهبري بر تولید مدیران چه دغدغه اي جز تولید باید داشته باشند که در این

 
نشست اقتصادي حضور پیدا نکرده اند؟ و همین عدم حضور ترك فعل است و یکی از موانع تولید محسوب می شود. 

 
هیچ کسی حق ندارد در روند فعالیت واحد تولیدي اختلال ایجاد کند 

وي با بیان این مطلب که هیچ کسی حق ندارد در روند فعالیت واحد تولیدي اختلال ایجاد کند، گفت: اگر مدیران و بانک ها وظایف
خود را به درستی انجام می دادند وضع کشور و واحد هاي تولیدي ما به این شکل نبود وقتی استاندار با این همه تراکم کاري در
جلسات حضور دارد و مدیران ارشد دستگاه هاي اجرایی که عضو اصلی کارگروه هستند در جلسه حضور ندارند، جلسه رسمیت نخواهد

 
داشت. 

زالی با مطرح کردن این سئوال که چرا هیات مدیره یک بانک می تواند خلاف مقررات تصمیم بگیرد، اما استاندار و کارگروه قانونی
نمی تواند افزود: بدهی جرم نیست و بانک حق ندارد علیه واحد تولیدي که وثیقه کافی دارد، محدودیت هایی، چون ندادن دست چک

 
یا ممنوع الخروج کردن ایجاد کند و ما از بانک ها اجراي قانون را می خواهیم. 

دبیر کارگروه ملی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور اولویت اصلی کشور را با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبري تولید عنوان
کرد و گفت: اگر تولید باشد بانک، مالیات و اشتغال و تامین اجتماعی هم هست و چرا الفباي اقتصادي نباید رعایت شود؟ چرا تامین
اجتماعی مصوبه اي که یک یا دو سال راجع به شرکت دانش بنیان بوده است را اجرا نکرده است؟ و چرا باید به لطف تامین اجتماعی

 
امروز یک واحد 2 میلیون یورویی تعطیل و غیرفعال باشد؟ 

وي افزود: از این پس هر دستگاهی تصمیمی بگیرد که در روند تولید و اشتغال یک دستگاه خلل ایجاد کند باید پاسخگو باشد و
دستگاه هاي اجرائی اگر مصوبه اي خارج از اختیار آن هاست به دستگاه ملی ارجاع داده و و اگر دستگاه ملی مشکلی را دیدند به ما

 
ارجاع دهند و ما پیگیري خواهیم کرد. 

فشار تحریم ها و اخیرا بیماري کرونا و همچنین برخی موانع داخلی در شرایط فعلی بخش خصوصی را به عنوان پرچم داران جنگ
اقتصادي کشور تحت تاثیر قرار داده که در این زمینه تنها با هم پیمانی و هم افزایی سه قوه و تمامی بخش ها می توان شرایط داخلی

 
کشور را براي جهش تولید و توسعه صادرات و در نهایت توسعه پایدار کرمان تسهیل کرد. 

مسئولان و نمایندگان سه قوه در سفر خود به استان کرمان در جهت رفع مشکلات فعالان اقتصادي، بخش خصوصی و صادرکنندگان



و تولیدکنندگان و انجمن هاي صنعتی این استان برآمدند و راهکار هایی نیز براي رفع این مشکلات ارائه شد که مهمترین پیش نیاز

 
اجراي آن هم پیمانی تمامی بخش هاي حاکمیت و بخش خصوصی در رفع مشکلات داخلی است. 

 
بیشتر بخوانید: کمبود 800 هزار میلیارد تومان نقدینگی در صنعت تولید خودرو 

انتهاي پیام/



اختصاص 459 میلیارد تومان اعتبار به پروژه هاي اشتغال زایی سمنان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1399/07/27

سمنان- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سمنان بابیان اینکه 459 میلیارد تومان اعتبار به پروژه هاي اشتغال زایی
این استان اختصاص یافته است، گفت: 24 پروژه در دست اقدام است.

سمنان- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار سمنان
بابیان اینکه 459 میلیارد تومان اعتبار به پروژه هاي
اشتغال زایی این استان اختصاص یافته است، گفت: 24

 
پروژه در دست اقدام است. 

به گزارش خبرنگار مهر، علیرضا شریفی نژاد ظهر یکشنبه
در جلسه جهش تولید به میزبانی استانداري سمنان ضمن
بیان اینکه 24 پروژه اشتغال زایی در استان در دست اقدام
است، اظهار داشت: 459 میلیارد تومان اعتبار ریالی و دو
میلیون دلار نیز اعتبار ارزي براي این طرح ها منظور شده

 
است. 

وي با اشاره به اینکه پروژه هایی با پیشرفت فیزیکی بالاي 90 درصد با جذب این اعتبارها به زودي تکمیل می شوند، تصریح کرد:

 
پروژه هاي نیمه تمام تا پایان سال مالی اعتباري به بهره برداري می رسند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري سمنان با تأکید بر اینکه معرفی پروژه هاي اولویت دار و راهبردي در جهش تولید در دستور
کار مسئولان و مدیران دستگاه هاي اجرایی قرار گیرد، یادآور شد: جذب 100 درصدي این اعتبارات به عنوان یک رویکرد مهم در

 
اولویت نخست قرار دارد. 

شریفی نژاد بابیان اینکه اعتبارات جهش تولید، بستري براي ظرفیت سازي خدمات تولید و فرصت شغلی در استان است، یادآور شد:

 
این اعتبارات زمینه مناسبی براي تقویت ظرفیت سازي در حوزه خدمات تولید و ایجاد فرصت شغلی پایدار در استان است. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه جهش تولید بین معاون رئیس جمهور و استاندار سمنان بیان کرد: اعتبارهاي در نظر گرفته شده ویژه
این تفاهم نامه، علاوه بر اینکه ظرفیت سازي مناسبی در حوزه خدمات تولید در استان را به همراه خواهد داشت، با تکمیل و بهره

برداري از پروژه هاي جدید در استان، زمینه ایجاد اشتغال پایدار بیشتر را نیز فراهم می کند.



8 سوال از «محمد جواد ظریف» اعلام وصول شد

منبع: جهان نیوزشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/07/27

 
عضو هیئت رئیسه مجلس 8 سوال نمایندگان از وزیر امور خارجه را اعلام وصول کرد. 

به گزارش جهان نیوز، سید محسن دهنوي در جلسه علنی امروز
(یکشنبه) مجلس شوراي اسلامی موارد اعلام وصولی را به شرح

 
زیر قرائت کرد. 

- سوال ملی حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده محلات و
دلیجان از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم اقدام قاطع در

 
مقابل قطعنامه شوراي حکام 

- سوال ملی علیرضا سلیمی و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم موضع مناسب در مقابل زیاده

 
خواهی هاي برخی کشورهاي اروپایی و نیز علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام 

- سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه در خصوص علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و ارائه گزارش غلط به

 
مردم 

 
- سوال ملی علیرضا سلیمی از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران در برجام 

- سوال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه در خصوص علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از

 
شهادت سردار سلیمانی 

- سوال ملی محمدحسن آصفري از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم اقدام وزارت امور خارجه جهت فعال شدن سفارتخانه ها

 
براي جذب سرمایه گذاري هاي خارجی. 

- سوال ملی جواد کریمی قدوسی از وزیر امور خارجه در خصوص مواضع مطرح شده در جلسه 15 تیرماه و ایجاد تنش در صحن

 
علنی 

- سوال ملی زهره الهیان نماینده تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه در

 
خصوص علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه جهت آزادسازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي مختلف. 



 
طرح هاي زیر نیز به صورت عادي اعلام وصول شد: 

 
- طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر نوع پروانه اشتغال براي شاغلین یا بازنشستگان 

 
- طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل 90 قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران 

 
- طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري 

 
- طرح مبارزه با جرائم اقتصادي 

 
- طرح تبدیل نظام انتخابات اکثریتی به تناسبی در حوزه هاي چند نمایندگی مجلس شوراي اسلامی 

 
- طرح اصلاح بند (ب) ماده (6) قانون برنامه ششم توسعه 

 
- طرح نظام انتخابات تناسبی، استانی - شهرستانی مجلس شوراي اسلامی 

 
- طرح حمایت از ورزش و ورزشکاران 

 
- طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي دولتی از طریق واگذاري یا مشارکت با اشخاص حقوقی 

 
- طرح قانون تولید عادلانه واحدهاي انرژي 

 
- طرح اصلاح آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی 

- طرح اصلاح مواد دیگري از آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی



کمر صنعت و تولید زیر بار مالیات بر ارزش افزوده خم شد/ وعده سرِخرمن

رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس به تولیدکنندگان

منبع: دانشجوشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/07/27

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو- مهران شفاعتی؛ وجود تحریم هاي بی سابقه غرب طی سالیان گذشته باعث افت شدید
درآمد نفتی ایران شده و کشور را با کسري بودجه اي غیر منتظره مواجه کرده است؛ به دنبال آن مدیریت غلط مسئولان

کشور نیز دست به دست هم داده تا زندگی مستضعفان جامعه با سخت ترین شرایط ممکن سپري شود. ...

گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو- مهران شفاعتی؛ وجود
تحریم هاي بی سابقه غرب طی سالیان گذشته باعث افت
شدید درآمد نفتی ایران شده و کشور را با کسري بودجه
اي غیر منتظره مواجه کرده است؛ به دنبال آن مدیریت
غلط مسئولان کشور نیز دست به دست هم داده تا زندگی
مستضعفان جامعه با سخت ترین شرایط ممکن سپري

 
شود. 

همین مسئله، دولت هاي مختلف جمهوري اسلامی را ناگزیر کرده تا به دنبال یافتن راه حل هایی براي جبران کسري بودجه کشور
باشند. طبق گفته عبدالناصر همتی؛ رئیس کل بانک مرکزي، درآمد نفتی ایران در سال 1390، بالغ بر 107 میلیارد دلار بود که در

 
سال 1398 به کمتر از 20 درصد این رقم رسیده است! 

 
مالیات؛ شاهراه جبران کسري بودجه 

کسري بودجه سالیان سال، علاوه بر تورم مستمر و نوسان قیمت ها در اقتصاد و معیشتی مشکلات زیاد براي مردم، تامین مالی مورد

 
نیاز تولید کنندگان کوچک و بزرگ را با مشکل اساسی مواجه کرده و بسیاري از آن ها را به ورشکستگی کشانده است. 

دریافت مالیات یکی از مهم ترین راه هاي درآمد غیر نفتی و پایدار دولت در هر کشور توسعه یافته اي محسوب می شود که نقش
مهمی در سازندگی آنها داشته است. بر همین اساس کشور ما با دارا بودن ظرفیت هاي بسیار خوب در زمینه هاي مختلف، می تواند

 
بیشترین نقش را در کاهش وابستگی به نفت با تکیه بر درآمد هاي مالیاتی داشته باشد. 

 
مرگ تدریجی تولید! 

طی سال هاي اخیر قوانین مختلف مالیاتی به تصویب رسیده است و مهم ترین آن ها با عنوان قانون مالیات بر ارزش افزوده شناخته
می شود که قرار بود مرهمی بر درد تولید باشد، اما وجود ضعف هایی در آن باعث شد تا همچون توده اي سرطانی، بسیاري از سلول

 
هاي صنعت را از کار بیندازد. 

قانون مالیات بر ارزش افزوده در ادریبهشت ماه سال 1387 در مجلس شوراي شوراي اسلامی به تصویب رسید و با تایید شوراي



 
نگهبان تا 5 سال به صورت آزمایشی اجرا شد و در حال حاضر با نرخ 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده در حال اجرا است. 

این قانون 53 ماده و 47 تبصره دارد و در زمینه دامنه شمول کالا و خدمات مشمول پرداخت مالیات، دوره ها و تاریخ هاي تعلق
مالیاتی، انواع کالا و خدمات معاف از مالیات، چگونگی پرداخت مالیات، چگونگی استرداد اضافه مالیات پرداختی، مأخذ و نحوه محاسبه

 
مالیات، وظایف مودیان مالیاتی و سایر مقررات است. 

 
پرونده ویژه «کار و زار» | مجوز کسب و کار؛ 

 
بهبود فضاي کسب و کار آرزوي دیرینه ي تولیدکنندگان ایرانی/ اخذ مجوز کسب و کار در کشور هاي پیشرفته تنها در نیم روز! 

 
پرونده ویژه «کار و زار»| قانون کار؛ 

 
زخم شوراي کار بر پیکر خانواده 44 میلیونی کارگري / رزاقی: ساختار شوراي عالی کار معلول سیاست هاي وارداتی دولت است 

یکی از مهم ترین مشخصه هاي این قانون در صورت اصلاح به موقع آن، شفافیت جریان کالا و خدمات کشور است. حدود 11 سال از
اجراي آزمایشی این قانون می¬گذرد و سود سرشاري به جیب دولت رفته، اما همزمان صنعتگران و گارگران را به خاك سیاه نشانده و

 
چیزي جز بیکاري براي آن¬ها به ارمغان نیاورده است. 

الگوي اصلی این قانون از کشور هاي توسعه یافته به ایران آمد تا فضاي صنعت توسعه یابد و شرایط زندگی کارگران را دگرگون سازد،
اما تحریف و دستکاري در آن، مانع هرگونه تغییر مثبتی در صنعت کشور شد و حالا بار سنگین مالیات بر ارزش افزوده، کمر تولید را

 
شکسته است. 

جمال رازقی جهرمی، مدیرعامل شرکت گروه تولیدي مواد غذایی ب. آ می گوید: در سال هاي اخیر بحث مالیات بر ارزش افزوده، یکی
از مهم ترین مشکلات اقتصادي براي تولید بوده است. برخلاف بسیاري از کشورها، مالیات بر ارزش افزوده در ایران در نقطه مصرف

 
نبوده و تولیدکننده به اجبار، پرداخت کننده آن بوده است. 

در این 11 سال حتی بستر ها و زیر ساخت¬هاي لازم براي اجراي دقیق آن توسط دولت هم ایجاد نشده و شیوه اجراي آن با بخش

 
تولید ناسازگار است! 

محمد شریعتمداري، وزیر اسبق صمت در زمان مسئولیتش میگفت: از مهمترین مشکلات تولیدکنندگان موضوع مالیات بر ارزش

 
افزوده است و اصلاح این قانون یکی از مهم¬ترین راهکار ها براي بهبود وضعیت تولیدکنندگان است. 

او همچنین اظهار داشت: یکی از راهکار هاي حمایت از تولید این است که فقط در آخرین زنجیره و از مصرف کننده نهایی، این

 
مالیات دریافت شود. 

 
وعده سر خرمن! 

مشکلات ناشی از مالیات بر ارزش افزوده براي تولید و صنعت در حالی است که محمدرضا پورابراهیمی؛ رئیس کمیسیون اقتصادي
مجلس در اظهار نظري در اردیبهشت ماه 97، زمان اجراي دقیق این لایحه را اوایل تابستان همان سال اعلام کرده بود که عملی نشد.

اما وعده هاي بی نتیجه پور ابراهیمی تمامی نداشت! او در اظهار نظري دیگر اواسط شهریور ماه، سال 97 را زمان ارسال قانون اصلاح
شده مالیات بر ارزش افزوده به صحن مجلس اعلام کرده بود و زمان اجراي آن را نیمه دوم همان سال بیان کرد، اما باز هم اتفاقی

 
نیفتاد. 



حالا بیش از 2 سال از قول و قرار هاي پور ابراهیمی می¬گذرد. رئیس کمیسیون اقتصادي بار دیگر در 3 مهرماه سال جاري قول

 
تصویب لایحه اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده را به رسانه ها داد، اما هنوز هم اتفاقی نیفتاده است. 

همچنان تولید کنندگان درگیر یک بام و دو هواي کمیسیون اقتصادي مجلس هستند و مثل همیشه این وعده و وعید ها از طرف یک

 
مقام مسئول در حد شعار باقی مانده و تغییري در رویه بیمار گونه اخذ مالیات صورت نگرفت. 

حمید بهزادي بخش کارشناس مسائل اقتصادي در این باره می گوید: یکی از اصلی ترین دلایل اخذ مالیات بر ارزش افزوده، شفافیت
جریان کالا و خدمات است، با این وجود اکثر تولیدي ها با اخذ مجوز، زیر ذره بین سازمان مالیاتی می آیند پس جریان کالا تقریبا

 
مشخص است. 

این کارشناس ادامه می دهد: خریداران محصول و فروشندگان مواد اولیه به این شرکت ها غیرشفاف هستند و عملا با اخذ مالیات بر
ارزش افزوده و امکان بدون فاکتور خریدن محصولات، حلقه هاي پسین و پیشین تولیدي ها از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده سر باز

 
می زنند و معمولا تنها تولیدکننده است که مالیات را می پردازد. 

بهزادي درباره بلوکه شدن سرمایه در گردش تولیدي ها به صورت اعتبار نزد سازمان امور مالیاتی بیان می¬کند: در قانون مالیات بر
ارزش افزوده مقرر شده است درصورتی که صورت حساب ها کاملاً شفاف باشند، اعتبارات مالیاتی به تولیدکنندگان برمی گردد، اما
درواقع این طور نیست. اعتبارات مالیاتی به دو طریق برگشت داده می شود. اول اینکه همان اعتبار با مالیات ارزش افزوده فصل بعدي

 
تسویه شود و دوم اینکه به صورت نقدي به مؤدي برگردد. 

وي در پایان سخنان خود می گوید: مؤدي اگر روش اول را انتخاب کند تایید می شود، ولی اگر روش دوم را انتخاب کند و طلب پول
نقد کند، ممیز براي اینکه به هر طریقی ایراد و اشکالی پیدا کند حکم رسیدگی مالیات بر درآمد مشاغل برایش می زند. عملا براي
تسویه حساب اعتبار تولیدکننده حداقل سه ماه هیچ پولی نصیبش نخواهد شد که سبب کاهش بخش مهمی از سرمایه در گردش

 
تولید خواهد شد. 

محمد اسماعیل نیا، عضو سابق هیئت رئیسه فراکسیون تولید و اشتغال مجلس شوراي اسلامی با نام بردن از مالیات بر ارزش افزوده به
عنوان یکی از چالش¬هاي صنعت می گوید: تاخیر در استرداد مالیات بر ارزش افزوده کالا هاي صادراتی، با کاهش رشد صادرات غیر

 
نفتی، مشکلاتی را از جهت نقدینگی براي صادر کنندگان نیز ایجاد می کند. 

ابوالفضل خاکی؛ رئیس اتاق بازرگانی استان قم هم می گوید: اگر مشکل مالیات حل شود 50 درصد مشکلات واردات و صادرات نیز

 
برطرف خواهد شد چرا که سیستم صحیح نیست و گاهی مالیات بر ارزش افزوده نیز چندین بار دریافت می شود. 

 
مهم ترین درآمد مالیاتی دولت 

طبق گزارش بانک مرکزي، 47 درصد از درآمد مالیاتی دولت در لایحه بودجه 99 از طریق مالیات بر ارزش افزوده (مالیات بر کالا و
خدمات) به دست می آید که با توجه به رقم بالاي آن، اگر فکري به حال اصلاح این قانون نشود، میتواند تیشه بر ریشه تولید و زندگی

 
کارگران بزند. 



 
 

 
هفت خوان موفقیت کارگاه هاي تولیدي! 

به طور کلی با توجه به شرایط موجود، ریسک شروع فعالیت تولیدي در ایران به حدي بالاست که اگر هم بتوانید به عنوان یک
صنعتگر، خود را از ورشکستگی نجات دهید، باید منتظر ضرر هاي هنگفتی باشید که در نتیجه سو مدیریت مسئولان وزارت امور

 
اقتصاد و دارایی و قوانین نادرست یا ناقص مجلس شوراي اسلامی شکل گرفته و از حدود اثرات تحریم نیز خارج است. 

به نظر می رسد ضعف قوانین، عدم هماهنگی بین بخش هاي مختلف دولتی، بی توجهی به اولویت ها و عدم بازخواست مدیران و
مسئولان منفعل باعث شکل گیري نابسامانی هاي فراوانی در تولید کشور شده که ماحصل آن ورشکستگی کارخانه ها، بیکاري
کارگران، فقر، شکاف طبقاتی و تورم بالاست و اگر این روند ادامه پیدا کند، دیگر باید فاتحه تولید را خواند و درگیر مشکلات امنیتی

 
ناشی از تبعات اجتماعی آن بود. 

گرچه همچنان پورابراهیمی با آن همه وعده ي محقق نشده رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي است، اما از سایر نمایندگان
تازه وارد و با انگیزه که به خوبی اهمیت رفع نواقص قانون مالیات بر ارزش افزوده را می دانند انتظار می رود هرچه سریع تر این

موضوع را در دستور کار کمیسیون و صحن مجلس قرار دهند.



به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم

منبع: روزنامه فرهیختگانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می  شود. 

به گزارش «فرهیختگان»، حسن روحانی رئیس جمهور امروز
یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی
اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ
اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی
آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و
درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي
ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5
سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام داده،

 
مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

وي در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 



روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان افتتاح شد

منبع: جنوب پرسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش خبرگزاري مهر، جمال شیبه پیش از ظهر امروز در آئین افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان،
اظهار کرد: صد و نود و یکمین مرکز نیکوکاري خوزستان در دانشگاه چمران با حضور حجت الاسلام و المسلمین شفیعی

مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري افتتاح شد. وي افزود: با هدف ساماندهی، هدایت کمک ...

به گزارش خبرگزاري مهر، جمال شیبه پیش از ظهر امروز
در آئین افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در
خوزستان، اظهار کرد: صد و نود و یکمین مرکز نیکوکاري
خوزستان در دانشگاه چمران با حضور حجت الاسلام و
المسلمین شفیعی مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم

 
رهبري افتتاح شد. 

وي افزود: با هدف ساماندهی، هدایت کمک هاي مؤمنانه و
تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و همچنین تقویت روحیه

انفاق و مواسات در آنان و ارتقاي سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان مراکز نیکوکاري نهال امید، طرح «منا» در دانشگاه چمران

 
اهواز افتتاح شد. 

شیبه با اشاره به اینکه تجربه ثابت کرده جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه همیشه پیش قدم و فعال هستند، بیان کرد: به
منظور گسترش هم افزایی و تعامل میان مراکز فرهنگی و همچنین در راستاي اجراي تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم

 
رهبري دانشگاه و کمیته امداد مرکز، این تفاهم نامه منعقد شد. 

مدیرکل کمیته امداد استان خوزستان گفت: برابر توافق هاي انجام شده هم افزایی در ارائه خدمات به مددجویان و غیر مددجویان

 
حسابی در صندوق امداد ولایت افتتاح شد و به اعطاي وام قرض الحسنه می پردازد. 

وي با بیان اینکه ایجاد مراکز نیکوکاري باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان می شود، تصریح کرد: تاکنون 191 مرکز

 
نیکوکاري در استان خوزستان دایر شد که 9 واحد از این مراکز به صورت تخصصی فعالیت می کنند. 

شیبه ادامه داد: از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه اشتغال سه مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با

 
همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد شد. 

وي در پایان گفت: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات
و تنگناهاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است.





پشت پرده تعطیلی دنباله دار کنسرت ها؛ هراس کرونا یا طمع سود بیشتر؟

منبع: جنوب پرسشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/07/27

خبرگزاري مهر -گروه هنر-علیرضا سعیدي: حاشیه هاي ریز و درشت موسیقی در ایران انگار تمامی ندارد، گویی این حاشیه
ها در هر دوره مدیریتی به نسبت سیاست هاي فرهنگی و سیاسی دولت ها دائم در تغییرند و قصد فروکش هم ندارند. حالا

شما فکر کنید در این گذر و لابیرنت پر رمز و راز که وابسته به بسیاري از اماها و ...

 
 

خبرگزاري مهر -گروه هنر-علیرضا سعیدي: حاشیه هاي ریز و درشت موسیقی در ایران انگار تمامی ندارد، گویی این حاشیه ها در هر
دوره مدیریتی به نسبت سیاست هاي فرهنگی و سیاسی دولت ها دائم در تغییرند و قصد فروکش هم ندارند. حالا شما فکر کنید در
این گذر و لابیرنت پر رمز و راز که وابسته به بسیاري از اماها و اگرهاي رسانه اي و غیر رسانه اي &– هنري و غیر هنري و سیاسی و
غیر سیاسی است، سر و کله یک ویروس چغر بد بدن به نام «کرونا» هم پیدا شود و در هزارتوي حاشیه هاي موسیقی که همانند

 
فوتبال دائم در حال تولد و تکثر است، خود را به اهالی موسیقی تحمیل و بر روند اتفاقات مسلط شود. 

در چنین شرایطی این صاحبان آثار و تولیدکنندگان بازار موسیقی هستند که به تنهایی براي این پیکره آسیب پذیر تعیین تکلیف می
کنند. فرآیندي که براي هدایت و راهبري آن مدیریتی لازم است تا ضمن حفظ روحیه تعامل با فعالان موسیقی، شرایطی را فراهم

 
آورد که اوضاع لااقل از آنچه هست، بدتر نشود. 

واقعیت این است که فضاي فعالیت هاي فرهنگی و هنري کشور از ابتداي سال 99 به سمت و سویی رفته است که فعالان حوزه هایی
چون سینما، تئاتر و هنرهاي تجسمی در تلاشند تا خوب یا بد چراغ صنف شان را روشن نگه دارند تا همان یک ذره امیدي که
برایشان در این شرایط نامتعادل باقی مانده تبدیل به ناامیدي نشود. بماند که تصمیم گیري هاي عجیب و غریبی که بر مبناي آن
ویروس کرونا اخلالی در برگزاري مسابقات کشتی به وجود نمی آورد اما اجراي نمایش و اکران فیلم را غیربهداشتی قلمداد می کند،

 
چه ضررهاي ویرانگري به هنرمندان وارد کرده است! 

اما همچنان از یک سو هنرمندان تئاتر در تالارهاي نمایشی مختلف و از سویی دیگر سینماگران در حوزه هاي مختلف تولید، اکران و
سریال سازي مشغول کارند و با اینکه می دانند شرایط اقتصادي در روزهاي کرونایی تقریباً به طور کامل چرخه اقتصادي هنر را از کار

انداخته، اما با همان نیمچه امید فضایی را فراهم آورده اند تا ضمن رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، میزبان مخاطبان باشند. 



حوزه موسیقی اما به کل شرایط متفاوتی داشته است؛ غیر از برگزاري چند کنسرت آنلاین در اوایل روزهاي شیوع بیماري کووید 19 و
البته فعالیت هاي نصفه نیمه ارکسترهاي دولتی در تالار وحدت به بهانه هاي مختلفی که اصلاً هم برنامه مشخصی از سوي بنیاد
رودکی براي آنها اعلام نشده، باقی فعالیت ها در حوزه موسیقی به طور کامل تعطیل شده و صاحبان سرمایه در این بخش ترجیح می

 
دهند به بهانه حفظ سلامتی مخاطبان، از برگزاري کنسرت خودداري کنند؟ 

اما آیا واقعاً موضوع سلامتی تماشاگران در میان است؟ آیا موضوع هزینه برگزاري کنسرت ها و سود کم اجراهاي زنده با ظرفیت
حداقلی تماشاگر بهانه اي براي توقف فعالیت هنرمندان این عرصه نشده است؟ پس در این میان آن دسته از هنرمندانی که در فضاي
موسیقی پاپ فعالیت نمی کنند چه شرایطی را تجربه می کنند که حتی در روزهاي غیر کرونایی هم از کمترین میزان حمایت تهیه

 
کنندگان و فضاي دولتی بهره مند بودند؟ 

این موارد و بسیاري از اما و اگرهاي دیگر موجب شد تا در این روزهاي کرونایی به سراغ محمد اله یاري فومنی مدیرکل دفتر موسیقی
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برویم و با او درباره برخی از ابهامات در حوزه موسیقی و البته فعالیت این مجموعه دولتی در روزهاي
کرونایی و ایام منتهی به درگذشت استاد محمدرضا شجریان که روزهاي پر بحران و پرالتهابی براي همه فعالان موسیقی بود، پرسش
هایی را مطرح کنیم. پرسش هایی که اگرچه با پاسخ مشروح و صریح یک مدیر دولتی همراه بود اما به نظر می آید باید روشنگري

 
هاي بیشتري درباره بخش هایی از آن صورت بگیرد. 

محمد اله یاري فومنی که خرداد ماه سال گذشته وارد دفتر موسیقی وزارت ارشاد شد، در یک گفتگوي یک ساعته خود با خبرگزاري
مهر، ضمن تشریح فعالیت هاي این مجموعه حساس و پرالتهاب از حاشیه ها و اتفاقات مرتبط با حوزه مدیریتی خود در ماه هاي

 
کرونایی سخن گفت. 

 
بخش اول گفتگوي مشروح خبرگزاري مهر با محمد اله یاري فومنی را در ادامه می خوانید؛ 

موسیقی ایران طی هفته هاي گذشته یا بهتر بگویم ماه هاي گذشته به دلیل وخامت شرایط جسمی استاد محمدرضا شجریان و در
نهایت درگذشت این هنرمند، شرایط پرالتهابی داشت، شرایطی که به دلیل اهمیت و جایگاه هنري این هنرمند فقید موسیقی ایرانی
تقریباً بخشی از جامعه را هم تحت تأثیر خود قرار داد، بد نیست ابتدا و قبل از اینکه وارد پرسش هاي محوري این گفتگو شویم،
درباره اقدامات جنابعالی و همکارانتان در دفتر موسیقی و معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیرامون مدیریت این شرایط و

 
برنامه ریزي براي بدرقه استاد شجریان، توضیحاتی را ارائه دهید. 

من قبل از پاسخ به این پرسش شما باید اول به این نکته اشاره کنم که امیدوارم راه استاد شجریان توسط شاگردان ایشان و سایر
هنرمندان عرصه موسیقی تداوم پیدا کند و ما شاهد گسترش فرهنگ و هنر ایرانی در اقصی دنیا باشیم. در ارتباط با اقداماتی که در
مجموعه معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي مرحوم شجریان صورت گرفت، باید بگویم اواخر سال گذشته که حال
ایشان رو به وخامت گذاشت معاونت امور هنري به صورت متمرکز و مستمر با بیمارستان جم و مجموعه کادر پزشکی در ارتباط و در
جریان احوالات استاد بود و در این زمینه هم پیگیري هایی را انجام می داد. ما در همین چارچوب پیش بینی هایی را هم در داخل
وزارتخانه و در سطح عالی با شخص آقاي وزیر در رابطه با مسائلی چون روند درمانی استاد شجریان، پیگیري موضوع از وزارت

 
بهداشت و نحوه حمایت هاي ارشاد از خانواده محترم استاد داشتیم. 

گفتگوهایی هم با همایون شجریان در اوایل سال جاري صورت گرفت و تمایل خودِ خانواده این بود که چنانچه استاد شجریان به



رحمت خدا رفتند، تدفین در توس انجام پذیرد، از طرف وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و معاون هنري هم گفتگوها و مکاتباتی با نهاد
ریاست جمهوري و وزارت میراث فرهنگی صورت گرفت تا مجوزهاي لازم در ارتباط با خاکسپاري استاد شجریان در جوار آرامگاه

 
فردوسی اخذ شود. 

در این زمینه هم موافقت هاي لازم گرفته شده و هماهنگی ها هم با آقاي همایون شجریان صورت پذیرفت. علاوه بر اینها، گفتگوها و
جلسات ادامه داشت و در هفته منتهی به فوت استاد شجریان این پیگیري ها و جلسات با نهادهاي بیرونی، خانواده استاد، خانه

 
موسیقی، کادر پزشکی بیمارستان تداوم پیدا کرد. 

بعد از ضایعه درگذشت استاد هم ما در ارتباط با تغسیل و تشییع در بهشت زهرا و انجام امور خاکسپاري در شهر توس پیگیرهاي
مستمري با مجموعه استانداري خراسان رضوي، خانواده استاد شجریان، خانه موسیقی و نهادهاي مرتبط داشتیم. ما در زمینه اعزام
هنرمندان به مشهد و اقامت و حضور هنرمندان در مراسم تدفین و نهایتاً بازگشت هنرمندان به تهران کارهایی را انجام دادیم که
مراسم برگزار شده تا آنجا که در وظیفه ما بود در شأن مرحوم شجریان بوده باشد. چرا که تمامی این کارها در تکریم جایگاه و

 
قدردانی از تلاش هاي ایشان بوده است. 

 
 

آقاي اله یاري بخش زیادي از فعالیت هاي مرتبط با فرهنگ و هنر بیش از هشت ماه است که تحت تأثیر شیوع کرونا در رکود به سر
می برد، در این چارچوب در حوزه هاي مختلف هنر از جمله سینما، تئاتر و هنرهاي تجسمی، فعالیت هایی مرتبط با روزهاي کرونایی
«با حمایت» یا «بی حمایت» دولت انجام گرفت تا هنرمندان در شکلی آهسته اما پیوسته به حرکت خودشان در این مسیر ناهموار
ادامه دهند، ولی گویا فرآیند فعالیت در موسیقی به گونه اي بوده که فعالان این عرصه به ویژه تهیه کنندگان، خود را تافته جدا بافته
اي دانستند که غیر از چند حرکت غیر مستمر و کمرنگ در قالب کنسرت هاي آنلاین، کار دیگري را انجام ندادند. بد نیست در همین
ابتدا نیم نگاهی به آنچه در این ماه ها روي داد، از نگاه مدیر دفتر موسیقی وزارت ارشادي داشته باشیم، که به نظر من نوع فعالیت

 
هایش دربرگیرنده انتقاداتی هم هست… 

من پیش تر هم در گفتگو با برخی رسانه ها عرض کردم حوزه موسیقی منهاي توجه به گونه ها و ژانرهاي مختلف آن از اولین
روزهاي کرونا با مردم همراه شد و تولیدات موسیقایی که توسط هنرمندان فعال این عرصه در سایر گونه هاي مختلف اتفاق افتاد
اسفند 98 به صورت خودجوش شروع شد. می توانم قاطعانه بگویم که هنرمندان موسیقی جزو اولین بخش هاي مرتبط با فعالیت هاي
فرهنگی هنري کشورمان بودند که در زمینه موضوعات مربوط به بیماري کووید 19 وارد عمل شدند. در این زمینه حتی چند هنرمند

 
که اجراي آنها به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شده بود اقدام به اجرا در منزل و استودیو شخصی براي همراهی مردم کردند. 



اما به ایام نوروز 99 که رسیدیم و مشخص شد که کرونا قراراست فعلاً مهمان ما باشد، موضوع اجراهاي آنلاین شکل جدي تري به
خود گرفت. البته که برگزاري اجراهاي آنلاین سابقه اي به این شکلی که در حال حاضر شاهد آن هستیم، نداشت چرا که هماهنگی
در این زمینه دربرگیرنده نکاتی از جمله هماهنگی با مجموعه ساترا، سازمان صدا و سیما، سالن هاي میزبان، پوشش مناسب اینترنتی،
مولفه هاي اجراي زنده و مواردي از این دست بود که قطعاً براي فعالیت هاي موسیقایی کشور تجربه جدیدي به حساب می آمد. اما با

 
این حال در این زمینه باز این حوزه موسیقی بود که نسبت به سایر حوزه ها پیشروتر عمل کرد. 

شما دیدید که بعد از برگزاري کنسرت هاي آنلاین بود که اجراي تئاترهاي آنلاین هم شکل گرفت و الان هم به جایی رسیدیم که در

 
این زمینه برگزاري بخش زیادي از جشنواره هاي نیمه دوم سال به شکل مجازي و آنلاین مطرح می شود. 

من همین چند روز پیش بود که با مدیر سازمان سینمایی درباره برگزاري آنلاین جشنواره فیلم هاي کودکان و نوجوانان صحبت می
کردم و تجربیات اجراهاي آنلاین موسیقی و دست اندازهاي این شیوه اجرایی را با این عزیزان در میان می گذاشتم تا عزیزان بر اساس
این تجربه هاي موسیقایی نسبت به برگزاري آنلاین جشنواره کودك و نوجوان اقدام کنند. لذا گرچه اجراهاي آنلاین حوزه موسیقی
آنچنان زیاد نبود اما قطعاً این حوزه جزو اولین قدم هاي اجراهاي آنلاین آثار هنري بودند که حوزه هاي دیگر با تاخیر وارد این جریان

 
شدند. 

اما در این میان باز هم به نظر می رسد دفتر موسیقی ارشاد در حوزه اجراهاي آنلاین و آغاز کنسرت ها، با رعایت حداکثري شیوه نامه
هاي بهداشتی غیر از مواردي انگشت شمار و موضوعی، حمایت خاصی انجام نداد که بتواند به روشن ماندن چراغ موسیقی کمک کند،
در این شرایط اگر نظري مخالف آنچه عنوان شد دارید بیان کرده و در قالب همین پرسش گزارشی از فعالیت هاي چند ماهه اخیر
دفتر موسیقی به ویژه در مواجهه با نوع فعالیت هاي موسسات و تهیه کنندگان که در روزهاي کرونایی به شیوه هاي جالبی براي

 
درآمدزایی متوسل شده اند، ارائه دهید؟ 

یک نکته حائز اهمیت در این شرایط می تواند مورد بررسی قرار گیرد که بی ارتباط با پرسش شما و در مرحله بعد عملکرد دفتر
موسیقی وزارت ارشاد نیست. ببینید اجراهاي آنلاین همین حالا هم مخالفانی بین تهیه کنندگان حوزه موسیقی دارد. چرا که تعدادي
از آن ها معتقدند اگر اجراهاي آنلاین هنرمندي به صورت مستمر ادامه داشته باشد، ممکن است در اجراهاي زنده دیگر شاهد اقبال و
استقبال مخاطبان نباشیم و این یعنی اینکه از نگاه اقتصادي کنسرت فلان خواننده اي که به صورت مستمر کنسرت برگزار می کرد، با

 
شکست مواجه می شود. 

بنا بر این بود که از هفته سوم تیرماه با مجوزي که صادر شده ما شاهد برگزاري کنسرت ها باشیم. اما بعد از مدتی تک تک تهیه
کنندگان و موسساتی که به ما براي برگزاري کنسرت نامه فرستاده بودند از لغو کنسرت هاي خود خبر دادندراجع بع فعالیت در حوزه
موسیقی که با وجود آغاز فعالیت ها در حوزه هاي تئاتر و سینما، شاهد اجراي زنده اي در آن نبودیم هم باید به این نکته اشاره کنم
همانگونه که مستحضرید، تفاوت هایی میان اجراي موسیقی با تئاتر یا سینما وجود دارد، در حوزه سینما تفاوت این است که وقتی
شما به عنوان یک مخاطب وارد سالن سینما می شوید، در یک فضاي صامت که کمترین تحرك فیزیکی در آن جریان دارد، شاهد

 
نمایش فیلمی هستید که عموماً بیننده را به فکر و اندیشه وا می دارد. 

در مقایسه با حوزه تئاتر هم ماجرا در این قالب وجود دارد که به طور حتم جمعیت کمتري در یک تماشاخانه حضور دارند کما اینکه
در یک سالن اجراي موسیقی جمعیت بیشتر با شور و هیجان بیشتر حضور دارند که سکوت و آرامش به ویژه در اجراهاي موسیقی
پاپ نمی تواند وجود داشته باشد. چرا که قطعاً مخاطب دوست دارد در سالن اجراي موسیقی پاپ با گروه نوازنده و خواننده همراهی
داشته باشد که طبیعتاً در سالن سینما و تئاتر چنین فرآیندي وجود ندارد. پس این تفاوت هاي ماهوي موسیقی با تئاتر و سینماست



که در روزهاي کرونایی محدودیت هاي بیشتري را براي برگزاري کنسرت ها ایجاد کرد، محدودیت هایی که براي برگزاري کنسرت

 
باید بیشتر روي آن ها اندیشه کنیم. 

اما با وجود همه این مواردي که به آن اشاره شد، ما در اردیبهشت و خرداد امسال پیش بینی هاي لازم را براي برگزاري کنسرت با
هماهنگی ستاد ملی مقابله کرونا و البته تدوین شیوه نامه هاي بهداشتی مربوط به برگزاري اجراهاي زنده موسیقی که قطعاً می
بایست مورد تایید کارشناسان نیز قرار می گرفت، انجام دادیم و مبنا را بر این قرار دادیم تا پیش از آغاز ایام سوگواري ماه

 
هاي محرم و صفر (شهریور و مهر) شرایط برگزاري کنسرت ها با در نظر گرفتن نیمی از ظرفیت سالن ها محیا شود. 

جالب است بدانید در همین راستا بالغ بر 30 مجوز هم از سوي دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اجراهاي صحنه اي
صادر شد و بنا هم بر این بود که از هفته سوم تیرماه با مجوزي که صادر شده ما شاهد برگزاري کنسرت ها باشیم. اما بعد از مدتی
تک تک تهیه کنندگان و موسساتی که به ما براي برگزاري کنسرت نامه فرستاده بودند از لغو کنسرت هاي خود خبر دادند. من هم از
آنها خواستم که اعلام لغو این کنسرت ها را با ذکر دلیل به صورت مکتوب عنوان کنند. که در این راستا تقریباً تمامی مواردي که در
این زمینه به صورت مکتوب به ما ارسال شد، شیوع دوباره کرونا و نگرانی تهیه کنندگان از سلامتی مردم موضوع اصلی لغو کنسرت ها

 
بود. 

 
 

ولی گویا غیر از این نامه هایی که در آن ها به شکل جالبی کلیدواژه هایی چون «نگرانی براي سلامتی مردم» به عنوان دلیل انصراف
از کنسرت ها عنوان شده و بنده با احترام کامل به این دوستان فعلاً نمی توانم اعتماد چندانی به آن داشته باشم، موارد دیگري چون
«افزایش خودسرانه قیمت بلیت» و البته واکنش هاي تند و تیزي که از سوي رسانه ها و مردم پس از آغاز بلیت فروشی برخی از

 
خوانندگان صورت گرفت، مانع جدي تري در برابر برگزاري کنسرت در روزهاي کرونایی بود… 

غیر از بحث شیوع ویروس کرونا و نگرانی هایی که از سوي تهیه کنندگان براي انصراف از کنسرت ها اعلام شد، یکسري دلایل ریزتر
دیگري وجود دارد. از جمله اینکه وقتی یکی از سامانه هاي فروش بلیت کنسرت در تیرماه اقدام به باز کردن فروش بلیت اجراي زنده
تعدادي از هنرمندان کرد، افزایش چشمگیر قیمت بلیت موجب شد که مردم چندان استقبالی از این کنسرت ها نکرده و رسانه ها هم

 
واکنش هاي تندي به این موضوع نشان دادند. 

وقتی یکی از سامانه هاي فروش بلیت کنسرت در تیرماه اقدام به باز کردن فروش بلیت اجراي زنده تعدادي از هنرمندان کرد، افزایش
چشمگیر قیمت بلیت موجب شد که مردم چندان استقبالی از این کنسرت ها نکرده و رسانه ها هم واکنش هاي تندي به این موضوع
نشان دادنداین در حالی است که ما در جلسات تیر و خرداد دفتر موسیقی با مجمع صنفی ناشران موسیقی که عمده شرکت هاي



کنسرت گذار در آن عضو هستند با حضور نمایندگان سالن هاي بالاي 1200 نفر و البته نماینده نهاد خانه موسیقی به عنوان ناظر به
توافقاتی درباره عدم افزایش قیمت بلیت کنسرت در روزهاي کرونایی رسیده بودیم که فعلاً در این زمینه افزایشی نداشته باشیم. در
این راستا نمایندگان سالن هاي کمتر از 1200 نفر هم به این دلیل در جلسات حضور نداشتند که اولاً مجوز اجراي برنامه ها در این
سالن ها با ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هاست و دوماً اینکه آنچه تصویب کردیم موضوعی بود که در تمامی تالارهاي کنسرت

 
در ایران قابل اجرا بود. 

البته من بعدها مصاحبه اي را از یکی از تهیه کنندگان در یکی از رسانه ها خواندم که در آنجا اعلام کرده بود: «مدیرعامل مجمع
صنفی ناشران موسیقی نماینده همه تهیه کنندگان موسیقی نیست پس چرا ما به عنوان کنسرت گذاران عمده با افرادي که سامانه
هاي اصلی فروش بلیت کنسرت در دست آنهاست در این جلسه نبودیم؟» در حالی که ما معتقد بودیم چون همه دوستان ذیل این

 
مجموعه هستند بنابراین مدیرعامل این مجمع می تواند به نمایندگی از اعضا در جلسه ما حضور داشته باشد. 

به هر صورت در این جلسات بود که ما توافق کردیم تا بلیت کنسرت ها در سالن هاي بالاي 1200 نفر با 50 درصد به فروش برسد.
شرایطی که سالن داران هم به جهت ترغیب مردم براي تماشاي کنسرت آن را پذیرفتند. بنا بر این شد تا قیمت بلیت ها هم در ماه
هاي تیر و مرداد به دلیل شرایط بیماري و البته اوضاع اقتصادي افزایش پیدا نکند تا مردم براي هزینه در سبد فرهنگی شان ترغیب
شوند. اما اولین افزایش قیمت اتفاق افتاد و این فرآیند خارج از توافق مکتوبی بود که انجام داده بودیم. ما در همین گفتگوها بود که
تاکید کردیم اگر افزایش قیمتی در بلیت کنسرت ها صورت گیرد به طور طبیعی سالن هاي میزبان هم میزان اجاره بها را افزایش

 
خواهند داد که این شرایط قطعاً نمی تواند شرایط مساعدي براي مردم باشد. 

 
و در اینجا بود که ماجراي تعطیلی کنسرت ها به بهانه حفظ سلامتی مردم پیش آمد…! 

در همین شرایط بود که با توجیه حفظ سلامتی مردم که البته مهم بود و هست و قطعاً هم می تواند جزو دلایل پذیرفته شده شرکت
ها براي تعطیلی کنسرت ها به حساب آید، شرایط به گونه اي دیگر شد و دوستان با این توجیه و لایه هاي زیرین تري که برگزاري

 
اجراهاي زنده در این شرایط صرفه اقتصادي ندارد، کنسرت هاي تیر و مرداد خود را لغو کردند. 

 
 

با وجود این شرایط دفتر موسیقی وزارت ارشاد چه اقداماتی را براي رفع این مشکل که از سوي تهیه کنندگان براي آن تصمیم گیري

 
شد، انجام داد؟ 

طبیعی است که این موضوع «رافع» مسئولیت ما نبود، بالاخره حتی در شرایطی که کرونا نبود اجراهاي موسیقی ردیف دستگاهی و



موسیقی نواحی ما با تعداد اجراي کمی در کشور برگزار شده و متاسفانه تعداد مخاطبان این گونه موسیقایی هم بسیار کمتر از
موسیقی پاپ بود. لذا ما خودمان را مکلف کردیم که در این شرایط حمایت هایی را انجام دهیم که در این راستا اجراهاي آنلاینی را
براي هنرمندان فعال عرصه موسیقی ایرانی و نواحی انجام دادیم که با توجه به مذاکراتی که با انجمن موسیقی ایران صورت گرفته،

 
قرار است این اجراها را تا پایان سال جاري ادامه دهیم. 

حتماً از طریق مجمع صنفی ناشران موسیقی اجراها را از آبان ماه سازماندهی می کنیم تا با یاري صاحبان آثار موسیقایی چرخ
اقتصادي مشاغل مرتبط با حوزه موسیقی به حرکت دربیاید. منتها لازمه این آغاز نگاه تهیه کنندگان به منافع عمومی است آقاي اله
یاري آیا در کنار همین حمایت هاي ضروري این امکان وجود نداشت که دفتر موسیقی در قالب یک دستورالعمل قانون مند شرکت

 
هاي فعال در حوزه موسیقی پاپ را ملزم به برگزاري کنسرت با در نظر گرفتن شرایط روزهاي کرونایی می کرد؟ 

این موضوعی که شما به آن اشاره می کنید، در قالب دستورالعمل تدوین و به شرکت ها به صورت رسمی ابلاغ شد که ما می توانیم
سیر تاریخی این دستورالعمل ها را در اختیار شما قرار دهیم. حتی این دستورالعمل ها همان گونه که اشاره کردم غیر از ارسال به

 
شرکت ها، مجمع صنفی ناشران به ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها نیز در قالب بخشنامه ابلاغ کردیم. 

با در نظر گرفتن این حجم نکات آیا فکر نمی کنید اکنون جایگاه حقوقی دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این اجازه را به
شما و همکارانتان بدهد که تهیه کنندگان و صاحبان ثروتمند آثار موسیقایی را مجاب کنید تا هرچه زودتر نسبت به برگزاري کنسرت

 
ها در همه حوزه ها اقدامات لازم را انجام دهند. 

طبیعی است که در حوزه برگزاري کنسرت ها و فعالیت هاي فرهنگی هنري پس از ایام سوگواري ماه هاي محرم و صفر ما در ابتدا
تابع مصوبات ستاد ملی مقابله کرونا خواهیم بود. این در حالی است که تا این لحظه هیچ مصوبه اي از سوي ستاد ملی مقابله با کرونا
به دست ما نرسیده که فعالیت هایی از این دست غیر از اطلاعیه هاي رسمی ستاد ملی مقابله با کرونا یا وزارت فرهنگ و ارشاد

 
اسلامی متوقف یا تعطیل شود. 

طبیعی است که با رعایت شیوه نامه ها و دستورالعمل هاي بهداشتی امکان برگزاري کنسرت در آبان ماه وجود دارد. همین امروز که با
شما گفتگو می کنم مکاتبه اي را با مجمع صنفی ناشران موسیقی براي برپایی کنسرت ها داشتم ضمن اینکه ما با تمام سالن ها
صحبت کردیم و آن ها نیز آمادگی همراهی کامل دارند. در این چارچوب ما حتماً از طریق مجمع صنفی ناشران موسیقی اجراها را از
آبان ماه سازماندهی می کنیم تا با یاري صاحبان آثار موسیقایی چرخ اقتصادي مشاغل مرتبط با حوزه موسیقی به حرکت دربیاید.
منتها لازمه این آغاز نگاه تهیه کنندگان به منافع عمومی است چرا که معتقدیم صرفاً یک نفر خاص نباید به منافع خاص خود به
انگیزه سود بیشتر فکر کند. این اصلاً شاخص درستی نیست که برخی ها با انگیزه هاي اقتصادي و اجرا نکردن تا زمانی که مطمئن
شوند ماجرا برایشان سود مشخصی ندارد، فضاي موسیقی را تحت تاثیر این انگیزه قرار دهند. من امیدوارم عده اي محدود در این گونه
موسیقی، مصرفی کاري نکنند که یک مساله عادي خدایی نکرده تبدیل به یک مساله امنیتی شده و در چارچوب هاي ضوابط وزارت

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار بگیرد. 

اما من همچنان بر این باورم که فرآیند فعلی فعالیت هاي موسیقایی در کشور اگر نگوییم به طور کامل، اما به شکل چشمگیري
وابسته به تهیه کنندگان و کنسرت گذاران متمولی است که در روزهاي کرونایی بنا به دلایل و توجیهاتی که از نظر ما منطقی نیست،
به بهانه سلامتی مردم، حاضر به برگزاري کنسرت با در نظر گرفتن شیوه نامه هاي بهداشتی نشدند. مگر نه اینکه همین خوانندگان و
هنرمندان تحت نظر این تهیه کنندگان در روزهاي عادي در پست هاي رنگارنگ و پر از مهر خود با لحنی سرشار از شادي و شعف از
عشق خود به طرفدارانشان سخن می گویند. آیا فکر نمی کنند اکنون بهترین فرصت براي ابراز علاقه و عشقی است که در کلماتشان



جاري و ساري می کنند؟ آیا منافع اقتصادي، این عشق هاي مجازي را کور کرده یا اتفاقات دیگري در جریان است؟ آیا دفتر موسیقی
نمی خواهد با پرهیز از سیاست هاي انفعالی خود تا به امروز و فارغ از بحث رعایت پروتکل هاي بهداشتی که در الزام آن تردیدي
نیست، گامی در این فضاي مسموم بردارد؟ آیا این موضع انفعالی به دلیل رعایت ملاحظات است یا نه قوانین به شما اجازه تصمیم

 
گیري نمی دهد؟ 

موضوعی که شما مطرح کردید، از جهاتی موضوع درستی است. ببینید همان هنرمندي که به گفته شما در پست هاي خودش از
علاقه و دلتنگی با مخاطبانش سخن می گوید، پست دیگري می گذارد با این مضمون که: «من به خاطر حفظ سلامتی مردم کنسرتم
را کنسل کردم» یعنی، چه آن موقع که سالن اجراي کنسرت با هزار نفر پر شده و درآمدزایی خوبی اتفاق می افتد، مردم وجه
المصالحه هستند و چه در این ماه ها که به هر علتی از جمله کاهش صرفه اقتصادي، کنسرت ها برگزار نمی شود. یعنی در همین فضا

 
نیز متاسفانه مردم دوباره «وجه المصالحه» قرار می گیرند و گفته می شود که ما به خاطر شما کنسرتی را اجرا نمی کنیم. 

چه آن موقع که سالن اجراي کنسرت با هزار نفر پر شده و درآمدزایی خوبی اتفاق می افتد، مردم وجه المصالحه بودند و چه در این
ماه ها که به هر علتی از جمله کاهش صرفه اقتصادي کنسرت ها اجرایی برگزار نمی شودماجراي کرونا قدري این مساله را بیشتر
نشان داد که عده اي محدود ممکن است براي رسیدن به منافع شان رفتارهایی از خود نشان دهند که شما به آن اشاره داشتید. ما
آنچه درباره موضوع قیمت ها با دوستان توافق کردیم، خواهش کردیم و در این زمینه هم گفتگوهایی را انجام دادیم فقط به جهت
رعایت حال مردم بود و اگر هم الان اصرار می کنیم که کارها روي ریل بیفتد اولاً راه افتادن چرخه اقتصادي کنسرت ها با در نظر
گرفتن شیوه نامه هاي بهداشتی مبتنی بر قواعد ستاد ملی مقابله با کروناست دوماً اینکه مردم بتوانند در این روزهاي خیلی سخت

 
بخشی از فراغت خودشان را به فعالیت هایی اختصاص دهند که می تواند برایشان گشایش هاي فکري ایجاد کند. 

شما این موضوع را به صورت قطعی از طرف دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بدانید که برگزاري کنسرت ها جزو برنامه
هاي ما خواهد بود و ما در این زمینه حتماً براي نیمه دوم سال برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دهیم. منتها در این زمینه رویکرد
ما عمدتاً رویکرد فعالیت به کمک هاي نهادهاي صنفی چون خانه موسیقی، انجمن صنفی هنرمندان موسیقی و مجمع صنفی ناشران
بوده است. در موضوع اجراهاي پاپ نیز طبیعی است که ما عمده مراجعه مان به مجمع صنفی ناشران موسیقی است. اتفاقاً به همین
جهت است که من از ابتداي مصاحبه تا به حال از این مجمع مستمر نام می برم که چه توافقات و مکاتباتی صورت گرفته است. اما در
این راستا من بر این باورم ما نیازمند یک بلوغ صنفی هم هستیم. یعنی دلیلی ندارد وقتی 40 یا 50 شرکت عضو یک مجمع هستند،
دو تا سه نفر در داخل آن مجمع به توافقاتی که مسئول آن مجمع و سایر اعضاي مجمع انجام داده اند احترام نگذارند و بخواهند
مسیر دیگري را به بهانه اینکه خواننده پرفروش یا سامانه پرفروشی دارند، پیش بگیرند. شما مطمئن باشید اگر تا به امروز دفتر
موسیقی نسبت به این موضوع همراهی یا مماشاتی داشته از این به بعد هم تلاش خود را انجام می دهد تا در کنار این همراهی،

 
جدیت بیشتري نیز داشته باشد. 

با این تفاسیر آیا می توان امیدوار بود که دفتر موسیقی ارشاد در رابطه با افزایش غیرمنطقی قیمت بلیت ها (تاکید می کنم

 
غیرمنطقی) هم اقدامات موثري را انجام دهد یا نه باید منتظر ورود نهادهاي قضایی در زمینه تعیین قیمت بلیت ها بود؟ 

در تمام سال هاي گذشته تعیین قیمت بلیت اجراهاي صحنه اي توسط خودِ تهیه کنندگان و شرکت ها اتفاق افتاده و هیچ وقت هم
دولت دخالتی در این زمینه نداشته است. در این چارچوب شرکت ها سود خودشان را با یک تابعی از توان اقتصادي مردم در نظر می
گیرند. طبیعی است در این زمینه اگر ماجرا از یک قیمتی بالاتر تعیین می شد مردم هم توان پرداخت قیمت هاي در نظر گرفته شده
را نداشتند. در حال حاضر که برابري قیمت ها در حوزه پول ملی ما با سایر ارزها به هم خورده، همین موضوع بهانه اي را به دست
برخی شرکت ها داده که: «ارزش ریالی بلیت کنسرت ما به دلار در سال پیش فلان مبلغ بوده، اما الان ارزش بلیت ریالی ما به دلار



 
یک چهارم شده است.» این هایی که گفتم عین استدلالی است که دوستان گفتند. 

بنده سال گذشته مکاتباتی را با دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام دادم که به تبع آن دفتر حقوقی نیز مکاتباتی را با
سازمان تعزیرات حکومتی انجام داد. موضوع اصلی مکاتبات نیز چگونگی مبناي قیمت گذاري کنسرت ها بود و اینکه آیا دولت می
تواند به صورت مستقیم وارد مقوله قیمت گذاري بلیت کنسرت ها شود یا خیر؟عده اي هم می گفتند: «براي ما صرف ندارد از جهت
قیمت تمام شده هر صندلی با این قیمت فعلی کنسرت را برگزار کنیم». البته که طبیعی است در حوزه موسیقی مانند سایر حوزه ها
نیز یک افزایش سنواتی اتفاق بیفتد. بنابراین خارج از قاعده معقول نیست که 10 یا 15 درصد قیمت بلیت ها افزایش پیدا کرده و همه
هم مقداري کم و زیاد آن را می پذیرند. منتها لازم است اگر دوستان در مجموعه شرکت هاي کنسرت گذار دوستان به منطقی می
رسند، آن منطق را به جهت محاسباتی به مردم، به افکار عمومی و البته دفتر موسیقی وزارت ارشاد اعلام کنند. اگر افکار عمومی و

 
بعد دولت بپذیرد که با یک دلیل منطقی افزایش اتفاق افتاده، آن وقت می توان نسبت به افزایش قیمت بلیت ها تصمیم گیري کرد. 

بنده سال گذشته مکاتباتی را با دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام دادم که به تبع آن دفتر حقوقی نیز مکاتباتی را با
سازمان تعزیرات حکومتی انجام داد. موضوع اصلی مکاتبات نیز چگونگی مبناي قیمت گذاري کنسرت ها بود و اینکه آیا دولت می

 
تواند به صورت مستقیم وارد مقوله قیمت گذاري بلیت کنسرت ها شود یا خیر؟ 

توضیح اینکه در سازمان تعزیرات حکومتی آیین نامه هایی وجود دارد بر این مبنا که برخی کالاها از جمله مرغ، گوشت، تخم مرغ و
موارد مرتبط با نیاز عمومی مردم در ردیف کالاهاي ردیف الف و ب قرار دارند. در این ردیف دولت ورود مستقیم دارد. یعنی چون این
کالاها در ردیف نیازهاي روزمره مردم قرار دارد، بنابراین دولت بر نحوه قیمت گذاري آنها ورود مستقیم دارد که سازمان تعزیرات
حکومتی نیز در این چارچوب نسبت به قیمت گذاري کالاها اقدام می کند. اما نسبت به سایر کالاها و خدمات، این واحد تولیدکننده
هست که با توجه به قیمت تمام شده خدماتی که ارائه داده و سود تعیین می کند، یک قیمتی را تعیین می کند و بعد اگر مردم
نسبت به آن کالا یا خدمات معترض باشند، مجموعه هایی چون سازمان تعزیرات و سازمان حمایت از مصرف کنندگان به ماجرا ورود

 
می کند. 

البته همین حالا که مشغول گفتگو با شما هستم، بنده مجدداً نامه نگاري را با دفتر حقوقی وزارت ارشاد انجام دادم که با توجه به
شرایط کرونا و آنچه وضعیت اقتصادي مردم است، این توقع وجود دارد که دولت ورود جدي تري به موضوع قیمت گذاري داشته و از
مردم حمایت کند. البته که اینجا ما منافع طرفین را هم داریم و قطعاً راضی هم نیستیم شرکت ها در یک سقف و قیمتی کنسرت ها
را برگزار کنند، که براي آنها صرفه اقتصادي ندارد. اما به عنوان مدیر دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی فکر می کنم می
شود در یک نقطه اي به توافق رسید که هم منافع مردم و هم منافع شرکت ها در نظر گرفته شود. این فرآیند هم قدري گذشت و
پذیرش سود کمتر لازم است. من می دانم اکنون سالن هاي برگزاري کنسرت آمادگی کامل دارند. از آن طرف هم می دانم شرکت ها
اگر بخواهند قیمت بلیت ها به شکل بی قاعده اي افزایش دهند سالن ها هم اجاره بها را افزایش می دهند و آن زمان است که باید
مطمئن بود همان 50 درصدي که پیش بینی می شد هم به سالن هاي برگزاري کنسرت نمی آیند. در عین حال بناي ما این بود که
از فرصت ماه محرم و صفر استفاده کنیم، تا با برگزاري یک جلسه مشترك به سیاق جلساتی که در اردیبهشت ماه سال جاري برگزار

 
شد، شرایط برگزاري کنسرت ها از آبان ماه سال جاري با توجه به شرایط کرونا را بررسی و اجرایی کنیم. 



 
 

موضوع برآورد خسارت ها و نحوه حمایت ها در حوزه موسیقی توسط دولت هم یکی دیگري از نکاتی است که در روزهاي کرونایی به

 
شدت مورد توجه است. به اعتقاد من این موضوع در شرایط مبهمی به سر می برد که بد نیست پیرامون آن توضیحات لازم را بدهید. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در اردیبهشت ماه سال جاري وقت گذاشت و خسارت هاي بیکاري ناشی از کرونا را احصا و برآوردهاي
لازم را در این زمینه انجام داد. دفتر موسیقی وزارت ارشاد هم در این زمینه مکاتبات مستمري را با خانه موسیقی، مجمع صنفی
ناشران موسیقی و انجمن صنفی هنرمندان موسیقی انجام داد تا اطلاعات ذي نفعان دریافت و بعد از دسته بندي هاي لازم در اختیار
وزارت خانه قرار داد. بخشی از این خسارت ها هم در حوزه سامانه «کارا» قرار گرفت که موسسه هاي حقوقی مرتبط با موسیقی که به
دلیل کرونا بی کار شده اند وام هایی را دریافت کنند. البته این وام ها هنوز در هیچیک از بخش هاي فرهنگ و هنر پرداخت نشده، اما

 
به طور حتم اگر روند اعطاي وام آغاز شود، قطعاً اهالی موسیقی نیز در آن دخیل هستند. 

بر این باورم تجربه کرونا درسی را به همه دستگاه هاي دولتی از جمله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داد. اینکه بانک هاي اطلاعاتی
ذي نفعان ما کامل نیست. ما در حوزه موسیقی یک بانک اطلاعات که بتواند ویژگی هاي همه هنرمندان موسیقی را داشته باشد،
نداریم. البته در انجمن موسیقی ایران سامانه «بامک» مدتی است که فعال شده، اما همه هنرمندان به طور کامل اطلاعاتشان را در
اختیار نگذاشته انداتفاق دیگري که در این زمینه افتاده پیوندي است که اخیراً میان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و صندوق
کارآفرینی امید به وجود آمده است. در این زمینه فهرستی از اشخاص حقوقی و حقیقی داراي بیمه و فهرست هنرمندانی که براي آنها
لیست بیمه رد نمی شود با کمک ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها تهیه شده تا بتوانند وام هایی را از صندوق کارآفرینی امید
دریافت کنند. تعدادي دیگر از هنرمندان که بیمه آنها از طریق صندوق اعتباري هنري رد می شود نیز از این مجموعه وام هاي کوتاه
مدتی را دریافت می کنند. این موضوعاتی که یادآوري کردم طی هفته هاي گذشته به صورت مستمر از طریق دفتر موسیقی وزارت

 
ارشاد به صنوف و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها اطلاع رسانی می شود. 

من بر این باورم تجربه کرونا درسی را به همه دستگاه هاي دولتی از جمله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داد. اینکه بانک هاي
اطلاعاتی ذي نفعان ما کامل نیست. ما در حوزه موسیقی یک بانک اطلاعات که بتواند ویژگی هاي همه هنرمندان موسیقی را داشته
باشد، نداریم. البته در انجمن موسیقی ایران سامانه «بامک» مدتی است که فعال شده، اما همه هنرمندان به طور کامل اطلاعاتشان را
در اختیار نگذاشته اند. به هر صورت ماجراي کرونا کمک کرد که ما بتوانیم اطلاعات ذي نفعان را تا یک حدي کامل کنیم و امیدوارم

 
این دست از حمایت ها که قرار است در قالب وام آغاز شود شرایط بهتري را براي هنرمندان خسارت دیده فراهم کند. 

شما بهتر از من می دانید که بخش زیادي از آثار نمایشی که در صحنه هاي تئاتر روي صحنه می روند دربرگیرنده حمایت هاي مالی
دولتی هستند که اتفاقاً این روزها هم محل گفتگوي اهالی تئاتر شد. اما در حوزه موسیقی ماجرا به این شکل نبوده است. چرا که در



بخش موسیقی پاپ تمامی اجراها مبتنی بر حضور در یک شرایط تجاري اقتصادي است که با فروش بلیت و جذب اسپانسر به فعالیت
خود ادامه می دهد. در حوزه موسیقی ردیف دستگاهی هم ماجرا به شکل حمایتی نبوده است که هر سال اجراهاي این حوزه وابسته
به کمک هاي دولت باشد. گرچه این را هم قطعاً می دانم که ماجراي کرونا و عدم برگزاري اجراهاي زنده این حوزه موجب بیکاري
بسیاري از هنرمندان و مشاغل وابسته شده که شامل موسیقی پاپ هم می شود. چرا که غیر از خوانندگان که می توانند تا مدتی از
پس هزینه هاي خود برآیند اما قطعاً نوازندگان و سایر کارکنان وابسته به برگزاري کنسرت ها لطمات زیادي دیده اند. من فکر می
کنم در این شرایط یکی از راه ها این است که شرکت ها کمک کنند تا اجراهاي صحنه اي آغاز شده و مردم ولو با همان ظرفیت
پنجاه درصدي به کنسرت ها بیایند تا مشاغل وابسته به کنسرت ها تا این حد خسارت نبینند. من فکر می کنم شما همین حالا هم

 
پاي درددل مدیران برگزاري سالن ها که بنشیند به طور حتم شنونده روایت آنها از تعدیل چشمگیر نیروهاي خود هستید. 

در همین چارچوب ماجراي حمایتی که به آن اشاره کردید، آیا امکانی در شرایط کرونایی وجود دارد، که منابع مالی با عنوان «متمم»
در اختیار دفتر موسیقی براي حمایت مستقیم از هنرمندان زیان دیده موسیقی ردیف دستگاهی، موسیقی نواحی و موسیقی کلاسیک

 
براي اجراي برنامه یا فعالیت هایی از این دست اختصاص پیدا کند؟ 

بنیاد فرهنگی هنري رودکی راجع با سالن هایی که وابسته به معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هستند چندي پیش
اطلاعیه اي را براي برگزاري کنسرت ها در حوزه موسیقی ردیف دستگاهی، موسیقی کلاسیک و موسیقی نواحی صادر کرد که مبناي
آن همکاري این مجموعه براي کاهش هزینه هاي جاري برگزاري کنسرت ها بود. در حال حاضر حتی سالن هاي خصوصی که خواهان

 
گردش اقتصادي فعالیت هاي خود هستند آمادگی همکاري با گروه ها را دارند. 

یکی از اهدافی که من دنبال آن هستم این است که بودجه دفتر موسیقی را از سمت یک «بودجه فعالیت محور» به سمت بودجه
«حمایت محور» ببریم تا بتوانیم این بودجه در اختیار گرفته را صرف حمایت از آلبوم هاي خوب، کتاب هاي موسیقایی و هنرمندان
این حوزه کنیمنکته دیگر اینکه در چارچوب بودجه دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، تقریباً 60 تا 65 درصد بودجه خود
را در قالب «بودجه رویداد محور» صرف جشنواره موسیقی جوان، جشنواره موسیقی نواحی و جشنواره موسیقی فجر می کند. از سوي
دیگر تقریباً 20 درصد از بودجه دفتر موسیقی صرف حمایت از فعالیت هاي استانی در قالب جشنواره هاي منطقه اي و آن بودجه

 
باقیمانده نیز صرف بودجه هاي پشتیبانی می شود. 

یکی از اهدافی که من دنبال آن هستم این است که بودجه دفتر موسیقی را از سمت یک «بودجه فعالیت محور» به سمت بودجه
«حمایت محور» ببریم تا بتوانیم این بودجه در اختیار گرفته را صرف حمایت از آلبوم هاي خوب، کتاب هاي موسیقایی و هنرمندان
این حوزه کنیم. البته در سال 1399 براي چند کار ماندگار در حوزه موسیقی بودجه هایی اختصاص پیدا کرده که همزمان به سمت

 
نهایی شدن پروژه از سوي انجمن موسیقی ایران اطلاع رسانی هاي لازم خواهد شد. 

این کارها به اعتقاد من آثاري هستند که به دلیل ماندگاري شان می تواند تبدیل به کارهاي پرافتخاري هم شود. اما الان هم از سوي
ستاد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیگیر هستیم تا بتوانیم به صورت خاص بودجه اي را براي گروه هاي خاصی که از اجرا محروم
ماندند جلب کنیم. در همان چارچوبی که بناست از سوي صندوق کار آفرینی امید صورت پذیرد ما یک شاخه جدیدي را در کنار
موسسه هاي حقوقی، استودیوها باز کردیم که در این راستا گروه هاي معتبري که ثبت حقوقی ندارند مشمول حمایت ها می شوند.
صادقانه می گویم در این مدت تمام تلاشم را انجام دادم تا وعده اي بر وعده هاي محقق نشده و شنیده شده اضافه نکنم. رویه فعالیت
هاي من همواره بر این نکته بوده و هست تا هر وقت این وعده ها به منصه ظهور رسید آن ها را اعلام رسمی کنم. ما تا همین امروز

هم به همین شیوه قدم برداشتیم تا فقط یک وعده کوتاه مدتی که براي یک مقطع زمانی کم آرامش ایجاد می کند، داده نشود.



توسعه فعالیتهاي گردشگري در بوستان آزادگان

منبع: شوراي شهر تهرانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/07/27

محمد جواد حق شناس در بازدید از منطقه 15 مطرح کرد:
توسعه فعالیتهاي گردشگري در بوستان آزادگان رییس
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شوراي شهر تهران ضمن
بازدید از روند پیشرفت پروژه هاي اجرایی در منطقه 15 بر
توسعه توسعه فعالیتهاي گردشگري در بوستان آزادگان

 
تاکید کرد. 

به گزارش معاونت ارتباطات و امور بین الملل شوراي
اسلامی شهر تهران، محمدجواد حق شناس رئیس
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شوراي اسلامی شهر تهران

با همراهی محمدي شهردار منطقه 15 از سه پروژه حوزه اجتماعی و روند تکمیل پروژه بزرگراهی شهید نجفی رستگار در منطقه

 
بازدید کرده و در پایان با خانواده اي که از سه معلول خود در منزل نگهداري می کنند، دیدار کرد و به آنان خدا قوت گفت. 

 
بازدید از مجموعه فعالیتهاي مرکز خدمات اجتماعی منطقه 15 

حق شناس در ابتدا با حضور در مرکز خدمات اجتماعی منطقه از مدرسه کودکان کار (مرکز پرتو )، کلینیک مشاوره و واحد رشد و

 
توسعه کارآفرینی بازدید کرد و با استارت آپهاي این مرکز گفت و گو کرد. 

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شوراي شهر تهران با اشاره به بازدید از حوزه اجتماعی گفت: مرکز پرتو منطقه 15 یکی از حوزه
هاي فعال در سطح شهر تهران است که به آموزش و پرورش و مهارت آموزي کودکان کار اختصاص دارد و نزدیک به 300 کودك کار

 
را تحت پوشش قرار داده است. 

وي افزود: مرکز مشاوره و آموزشهاي سلامت روان نیز مرکز فعالی است و مجموعه استارت آپهایی که در قالب کارگروههایی متشکل از

 
جوانان فعال در واحد رشد و توسعه کارآفرینی مشغول فعالیت بودند، اقدام بسیار ارزشمندي بود که مرا خوشحال کرد. 

 
وي در ادامه پیشنهاد داد مرکز رشد و توسعه کارآفرینی منطقه به نام خانم مریم میرزاخانی تغییر نام دهد. 

 
بازدید از مرکز مهارت آموزي باغچه حواس همزمان با روز جهانی عصاي سفید 

رئیس کمیسیون اجتماعی و فرهنگی شوراي شهر تهران همچنین به مناسبت روز جهانی عصاي سفید با حضور در باغچه حواس
منطقه از قسمتهاي مختلف این مرکز مهارت آموزي و خدمات ارائه شده به کودکان نابینا و کم بینا بازدید کرد و از نزدیک با

 
فعالیتهاي کودکان مرکز آشنا شد . 

وي در خصوص باغچه حواس گفت: با توجه به اینکه فعالیت این مرکز به آموزش و حمایت از کودکان و نوآموزانی اختصاص دارد که از

 
نعمت بینایی برخوردار نیستتد؛ چنین مجموعه اي در تهران منحصر به فرد است. 

وي افزود: این اتفاق ارزشمند با حمایت خانم ترابی از شهروندان خیر و همکاري شهرداري منطقه 15 شکل گرفته که قابل ستایش

 
است. 



 
توسعه فعالیتهاي گردشگري در بوستان آزادگان 

برپایه این گزارش، عمارت تاریخی کوشک امیرسلیمانی در بوستان بزرگ آزادگان این منطقه از دیگر مراکز مورد بازدید رئیس

 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شوراي شهر تهران بود. 

محمدجواد حق شناس در بازدید از بوستان آزادگان و بناي تاریخی آن گفت: کوشک امیر سلیمانی یکی از بناهاي ارزشمند تاریخی
دوره قاجار است که در بوستان آزادگان به عنوان بزرگترین بوستان شهري خاورمیانه به مساحت 300 هکتار واقع شده و فضایی است

 
که به موضوع گردشگري منطقه اختصاص یافته است. 

وي ابراز امیدواري کرد با توجه به واقع شدن منطقه در ورودي تهران و مسیر زائران امام رضا (ع)؛ اقداماتی در جهت اقامت و اتراق
مردم در این بوستان صورت گیرد تا با احیاي گردشگري در منطقه، بتوانیم از این اماکن براي گسترش و توسعه فعالیتهاي گردشگري

 
بهره ببریم. 

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شوراي شهر ضمن ابراز خرسندي از مجموعه فعالیتهاي اجتماعی منطقه 15، این اقدامات را

 
بسیار ارزشمند برشمرد و از شهردار، معاون اجتماعی و همکاران شهرداري منطقه تشکر کرد. 

 
بازدید از روند تکمیل پروژه بزرگراهی شهید نجفی رستگار 

محمدجواد حق شناس در ادامه از روند تکمیل پروژه بزرگراهی شهید نجفی رستگار در منطقه بازدید کرد و با توضیحات محمدي

 
شهردار منطقه 15 در جریان آخرین مراحل پیشرفت فیزیکی این پروژه مهم و با اولویت شهر تهران قرار گرفت. 

محمدي در این بازدید گفت: پروژه بزرگراهی شهید نجفی رستگار که 20 سال بر زمین مانده بود؛ اکنون رو به اتمام است که می تواند
سند افتخاري براي مدیریت شهري و رسیدن به تهران بالنده باشد. با بهره برداري از این ابر پروژه که ده پل غیرهمسطح را شامل می
شود رینگ پیرامونی حریم شهر تهران تکمیل و کلیه ترانزیت هاي جنوب شرقی تهران بدون نیاز به ورود به افسریه انجام می شود که

 
در کاهش ترافیک و آلودگی هواي جنوب تهران تاثیرگذار خواهد بود. 

وي افزود: گره بزرگ این پروژه تملک معارضین آن بود که با همتی که به کار گمارده شد، موفق به آزادسازي عرصه شدیم. از دیگر
نکات حائز اهمیت این پروژه، ایجاد دسترسی بین پهنه هاي شمال و جنوب بزرگراه بود که با اجراي یک مسیر زیرگذر خارج از

 
محدوده اولیه پروژه به عنوان زیرپروژه الحاقی به سرعت در حال انجام است. 

 
حق شناس از اقدامات شهردار منطقه در این زمینه قدردانی کرد. 

منبع: روابط عمومی منطقه 15



قانون مناطق آزاد اصلاح می شود

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/07/27

نمایشگاه عکس "حنین اربعین" با هدف به تصویر کشاندن میزبانی اهالی روستاي خلیفه حیدر (شوش خوزستان) از زوار
حسینی در سال هاي گذشته است. اهالی این روستا طی سال هاي متمادي میزبان زوار کربلا بودند و همه ساله در کنار

رودخانه هاي دز چشم انتظار کاروان هاي حسینی می مانند تا به استقبال زوار بروند و از آنها ...

 
رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامی گفت: قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اصلاح می شود. 

به گزارش روابط عمومی شوراي شهر کیش، معصومه پاشایی بهرام شامگاه شنبه 26 مهرماه جاري و در دیدار با اعضاي شوراي شهر
کیش به کاستی ها و برخی نارسایی هاي قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اشاره کرد و گفت: فراکسیون مناطق آزاد، طرح

 
اصلاح قانون چگونگی مناطق آزاد را به مجلس ارائه کرده است. 

به گفته پاشایی بهرام، 27 سال از تصویب قانون مناطق آزاد می گذرد و با توجه به تجارب سه دهه اخیر این مناطق، قانون مذکور باید

 
به نفع تولید ملی و اشتغال و توسعه پایدار مناطق آزاد اصلاح شود. 

نماینده مردم مرند و جلفا در این دیدار از نقش بی بدیل شوراي
شهر در همکاري و تعامل با نمایندگان مجلس و اعضاي
فراکسیون مناطق آزاد براي اصلاح برخی موارد قانون مناطق آزاد
گفت و خاطرنشان ساخت: موضوعات معیشتی، اشتغال ساکنان و
توسعه همه جانبه مناطق آزاد از جمله مسائل مورد توجه

 
فراکسیون مناطق آزاد است. 

در ابتداي این دیدار که در محل دفتر شوراي شهر کیش برگزار شد، محمد طاهري رییس شوراي کیش ضمن ارائه گزارش کوتاهی از
برنامه ها، عملکرد و اهداف شوراي شهر کیش از رییس فراکسیون مناطق آزاد و دیگر نمایندگان مجلس درخواست کرد نسبت به
قوانینی که منجر به توسعه، ایجاد اشتغال، کارآفرینی و معیشت مردم می شود و همچنین اصلاح موضوع اخذ مالیات از کارکنان و

 
کارمندان مناطق آزاد مصوباتی داشته باشند. 

شوراي شهر کیش از پنج عضو ( محمد طاهري،ایرج شرف زاده بدریه بحرینی، محمد شرفی و محمد جاسم پور ) تشکیل شده و

 
آخرین سال فعالیت خود را سپري می کند. 

جزیره کیش با 91 کیلومتر مربع مساحت و جمعیتی حدود 40 هزار نفر در آب هاي خلیج فارس و در استان هرمزگان واقع شده

 
است. 
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نسیم پاییزي کوچ در خراسان شمالی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/07/27

کوچ و حرکت براي تداوم زندگی عشایري و بقاي ایل و طایفه، یک نیاز است. عشایر خراسان شمالی با نگاه به وضعیت چراگاه
ها و مراتع خود، دوره اتراق و کوچ خود را مشخص می کنند.

 
پاییز براي عشایر خراسان شمالی 

پاییز براي بعضی ها سلطان فصل هاست و براي برخی موسم دلدادگی. افرادي هم پاییز را با قدم زدن روي برگ هاي نارنجی و
شنیدن طنین روح نواز خش خش برگ ها می شناسند. اما براي عشایر خراسان شمالی، پاییز فقط یک معنا دارد، فصل کوچ و سفر.

 
آماده شدن براي عزیمت و جوشش زندگی در تپه ماهورهاي مناطق قشلاقی استان همسایه، گلستان . 

براي عشایر، کوچ پاییزه بر خلاف کوچ بهاره چندان شورانگیز نیست. چرا که قبل از کوچ دغدغه هایی همچون: تامین سوخت، آذوقه
زمستانی، مخاطرات کوچ و تهیه علوفه و نهاده هاي دامی، ذهن
بزرگان ایل و طایفه را به خود مشغول می کند. کوچ پاییزه عشایر
خراسان شمالی از ییلاق و میان بندها بسوي مناطق قشلاقی

 
استان گلستان از اواخر مهر ماه آغاز و تا اواخر آبان ادامه دارد. 

 
چرا کوچ؟ 

کوچ و حرکت براي تداوم زندگی عشایري و بقاي ایل و طایفه،
یک نیاز است. عشایر خراسان شمالی با نگاه به وضعیت چراگاه ها
و مراتع خود، دوره اتراق و کوچ خود را مشخص می کنند. در
خراسان شمالی که کوهستانی و سردسیر است وقتی تابستان به
پایان می رسد علف ها و گیاهان در مراتع تابستانی خشک می

شوند و کم کم مقاومت دام هاي عشایر در برابر سرماي زودرس کاهش می یابد پس باید به طرف مراتع قشلاقی و نسبتا گرمسیر

 
بروند. 

عمده عشایر خراسان شمالی نیز پس از کوچ پاییزه در مراتع قشلاقی مابین شهرهاي کلاله، مراوه تپه و گنبد کاووس در استان
گلستان مستقر می شوند. حال دُردي، چوپانجق، گوگچه داغ، نارلی داغ و خوجه گلدي از جمله مراتع قشلاقی عشایر خراسان شمالی

 
در استان گلستان هستند. 

 
در پیچ و خم توشه کوچ پاییزه 

عشایر خراسان شمالی اواسط تابستان از ییلاق ها و مراتع کوهستانی همچون: شاه جهان، گلیل، آلا داغ، تخته میرزا، کرکزو و کیسمار
به مناطق پایین دست کوچ می کنند و تا زمان کوچ پاییزه اصطلاحا در "میان بندها" مستقر می شوند. براي نشستن پاي صحبت این



سخت کوشان ایلیاتی و شنیدن قصه ها و غصه هاي آنان ابتدا به یکی از این میان بندها رفتم. حدفاصل شهرهاي شیروان و بجنورد

 
روبروي کارخانه قند شیروان، اردوگاه عشایر طایفه قهرمانلو از ایل زعفرانلو است. 

پس از طی حدود 3 کیلومتر جاده خاکی نوجوان 15 ساله اي به
نام "میلاد" را دیدم که مشغول چوپانی گله بود. با اشاره میلاد،
سگ هاي گله که قصد حمله به من را داشتند آرام گرفتند.
چوپان در زندگی عشایر از منزلت خاصی برخوردار است چرا که
حفظ دام ها به عنوان اصلی ترین سرمایه عشایر به عهده اوست .
بر اساس عرف و سنت، چوپان معمولا یکی از افراد خانواده یا

 
خویشاوندان و آشنایان است. 

 
با راهنمایی میلاد به سوي "بینه" حرکت کردیم. جمع هفت تا

 
ده"سیاه چادر" را بینه می نامند . 

 

 
"جعفر" پدرِ میلاد که اعضاي طایفه "عمو جعفر" صدایش می کنند، به استقبال ما آمد. مردي میانسال و 

بی پیرایه با صورتی گندمگون. عمو جعفر عضو هیات مدیره یکی از شرکت هاي تعاونی عشایري است.آنطور که عمو جعفر می گوید
جامعه عشایر خراسان شمالی در آستانه کوچ پاییزه از افزایش چند برابري قیمت علوفه و نهاده هاي دامی و همزمان کاهش قیمت دام

 
زنده نگران هستند. 

عمو جعفر گفت: مقدار علوفه و نهاده هاي دامی که با نرخ دولتی از سوي اداره امور عشایري در اختیار عشایر قرار می گیرد پاسخگوي
نیاز ما نیست و مجبوریم براي تامین خوراك دام هاي خود مقدار زیادي جو و کنسانتره از بازار آزاد تهیه کنیم. من ابتداي مهر ماه جو
را کیلویی سه هزار تومان خریدم هفدهم مهرماه 3300 تومان، 22 مهر ماه 3800 تومان و 25 مهر ماه هر کیلو جو را با قیمت 4200

 
تومان خریدم. کنسانتره نیز از 4000 تا 5300 تومان در نوسان است. 

براي ادامه صحبت با عشایر به منطقه "قُره میدان" در شهرستان مانه و سملقان عزیمت کردم. حاج امان االله تقی زاده یکی از عشایر
مستقر در اردوگاه عشایري قُره میدان بود که با رویی گشاده به پیشواز ما آمد. حاج امان االله در صحبت هایش به نکته مهمی اشاره
کرد. او می گوید قیمت علوفه و نهاده هاي دامی طی دو سال گذشته چند برابر افزایش یافته اما قیمت هر کیلو گوشت برّه زنده بین

 
37 هزار تومان تا 39 هزار تومان است یعنی همان قیمت سال 1397. 

حاج امان االله از کمبود سوخت عشایر در آستانه کوچ پاییزه و فرا رسیدن فصل سرما به عنوان یک مشکل مهم یاد کرد و گفت: قرار
دادن شرط سنی 40 سال براي برخورداري از سهمیه نفت سفید، لزوم مراجعه به کافی نت ها و ثبت نام اینترنتی براي استفاده از

سهمیه سوخت، کمبود گاز مایع براي پر کردن کپسول ها از
جمله مشکلات ما در این زمینه است. بخصوص که در اغلب
مناطقی که عشایر بسر می برند اینترنتی نیست که خدمات
اینترنتی در میان باشد. اقدام از طریق شرکت تعاونی ما در استان

 
گلستان نیز مشکلات خاص خودش را دارد. 

دغدغه حاج امان االله درباره سوخت عشایر در شرایطی است که



هر چقدر سوخت کمتري در اختیار عشایر قرار بگیرد، آنها ناگزیر به استفاده از سوخت سنتی و مصرف هیزم و چوب هستند که طبق

 
مصوبات زیست محیطی ممنوع است. 

 
کوچ پاییزه در شرایط کرونایی 

محمد رحیم حسن زاده یکی از عشایر مستقر در اردوگاه عشایري منصوران از توابع شیروان بود که به ملاقاتش رفتم. آقاي حسن زاده
می گوید: با توجه به شیوع بیماري کووید 19 و براي جلوگیري از ابتلاي اعضاي خانواده مجبوریم کوچ پاییزه را بصورت مکانیزه انجام
دهیم اما کرایه حمل بار از شیروان در استان خراسان شمالی تا قشلاق "اتلی دره" در حد فاصل مراوه تپه و گنبد کاووس در استان
گلستان براي هر کامیون با قابلیت حمل 10 تن بار (کامیون تک) حدود 2 میلیون و پانصد هزار تومان است و به عنوان مثال یک
خانوار عشایري که 200 راس گوسفند دارد براي حمل اثاثیه خانوار، دام ها و علوفه ذخیره زمستانی باید کرایه حمل بار براي 4

 
کامیون یعنی 10 میلیون تومان پرداخت کند که هزینه سنگینی را به عشایر تحمیل می کند. 

 
تولیدات عشایر خراسان شمالی 

عشایر خراسان شمالی جمعیتی بیش از 30 هزار نفر (پنج هزار و 350خانوار) را شامل می شوند که در قالب 2 ایل زعفرانلو و شادلو و
طوایفی همچون: پهلوانلو، بریمانلو، توپکانلو، رودکانلو، قهرمانلو، باچیانلو، قاچکانلو، میلانلو و چندین طایفه دیگر کوچروي می کنند .

 
اکثر عشایر خراسان شمالی به گویش کرمانجی تکلم می کنند. 

در حال حاضر شش شرکت تعاونی عشایري در قالب یک اتحادیه تعاونی عشایري فعالیت می کنند. همچنین شش فروشگاه عشایري و
18 صندوق اعتبارات خرد زنان عشایري در حال ارائه خدمات به عشایر هستند. از سوي دیگر 4 شرکت تعاونی عشایري که اعضاي آن

 
از عشایر خراسان شمالی هستند در استان گلستان به ثبت رسیده اند. 

گوشت قرمز، لبنیات، پشم و صنایع دستی از مهمترین تولیدات عشایر خراسان شمالی محسوب می شوند. در حال حاضر عشایر
خراسان شمالی بیش از 700 هزار رأس دام سبک (گوسفند و بز)
در اختیار دارند و 25 درصد گوشت استان از سوي آنان تامین

 
می شود. 

 
رنگرزي گیاهی ، بافت سفره کردي، گلیم بافی، جاجیم بافی و
قالی بافی از جمله صنایع دستی است که زنان عشایر در استان
خراسان شمالی به تولید آن می پردازند. طبق اعلام اداره کل
امور عشایري استان سالانه بیش از 10 هزار متر مربع انواع فرش
هاي سنتی دستبافت و صنایع دستی توسط زنان عشایر خراسان
شمالی تولید می شود که معادل 35 درصد از صنایع دستی تولید

 
شده در استان است . 

هنگام حضور من در چادرهاي عشایر طایفه قهرمانلو با "ننه شمسی" مواجه شدم که اغراق نیست اگر بگویم در عین بی سوادي، او را
باید مربی ماهرِ فنی و حرفه اي در حوزه دست بافته هاي عشایري دانست. دختران و زنان طایفه هر موقع شب یا روز گره هاي گلیم،

 
سفره کردي و جاجیم هاي خود را با راهنمایی هاي "ننه شمسی" بر طرف می کردند. 



 
روغن زرد، قره قروت، پنیر پوستی ، ماست خشک (کامه) و کشک گوسفندي (چرتان) نیز از جمله تولیدات لبنی عشایر استان است. 

البته ظرفیت هاي کمتر شناخته شده دیگري در زیست بوم عشایري خراسان شمالی وجود دارد که در صورت حمایت دولت در قالب
ارائه تسهیلات اشتغالزایی ، کارآفرینی و مشاغل خانگی می تواند باعث رونق زندگی جامعه عشایري استان شود. مکان هاي استقرار
بهاره عشایر در مناطق ییلاقی شاه جهان، کرکزو، آلاداغ و گلیل پوشیده از انواع گیاهان دارویی همچون: آنخُ، باریجه، کاسنی، چریش،
کنگر و آویشن کوهی است و نیز محل هاي استقرار عشایر در مناطق قشلاقی مراوه تپه و کلاله در استان گلستان نیز مکان رشد یکی

 
از قارچ هاي گران قیمت و کمیاب به نام "قارچ دنبلان" است. 

از سوي دیگر مکان هاي استقرار سیاه چادرهاي عشایر به ویژه در ییلاق هاي استان بسیار زیبا، بکر و متنوع است و ظرفیت جذب
گردشگران داخلی و خارجی را دارد. اقامت در سیاه چادرها و آشنایی با آداب و رسوم زندگی عشایر قطعا براي گردشگران جذاب

 
خواهد بود و از سوي دیگر باعث فروش محصولات و تولیدات عشایر و نیز ایجاد درآمد براي آنان خواهد شد. 

 
طرحی براي چاق شدن برّه هاي عشایر 

طرح تکمیل زنجیره تولید گوشت قرمز یکی از برنامه هاي اقتصاد مقاومتی است که با استفاده از دانش بومی عشایر و دانش نوین
تغذیه دام در حال اجرا است. درباره این طرح گفتگویی داشتم با آقاي محمد رضا قلی پور مدیر کل امور عشایري استان خراسان
شمالی . قلی پور می گوید: با اجراي طرح تکمیل زنجیره تولید گوشت قرمز و پرداخت تسهیلات ارزان قیمت به عشایر میزان تولید

 
گوشت قرمز از 7500 تن در سال به 8300 تن رسیده است . 

آقاي قلی پور با اشاره به افزایش قیمت علوفه و نهاده هاي دامی گفت: ما در این طرح کاهش ضریب تبدیل خوراك دام را پیگیري می
کنیم. با بکارگیري دانش نوین میزان استفاده خوارك دام از 12 تا 13 کیلوگرم
به شش کیلوگرم کاهش یافته است و طول دوره پروار دام براي رسیدن به وزن
50 کیلوگرم که قبلا120 روز بود به 82 روز رسیده است. افزایش وزن روزانه
دام نیز از 250 گرم به 350 گرم رسیده است.قلی پور گفت: بهبود اقتصاد
خانوار عشایر، افزایش درآمد و ارزش افزوده و توانمند سازي عشایر با استفاده

 
از آموزش هاي لازم از جمله برنامه هایی است که در حال اجرا است. 

 
براي کاهش دغدغه هاي عشایر در حوزه نهاده هاي دامی چه باید کرد؟ 

آقاي محمدزاده معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي خراسان
شمالی می گوید: اکثر نهاده هاي دامی مورد نیاز عشایر از جمله ذرت، جو و
کنجاله سویا وارداتی است و با توجه به مشکلاتی که در زمینه تامین ارز با آن

 
مواجه بودیم ، در نهایت شاهد کمبود نهاده هاي دامی و متعاقب آن افزایش قیمت جو، ذرت و کنجاله سویا هستیم. 

محمد زاده گفت: با کمک نمایندگان مردم استان در مجلس شوراي اسلامی، استاندار محترم و رئیس محترم سازمان جهاد کشاورزي
توانستیم بخش زیادي از نیاز استان را از طریق سامانه نهاده هاي کشاورزي ( بازارگاه) تامین کنیم. از سوي دیگر در راستاي تامین
کنسانتره که یکی از دغدغه هاي اصلی عشایر و دامداران استان بود ما در کارگروه تنظیم بازار قیمت مصوب را مشخص کردیم که با



 
این اقدام ضمن تامین نیاز عشایر و دامداران استان، جلوي خام فروشی نیز تا حدود زیادي گرفته شد. 

آن طور که معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي خراسان شمالی می گوید در جلسه ي اخیر مسئولان سازمان جهاد
کشاورزي با مدیر کل امور عشایري استان و مدیر عامل اتحادیه عشایري و شرکت هاي تعاونی عشایري خراسان شمالی مقرر شد تا
نیاز عشایر در حوزه نهاده هاي دامی بصورت ماهانه اعلام شود و از ماه جاري (مهر ماه) کار توزیع ماهانه نهاده هاي دامی و بویژه

 
کنسانتره آغاز شود. 

آقاي محمد زاده با اشاره به شیوع بیماري کووید 19 از اسفند ماه سال گذشته گفت: تعطیلی رستوران ها و تالارها ، ممنوعیت
برگزاري مجالس و کاهش مسافرت ها باعث کاهش مصرف گوشت و کاهش شدید تقاضا شد که در نهایت قیمت گوشت دام زنده نیز

 
کاهش پیدا کرد. 

 
دانش آموزان عشایر با سامانه شاد شادمان نیستند 

"سپیده" کوچکترین دختر عمو جعفر است که دانش آموز کلاس سوم است. نه گوشی هوشمند دارد و نه به اینترنت دسترسی دارد.
پرسیدم میدانی سامانه شاد چیست؟ پاسخ منفی بود. عمو جعفر می گوید بطور کلی از عملکرد آموزش و پرورش در زمینه آموزش

 
دانش آموزان پس از شیوع کرونا راضی هستیم. 

از ابتداي مهر ماه نیز معلم ها بصورت حضوري مشغول تدریس به بچه هاي ما هستند اما چادري که اداره آموزش و پرورش براي ما
نصب کرده کوچک است و بچه ها نمی توانند فاصله اجتماعی لازم را رعایت کنند. بنابراین معلم مجبور شده تا تعدادي از دانش
آموزان را در روزهاي زوج و تعدادي دیگر را در روزهاي فرد آموزش دهد. ضمن اینکه هر سال پس از کوچ پاییزه و استقرار ما در
مناطق قشلاقی استان گلستان ، معلمان کمی با تاخیر در مدارس حاضر می شوند و عمدتا روزهاي شنبه و چهارشنبه را در سفر
هستند. زیرا به لحاظ اداري دانش آموزان عشایر زیر نظر اداره کل آموزش و پرورش استان خراسان شمالی هستند و معلمان اواخر
هفته براي ملاقات با خانواده هایشان مجبورند از مناطق قشلاقی استان گلستان به نزد خانواده هاي خود در استان خراسان شمالی

 
برگردند. 

وقتی داشتم بصوت تلفنی موضوع مشکلات دانش آموزان عشایر
رو با اقاي ایزانلو کارشناس - مسئول آموزش عشایري در اداره
کل آموزش و پرورش خراسان شمالی مطرح می کردم وي و
همکارانش 350 کیلومتر دورتر در مناطق قشلاقی استان گلستان
حضور داشتند و در حال آماده سازي مدارس شبانه روزي عشایر
و فراهم کردن مقدمات تحصیل دانش آموزان در آستانه کوچ

 
پاییزه بودند. 

 
آقاي ایزانلو می گوید: در حال حاضر با توجه به اینکه عشایر در
میان بند هاي استان خراسان شمالی مستقر هستند حدود 102
مدرسه سیّار فعال وجود دارد و معلمان در حال تدریس به 4200
دانش آموز عشایر هستند. ایزانلو افزود: در حال آماده سازي مدارس کانکسی عشایري هستیم و مشکلی براي برگزاري کلاس ها با

 
رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی وجود ندارد. 



 
رونق تولید در گرو رونق زندگی عشایر 

یک هفته در میان چادرهاي عشایر استان در سه نقطه عشایري بسر بردم و شب و روز با آنها بودم. روز آخر هنگام خداحافظی ، سعید

 
تلاشان یکی از عشایر مستقر در اردوگاه عشایري منصوران شیروان این شعر را با گویش دلنشین کرمانجی زمزمه می کرد: 

 
مالان بار کر چوونه چیان (چادر ها کوچ کردند به کوهستان رفتند) 

 
سه یل کرن داگه ریان (تفرج کردند و بازگشتند) 

 
کا پاره مه مه سکه میان (کجاست سهم ما از کره گوسفندي) 

حتی در اشعار و ادبیات شفاهی عشایر خراسان شمالی نیز دغدغه هایشان به چشم می خورد. جمعیت عشایري استان خراسان شمالی
جایگاهی تعیین کننده در اقتصاد ، حفظ امنیت و فرهنگ استان خراسان شمالی دارد اما این چادرنشینان با مشکلاتی نظیر افزایش

 
قیمت نهاده هاي دامی ، کاهش قیمت گوشت قرمز، محدود شدن مراتع، کمبود امکانات بهداشتی و ... مواجه هستند. 

وجود مشکلات باعث شده تا نظام عشایري استان طی دو دهه اخیر دستخوش تحولات و تغییراتی شود. بدون شک بی توجهی به

 
مشکلات و دغدغه هاي جمعیت عشایري به عنوان قشر مولد و تولید کننده، کاهش تولید گوشت و لبنیات را در پی خواهد داشت. 

یکی از موئلفه هاي توسعه یافتگی، توجه به جنبه هاي تاریخی ، فرهنگی و تجربه هاي کهن است. اگر مسئولان دولتی به جامعه
عشایري استان به مثابه یک میراث گرانبهاي فرهنگی و تاریخی بنگرند و نسبت به مشکلات و دغدغه هاي آنان کم توجه نباشند،

 
همچنان شاهد حفظ و بقاي نظام عشایري و سیستم تولید سنتی دام خواهیم بود . 

زنان، دختران و نیروي جوان مستعد در جامعه عشایري، ظرفیت خوبی براي توسعه صنایع دستی محسوب می شوند که در صورت
ارائه تسهیلات و حمایت از آنان، نه تنها باعث کارآفرینی،
اشتغالزایی و کسب درآمد در جامعه عشایري می شود بلکه در

 
سطح کلان به اقتصاد استان نیز کمک موثري می کند. 

نویسنده: محمد اسمعیل صادقی قهرمانلو



تفاهمنامه وزارتخانه هاي میراث فرهنگی و ورزش با هدف «توسعه گردشگري»
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وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و وزارت ورزش و جوانان با هدف تقویت همکاري ها صبح امروز یکشنبه
27 مهرماه 99 تفاهمنامه امضا کردند.

 
تفاهمنامه وزارتخانه هاي میراث فرهنگی و ورزش با هدف «توسعه گردشگري» 

وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و وزارت
ورزش و جوانان با هدف تقویت همکاري ها صبح امروز یکشنبه

 
27 مهرماه 99 تفاهمنامه امضا کردند. 

به گزارش ایمنا و به نقل از میراث آریا، این تفاهم نامه در محل
وزارت ورزش و جوانان با حضور جمعی از مدیران و معاونان این
دو وزارتخانه، به امضاي علی اصغر مونسان وزیر میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی و مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و

 
جوانان رسید. 

مونسان در این مراسم در سخنانی ضمن تبریک فرا رسیدن هفته تربیت بدنی و حلول ماه ربیع الاول گفت: امیدوارم روند رو به رشد
ورزش کشور ادامه یابد و شاهد پیشرفت هاي هرچه بیشتر در حوزه هاي مختلف ورزشی در کشور باشیم. مشترکات زیادي بین این دو
وزارتخانه وجود دارد که به نظر می رسد بخش زیادي از آن ها مغفول واقع شده و شناسایی و توجه به آن ها می تواند به تقویت

 
همکاري هاي بین این دو دستگاه کمک کند. 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ادامه داد: دو بخش از بخش هاي مهمی که می تواند به ایجاد نشاط اجتماعی و نیز

 
توسعه رفاه اجتماعی در جامع کمک کند بخش گردشگري و بخش ورزش است. 

او افزود: سند توسعه گردشگري خوشبختانه بعد از پیگیري هاي انجام شده در دولت به تصویب رسید و ابلاغ شد. در این سند براي
28 دستگاه اجرایی حکم ابلاغ شده است که نشان دهنده این است که گردشگري یک موضوع فرابخشی است. در این میان براي
وزارت ورزش و جوانان احکامی ارسال شده که به طور حتم تقویت همکاري هاي این وزارتخانه در حوزه گردشگري می تواند نتایج

 
خوبی را به دنبال داشته باشد. 

تنوع بخشی به حوزه هاي گردشگري مونسان در ادامه به مهمترین اتفاقاتی که در حوزه گردشگري در سال هاي اخیر روي داده است
اشاره کرد و گفت: یکی از کارهاي مهمی که انجام دادیم تنوع بخشی به حوزه گردشگري است. حوزه هاي مختلف گردشگري از جمله
گردشگري معدن، گردشگري کشاورزي، اکوتوریسم و … به وجود آمدند و در کنار آن گردشگري سلامت نیز سامان دهی شده است.
در کنار این ها، گردشگري ورزشی نیز بخش مهمی از حوزه گردشگري به حساب می آید که رویدادهاي ورزشی باید به رویدادهاي

ورزشی – گردشگري تبدیل شود تا براي کشور درآمدزایی و اشتغال بیشتري ایجاد کند. 



وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در ادامه گفت: به عنوان مثال در حوزه اکوتوریسم اتفاقات خوبی روي داده و شاهد
استقبال بی نظیري از سوي گردشگران داخلی و خارجی از این حوزه هستیم در حال حاضر ساخت بوم گردي به عنوان زیرساخت این
حوزه از گردشگري در کشور شتاب گرفته و 2200 واحد بوم گردي در کشور تاکنون احداث شده است. به طور حتم در حوزه

 
گردشگري ورزشی نیز ظرفیت هاي فراوانی وجود دارد که باید از آن ها استفاده بهینه کرد. 

او در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: رویدادهاي گردشگري از اهمیت بالایی برخوردار هستند باید به این رویدادها بیش از
پیش توجه کرد و تورهاي رویدادهاي گردشگري می تواند در قالب تورهاي ورزشی–گردشگري برگزار شود تا هم سامان دهی شوند و

 
هم براي کشور درآمدزایی ایجاد کند. 

اهداف تفاهم نامه این تفاهم نامه به استناد سند چشم انداز افق 1404 سیاست هاي کلی نظام در بخش گردشگري به ویژه گردشگري
ورزشی و لزوم توسعه و سامان دهی آن و نقش و اهمیت گردشگري ورزشی در توسعه و تحکیم روابط دوستی بین ملت ها و وظایف
وزارت ورزش و جوانان و سهم ارزنده فدراسیون هاي ورزشی در میادین بین المللی در معرفی ایران اسلامی و نظر به اهمیت و ضرورت
بهره مندي از تمام ظرفیت هاي ملی و بین المللی کشور در راستاي ایجاد اشتغال پایدار، توسعه اقتصادي خدمات محور، جذب سرمایه
گذاران داخلی و خارجی، نمانام سازي (برندسازي) مناسب منابع فرهنگی - ورزشی و طبیعی - ورزشی کشور با هدف توسعه

 
گردشگري ورزشی به امضا رسید. 

توسعه و ارتقاي کمی و کیفی بسترهاي گردشگري ورزشی در ابعاد داخلی و بین المللی، استفاده حداکثري از ظرفیت هاي اشتغال و
کارآفرینی در بین جوانان در حوزه گردشگري، صنایع دستی و هنرهاي سنتی کشور و افزایش امکان دسترسی آن ها به فرصت برابر
در بازار کار، استفاده از ظرفیت هاي قانونی مناسب در راستاي بهره مندي از ظرفیت هاي ملی و بین المللی ورزش کشور، به منظور
ایجاد اشتغال پایدار با جذب گردشگران ورزشی، توسعه اقتصاد خدمات محور از طریق جلب مشارکت فدراسیون ها و سایر نهادهاي
ورزشی در گردشگري ورزشی، توسعه و تحکیم مراودات و مناسبات منطقه اي و بین المللی کشور با استفاده از ظرفیت هاي
گردشگري ورزشی و بسترسازي و توسعه برندسازي رویدادهاي ورزشی ملی ایران و استفاده از ظرفیت هاي مربوطه در سطوح بین

 
المللی ذیل برند ملی گردشگري کشور از مهمترین اهداف امضاي این تفاهم نامه است. 

همچنین از دیگر اهداف این تفاهم نامه می توان به کمک به افزایش درآمدهاي پایدار زیرساخت ها و منابع مرتبط با صنعت
گردشگري کشور از طریق گردشگران ورزشی، کمک به تأمین ساز و کار مناسب براي جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی علاقه
مند به فعالیت در بخش گردشگري ورزشی، حمایت از علاقه مندان داراي معیارهاي مورد تائید طرفین براي فعالیت در کسب و
کارهاي مرتبط با گردشگري ورزشی با تاکید بر سازمان هاي مردم نهاد جوانان، شناسایی مناطق کمتر شناخته شده، محروم و داراي
ظرفیت هاي توسعه پایدار گردشگري ورزشی در راستاي معرفی به علاقه مندان و سرمایه گذاران داخلی و خارجی، ترویج فرهنگ
دینی، اخلاقی و ورزشی با الگو برداري از زندگی ائمه معصوم براي نسل جوان و ایجاد امنیت براي گردشگران خارجی به منظور بازدید

 
از فضاهاي ورزشی اشاره کرد. 

وظایف دو دستگاه در تفاهم نامه بر اساس این تفاهم نامه مقرر شد وزارت ورزش و جوانان اقداماتی را انجام دهد که از مهم ترین
اقدامات این وزارتخانه در این تفاهم نامه می توان به برنامه ریزي راهبردي و عملیاتی براي جذب و هدایت سرمایه گذاران داخلی و
خارجی به منظور توسعه زیرساخت ها و تجهیزات مورد نیاز گردشگران ورزشی، رعایت استانداردهاي مورد تائید وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در تورهاي گردشگري ورزشی، از جمله استفاده از راهنمایان تخصصی گردشگري، تهیه و توزیع
اقلام تبلیغاتی و نیز همکاري و مشارکت در تائید و تقاصاي روادید، حمایت از تأسیس و فعال سازي موزه ورزش و استقرار ویترین



هایی از صنایع دستی هنرهاي سنتی و ماکت هاي آثار تاریخی و فرهنگی، اساطیر و چهره هاي ماندگار ورزشی، همکاري با وزارت
میراث فرهنگی، براي شناسایی و ثبت و ترویج آئین هاي ملی – ورزشی، سنتی و بازي هاي بومی و محلی اقوام ایرانی، برنامه ریزي
براي استفاده از ظرفیت ورزشکاران ملی در معرفی جاذبه هاي گردشگري کشور با عنوان سفیر گردشگري در رویدادهاي بین المللی،
برنامه ریزي براي استفاده از صنایع دستی به عنوان جایزه قهرمانان و کاپ هاي ورزشی، برنامه ریزي براي درج عنوان و تصاویر شهرها
و روستاهاي جهانی صنایع دستی بر روي لباس ورزشکاران، همکاري و مشارکت در حفظ، مرمت و احیاي بناهاي تاریخی مرتبط با
ورزش هاي آئینی – باستانی و همکاري در سامان دهی محورها و محوطه هاي تاریخی داراي پتانسیل هاي طبیعت گردي و

 
کوهپیمایی و معرفی آن ها در سطح ملی و بین المللی اشاره کرد. 

همچنین مقرر شد وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز بر اساس این تفاهم نامه اقداماتی را انجام دهد که از
مهمترین اقدامات این وزارت خانه می توان به همکاري با وزارت ورزش و جوانان در تهیه پرونده ثبت جهانی و ملی منابع داراي
قابلیت بهره برداري، همکاري در شناسایی ظرفیت هاي سرمایه گذاري در گردشگري ورزشی کشور و حمایت از وزارت ورزش و

 
جوانان در تأسیس و فعال سازي موزه هاي ورزشی در سراسر کشور اشاره کرد. 

احیاي طرح سفرکارت جوانان و ارائه تسهیلات تخفیفی براي رشد گردشگري جوانان با رعایت قوانین و مقررات ناظر نیز از اقدامات

 
مشترکی است که در این تفاهم نامه بر عهده دو دستگاه گذاشته شده است. 

هم چنین بر اساس این تفاهم نامه مقرر شد، کمیته راهبري گردشگري ورزشی با هدف تحقق مفاد این تفاهم نامه با عضویت

 
نمایندگان تام الاختیار دو دستگاه تشکیل شود. 

 
مدت اعتبار این تفاهم نامه چهار سال است و در صورت موافقت طرفین براي مدت مشابه قابل تمدید است. 

ارتقاي گردشگري و ورزش در دولت تدبیر و امید مونسان در حاشیه امضاي این تفاهم نامه در گفت وگو با خبرنگاران نیز گفت:
گردشگري اشتغال آفرین است و با سرمایه گذاري اندك می تواند اقتصاد خوبی را براي کشور ایجاد کند. ما در سال 2019، 11.8
میلیارد دلار از تولید ناخالص داخلی (GDP) سهم داشتیم که عدد مناسبی به نظر می آید. امیدوارم با فعال کردن بخش گردشگري

 
ورزشی بتوانیم شاهد جذب بیشتر گردشگر خارجی باشیم و به میزان آن بتوانیم ایجاد اشتغال کنیم. 

او افزود: در دولت تدبیر و امید، هر دو بخش ورزش و گردشگري خیلی خوب به اهداف خود نزدیک شده اند و ما بیش از 490 هتل با
ستاره هاي مختلف در دولت تدبیر و امید افتتاح کردیم. بیش از 2200 واحد بوم گردي به بهره برداري رسید و زیرساخت هاي

 
گردشگري در این دولت به خوبی جلو رفته است. 

مونسان افزود: این وزارتخانه در حال حاضر 137 هزار میلیارد تومان پروژه در حال اجرا دارد که 500 واحد از این پروژه ها هتل
هستند که به بهره برداري خواهد رسید.



مرکز نیکوکاري «نهال امید» در دانشگاه شهید چمران اهواز افتتاح شد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خوزستان با اعلام خبر راه اندازي مرکز نیکوکاري «نهال امید» در دانشگاه شهید
چمران اهواز، گفت: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی است.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خوزستان با اعلام خبر راه اندازي مرکز نیکوکاري «نهال امید» در دانشگاه شهید چمران

 
اهواز، گفت: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی است. 

به گزارش ایکنا از خوزستان، به نقل از کمیته امداد امام
خمنی(ره) خوزستان، جمال شیبه، مدیرکل کمیته امداد امام
خمینی(ره) استان خوزستان پیرو تفاهم نامه مشترك میان نهاد
نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه ها و کمیته امداد
کشور، اعلام کرد: صد و نود و یکمین مرکز نیکوکاري خوزستان
در دانشگاه شهید چمران اهواز با حضور حجت الاسلام شفیعی،
رئیس دفتر استانی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه

 
هاي خوزستان افتتاح شد. 

وي افزود: با هدف ساماندهی و هدایت کمک هاي مؤمنانه و تلاش هاي خیرخواهانه دانشگاهیان، تقویت روحیه انفاق و مواسات در
آنان و ارتقا سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان، مراکز نیکوکاري نهال امید طرح «منا» در دانشگاه شهید چمران اهواز افتتاح شد.

شیبه با اشاره به اینکه جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه همواره پیشگام و فعال بوده است، افزود: براساس توافق صورت

 
گرفته، با استفاده از منابع صندوق امداد ولایت، وام قرض الحسنه به مددجویان و غیرمددجویان تعلق می گیرد. 

وي ادامه داد: از آنجا که ایجاد مراکز نیکوکاري باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان می شود، تاکنون 191 مرکز نیکوکاري
در استان برپا شده است که 9 واحد از این مراکز در زمینه هاي تخصصی فعالیت دارند. از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در
حوزه اشتغال، سه مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد

 
شده است. 

شبیه گفت: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات و

 
تنگناهاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است. 

انتهاي پیام



اجراي طرح ملی «ایران قوي» در مساجد سمنان

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد سمنان از برگزاري طرح ملی «ایران قوي» در کانون هاي مساجد این استان در
دومین سال برگزاري رویداد فهما خبر داد.

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد سمنان از برگزاري طرح ملی «ایران قوي» در کانون هاي مساجد این استان در دومین

 
سال برگزاري رویداد فهما خبر داد. 

به گزارش ایکنا از سمنان، به نقل از روابط عمومی اداره کل
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، حجت الاسلام سیدعلی موسوي،
مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد استان،
امروز، 27 مهرماه از برگزاري طرح ملی «ایران قوي» در کانون
هاي فرهنگی و هنري مساجد این استان در دومین سال برگزاري
رویداد فهما خبر داد و گفت: قوي شدن در زمینه فرهنگ و هنر
یکی از مهم ترین مؤلفه هاي استحکام داخلی است. این طرح
ویژه ذیل زیست بوم فهما (فرهنگ و هنر مساجد ایران) طراحی

 
شده است. 

وي با بیان اینکه طرح ملی «ایران قوي» به مناسبت چهلمین سالگرد دفاع مقدس، از هفته دفاع مقدس تا ایام االله دهه فجر همزمان با
میلاد حضرت زهرا(س) برگزار می شود، یادآور شد: این طرح با ایجاد زمینه مشارکت و نقش آفرینی، رقابت سالم، تولید و اشتراك
محتوا، هماهنگی و انسجام فعالیت کانون هاي فرهنگی ـ هنري مساجد تلاش می کند در تقویت مؤلفه هاي استحکام فرهنگی نظام

 
اسلامی بر محور مسجد گام برمی دارد. 

وي، شناسایی و توانمندسازي استعدادهاي فرهنگی و هنري انقلاب اسلامی، جریان سازي گفتمان ایران قوي و ترویج روحیه، امید و

 
تلاش و حضور مؤثر و هدفمند بچه هاي مسجد در فضاي مجازي را از اهداف طرح «ایران قوي» برشمرد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد سمنان با تأکید بر اینکه این طرح در قالب 12 رواق و سه شبستان طراحی شده و محورهاي
اصلی آن قرآن و سیره اهل بیت(ع)، مسجد و گام دوم انقلاب، پیشرفت و امید به آینده و مقاومت و عزت ایرانی است، افزود: در قالب
طرح «ایران قوي» مدیران کانون هاي فرهنگی هنري مساجد باید برنامه ها و اطلاعات کانون را در سامانه بچه هاي مسجد به نشانی
https://bachehayemasjed.ir در سه شبستان هنر، فرهنگ و نوآوري با 12 رواق نمایش، سرود، قلم، فیلم، ترنج، نور، کتاب،

 
دانش، رسانه، همدلی، کارآفرینی و فن آوري براي کسب امتیاز و دریافت سرانه ثبت کنند. 

موسوي با اشاره به اینکه ارزیابی و داوري آثار این طرح در دو مرحله استانی و ملی انجام می شود، متذکر شد: در سطح استانی تقدیر



 
ویژه از کانون هاي برتر هر استان براساس بیشترین امتیاز کسب شده در سامانه بچه هاي مسجد خواهد بود. 

مدیر ستاد کانون هاي مساجد سمنان یادآور شد: به منظور حفظ سهم استان هاي مختلف، امتیازات با چند الگو مختلف طراحی و

 
انتخاب شده که شامل برترین هاي استانی، برترین هاي شهرستانی و رقابت هاي موضوعی هستند. 

انتهاي پیام



بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت در کرمانشاه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/07/27

بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی، تحویل 10 مدرسه سیار و اهداي 10 هزار بسته نوشت افزار از جمله دستاورد هاي
سفر مدیرعامل بنیاد برکت به استان کرمانشاه بود.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان،
امیرحسین مدنی مدیرعامل بنیاد برکت در سفر خود به
کرمانشاه علاوه بر افتتاح 1361 طرح اشتغال زایی در
مناطق محروم این استان، 10 مدرسه سیار و 10 هزار

 
بسته نوشت افزار را به دانش آموزان کرمانشاهی اهدا کرد. 

مدیرعامل بنیاد برکت درباره اقدامات اشتغال زایی این
بنیاد در استان کرمانشاه گفت: با افتتاح 1361 طرح جدید،

تعداد طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت در مناطق محروم و روستایی استان کرمانشاه به 4 هزار و 253 طرح رسید که

 
باعث ایجاد 12 هزار و 759 فرصت شغلی براي ساکنان این مناطق شده است. 

وي حجم کل سرمایه گذاري براي راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی را 2 هزار و 719 میلیارد ریال اعلام کرد و افزود: 14
شهرستان ثلاث باباجانی، روانسر، پاوه، جوانرود، دالاهو، کرمانشاه، گیلانغرب، هرسین، سنقر، صحنه، قصر شیرین، اسلام آباد غرب،

 
کنگاور و سر پل ذهاب و 527 روستاي استان کرمانشاه تحت پوشش فعالیت هاي اشتغال زایی بنیاد برکت قرار دارند. 

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 25 مجري و تسهیل گر این بنیاد فرآیند اشتغال زایی در مناطق محروم استان کرمانشاه را مدیریت و

 
پیگیري می کنند. 

مدنی با اشاره به اهداي 10 مدرسه سیار برکت اظهار داشت: این مدارس سیار براي استفاده دانش آموزان عشایر استان کرمانشاه

 
تحویل آموزش و پرورش عشایري شد. 

وي افزود: براي ساخت 10 مدرسه سیار برکت 7 میلیارد و 600 میلیون ریال هزینه شده است. این مدارس سیار قابلیت حمل و نقل

 
دارند و همراه با عشایر جابه جا می شوند. 

مدیرعامل بنیاد برکت درباره امکانات مدارس سیار نیز توضیح داد: هر کدام از این مدارس شامل کلاس درس، حمام و دستشویی و

 
اتاق استراحت براي معلم است. 

وي با اشاره به اهدا و توزیع نوشت افزار میان دانش آموزان مناطق محروم کرمانشاه گفت: ستاد اجرایی فرمان امام(ره) امسال یک
میلیون بسته لوازم التحریر و نوشت افزار ایرانی را در قالب پویش ملی «مشق احسان» میان دانش آموزان مناطق روستایی و محروم



 
سراسر کشور توزیع می کند که امروز 10 هزار بسته به دانش آموزان کرمانشاهی اهدا شد. 

مدیرعامل بنیاد برکت در سفر خود به استان کرمانشاه همچنین با آیت االله مصطفی علما امام جمعه کرمانشاه و نماینده، ولی فقیه در
این استان و هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه دیدار و به تشریح عملکرد ستاد اجرایی فرمان امام(ره) در حوزه هاي مختلف از جمله

 
اشتغال زایی، عمرانی و زیربنایی پرداخت. 

آیت االله علما در این دیدار ضمن تقدیر از عملکرد ستاد اجرایی فرمان امام(ره) در استان کرمانشاه، این ستاد را مایه خیر و برکت در

 
کشور دانست. 

 
هوشنگ بازوند نیز بر همکاري و تعامل همه دستگاه هاي اجرایی استان کرمانشاه با بنیاد برکت تأکید کرد. 

گفتنی است، بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام(ره) 4 هزار و 433 طرح را با حجم سرمایه گذاري 5 هزار و 927 میلیارد ریال در
حوزه هاي توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، فرهنگی، سلامت و سایر خدمات در استان کرمانشاه به بهره برداري رسانده یا در

 
دست اقدام دارد. 

 
بیشتر بخوانید 

- ایجاد 20 هزار طرح اشتغالزایی خرد و خانگی روستایی



دشمنان براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه
معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی

 
هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به
برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش
درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست،
اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی

 
فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 



رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



چابهار در پرداخت تسهیلات روستایی صندوق کارآفرینی امید در سیستان و

بلوچستان سرآمد است.

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/07/27

رییس شعبه صندوق کارآفرینی امید استان در چابهار با
بیان این مطلب گفت: از سال 97 تاکنون 290میلیارد ریال
براي تسهیلات اشتغال پایدار روستایی وعشایري دراین

 
شهرستان پرداخت شده است. 

یاسین افرازه با اشاره به ظرفیت ویژه بندر چابهار و دریاي
عمان براي رونق صید و صیادي افزود: براساس تفاهم نامه
صندوق کارآفرینی امید با صندوق توسعه صنایع دریایی،

هر یک از صیادان بندر چابهار که تمایل به ایجاد و یا توسعه کسب و کار شیلاتی خود دارد، می تواند با مراجعه به صندوق توسعه

 
صنایع دریایی براي دریافت تسهیلات معرفی شود. 

 
وي ادامه داد: در همین راستا و از محل این تفاهم نامه، تاکنون 60 میلیارد ریال تسهیلات چهار درصد به صیادان پرداخت شده است. 

رییس شعبه صندوق کارآفرینی امید استان در چابهار همچنین گفت: از ابتداي سال 97 تاکنون صندوق در بندر چابهار، رتبه اول
پرداخت تسهیلات را داشته و با توجه به نظارت مستمر صورت گرفته، این شعبه کمترین میزان انحراف را در پرداخت تسهیلات به

 
حدود 300 پرونده را داشته است. 

افرازه با اشاره به طرح هاي مهم اقتصادي در بندر چابهار که مورد حمایت این صندوق است، اظهار داشت: اولویت پرداخت تسهیلات
در این شهرستان، در حوزه کشاورزي ،صنایع کوچک و گردشگري ست و کارآفرینانی که تمایل به ایجاد کسب و کار هستند، می

توانند از تسهیلات ارزان قیمت صندوق کارآفرینی امید استفاده کنند.



راه اندازي بزرگترین بازارچه فروش زعفران کشور در تربت حیدریه

منبع: ایرناشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/07/27

تربت حیدریه- ایرنا- رییس سازمان مدیریت و حمل و نقل شهرداري تربت حیدریه از راه اندازي بزرگترین بازارچه فروش
زعفران کشور در آستانه فصل برداشت این محصول در نزدیکی پایانه مسافربري این شهرستان خبر داد.

تربت حیدریه- ایرنا- رییس سازمان مدیریت و حمل و نقل
شهرداري تربت حیدریه از راه اندازي بزرگترین بازارچه
فروش زعفران کشور در آستانه فصل برداشت این محصول

 
در نزدیکی پایانه مسافربري این شهرستان خبر داد. 

محسن قندهاري روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
با بیان این که زعفران به عنوان طلاي سرخ از مهمترین
محصولات تولیدي بخش کشاورزي تربت حیدریه محسوب
می شود افزود: بازار خرید و فروش گل زعفران با حدود
هشت هزار مترمربع وسعت از 20 مهرماه امسال به مدت

 
55 روز آغاز به کار کرده است و به متقاضیان واجد شرایط در شهرستان هاي تربت حیدریه، مه ولات و زاوه واگذار شده است. 

وي ادامه داد: در جلسه با معاونت برنامه ریزي فرمانداري تربت حیدریه، ساماندهی این بازارچه در اولویت کار قرار گرفت و مصوب شد
تا بین هر پنج غرفه علاوه بر احداث یک سرویس بهداشتی، نسبت به صدور کارت شناسایی، نصب سایبان جلوي غرفه ها، به

 
روزرسانی دوربینهاي نظارت تصویري و قرارداد با نیروي انتظامی نیز اقدام هاي لازم صورت گیرد. 

رییس سازمان مدیریت و حمل و نقل شهرداري تربت حیدریه با بیان این که بازار خرید و فروش گل زعفران هر روز از ساعت 9 صبح
تا 21 شب دایر است اظهار داشت: امسال با توجه به شیوع بیماري کرونا، ضمن ابلاغ دستورالعمل هاي بهداشتی دانشگاه علوم
پزشکی، از تمامی غرفه داران و مراجعه کنندگان درخواست می شود نسبت به رعایت تمام پروتکل هاي به ویژه استفاده از ماسک و

 
شست و شوي مداوم دست ها اقدام کنند. 

تربت حیدریه با در اختیار داشتن 22 هزار هکتار سطح زیر کشت و تولید بیش از 70 تن محصول خشک زعفران، بزرگترین مرکز
تولید زعفران در دنیا محسوب می شود. با راه اندازي بازارچه خرید و فروش گل زعفران حجم بسیار بالایی شامل چند هزار تن از
محصول پیاز زعفران این شهرستان و دیگر شهرستان هاي مجاور و حتی استان خراسان جنوبی با گردش مالی بسیار زیاد در این بازار

 
عرضه می شود. 

در فصل برداشت زعفران، تمام زعفرانکاران شهرستان هاي مجاور، محصول خود را براي فروش به این شهرستان منتقل می کنند که

 
در صورت ساماندهی بازار زعفران، ارز آوري مطلوبی نیز نصیب کشورمان می شود. 



یکی از شاخص ترین محصولات این منطقه که در ایران و جهان رتبه نخست را به خود اختصاص داده، زعفران است که کشت آن در

 
سطح بیش از 22 هزار هکتار زمین با تولید سالانه 70 تن صورت می گیرد. 

میانگین عملکرد این محصول در تربت حیدریه 4.2 کیلوگرم در هر هکتار است و به لحاظ عملکرد در واحد سطح، این شهرستان رتبه

 
نخست را در خراسان رضوي در اختیار دارد. 

79 درصد نیروي کار تربت حیدریه در گستره 90 هزار هکتاري عرصه کشاورزي این شهرستان به تولید 37 نوع محصول زراعی و 31

 
نوع محصول باغی مشغول هستند. 

 
مرکز شهرستان 225 هزار نفري تربت حیدریه در 150 کیلومتري جنوب مشهد واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- تربت حیدریه 

 
- اشتغال زایی 

- اتحادیه زعفران و خشکبار



چراغ خانه عروس زاگرس روشن از سرمایه گذاري هاي حوزه نفت و گاز

منبع: ایرناشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1399/07/27

ایلام- ایرنا - استان کوچک و کوهستانی ایلام در حصار کوه هاي سر به فلک کشیده که روزگاران دور جولان توپ و تانک و
بمباران هاي هوایی و زمینی دشمن بود، پس از اتمام جنگ و بعدها با سقوط رژیم بعث با از سرگیري تجارت و تردد با کشور

عراق مورد توجه قرار گرفت اما آنچه بیش از هر چیز این استان را حائز اهمیت می ...

ایلام- ایرنا - استان کوچک و کوهستانی ایلام در حصار
کوه هاي سر به فلک کشیده که روزگاران دور جولان توپ
و تانک و بمباران هاي هوایی و زمینی دشمن بود، پس از
اتمام جنگ و بعدها با سقوط رژیم بعث با از سرگیري
تجارت و تردد با کشور عراق مورد توجه قرار گرفت اما
آنچه بیش از هر چیز این استان را حائز اهمیت می کند،

 
ذخایر ذي قیمت و گران بهاي نفت و گاز است. 

به گزارش ایرنا، خورشید مهر الهی بر سرزمین آلامتو تابیده
و استان ایلام را از نظر منابع خدادادي بسیار ارزشمند

کرده است به گونه اي که منابع طبیعی بکر و زیباي آن مستعد توسعه گردشگري است و وجود مرز بین المللی مهران، برخورداري از
اربعین با حضور میلیونی زائران، کشاورزي و دامپروري و از همه مهم تر معادن و منابع زیرزمینی غیرفلزي و ذخایر گران بهاي نفت و

 
گاز این استان را داراي پتانسیل هاي بسیار ارزنده و دارایی هایی آن را بسیار ارزشمند کرده است. 

بر اساس اکتشافات و مطالعات انجام گرفته استان ایلام در غرب ایران داراي چهار درصد ذخایر نفت و 11 درصد ذخایر گاز کشور است
و طبق اعلام کارشناسان، این استان با تولید 90 درصد نفت و گاز غرب کشور، قطب اصلی حوزه انرژي در غرب ایران محسوب می

 
شود به همین دلیل طی سال هاي گذشته واحدهاي بزرگ نفت و گاز در این استان راه اندازي شده است. 

هم اکنون روزانه بیش از 230 هزار بشکه نفت و سالانه 1.5 میلیارد مترمعکب گاز در این استان تولید می شود، همین ظرفیت ها

 
باعث راه اندازي پتروشیمی دهلران و ایلام و سه پالایشگاه پتروشیمی دیگر در شهرستان هاي مهران، دره شهر و هلیلان شده است. 

ایلام در دوران جنگ تحمیلی و سال هاي پس از آن همواره به بهانه ناامن بودن و نبود زیرساخت هاي توسعه هیچگونه سرمایه گذاري
کلانی در ایلام صورت نگرفته و با وجود دارا بودن این ذخایر ارزشمند و میادین مشترك با کشور عراق سال ها از گردونه توسعه و بهره

 
برداري مغفول مانده بود. 

این استان با دارا بودن ذخائر 14 تریلیون مترمکعبی گاز و بیش از 17 میلیارد بشکه ذخائر نفتی داراي مهمترین و ارزشمندترین گنج

 
و سرمایه اي بسیار گران بهاست که علاوه بر توجه و توسعه نیازمند اعتبار براي بهره برداري و اراده اي براي نوسازي است. 



نفت یکی از مهمترین منابع ارزشمند هر کشور و منطقه اي در جهان محسوب می شود و به عنوان یک ثروت ملی و خدادادي می

 
تواند ناجی مردم منطقه از فقر و بیکاري باشد. 

ذخائر نفت و گاز اکنون به منبع ایجاد و راه اندازي شرکت هاي پتروشیمی و صنایع پایین دستی شده است و بهره برداري از آن ها

 
مشکل اشتغال و بیکاري در این استان را براي همیشه حل می کند. 

به گفته استاندار ایلام، 50 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري طی سه سال گذشته بیش از 70 درصد آن متعلق به نفت و گاز و

 
پتروشیمی است. 

 
میدان هاي نفتی مشترك 

استان ایلام علاوه بر دارا بودن میدان هاي نفت و گاز مجزا داراي میادین مشترك نفت و گاز با کشور عراق است و اکنون چند سالی

 
است که طرح توسعه میادین نفتی آذر و چنگوله که در مرز ایلام قرار دارند از مهمترین طرح هاي در دست اقدام وزارت نفت است. 

در مرحله اول بهره برداري 36 ماهه، 30 هزار بشکه و در مراحل بعدي 65 هزار بشکه از میادین آذر تولید خواهد شد که در مجموع با

 
احتساب میدان نفتی چنگوله از هر 2 میدان 130 هزار بشکه نفت خام تولید و از طریق خط لوله به به دهلران انتقال می یابد. 

کل ذخائر نفتی میدان آذر 2.5 میلیارد بشکه و میدان نفتی چنگوله 3.5 میلیارد بشکه نفت بوده و براي اجراي طرح توسعه میدان

 
هاي نفتی آذر و چنگوله 2 میلیارد دلار اعتبار اختصاص یافته است. 

 
میدان هاي نفتی آذر و چنگوله با 22 هزار هکتار وسعت در 20 کیلومتري جنوب شرقی مهران واقع شده است. 

 
ضرورت تربیت نیروهاي بومی ماهر 

بی گمان بهره برداري از این ذخایر و راه اندازي پالایشگاه هاي نفت و گاز و پتروشیمی مستلزم بکارگیري نیروهاي ماهر و متخصص

 
است که با الفباي نفت و گاز آشنا باشند. 

همین مساله نیاز به راه اندازي دانشکده نفت و گاز  استان ایلام براي تربیت نیروي متخصص را 2 چندان کرده است تا با جهت دهی
دقیق به جوانان از همان ابتداي تحصیلات دانشگاهی آنان را به این سمت سوق دهد تا به جاي فراگیري دانش در رشته هاي
غیرمرتبط که بازار کار محدودي دارند و منجر به بیکاري دانش آموختگان می شود از همان ابتداي مسیر هموار رسیدن به شغل و

 
درآمد مناسب را براي آنان ترسیم کتد. 

هرچند اکنون دانشگاه ایلام داراي دانشکده نفت است و به صورت تخصصی می تواند نیروي ماهر در زمینه نفت و گاز تربیت کند زیرا
اکنون در مرکز استان 2 رشته فنی و مهندسی و نفت و گاز البته تا مقطع کاردانی وجود دارد اما نیاز است که تحصیلات تکمیلی به

 
رشته هاي این دانشکده اضافه شود. 

رییس دانشگاه ایلام در این باره گفت: ذخائر نفت و گاز در استان ایلام می تواند یک فرصت براي توسعه اقتصادي و ایجاد اشتغال
پایدار باشد و گره بزرگی از مشکل بیکاران استان بگشاید به شرط آنکه نیروي متخصص و ماهر تربیت و در اولویت اشتغال صنعت



 
نفت و گاز باشند. 

محمد علی اکبري اظهار داشت: باید توجه داشت که این شرکت ها نیازمند بکارگیري نیروي متخصص و ماهر در حوزه خود هستند تا

 
بتوانند با کارآمدي بهتري بهترین راندمان را داشته باشند و این امر مستلزم تربیت نیروي کار ماهر و تخصصی است. 

وي تاکید کرد: دانشگاه ایلام داراي دانشکده کشاورزي و نفت است و به صورت تخصصی می تواند نیروي ماهر در زمینه نفت و گاز

 
تربیت کند زیرا اکنون در مرکز استان 2 رشته فنی و مهندسی و نفت و گاز وجود دارد. 

 
پتروشیمی، ره آورد ذخایر نفت و گاز 

ظرفیت هاي نفت و گاز باعث ساخت 2 پتروشیمی ایلام و دهلران در استان ایلام شده است به گونه اي که اکنون پالایشگاه
پتروشیمی ایلام سالانه 120 هزار تن مواد اولیه تولید می کند. این در حالی است که وجود همین دارایی ارزشمند نفت و گاز
مسئولان استان را بر آن داشت تا گام هاي بزرگی براي زدودن غبار محرومیت مناطق مختلف استان بردارند و کلنگ احداث مجتمع

 
هاي پتروشیمی یکی پس از دیگري در شهرستان هاي مهران، دره شهر و هلیلان به زمین زده شد. 

طبق اعلام مسئولان پتروشیمی ایلام، با بهره برداري از 2طرح پتروشیمی ایلام و تولید اتیلن در این شرکت و ایجاد ارزش افزوده و راه
اندازي صنایع پایین دست با محصولات بنزین پیرولیز، پلی اتیلن سنگین، پروپیلن و نفت کوره آینده صنعت در استان ایلام

 
امیدوارکننده و درخشان است. 

به گفته سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادي اکنون تکاپو براي راه اندازي پارك پلی پروپیلن با 96 واحد در شش زون با
اشتغالزایی حدود پنج هزار نفر مستقیم و 10 هزار نفر غیرمستقیم، ورق تاریخ محرومیت را به سوي آینده درخشان و پرنور برمی

 
گرداند تا چهره فقر و بیکاري براي همیشه از این دیار رخت بربندد. 

استان ایلام اکنون زمان تهدیدهایش به پایان رسیده و آنچه بیش از هر چیز دیگر مشهود است؛ فرصت مغتنمی به نام هم مرزي با
عراق و بهره برداري از منابع مختلف معادن و منابع زیرزمینی به ویژه منابع غنی نفت و گاز است؛ امري که علاوه بر رونق اقتصادي و

 
افزایش اشتغال زایی در استان موجب جلوگیري از مهاجرت مردم به مرکز و دیگر استان هاي کشور می شود. 

 
سرمایه گذاري 98 هزار میلیارد ریالی در حوزه نفت و گاز ایلام 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار ایلام گفت: طی 30 ماه گذشته روند اجراي طرح هاي مرتبط با حوزه نفت و گاز استان سرعت

 
قابل توجهی گرفته و افزون بر 98 هزار میلیارد ریال در این بخش ها سرمایه گذاري شده است. 

احمد کرمی افزود: ایستگاه تقویت فشار گاز دهلران نیز با اعتبار ارزي 120 میلیون دلار عملیات اجرایی خود را آغاز کرده است و طرح

 
لرزه نگاري ایوان و چرداول نیز با صرف هزینه 6 هزار میلیارد ریال شروع شده است. 

وي تکمیل عملیات نصب و راه اندازي واحد الفین با اعتبار ریالی 14 هزار و 720 میلیارد ریال و ارزي 709 میلیون یورو را از دیگر

 
طرح هاي مرتبط با حوزه پتروشیمی ایلام دانست که آماده بهره برداري است. 



معاون عمرانی استاندار ایلام به طرح هاي حوزه پتروشیمی استان نیز اشاره کرد و یادآور شد: طرح گوگردزدایی مجتمع پتروشیمی

 
ایلام با اعتبار 2 هزار و 340 میلیارد ریال و اعتبار ارزي 64 میلیون یورو آماده بهره برداري است. 

کرمی تاکید کرد: طرح هیدروژن مجتمع پتروشیمی ایلام نیز تکمیل شده که براي اجراي این طرح بزرگ 200 میلیارد ریال، اعتبارِ

 
ریالی و 27 میلیون یورو اعتبار ارزي صرف شده است. 

 
پارك پلی پروپیلن انقلابی در تولید و اشتغال ایلام 

سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادي استاندار ایلام گفت: ایجاد پارك پلی پروپیلن جهش قابل توجه و انقلابی در تولید و اشتغال

 
این استان ایجاد می کند. 

جهانگیر رستمزاد اظهار داشت: این طرح در شش فاز شامل قالب تزریقی، فیلم و شیت، قالب بادي، پایپ، روکش محافظ و الیاف با

 
96 واحد طراحی شده و سرمایه اولیه آن 12 هزار و 665 میلیارد ریال است. 

وي میزان اشتغالزایی این طرح را به طور مستقیم حدود پنج هزار نفر و غیرمستقیم حدود 10 هزار نفر عنوان کرد و افزود: بر اساس

 
پیش بینی هاي انجام گرفته این طرح در زمینی به وسعت 35 هکتار اجرا می شود. 

وي اضافه کرد: با توجه به وجود مجتمع پتروشیمی ایلام که سالانه بالغ بر 120 هزار تن مواد اولیه تولید می کند با راه اندازي این
پارك، 30 هزار تن از این مواد اولیه خارج از بورس تامین خواهد شد و مشکلی از نظر تامین مواد اولیه براي ایجاد این طرح بزرگ

 
وجود ندارد. 

رستمزاد در خصوص نحوه سرمایه گذاري این طرح نیز گفت: میزان سرمایه گذاري این طرح به صورت مشارکتی با همراهی هلدینگ

 
پتروپارس و ایرانیان به صورت 20 تا 40 درصد خواهد بود که بخش خصوصی مابقی آن را تامین می کند. 

وي افزود: نمونه این پارك تنها در یکی از استان هاي شمال غربی کشور به صورت یک طرح در دست اجرا وجود دارد و استان ایلام

 
دومین استان کشور از نظر اجراي این طرح است. 

وي تاکید کرد: بدون شک با اجرایی شدن این طرح بزرگ، تحول و جهش قابل توجهی در ایجاد اشتغال، رونق تولید و توسعه صادرات

 
ایجاد خواهد شد. 

 
پایان مرحله اول طرح لرزه نگاري اکتشاف نفت و گاز دانا در ایلام 

استاندار ایلام گفت: مرحله اول طرح لرزه نگاري اکتشاف نفت و گاز دانا در منطقه بانکول و باباگیر ایوان به اتمام رسیده که این طرح

 
زمینه ساز مرحله 2 پالایشگاه گاز استان است. 

قاسم سلیمانی دشتکی افزود: این طرح در مرحله اول بالغ بر 450 شغل ایجاد کرده و در مرحله دوم نیز در میادین نفتی بیجار و

 
دلاوران از سومار تا صالح آباد در مرحله مقدماتی 400 نفر و در پیک کاري هم بالغ بر 800 نفر اشتغالزایی در پی خواهد داشت. 



وي به عملیات اجرایی طرح لرزه نگاري دانان در مناطق دهلران و آبدانان نیز اشاره کرد و گفت: در این مناطق شرکت دانان وابسته به
صندوق بازنشستگی وزارت نفت با سرمایه گذاري یک هزار و 200 میلیارد تومان در حوزه اکتشاف و استخراج میادین نفتی و گازي

 
مشغول به کار است و در این طرح نیز بالغ بر 800 نفر اشتغالزایی ایجاد شده است. 

وي افزود: همچنین قرار است به زودي در حوزه اکتشاف نفت و گاز، یک طرح لرزه نگاري دیگر در مناطق مابین دره شهر ایلام و

 
کوهدشت لرستان عملیات اکتشاف و بهره برداري از میادین نفتی و گازي را شروع کند. 

 
واحد الفین پتروشیمی مشکل تامین قطعات ندارد 

استاندار ایلام گفت: تمامی ماشین آلات و تجهیزات مورد نیاز واحد بزرگ صنعتی الفین پتروشیمی ایلام خریداري و نصب شده است و

 
مشکلی از نظر تامین قطعات وجود ندارد. 

سلیمانی دشتکی اظهار داشت: تنها یک نقص فنی جزیی در بخشی از این مجموعه وجود دارد که مربوط به مسائل داخلی واحد است
و متخصصان در حال رفع آن هستند تا این مجموعه که سرمایه گذاري سنگینی براي آن انجام شده است هرچه زودتر به بهره برداري

 
برسد. 

 
بخشی از نیروهاي تعدیل شده در واحد پلی پروپیلن مشغول می شوند 

استاندار ایلام یادآور شد: با بهره برداري نهایی از واحد الفین و همچنین واحدهاي هیدروژن و گوگردزدایی، بخشی از نیروها که در
مراحل سازندگی مشغول بکار بودند تعدیل و نیروهاي متخصص فنی باید جایگزین شوند که منجر به بیکاري تعدادي از این نیروهاي

 
کارگري می شود. 

سلیمانی دشتکی تاکید کرد: رایزنی مستمري از سال گذشته با هلدینگ ایرانیان خلیج فارس براي مشارکت این شرکت بزرگ در راه
اندازي واحد پلی پروپیلن (P.P) صورت گرفت که موافقت مدیران این مجموعه نیز جلب و هم اکنون بیش از 200 نفر در مراحل

 
ساخت آن مشغول هستند که تعدادي از نیروهاي تعدیل شده واحد الفین و گوگردزدایی براي فعالیت به این واحد اضافه شده اند. 

وي اضافه کرد: واحد p.p مشتقات بسیاري دارد که در صورت بهره برداري نهایی می تواند در ایجاد اشتغال در استان تاثیر بسزایی

 
داشته باشد. 

استاندار ایلام در پاسخ به منتقدانی که عملکرد استان در زمینه راه اندازي واحدهاي راکد و نیمه فعال را زیر سوال می برند، گفت:
167 واحد تولیدي و صنعتی استان با تشکیل جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید به چرخه فعالیت بازگشته اند که در این زمینه

 
ایلام با اختلاف رتبه نخست کشور را به خود اختصاص داد. 

وي افزود: راه اندازي واحد الفین در ایجاد سبد محصولات تولیدي، تهیه خوراك پتروشیمی ایلام، خودکفایی در خط اتیلن غرب کشور
و از همه مهمترایجاد زمینه براي اشتغالزایی با راه اندازي صنایع پایین دستی مرتبط و به کارگیري نیروي جوان تحصیلکرده ي بومی،

 
نقش مهمی خواهد داشت. 

 
درخواست استاندار ایلام براي مدیریت مستقل منابع نفت و گاز استان 



 
استاندار ایلام گفت: به عنوان نماینده عالی دولت در استان خواهان مدیریت مستقل منابع نفت و گاز در استان ایلام هستم. 

سلیمانی دشتکی شامگاه جمعه در نشست مشترك رییس و اعضاي کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی و مسئولان وزارت نفت

 
خواستار ایجاد دفتر نمایندگی مستقل نفت و گاز و پتروشیمی در استان شد. 

وي با قدردانی از خدمات ویژه وزارت نفت به خاطر سرمایه گذاري هاي هنگفتی که طی این سال ها در استان انجام داده است، تاکید
کرد: تقاضا داریم براي مدیریت بهتر این منابع عظیم، دفتر مستقل نفت و گاز در استان ایلام شکل گیرد و البته این خواسته از

 
مطالبات مهم مردم استان نیز هست. 

وي یادآور شد: از 50 هزار میلیارد تومانی که طی سه سال گذشته در استان سرمایه گذاري شده است بیش از 70 درصد آن متعلق به
طرح ها و پروژه هاي نفت و گاز و پتروشیمی است که به سامان رساندن این سرمایه گذاري ها، ضرورت ایجاد دفتر نمایندگی نفت و

 
گاز در استان را دو چندان کرده است. 

 
استان ایلام با 580 هزار نفر جمعیت در غرب کشور واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- قاسم سلیمانی دشتکی 

 
- مهران 

 
- کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی 

 
- وزارت نفت 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- نفت 

 
- عراق 

 
- دهلران 

 
- سکوي گازي 

- اربعین



منتظر تایید ایجاد منطقه آزاد اردبیل در مجمع تشخیص مصلحت نظام هستیم

منبع: ایرناشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1399/07/27

اردبیل-ایرنا- نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس شوراي اسلامی گفت:ایجاد منطقه آزاد تجاري، و صنعتی
به مطالبه اصلی مردم تبدیل شده و متتظریم در مجمع تشخیص مصلحت نظام بصورت نهایی تایید شود.

اردبیل-ایرنا- نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در
مجلس شوراي اسلامی گفت:ایجاد منطقه آزاد تجاري، و
صنعتی به مطالبه اصلی مردم تبدیل شده و متتظریم در

 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بصورت نهایی تایید شود. 

صدیف بدري روز یکشنبه در مصاحبه با خبرنگار ایرنا افزود:
لایحه منطقه آزاد تجاري تجاري و صنعتی اردبیل پس از
تصویب در دولت و مجلس به خاطر مخافت شوراي نگهبان
هنوز در مجمع تشخیص مصلحت نظام در دست بررسی

 
است و انتظاي می رود مورد تایید نهایی این مجمع برسد. 

وي اضافه کرد: در مجلس دهم پیگیري هاي لازم براي نهایی شدن صورت گرفت ولی به دلایل مختلف ایراداتی از سوي شوراي

 
نگهبان مطرح شد که براي بررسی بیشتر به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده شد. 

او با بیان اینکه با راه اندازي منطقه آزاد تجاري توان صادرات محصولات کشاورزي به میزان سه میلون تن در استان اردبیل افزایش
خواهد یافت، افزود:منطقه آزاد تجاري ، صنعتی یکی از مهم ترین زیرساخت هاي توسعه استان اردبیل بوده و با ایجاد آن شاهد توسعه

 
همه جانبه، ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي خواهیم بود. 

نماینده مردم اردبیل ، نیر ، نمین و سرعین در مجلس شوراي بیان کرد: منطقه آزاد تجاري، صنعتی براي استان هاي مرزي و کمتر
توسعه یافته به عنوان یک محرك قوي رشد و توسعه است و امیدواریم با تصویب قطعی این منطقه شاهد پیشرفت استان اردبیل

 
باشیم. 

بدري ادامه داد: هرچند پیش بینی ما براین است این لایحه در مجمع تشخیص مصلحت نظام تایید بشود ولی در صورت تایید نشدن

 
می توان الحاق منطقه آزاد استان اردبیل را به منطقه آزاد ارس پیگیري کرد. 

استان اردبیل داراي 380 کیلومتر مرز خشکی با جمهوري آذربایجان می باشد. طرح منطقه آزاد تجاري ، صنعتی از سوي دولت

 
مصوب شده است. 

برچسب ها 



 
- جهش تولید 

 
- مجلس یازدهم 

- اردبیل



13 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به عشایر لرستان پرداخت شد

منبع: داناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/07/27

کریمی، مدیر کل امور عشایري لرستان گفت: تاکنون 13 میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات اشتغالزایی به عشایر لرستان
پرداخت شده است.

کریمی، مدیر کل امور عشایري لرستان گفت: تاکنون 13
میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات اشتغالزایی به

 
عشایر لرستان پرداخت شده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ سعید کریمی در
گفت و گو با خبرنگار سفیرافلاك اظهار داشت: حدود یک
میلیون و 500 هزار راس دام توسط عشایر پروار می شود و
سالانه 12 هزار تن گوشت قرمز و 29 هزار تن شیر توسط
دام ها تولید و در مجموع بیش از یک چهارم پروتئین

 
استان توسط عشایر تولید می گردد. 

وي با اشاره به تسهیلات اشتغالزایی عشایر افزود: تسهیلاتی

 
براي پرواربندي دام ها به عشایر پرداخت می شود که به هر راس دام حدود 500 هزار تومان پرداخت می شود. 

مدیر کل امور عشایري استان لرستان عنوان کرد: امسال در یک مرحله 13 میلیارد و 300 میلیون تومان تسهیلات اشتغال به عشایر

 
پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه سال گذشته 23 میلیارد تومان تسهیلات براي اشتغال عشایر در راستاي پرواربندي دام ها پرداخت شد گفت: این

 
مبالغ تسهیلات براي سرمایه در گردش پرواربندي دام هاي عشایر پرداخت می شود. 

انتهاي پیام/



تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي و انجمن بازاریابی

ایران شعبه استان کردستان منعقد شد

منبع: تابناكشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/07/27

 
تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي و انجمن بازاریابی ایران شعبه استان کردستان منعقد شد 

سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان از انعقاد تفاهم نامه همکاري بین این اداره کل و انجمن
بازاریابی ایران شعبه کردستان با هدف استفاده از توانایی هاي علمی و امکانات آموزشی طرفین و توسعه همکاري هاي آموزشی،
پژوهشی و مشاوره اي در جهت استمرار ارتباط سازمان یافته به منظور تلاش در راستاي تحقق رسالت ها و برنامه هاي پیش بینی

 
شده طرفین متناسب با ظرفیت ها و قابلیت هاي استان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار تابناك در کردستان و به نقل از روابط عمومی اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان؛ سید جمیل
احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان از انعقاد تفاهم نامه همکاري بین این اداره کل و انجمن بازاریابی ایران شعبه
کردستان با هدف استفاده از توانایی هاي علمی و امکانات آموزشی طرفین و توسعه همکاري هاي آموزشی، پژوهشی و مشاوره اي در
جهت استمرار ارتباط سازمان یافته به منظور تلاش در راستاي تحقق رسالت ها و برنامه هاي پیش بینی شده طرفین متناسب با

 
ظرفیت ها و قابلیت هاي استان خبر داد. 

احمدي در آئین انعقاد این تفاهم نامه همکاري با اشاره به رسالت هاي خطیر سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور بیان داشت: اداره
کل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان با دارا بودن 16 مرکز چارت دار دولتی و بیش از 135 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي
سالانه بیش از 3 میلیون و 500 هزار نفر - ساعت آموزش هاي مهارتی در بخش دولتی و بیش از 1 میلیون و 500 هزار نفر - ساعت

 
آموزش هاي مهارتی را از طریق بخش خصوصی در چهار حوزه خدمات، صنعت، کشاورزي و فرهنگ و هنر ارائه می نماید. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان شناسایی و معرفی زمینه¬ها و فرصت¬هاي اشتغال، کارآفرینی و تجار¬ي-سازي
در استان و تربیت نیروي ماهر در این زمینه، مشارکت و همکاري با نهاد هاي مرتبط در ایجاد و توسعه استارتاپها، شرکت هاي دانش
بنیان و صنایع خلاق، ارائه خدمات مشاوره¬اي در حوزه¬هایمدیریت و بازاریابیبه کارآفرینان و کسب و کار هاي استان، همکاري در
آموزش و توانمندسازي دانشجویان، فارغ التحصیلان دانشگاه ها و مدیران کسب و کار ها و برگزاري نشستها، همایش ها و سمینار ها

 
و... در حوزه بازاریابی و کسب و کار از اهداف دنبال شده توسط این اداره کل در این تفاهم نامه همکاري ذکر کرد. 

احمدي همکاري در برگزاري دوره ها، کارگاه هاي آموزشی و نشست هاي مشترك در جهت اهداف تفاهم نامه، تخصیص امکانات مورد
نیاز جهت برگزاري دوره ها و کارگاه هاي آموزشی، نشست ها و همایش هاي مشترك مورد توافق، همکاري در نیازسنجی و شناسایی
فرصت ها و پتاسیل هاي موجود استان در بخش کارآفرینی و کسب و کار، اطلاع رسانی و معرفی خدمات مشترك به دانش
آموختگان، سازمان ها و کسب و کار هاي استان، تدوین سرفصل هاي استاندارد متناسب با مشاغل جدید مورد نیاز براي فعالیتدر
زمینه هاي کسب و کار و برگزاري آزمون هاي پایان دوره از متقاضیان دوره هاي آموزشی و صدور گواهینامه براي آن ها را از حمله

 
تعهدات اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان در این تفاهم نامه همکاري اعلام کرد. 

در ادامه رضا شافعی رئیس انجمن بازاریابی ایران شعبه کردستان نیز ضمن تقدیر و تشکر از اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان
کردستان بواسطه همکاري و تعامل گسترده با این انجمن انعقاد این تفاهم نامه را گامی مهم و موثر در راستاي توسعه کسب و کار

 
هاي خرد در استان کردستان دانست. 

شافعی تامین اساتید و مدرسان دوره ها و کارگاه هاي آموزشی در حوزه هاي مورد توافق، ارائه خدمات مشاوره اي در حوزه مدیریت و
بازاریابی به جامعه هدف با مشارکت طرفین در راستاي فرهنگ سازي کسب و کار، استفاده از بستر آموزش مجازي دانشگاه کردستان
در برگزاري جلسات و کارگاه ها و دوره هاي آموزشی، استفاده از ظرفیت دانشگاه و انجمن در راستاي معرفی خدمات مرکز تخصصی



آموزش هاي کارآفرینی و مهارت هاي کسب و کار، استفاده از ظرفیت انتشارات بازاریابی در تامین منابع علمی مورد نیاز مرکز
تخصصی آموزش هاي کارآفرینی و مهارت هاي کسب و کار، همکاري با طرف اول تفاهم نامه در راستاي برگزاري همایش ها، سمینار
ها و استارت آپ هاي مرتبط با توسعه کارآفرینی، تولید محتوي آموزشی در قالب الکترونیکی در زمینه هاي مرتبط با فعالیت انجمن و
ثبت دوره هاي آموزشی در پورتال جامع آموزشی سازمان آموزش فنی وحرفه اي کشور را ار جمله تعهدات انجمن بازاریابی ایران

 
شعبه کردستان در این تفاهم نامه همکاري برشمرد. 

شایان ذکر است این تفاهم نامه همکاري با حضور سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان و رضا شافعی
رئیس انجمن بازاریابی ایران شعبه کردستان منعقد شد.



افزایش 70 درصدي مال الاجاره موقوفات ابرکوه در 6 ماه

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش خبرگزاري فارس از ابرکوره، ابوالفضل زمانی در
نشست خبري که به مناسبت دهه وقف برگزار شده است،
اظهار کرد: هم اکنون شهرستان ابرکوه داراي 330 موقوفه
و بیش از هزار رقبه است که 50 درصد درآمد این موقوفات
صرف مجالس روضه خوانی و عزاداري شده و مابقی به امور
فرهنگی و مذهبی و نیازهاي روز جامعه از جمله ازدواج و
اشتغال جوانان، توسعه فرهنگ مهدویت و امور قرآنی،
کمک هزینه جهیزیه، علم و فناوري و بیماري هاي خاص

 
اختصاص می یابد. 

وي افزود: در محرم امسال با توجه به محدودیت هاي ناشی از شیوع کرونا در برگزاري مجالس عزاداري و همچنین توصیه هاي رهبر
معظم انقلاب مبنی بر مشارکت گسترده در رزمایش همدلی، مواسات و کمک هاي مؤمنانه، قریب به 40 درصد از درآمدهایی که به

 
مجالس روضه خوانی تعلق داشت، صرف تهیه بسته هاي بهداشتی و معیشتی براي نیازمندان شد. 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه ابرکوه گفت: در زمینه حمایت از نیازمندان و در قالب طرح هاي ضیافت همدلی، برکات علوي، برکات
حسینی و احسان ماندگار از محل نیات واقفین، مشارکت هاي مردمی و مراکز افق امامزادگان شهرستان  مبالغی جمع آوري و به

 
صورت بسته هاي معیشتی در اختیار نیازمندان قرار گرفته است. 

زمانی از نقش بی بدیل اصحاب رسانه و همچنین تبلیغات گسترده روحانیون در زمینه ترویج فرهنگ وقف قدردانی کرده و افزود: در
شش ماه ابتدایی سال 99 بیش از 100 رقبه جدید شناسایی و همچنین با به روزرسانی مال الاجاره ها، شاهد رشد 70 درصدي عواید

 
موقوفات بوده ایم. 

وي تصریح کرد: با همکاري اداره ثبت اسناد و املاك بیش از پنج میلیون مترمربع از اراضی کشاورزي موقوفه با هدف جلوگیري از
موقوفه خواري، داراي سند مالکیت شده است، همچنین با توجه به خشکسالی هاي پی درپی در سال هاي اخیر در نظر داریم تا با
استفاده از روش هاي آبیاري نوین و تغییر الگوي کشت به سمت محصولات کم آبخواه، با ایجاد گلخانه در زمینه ایجاد اشتغال نیز گام

 
برداریم. 

رئیس اداره اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه این اداره در زمینه ایجاد وقف هاي جدید، افزایش درآمد، سند دار کردن موقوفات،
شناسایی موقوفات جدید، چند پله صعود را نسبت به سایر شهرستان هاي استان طی کرده و با ارائه گزارش عمل به نیات واقفین و

 
شفاف سازي، اعتماد عمومی نسبت به وقف را در جامعه افزایش داده است. 



زمانی در پایان با تأکید بر اینکه شعار سازمان اوقاف «همه واقف باشیم» است، تصریح کرد: انجام وقف صرفاً مخصوص افراد متمکن و
ثروتمند نیست و تمام افراد می توانند به هر نیتی که دارند با تشکیل یک گروه به صورت مشارکتی یک وقف انجام دهند و از برکات

 
این صدقه جاریه بهره مند شوند. 

انتهاي پیام/ف



بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز

استفاده کند / دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم/ ثبات و توازن منطقی در

قیمت کالاها، از برنامه هاي دولت در حوزه معیشت مردم ...

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/07/27

خبرایران : رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه  هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه  هاي دولت
در حوزه معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با

نوسانات قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی ...

خبرایران : رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه  هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه  هاي دولت
در حوزه معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات

 
قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در
یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت،
با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا
افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب
کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور
در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه
90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت
با برنامه ریزي هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم

 
آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز
و بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات

 
داخلی است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

دکتر روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه
جانبه از افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در

 
سیاست هاي اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار
باز، حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار



 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

دکتر روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه
اوراق مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و

 
دولت در بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

دکتر روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به
ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي

دولتی در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



اعضاي جدید شوراي پژوهش و فناوري دانشگاه فنی و حرفه اي کشور منصوب

شدند

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/07/27

دانشگاه فنی و حرفه اي

 طی
حکمی از سوي دکتر ابراهیم صالحی عمران ریاست دانشگاه ترکیب اعضاي جدید شوراي پژوهش و فناوري دانشگاه به مدت 2 سال

 
مشخص شد. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی، این شورا متشکل از اعضاي حقیقی و حقوقی می باشد که سیاست گذاري، تصمیم سازي و تصمیم
گیري در حوزه هاي پنج گانه پژوهش و فناوري دانشگاه از جمله امور پژوهش و فناوري، انتشارات و مرکز اسناد، ارتباط با صنعت و

 
کارآفرینی، فناوري اطلاعات و ارتباطات و مراکز رشد و پارکها و مراکز نوآوري را شامل می شود. 

اعضاي شورا متشکل از مدیران ستادي حوزه پژوهش و فناوري، تعدادي از روساي دانشگاه هاي استان و دانشکده ها و افراد حقیقی
می باشند. از جمله تغییرات در ترکیب اعضاي شورا در این دوره، می توان به حضور دکتر کوروش پرند عضو هیات علمی دانشگاه
شهید بهشتی، معاون سابق وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور و دکتر علیرضا بدیعی عضو

 
هیات علمی دانشگاه تهران و مدیر کل سابق پژوهش و فناوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري اشاره نمود. 

شوراي پژوهش و فناوري دانشگاه در راستاي اجرایی نمودن سند راهبردي دانشگاه فنی و حرفه اي کشور و سیاست هاي کلان ابلاغی
ریاست محترم دانشگاه بصورت ماهیانه و به ریاست معاون محترم پژوهش و فناوري دانشگاه تشکیل می گردد.



نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان افتتاح شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/07/27

اهواز- نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی با حضور مدیرکل کمیته امداد خوزستان و مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم
رهبري در دانشگاه هاي استان افتتاح شد.

اهواز- نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی با حضور
مدیرکل کمیته امداد خوزستان و مسئول نهاد نمایندگی

 
مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي استان افتتاح شد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، جمال شیبه پیش از ظهر امروز
در آئین افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در
خوزستان، اظهار کرد: صد و نود و یکمین مرکز نیکوکاري
خوزستان در دانشگاه چمران با حضور حجت الاسلام و
المسلمین شفیعی مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم

 
رهبري افتتاح شد. 

وي افزود: با هدف ساماندهی، هدایت کمک هاي مؤمنانه و تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و همچنین تقویت روحیه انفاق و مواسات در

 
آنان و ارتقاي سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان مراکز نیکوکاري نهال امید، طرح «منا» در دانشگاه چمران اهواز افتتاح شد. 

شیبه با اشاره به اینکه تجربه ثابت کرده جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه همیشه پیش قدم و فعال هستند، بیان کرد: به
منظور گسترش هم افزایی و تعامل میان مراکز فرهنگی و همچنین در راستاي اجراي تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم

 
رهبري دانشگاه و کمیته امداد مرکز، این تفاهم نامه منعقد شد. 

مدیرکل کمیته امداد استان خوزستان گفت: برابر توافق هاي انجام شده هم افزایی در ارائه خدمات به مددجویان و غیر مددجویان

 
حسابی در صندوق امداد ولایت افتتاح شد و به اعطاي وام قرض الحسنه می پردازد. 

وي با بیان اینکه ایجاد مراکز نیکوکاري باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان می شود، تصریح کرد: تاکنون 191 مرکز

 
نیکوکاري در استان خوزستان دایر شد که 9 واحد از این مراکز به صورت تخصصی فعالیت می کنند. 

شیبه ادامه داد: از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه اشتغال سه مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با

 
همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد شد. 

وي در پایان گفت: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات
و تنگناهاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است.



پولسازي پیشتاز مسائل در حوزه علوم انسانی شده است

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/07/27

کیانوش میرزاده با اظهار به اینکه پولسازي و رسیدن به مسائل اقتصادي حوزه علوم انسانی را تحت الشعاع قرار می دهد،
گفت: ما نفی مسائل اقتصادي را نمی کنیم اما اینکه چگونه در حوزه علوم انسانی نخبه ایجاد کنیم خیلی بیشتر مورد نظر ما

است.

کیانوش میرزاده با اظهار به اینکه پولسازي و رسیدن به
مسائل اقتصادي حوزه علوم انسانی را تحت الشعاع قرار می
دهد، گفت: ما نفی مسائل اقتصادي را نمی کنیم اما اینکه
چگونه در حوزه علوم انسانی نخبه ایجاد کنیم خیلی بیشتر

 
مورد نظر ما است. 

برنامه «گفتگوي علمی» رادیو گفت وگو با موضوع ریشه
هاي توسعه نیافتگی علوم انسانی در ایران با حضور دکتر

 
کیانوش میرزاده از اساتید دانشگاه فنی و حرفه اي کشور به روي آنتن رفت. 

کیانوش میرزاده با تاکید بر اینکه پیشرفت لازم را در زمینه توسعه گسترده علوم انسانی نداشته ایم، گفت: در کشور ما براي دستیابی
به دوره مهارت افزایی و کارآفرینی انتظار دارند در دسترس باشد و زود به آن دست پیدا کنند. یعنی مراحل و شناخت علمی را در

 
هیچ چیزي نمی بینیم. 

وي با اظهار به اینکه پولسازي و رسیدن به مسائل اقتصادي حوزه علوم انسانی را تحت الشعاع قرار می دهد، متذکر شد: ما نفی مسائل
اقتصادي را نمی کنیم اما اینکه چگونه در حوزه علوم انسانی نخبه ایجاد کنیم خیلی بیشتر مورد نظر ما است. ما دانشجویان دکتراي
علوم انسانی که از دانشگاه ها فارغ التحصیل می شوند زیاد داریم اما نخبه علوم انسانی نداریم. البته عمومی سازي علوم انسانی در

 
کشور در بعضی از حوزه ها خیلی سطحی اتفاق افتاده است. 

این استاد دانشگاه به موانع که باعث شده نتوانیم حداکثر بهره برداري از علوم انسانی در کشور شود، اشاره و عنوان کرد: این موانع
ساختاري، آموزشی و سیاسی هستند. در بخش ساختاري به لحاظ فرهنگی، دینی و سیاسی باید این را قبول کنیم اولا ما باید با
فرهنگ هاي دیگر آمیخته شویم. ما از فرهنگ هاي دیگر جدا هستیم و فضاي دشواري را ایجاد کرده ایم. این تلفیق فرهنگ می تواند

 
خیلی زمینه ساز باشد. 

وي افزود: دوما باید نقش انتقادي داشته باشیم. متاسفانه یا از انتقاد می ترسیم و یا اگر انتقادي باشد آن را حذف می کنیم. مسئله
دیگر ایجاد تخیل در زمینه هاي علوم انسانی است. تخیل می تواند رشته هاي جدید ایجاد کند. رشته هاي کارآفرینی، مهارت هاي
ارتباطی، رشته هایی که اصلا به ذهن ما نمی رسد ولی اینها در غرب ایجاد شده است. اگر با این فرهنگ ها تعامل پیدا کنیم از مسائل



 
مثبت آن ها می توانیم استفاده کنیم. 

میرزاده با اظهار به اینکه در بعد سیاسی دولت ها باید این مسئله را در نقش ساختاري در نظر بگیرند که زیربناي هر کشوري آموزش
آن است، گفت: بخش آموزش در علوم انسانی خیلی ضعیف عمل می کند. چرا فارغ التحصیلان ما بیکار هستند. این حجم اطلاعات به
دانشجو داده می شود و به درد نمی خورد. اینجا می توانیم نگرش جدید ایجاد کنیم. امتحانات برداشته شود و کار پروژه اي به

 
دانشجوها داده شود. 

وي اظهار کرد: بخش دیگر پژوهش هاي ما است ما اصلا در پژوهش هایمان متدلوژي نداریم. تمام پژوهش ها بازگرفته شده، بومی
سازي نشده است و شناسایی که نسبت به کار پژوهشی باید باشد به وجود نیامده و اینها آسیب هاي شدیدي است. متاسفانه تفکر را

یاد نمی گیریم. وقتی فرد متفکر باشد قائدتا خلاقیت دارد. خلاقیت براي ما استراتژي راه را نشان می دهد.



امضاي تفاهم نامه با وزارت ورزش و جوانان در راستاي توسعه گردشگري

ورزشی

منبع: میراث آریاشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش خبرنگار میراث آریا، این تفاهم نامه در محل
وزارت ورزش و جوانان با حضور جمعی از مدیران و معاونان
این دو وزارتخانه، به امضاي دکتر علی اصغر مونسان وزیر
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و مسعود

 
سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان رسید. 

دکتر مونسان در این مراسم در سخنانی ضمن تبریک فرا
رسیدن هفته تربیت بدنی و حلول ماه ربیع الاول گفت:
«امیدوارم روند رو به رشد ورزش کشور ادامه یابد و شاهد

 
پیشرفت هاي هرچه بیشتر در حوزه هاي مختلف ورزشی در کشور باشیم.» 

او افزود: «مشترکات زیادي بین این دو وزارتخانه وجود دارد که به نظر می رسد بخش زیادي از آن ها مغفول واقع شده و شناسایی و

 
توجه به آن ها می تواند به تقویت همکاري هاي بین این دو دستگاه کمک کند.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ادامه داد: «دو بخش از بخش هاي مهمی که می تواند به ایجاد نشاط اجتماعی و نیز

 
توسعه رفاه اجتماعی در جامع کمک کند بخش گردشگري و بخش ورزش است.» 

او افزود: «سند توسعه گردشگري خوشبختانه بعد از پیگیري هاي انجام شده در دولت به تصویب رسید و ابلاغ شد. در این سند براي
28 دستگاه اجرایی حکم ابلاغ شده است که نشان دهنده این است که گردشگري یک موضوع فرابخشی است. در این میان براي
وزارت ورزش و جوانان احکامی ارسال شده که به طور حتم تقویت همکاري هاي این وزارتخانه در حوزه گردشگري می تواند نتایج

 
خوبی را به دنبال داشته باشد.» 

 
تنوع بخشی به حوزه هاي گردشگري 

دکتر مونسان در ادامه به مهمترین اتفاقاتی که در حوزه گردشگري در سال هاي اخیر روي داده است اشاره کرد و گفت: «یکی از
کارهاي مهمی که انجام دادیم تنوع بخشی به حوزه گردشگري است. حوزه هاي مختلف گردشگري از جمله گردشگري معدن،
گردشگري کشاورزي، اکوتوریسم و ... به وجود آمدند و در کنار آن گردشگري سلامت نیز سامان دهی شده است. در کنار این ها،
گردشگري ورزشی نیز بخش مهمی از حوزه گردشگري به حساب می آید که رویدادهاي ورزشی باید به رویدادهاي ورزشی -

 
گردشگري تبدیل شود تا براي کشور درآمدزایی و اشتغال بیشتري ایجاد کند.» 



وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در ادامه گفت: «به عنوان مثال در حوزه اکوتوریسم اتفاقات خوبی روي داده و شاهد
استقبال بی نظیري از سوي گردشگران داخلی و خارجی از این حوزه هستیم در حال حاضر ساخت بوم گردي به عنوان زیرساخت این
حوزه از گردشگري در کشور شتاب گرفته و 2200 واحد بوم گردي در کشور تاکنون احداث شده است. به طور حتم در حوزه

 
گردشگري ورزشی نیز ظرفیت هاي فراوانی وجود دارد که باید از آن ها استفاده بهینه کرد.» 

او در بخش دیگري از صحبت هاي خود گفت: «رویدادهاي گردشگري از اهمیت بالایی برخوردار هستند باید به این رویدادها بیش از
پیش توجه کرد و تورهاي رویدادهاي گردشگري می تواند در قالب تورهاي ورزشی - گردشگري برگزار شود تا هم سامان دهی شوند و

 
هم براي کشور درآمدزایی ایجاد کند.» 

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان نیز در این نشست در سخنانی گفت: «پنج سال پیش سند همکاري سازمان وقت میراث
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري با وزارت ورزش و جوانان امضا شد که امروز سند همکاري ارتقا یافته و موارد جدیدي نیز به آن
اضافه شده است. اکنون بعد از پنج سال به نظر می رسد کارشناسان و مدیران هر دو دستگاه به بلوغ کامل براي اجراي این سند

 
همکاري رسیده اند و با آمادگی بیشتري مفاد این تفاهم نامه همکاري از سوي دو دستگاه اجرایی خواهد شد.» 

 
کمک به جذب گردشگر از طریق رویدادهاي ورزشی 

او افزود: «گردشگر مالی که در حوزه رویدادهاي ورزشی در دنیا وجود دارد موضوعی است که می تواند زمینه مناسب همکاري در
حوزه گردشگري را فراهم کند که موفقیت هرچه بیشتر در این دو حوزه در گروي تعامل بیشتر مدیران و کارشناسان این دو دستگاه

 
است تا با تقویت همکاري ها شاهد درآمدزایی، ارزآوري و اشتغال بیشتر براي کشور باشیم.» 

سلطانی فر در ادامه گفت: «مسابقات و رویدادهاي ورزشی باعث می شود تا میلیون ها گردشگر در سال به کشورهاي مختلف سفر
کنند. به عنوان مثال رویداد ورزشی المپیک همه ساله باعث می شود گردشگرانی از 200 کشور دنیا در کشور محل برگزاري رویداد
حضور یابند. بعد از آن مسابقات جام جهانی فوتبال است که بیشترین گردشگر را به دنبال دارد و بعد از آن نیز مسابقات جام ملت ها

 
و نیز لیگ هاي معتبر دنیا است که باعث حضور گردشگران می شود.» 

وزیر ورزش و جوانان اضافه کرد: «در کشور ما نیز ظرفیت هاي فراوانی براي میزبانی از رویدادهاي گردشگري وجود دارد. خوشبختانه
زیرساخت هاي خوبی فراهم شده و با این که تا قبل از پیروزي انقلاب تنها دو ورزشگاه استاندارد براي برگزاري مسابقات بین المللی
فوتبال داشتیم اکنون تعداد ورزشگاه ها افزایش یافته و شهرهاي مختلف مانند تهران، مشهد، تبریز، اصفهان، اهواز و شیراز می توانند

 
محل مناسبی براي برگزاري و میزبانی از رویدادهاي ورزشی باشد.» 

او خاطرنشان کرد: «در کنار رویدادهاي ورزشی، بازي هاي بومی و محلی نیز یکی دیگر از ظرفیت هایی است که می تواند در جذب
گردشگر تاثیرگذار باشد و با توجه به این که این نوع از ورزش ها و بازي ها براي گردشگران خارجی از جذابیت بالایی برخوردار است و

 
می توان در این خصوص نیز براي جذب گردشگر می توان برنامه ریزي کرد.» 

 
اهداف تفاهم نامه 

این تفاهم نامه به استناد سند چشم انداز افق 1404 سیاست هاي کلی نظام در بخش گردشگري به ویژه گردشگري ورزشی و لزوم
توسعه و سامان دهی آن و نقش و اهمیت گردشگري ورزشی در توسعه و تحکیم روابط دوستی بین ملت ها و وظایف وزارت ورزش و



جوانان و سهم ارزنده فدراسیون هاي ورزشی در میادین بین المللی در معرفی ایران اسلامی و نظر به اهمیت و ضرورت بهره مندي از
تمام ظرفیت هاي ملی و بین المللی کشور در راستاي ایجاد اشتغال پایدار، توسعه اقتصادي خدمات محور، جذب سرمایه گذاران
داخلی و خارجی، نمانام سازي (برندسازي) مناسب منابع فرهنگی - ورزشی و طبیعی - ورزشی کشور با هدف توسعه گردشگري

 
ورزشی به امضا رسید. 

توسعه و ارتقاي کمی و کیفی بسترهاي گردشگري ورزشی در ابعاد داخلی و بین المللی، استفاده حداکثري از ظرفیت هاي اشتغال و
کارآفرینی در بین جوانان در حوزه گردشگري، صنایع دستی و هنرهاي سنتی کشور و افزایش امکان دسترسی آن ها به فرصت برابر
در بازار کار، استفاده از ظرفیت هاي قانونی مناسب در راستاي بهره مندي از ظرفیت هاي ملی و بین المللی ورزش کشور، به منظور
ایجاد اشتغال پایدار با جذب گردشگران ورزشی، توسعه اقتصاد خدمات محور از طریق جلب مشارکت فدراسیون ها و سایر نهادهاي
ورزشی در گردشگري ورزشی، توسعه و تحکیم مراودات و مناسبات منطقه اي و بین المللی کشور با استفاده از ظرفیت هاي
گردشگري ورزشی و بسترسازي و توسعه برندسازي رویدادهاي ورزشی ملی ایران و استفاده از ظرفیت هاي مربوطه در سطوح بین

 
المللی ذیل برند ملی گردشگري کشور از مهمترین اهداف امضاي این تفاهم نامه است. 

همچنین از دیگر اهداف این تفاهم نامه می توان به کمک به افزایش درآمدهاي پایدار زیرساخت ها و منابع مرتبط با صنعت
گردشگري کشور از طریق گردشگران ورزشی، کمک به تامین ساز و کار مناسب براي جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی علاقه
مند به فعالیت در بخش گردشگري ورزشی، حمایت از علاقه مندان داراي معیارهاي مورد تائید طرفین براي فعالیت در کسب و
کارهاي مرتبط با گردشگري ورزشی با تاکید بر سازمان هاي مردم نهاد جوانان، شناسایی مناطق کمتر شناخته شده، محروم و داراي
ظرفیت هاي توسعه پایدار گردشگري ورزشی در راستاي معرفی به علاقه مندان و سرمایه گذاران داخلی و خارجی، ترویج فرهنگ
دینی، اخلاقی و ورزشی با الگو برداري از زندگی ائمه معصوم براي نسل جوان و ایجاد امنیت براي گردشگران خارجی به منظور بازدید

 
از فضاهاي ورزشی اشاره کرد. 

 
وظایف دو دستگاه در تفاهم نامه 

بر اساس این تفاهم نامه مقرر شد وزارت ورزش و جوانان اقداماتی را انجام دهد که از مهم ترین اقدامات این وزارتخانه در این تفاهم
نامه می توان به برنامه ریزي راهبردي و عملیاتی براي جذب و هدایت سرمایه گذاران داخلی و خارجی به منظور توسعه زیرساخت ها
و تجهیزات مورد نیاز گردشگران ورزشی، رعایت استانداردهاي مورد تائید وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در
تورهاي گردشگري ورزشی، از جمله استفاده از راهنمایان تخصصی گردشگري، تهیه و توزیع اقلام تبلیغاتی و نیز همکاري و مشارکت
در تائید و تقاصاي روادید، حمایت از تاسیس و فعال سازي موزه ورزش و استقرار ویترین هایی از صنایع دستی هنرهاي سنتی و
ماکت هاي آثار تاریخی و فرهنگی، اساطیر و چهره هاي ماندگار ورزشی، همکاري با وزارت میراث فرهنگی، براي شناسایی و ثبت و
ترویج آیین هاي ملی - ورزشی، سنتی و بازي هاي بومی و محلی اقوام ایرانی، برنامه ریزي براي استفاده از ظرفیت ورزشکاران ملی در
معرفی جاذبه هاي گردشگري کشور با عنوان سفیر گردشگري در رویدادهاي بین المللی، برنامه ریزي براي استفاده از صنایع دستی به
عنوان جایزه قهرمانان و کاپ هاي ورزشی، برنامه ریزي براي درج عنوان و تصاویر شهرها و روستاهاي جهانی صنایع دستی بر روي
لباس ورزشکاران، همکاري و مشارکت در حفظ، مرمت و احیاي بناهاي تاریخی مرتبط با ورزش هاي آیینی - باستانی و همکاري در
سامان دهی محورها و محوطه هاي تاریخی داراي پتانسیل هاي طبیعت گردي و کوهپیمایی و معرفی آن ها در سطح ملی و بین

 
المللی اشاره کرد. 

همچنین مقرر شد وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز بر اساس این تفاهم نامه اقداماتی را انجام دهد که از
مهمترین اقدامات این وزارت خانه می توان به همکاري با وزارت ورزش و جوانان در تهیه پرونده ثبت جهانی و ملی منابع داراي



قابلیت بهره برداري، همکاري در شناسایی ظرفیت هاي سرمایه گذاري در گردشگري ورزشی کشور و حمایت از وزارت ورزش و

 
جوانان در تاسیس و فعال سازي موزه هاي ورزشی در سراسر کشور اشاره کرد. 

احیاي طرح سفرکارت جوانان و ارائه تسهیلات تخفیفی براي رشد گردشگري جوانان با رعایت قوانین و مقررات ناظر نیز از اقدامات

 
مشترکی است که در این تفاهم نامه بر عهده دو دستگاه گذاشته شده است. 

هم چنین بر اساس این تفاهم نامه مقرر شد، کمیته راهبري گردشگري ورزشی با هدف تحقق مفاد این تفاهم نامه با عضویت

 
نمایندگان تام الاختیار دو دستگاه تشکیل شود. 

 
مدت اعتبار این تفاهم نامه چهار سال است و در صورت موافقت طرفین براي مدت مشابه قابل تمدید است. 

 
ارتقاي گردشگري و ورزش در دولت تدبیر و امید 

دکتر مونسان در حاشیه امضاي این تفاهم نامه در گفت وگو با خبرنگاران نیز گفت: «گردشگري اشتغال آفرین است و با سرمایه
(GDP) گذاري اندك می تواند اقتصاد خوبی را براي کشور ایجاد کند. ما در سال 2019، 11.8 میلیارد دلار از تولید ناخالص داخلی
سهم داشتیم که عدد مناسبی به نظر می آید. امیدوارم با فعال کردن بخش گردشگري ورزشی بتوانیم شاهد جذب بیشتر گردشگر

 
خارجی باشیم و به میزان آن بتوانیم ایجاد اشتغال کنیم. 

او افزود: «در دولت تدبیر و امید، هر دو بخش ورزش و گردشگري خیلی خوب به اهداف خود نزدیک شده اند و ما بیش از 490 هتل
با ستاره هاي مختلف در دولت تدبیر و امید افتتاح کردیم. بیش از 2200 واحد بوم گردي به بهره برداري رسید و زیرساخت هاي

 
گردشگري در این دولت به خوبی جلو رفته است.» 

دکتر مونسان افزود: «این وزارتخانه در حال حاضر 137 هزار میلیارد تومان پروژه در حال اجرا دارد که 500 واحد از این پروژه ها هتل

 
هستند که به بهره برداري خواهد رسید.» 

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان نیز در حاشیه امضاي این تفاهم نامه گفت: «توسعه یک کشور نیازمند مردمی است که به
لحاظ جسمی و روحی از یک سلامت مناسبی رو به رو باشند و ورزش هم به عنوان ارزان ترین ابزار براي پر کردن اوقات فراغت مردم

 
و همچنین ایجاد شور و نشاط در جامعه محسوب می شود و همچنین می تواند باعث وحدت و غرور ملی شود.» 

او افزود: «در ارتباط با سندي که ما 5 سال قبل مبادله کردیم، اساس و پایه اي براي تعریف چگونگی همکاري و استفاده از ظرفیت
متقابل این دو بخش بود. خوشبختانه در شرایط حاضر یک بلوغ خوبی بین مدیران و کارشناس هاي دو وزارت خانه به وجود آمده که
امید وارم بهتر از گذشته از این ظرفیت ها استفاده شود. بعد از جلسات مختلف بین کارشناسان و معاونان دو وزارتخانه پیش نویس
سند جدید تنظیم شد و به امید خدا در آینده از ظرفیت هاي مختلف این دو بخش استفاده شود. به عنوان مثال بخش گردشگري،
بخشی با توجیه اقتصادي بسیار بالا اشتغال زایی خیلی سریع و سرمایه گذاري کم می تواند مشکلات اقتصادي را کمتر کند و ورزش

 
هم که ارزان ترین و موثر ترین ابزار براي شادي مردم و ایجاد وحدت ملی بین مردم است.» 

سلطانی فر در ارتباط با این تفاهم نامه و تشویق فدراسیون ها به پذیرفتن میزبانی ها بیشتر عنوان کرد: «ما با توجه به ظرفیت ها و
زیر ساخت ها کشور، و هزاران استادیوم و سالن هاي ورزشی ساخته شده از جهت توانایی میزبانی همواره پیشگام بودیم. الان هم براي
2027 پیشنهاد میزبانی جام ملت هاي آسیا را دادیم و همچنین براي رویداد هاي مهم بین المللی در رشته هاي سالنی ما می توانیم



میزبانی مسابقات جهانی را داشته باشیم، اما امیدواریم این شرایط خاتمه پیدا کند و ملت قهرمان ما همانطور که در چهل سال گذشته
نشان دادند، بتوانند سر بلند از این تحریم هاي ظالمانه بیرون آیند و با خاتمه این تحریم ها حتما میزبانی هاي ما گسترده می شود و

حضور گردشگران خارجی گسترش پیدا خواهد کرد.»



نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان افتتاح شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/07/27

شیبه با اشاره به افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان گفت: تعداد مراکز نیکوکاري در استان به 191 مرکز
رسید.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، جمال شیبه مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
خوزستان پیرو تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام
معظم رهبري و کمیته امداد مرکز گفت: صد و نود و
یکمین مرکز نیکوکاري استان در دانشگاه شهید چمران

 
اهواز افتتاح شد. 

او هدف این اقدام را ساماندهی و هدایت کمک هاي
مومنانه، تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و تقویت روحیه انفاق و مواسات در آنان و ارتقاي سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان

 
مراکز نیکوکاري نهال امید طرح منا در دانشگاه چمران اهواز عنوان کرد. 

شیبه با اشاره به اینکه تجربه ثابت کرده جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه و خداپسندانه همیشه پیشگام و فعال بودند،
اظهار داشت: به منظور گسترش هم افزایی و تعامل میان مراکز فرهنگی به منظور اجراي تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام

 
معظم رهبري دانشگاه و کمیته امداد مرکز منعقد گردید. 

مدیرکل کمیته امداد استان خوزستان با بیان اینکه براساس توافقات انجام شده هم افزایی در ارائه خدمات به مددجویان و غیر
مددجویان حسابی در صندوق امداد ولایت افتتاح شده و به اعطاي وام قرض الحسنه می پردازد، تصریح کرد: ایجاد مراکز نیکوکاري

 
باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان می شود. 

این مقام مسئول با بیان اینکه از 191 مرکز نیکوکاري در استان، 9 واحد آن به صورت تخصصی شامل؛ 5 مرکز در حوزه اشتغال، 3
مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد فعالیت دارند، ادامه داد: تشکیل این
مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات و تنگنا هاي فضاي کسب و کار

مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است.



ماسک مشمول استاندارد اجباري است؟

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/07/27

فصل اقتصاد - مدیر کل استاندارد استان اردبیل از تدوین استاندارد ماسک خبر داد و خاطرنشان کرد: هرچند ماسک مشمول
استاندارد اجباري نیست اما تلاش مان بر این است تا تولیدکنندگان را ترغیب و تشویق به تولید ماسک باکیفیت کنیم.

فصل اقتصاد - مدیر کل استاندارد استان اردبیل از تدوین
استاندارد ماسک خبر داد و خاطرنشان کرد: هرچند ماسک
مشمول استاندارد اجباري نیست اما تلاش مان بر این است
تا تولیدکنندگان را ترغیب و تشویق به تولید ماسک

 
باکیفیت کنیم. 

هاشم علایی ، با تبریک هفته استاندار اظهار کرد: در این
شرایط سخت اقتصادي با بازرسی هاي مستمر از واحدهاي تولیدي سعی داریم تا به عنوان کارگر استاندارد در خدمت فعالان این

 
عرصه باشیم و صادقانه در حد وسع و توان خود خدمتگزار این عرصه تلقی شویم. 

وي با بیان اینکه 300 واحد تولیدي در استان تحت پوشش استاندارد هستند، خاطرنشان کرد: این واحدها بیش از 500 فرآورده تولید

 
کرده و روانه بازار می کنند. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل افزود: نیمی از این واحدها و فرآورده هاي تولیدي در بخش مصالح ساختمانی و نیمی دیگر در حوزه

 
صنایع غذایی، کشاورزي، سلولزي، انرژي و ... است. 

 
فعالیت 27 آزمایشگاه با 200 نفر اشتغالزایی 

علایی ادامه داد: در راستاي اصل 44 قانون اساسی 27 آزمایشگاه همکار ما را در ارتقاي استانداردها کمک می کنند که در این

 
آزمایشگاه ها بیش از 200 نفر فرصت اشتغال یافته اند که عمدتا فارغ التحصیلان دانشگاهی و جوانان جویاي کار بوده اند. 

وي بیان کرد: 14 آزمایشگاه به صورت دوره اي بر فعالیت مخازن CNG نظارت دارند که این کار در همه شهرستان ها انجام شده و 6

 
آزمایشگاه همکار نیز در بخش مصالح ساختمانی فعالیت خود را انجام می دهند. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل به فعالیت سه شرکت بازرسی و نمونه برداري اشاره کرد و گفت: این سه شرکت نیز واحدهاي

 
تولیدي ما را در زمینه هاي مختلف تحت نظارت برده و محصولات آنها را از لحاظ استاندارد مراقبت می کنند. 

علایی به برگزاري دوره هاي آموزشی براي مدیران واحدهاي تولیدي و ارتقاي کیفیت اشاره و تصریح کرد: 6 همکار آموزشی ما در این
زمینه تائید صلاحیت شده اند و در هفته استاندارد نیز دو پروانه تائید صلاحیت براي برگزاري دوره هاي آموزشی به متقاضیان ارائه

 
می شود. 

وي زمینه فعالیت آنها را ارتقاي سیستم مدیریت کیفیت و تدوین استانداردهاي ملی و بین المللی اعلام کرد و گفت: با عقد تفاهمنامه
با تمامی دانشگاه هاي استان سعی مان بر این است تا از مشارکت هیئت علمی و مجموعه هاي دانشگاهی در تدوین استانداردهاي

 
ملی استفاده کنیم. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل با قدردانی از همکاري سه دانشگاه در استان با اداره کل استاندارد اظهار کرد: این همکاري در

 
راستاي کاهش هزینه هاي واحد تولیدي، به حداقل رساندن زمان ارسال نمونه و چرخش منابع مالی در سطح استان بوده است. 



علایی به کنترل و نظارت استاندارد به 60 جایگاه و نازل سوخت CNG اشاره و خاطرنشان، کرد: با بازدیدهاي ادواري سعی داریم با

 
همکاري شهرداري جلوي فعالیت هاي غیراستاندارد این جایگاه ها را بگیریم تا با اخذ گواهی ایمنی فعالیت خود را انجام دهیم. 

وي با اشاره به پلمب هفت جایگاه CNG به دلیل عدم رعایت استانداردهاي لازم بیان کرد: شرکت هاي بازرسی و آزمایشگاه هاي

 
همکار سعی می کنند با کنترل نازل هاي سوخت مایع صحت عملکرد و اقدامات آنها را گزارش کنند. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل با قدردانی از ارائه گزارش هاي مردمی مبنی بر دقت استاندارد در ارتقاي ایمنی و سلامت مردم در
حوزه هاي مختلف گفت: در 6 ماهه امسال بیش از 5 هزار ترازوي سبک با همکاري اصناف مورد سنجش و ارزیابی قرار گرفته تا

 
صحت آنها مورد بررسی قرار گیرد. 

علایی افزود: تعرفه پرداختی براي این صحت سنجی و سنجش را از 30 هزار تومان به 15 هزار تومان کاهش دادیم تا با همکاري

 
اصناف و در راستاي حمایت از حقوق مصرف کننده تمامی ترازوها مورد ارزشیابی استاندارد قرار گیرند. 

وي به موضوع مهم آسانسور و صدور گواهی ایمنی اشاره و تصریح کرد: شهرداري ها بدون اخذ گواهی ایمنی و استاندارد نمی توانند

 
پایان کار صادر کنند و در کنار گواهی ایمنی یک ساله بازرسی هاي ادواري از آسانسورها بسیار بااهمیت و ضروري است. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل در مورد اجباري بودن استاندارد تجهیزات شهربازي ها بیان کرد: هرچند وضعیت کرونا بسیاري از
شهربازي ها را به تعطیلی کشیده است اما همچنان انتظار داریم شهرداري ها و دهیاري ها در تجهیز پارك ها و راه اندازي شهربازي

 
نسبت به دریافت گواهی استاندارد اقدام کنند. 

 
پله برقی مشمول استاندارد اجباري است 

علایی در بخش دیگري از سخنان خود به اجباري شدن استاندارد براي پله برقی ها اشاره کرد و گفت: از اردیبهشت امسال تمامی پله

 
برقی ها باید نسبت به اخذ گواهی ایمنی و استاندارد اقدام کنند. 

وي ادامه داد: اداره کل استاندارد استان با تلاش همکاران و همراهی رسانه ها رتبه اول کشور را در فعالیت هاي مختلف به دست

 
آورده و همواره در ارزیابی هاي ملی و استانی در جایگاه اول تا سوم قرار گرفته است. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل بیان کرد: اداره کل استاندارد در بحث حقوق شهروندي و راه اندازي میز خدمت براي ارباب رجوع
اقدامات موثر و پیشتازي داشته به طوري که تنها اداره کل در سطح کشور است که میز خدمت آن به معناي واقعی در روزهاي

 
یکشنبه و چهارشنبه با حضور تمامی مدیران و معاونان در طبقه همکف در خدمت مردم بوده و پاسخگوي آنهاست. 

علایی از اختصاص 100 میلیون تومان اعتبار براي استقرار تمامی حوزه هاي اداره کل در ارتباط مستقیم با ارباب رجوع در طبقه
همکف اداره کل خبر داد و اظهار کرد: با تخصیص این اعتبار سعی کردیم تا با سهولت بیشتر در خدمت شهروندان باشیم تا خواسته و

 
مطالبه آنها برآورده شود. 

وي حمایت از بخش خصوصی را از رویکردهاي استاندارد در مسیر توسعه تولید و اشتغال برشمرد و گفت: در حوزه مسئولیت خود و

 
در کمترین فرصت زمانی صدور مجوزها را انجام می دهیم و سعی مان بر جلب رضایت سرمایه گذاران است. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل در مورد فعالیت استاندارد در سایر شهرستان ها نیز بیان کرد: با استقرار نمایندگی استاندارد در
گمرك بیله سوار و ارتقاي چارت سازمانی آن سعی مان بر این است تا این نمایندگی را به اداره تبدیل کنیم تا در حوزه صادرات و

 
واردات ارائه خدمات به شکل مناسب انجام شود. 

علایی از تدوین استاندارد ماسک خبر داد و خاطرنشان کرد: هرچند ماسک مشمول استاندارد اجباري نیست اما تلاش مان بر این

 
است تا تولیدکنندگان را ترغیب و تشویق به تولید ماسک باکیفیت کنیم. 

وي از آمادگی اداره کل استاندارد براي صدور گواهی استاندارد براي مجموعه هاي تولیدي و کارآفرینی در استان خبر داد و خاطرنشان
کرد: با بررسی نمونه ها اداره کل استاندارد نسبت به صدور گواهی براي واحد متقاضی اقدام می کند و اگر کالاي تولیدي فاقد

 
استاندارد باشد با تذکر و جریمه سعی می شود در مرحله آخر نسبت به پلمب واحد تولیدي فاقد استاندارد اقدام شود. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل افزود: اگر واحد تولیدي نمره زیر 90 را به دست آورد اقدام به تعلیق و حتی ابطال پروانه بهره برداري

 
او کرده و مدیریت واحد تولیدي به دادگاه معرفی می شود. 

 
تجلیل از 13 واحد نمونه استاندارد در سالجاري 



علایی با گرامیداشت هفته استاندارد و تبریک به 13 واحد برگزیده استاندارد به همراه هفت مدیر کنترل کیفی نمونه گفت: امسال به
دلیل شرایط کرونا برگزاري مراسم تجلیل از این واحدها انجام نشد ولی بنده با حضور در این 13 واحد تولیدي نمونه سعی کردم تا

 
تندیس و هدایاي آنها را تقدیم کنم. 

وي با نام بردن از تعدادي از واحدهاي برگزیده استاندارد تصریح کرد: پاك آب سبلان، سیمان اردبیل، آرتاپلاست، آرتاویل تایر، طنین
پیک سبلان، مشکین لبن و ... از جمله واحدهاي نمونه استان در بخش استاندار بوده که همواره سعی کردند بیشترین همکاري و

 
همراهی را با اداره کل استاندارد داشته باشند. 

مدیر کل استاندارد استان اردبیل ادامه داد: هرچند امسال واحد ملی و برگزیده از بین واحدهاي تولیدي استان را نداشتیم اما سعی

 
مان بر این بوده تا به صورت مستمر در خدمت واحدهاي تولیدي و صنعتگران باشیم. 

علایی به تدوین 967 استاندارد ملی در کشور اشاره کرد و گفت: در استان اردبیل 30 برنامه براي تدوین استاندارد ابلاغ شده که در 6

 
ماهه امسال نیمی از استانداردها تدوین و تعریف شده است. 

انتهی پیام



ضوابط بیمه اي نیروي کار ایرانی اعزامی به خارج از کشور

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/07/27

سازمان تامین اجتماعی ضوابط بیمه اي نیروي کار ایرانی اعزامی به خارج از کشور را اعلام کرد.

سازمان تامین اجتماعی ضوابط بیمه اي نیروي کار ایرانی

 
اعزامی به خارج از کشور را اعلام کرد. 

به گزارش خبرگزاري مهر، سازمان تأمین اجتماعی به
منظور بیمه کارکنان ایرانی داراي گواهینامه شغلی که در
ارتباط با اجراي قراردادهاي صدور خدمات فنی و مهندسی
به خارج از کشور اعزام می شوند، حق بیمه قراردادها را بر
اساس صورت مزد یا حقوق ماهیانه کارکنان محاسبه و

 
مفاصاحساب قرارداد و یا پیمان را صادر می کند. 

بر اساس بخشنامه صادر شده از سوي مصطفی سالاري، کارکنان شاغل در قراردادهاي صدور خدمات فنی به خارج از کشور از مزایاي

 
قانون تأمین اجتماعی بهره مند می شوند. 

بر اساس این بخشنامه قراردادهاي صدور خدمات فنی و مهندسی به خارج از کشور مشتمل بر پیمان هایی است که در جهت ارائه
خدمات طراحی، مدیریت، تدارك یا طراحی و ساخت توسط شرکت هاي ایرانی به متقاضیان خارج از کشور منعقد می شود، بنابراین
شعب تأمین اجتماعی بابت هر پروژه در شعبه محل استقرار دفتر مرکزي کارفرما، پرونده تشکیل و با اخذ مدارك و مستندات مربوط

 
به کارکنان اعزامی، نسبت به دریافت لیست حقوق و دستمزد و حق بیمه آنان اقدام می کنند. 

مقاطعه کاران موضوع این قانون مکلفند صورت مزد و حقوق کارکنان دفتر مرکزي خود را کماکان طبق مقررات تأمین اجتماعی تهیه

 
و به انضمام حق بیمه مقرر، به صورت جداگانه به شعبه تسلیم و پرداخت کنند. 

اشخاص حقوقی که در خارج از مرزهاي جمهوري اسلامی ایران اقدام به ثبت شرکت کرده و از نیروي کار ایرانی جهت انجام فعالیت
بهره می گیرند، می توانند کارگران ایرانی خود را به منظور برخورداري از پوشش بیمه اي تأمین اجتماعی در قالب بیمه ایرانیان خارج

 
از کشور به شعب این سازمان معرفی کنند. 

با توجه به اینکه تنظیم گزارش حادثه به موجب قوانین کار و تأمین اجتماعی به عهده کارفرما یا مسئول کارگاه است، لذا کارفرما به
استناد قانون کار و قانون تأمین اجتماعی موظف است کلیه حوادث ناشی از کار بیمه شدگان مشمول (نیروي کار ایرانی اعزام به خارج
از کشور) را سریعاً و در مهلت مقرر قانونی به صورت کتبی به همراه مدارك مشروحه ذیل به شعبه تأمین اجتماعی محل پرداخت حق

 
بیمه گزارش و اعلام کند: 

 
الف     - تکمیل فرم گزارش اعلام حادثه 



 
ب     - اصل و تصویر گواهی کارفرما مبنی بر اشتغال بیمه شده در کشور متبوع به همراه قراردادهاي مربوطه 

 
ج     - گواهی اشتغال به کار صادره در خصوص بیمه شده یا تصویر برابر اصل شده آن از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
د     - تصویر برابر اصل شده اوراق گذرنامه بیمه شده 

ه     - تصویر برابر اصل شده گزارش مقامات ذیصلاح کشور مربوطه مبنی بر تأیید جزئیات وقوع حادثه شامل: درج مشخصات فرد حادثه
دیده، تاریخ وقوع حادثه، محل دقیق حادثه، علت حادثه، نتیجه حادثه، میزان قصور افرادي که در بروز حادثه دخیل بوده اند (حسب

 
گزارش مراجع ذي صلاح) و سایر مدارك مرتبط 

 
و     - تصویر برابر اصل شده مدارك پزشکی مراکز درمانی در کشور مربوطه 

ز     - تایید کلیه مدارك مورد اشاره در بندهاي (ه) و (و) از سوي نمایندگی سیاسی کشور جمهوري اسلامی ایران در کشور محل حادثه

 
به همراه ترجمه رسمی آن 

ارائه کلیه تعهدات قانونی به این قبیل از بیمه شدگان همانند سایر بیمه شدگان اجباري موضوع قانون تأمین اجتماعی خواهد بود که
به هر عنوان در قبال انجام کار، مزد یا حقوق دریافت می کنند. در خصوص آن دسته از افرادي که در چارچوب ضوابط و مقررات بیمه

ایرانیان خارج از کشور اقدام به پرداخت حق بیمه می کنند، ارائه تعهدات قانونی مطابق آئین نامه اجرایی مربوطه خواهد بود.



دولت با برنامه  ریزي مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور

شده است

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/07/27

ایران اکونومیست-رئیس جمهور گفت: با گذشت بیش از 2.5 سال از تحریم  ها، دولت با برنامه  ریزي  هایی که انجام داده، مانع
از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است.

حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور امروز در یکصد
و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت،
با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي
آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی
آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و
درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با
درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با
گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه

 
ریزي هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،



حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

 
در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت. 

فارس



بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت در کرمانشاه

منبع: تسنیمشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/07/27

بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی، تحویل 10 مدرسه سیار و اهداي 10 هزار بسته نوشت افزار از جمله دستاوردهاي
سفر مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام به استان کرمانشاه بود.

بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی، تحویل 10
مدرسه سیار و اهداي 10 هزار بسته نوشت افزار از جمله
دستاوردهاي سفر مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی

 
فرمان امام به استان کرمانشاه بود. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم، امیرحسین مدنی در سفر
خود به کرمانشاه علاوه بر افتتاح 1361 طرح اشتغال زایی
در مناطق محروم این استان، 10 مدرسه سیار و 10 هزار

 
بسته نوشت افزار را به دانش آموزان کرمانشاهی اهدا کرد. 

مدیرعامل بنیاد برکت درباره اقدامات اشتغال زایی این
بنیاد در استان کرمانشاه گفت: با افتتاح 1361 طرح جدید، تعداد طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت در مناطق محروم
و روستایی استان کرمانشاه به 4 هزار و 253 طرح رسید که باعث ایجاد 12 هزار و 759 فرصت شغلی براي ساکنان این مناطق شده

 
است. 

وي حجم کل سرمایه گذاري براي راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی را 2 هزار و 719 میلیارد ریال اعلام کرد و افزود: 14
شهرستان ثلاث باباجانی، روانسر، پاوه، جوانرود، دالاهو، کرمانشاه، گیلانغرب، هرسین، سنقر، صحنه، قصر شیرین، اسلام آباد غرب،

 
کنگاور و سر پل ذهاب و 527 روستاي استان کرمانشاه تحت پوشش فعالیت هاي اشتغال زایی بنیاد برکت قرار دارند. 

به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 25 مجري و تسهیل گر این بنیاد فرایند اشتغال زایی در مناطق محروم استان کرمانشاه را مدیریت و
پیگیري می کنند. مدنی با اشاره به اهداي 10 مدرسه سیار برکت اظهار داشت: این مدارس سیار براي استفاده دانش آموزان عشایر

 
استان کرمانشاه تحویل آموزش و پرورش عشایري شد. 

وي افزود: براي ساخت 10 مدرسه سیار برکت 7 میلیارد و 600 میلیون ریال هزینه شده است. این مدارس سیار قابلیت حمل و نقل

 
دارند و همراه با عشایر جابه جا می شوند. 

مدیرعامل بنیاد برکت درباره امکانات مدارس سیار نیز توضیح داد: هر کدام از این مدارس شامل کلاس درس، حمام و دستشویی و

 
اتاق استراحت براي معلم است. 

وي با اشاره به اهدا و توزیع نوشت افزار میان دانش آموزان مناطق محروم کرمانشاه گفت: ستاد اجرایی فرمان امام امسال یک میلیون
بسته لوازم التحریر و نوشت افزار ایرانی را در قالب پویش ملی «مشق احسان» میان دانش آموزان مناطق روستایی و محروم سراسر

 
کشور توزیع می کند که امروز 10 هزار بسته به دانش آموزان کرمانشاهی اهدا شد. 

مدیرعامل بنیاد برکت در سفر خود به استان کرمانشاه همچنین با آیت االله مصطفی علما امام جمعه کرمانشاه و نماینده ولی فقیه در
این استان و هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه دیدار و به تشریح عملکرد ستاد اجرایی فرمان امام در حوزه هاي مختلف از جمله

 
اشتغال زایی، عمرانی و زیربنایی پرداخت. 



آیت االله علما در این دیدار ضمن تقدیر از عملکرد ستاد اجرایی فرمان امام در استان کرمانشاه، این ستاد را مایه خیر و برکت در کشور

 
دانست. 

 
هوشنگ بازوند نیز بر همکاري و تعامل همه دستگاه هاي اجرایی استان کرمانشاه با بنیاد برکت تأکید کرد. 

گفتنی است، بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام 4 هزار و 433 طرح را با حجم سرمایه گذاري 5 هزار و 927 میلیارد ریال در حوزه
هاي توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، فرهنگی، سلامت و سایر خدمات در استان کرمانشاه به بهره برداري رسانده یا در دست

اقدام دارد.



پرداخت تسهیلات قرض الحسنه  بیش از 26 میلیارد تومانی به نیازمندان

خراسان شمالی

منبع: ایسناشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی ازپرداخت تسهیلات قرض الحسنه 26 میلیارد و 500 میلیون تومانی به مددجویان این
نهاد در نیمه نخست امسال خبر داد.

مجید الهی راد، در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه
تسهیلات پرداختی به مددجویان تحت حمایت بدون سود
و کارمزد بانکی بوده است، افزود: این میزان تسهیلات به
سه هزار و 500 نفر مددجو در بخش هاي مختلف اشتغال،

 
مسکن، ودیعه مسکن و کارگشایی پرداخت شده است. 

وي با بیان اینکه دو هزار و 176 فقره تسهیلات با اعتبار
17 میلیارد و 729 میلیون تومان از محل صندوق امداد

ولایت پرداخت شده است، بیان کرد: هزار و 405 فقره در بخش کارگشایی،176 فقره در بخش اشتغال،214مورد در بخش مسکن،

 
و54 مورد آن در بخش ویعه مسکن و باقی مانده در سایر بخش ها به نیازمندان اعطا شده است. 

وي گفت: با توجه به انعقاد تفاهم نامه انجام شده با بانک قرض الحسنه مهر ایران و بانک رسالت هزار و 296 فقره آن نیز با اعتبار 9
میلیارد و 86 میلیون تومان از محل صندوق مهر ایران و 30 فقره با اعتبار 100 میلیون تومان آن توسط بانک رسالت پرداخت شده

 
است. 

الهی راد با بیان اینکه تمامی تسهیلات اعطایی بانک رسالت در حوزه کارگشایی بوده است، افزود: با همکاري و مساعدت صندوق مهر
ایران نیز هزار و 188 پرونده تسهیلات با شش میلیارد و 337 میلیون تومان در بخش کارگشایی، 67 فقره تسهیلات با اعتبار دو
میلیارد و 350 میلیون تومان در بخش اشتغال و 41 فقره نیز در بخش ودیعه مسکن با اعتبار 500 میلیون تومان به مددجویان

 
پرداخت کرده است. 

انتهاي پیام



افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان

منبع: ایسناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خوزستان از افتتاح صد و نود و یکمین مرکز نیکوکاري خوزستان در دانشگاه شهید
چمران اهواز خبر داد.

جمال شیبه اظهار کرد: پیرو تفاهم نامه مشترك نهاد
نمایندگی مقام معظم رهبري و کمیته امداد مرکز، صد و
نود و یکمین مرکز نیکوکاري خوزستان در دانشگاه شهید
چمران اهواز با حضور حجت الاسلام و المسلمین شفیعی
مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي

 
استان افتتاح شد. 

به گزارش ایسنا به نقل از کمیته امداد امام خمینی(ره)
خوزستان، وي افزود: مرکز نیکوکاري نهال امید طرح منا، با
هدف ساماندهی و هدایت کمک هاي مومنانه و تلاش هاي

خیریه دانشگاهیان و تقویت روحیه انفاق و مواسات در آنان و ارتقاي سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان، در دانشگاه شهید

 
چمران اهواز افتتاح شده است. 

شیبه با اشاره به اینکه تجربه ثابت کرده که جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه و خداپسندانه همیشه پیشگام و فعال بوده
اند، بیان کرد: به منظور گسترش هم افزایی و تعامل میان مراکز فرهنگی، تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري
دانشگاه و کمیته امداد مرکز منعقد شده است. برابر توافقات انجام شده و جهت هم افزایی در ارائه خدمات به مددجویان و غیر

 
مددجویان، حسابی در صندوق امداد ولایت افتتاح شده و به اعطاي وام قرض الحسنه می پردازد. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) خوزستان با بیان این که ایجاد مراکز نیکوکاري باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان
می شود، گفت: تاکنون 191 مرکز نیکوکاري در استان خوزستان دایر شده است که 9 واحد از این مراکز به صورت تخصصی فعالیت
دارند. از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه اشتغال، سه مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با همکاري

 
حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان خوزستان ایجاد شده است. 

وي افزود: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات و

 
تنگناهاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است. 

انتهاي پیام



از ماشین دودي تا ماشین برقی

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/07/27

پدال نیوز- تحولات چشمگیر در صنعت خودرو در جهان از جمله تسخیر بازار توسط خودرو هاي الکتریکی، حتی معادلات
بازار انرژي را به هم ریخته است. ماشین هاي برقی از قابلیت اطمینان بالا برخوردار بوده و ضمن عدم ایجاد آلایندگی از

مزایاي دیگري چون امنیت بالا برخوردارند و لذا بعید است که نیازي به ذکر گفتن و ...

به گزارش پدال نیوز به نقل از ایرنا، روزنامه جهان اقتصاد یکشنبه 27 مهر یاداشتی به قلم دکتر هاشم اورعی استاد دانشگاه
صنعتی شریف منتشر کرد که در گزیده اي از آن می خوانیم: در پی سفرهاي ناصرالدین شاه به اروپا، او شیفته راه آهن شد و در
نهایت اولین قطار ایران بین تهران و شهر ري در سال 1261 راه اندازي و به ماشین دودي معروف شد. اعتمادالسلطنه در خاطرات
خود از قول میرزا جواد آقا مجتهد تبریزي می نویسد «……کشیدن راه آهن براي اسباب و معاش خیلی خوب است، ولی به جهت
مذهب و دین خوب نیست….». در آغاز کسی جرأت نداشت سوار ماشین دودي شود و ناصرالدین شاه براي ریختن ترس مردم همراه
با جمعی از مقامات مملکتی با ماشین دودي به حضرت عبدالعظیم رفتند. برخی از همراهان وي زیر لب ذکر می گفتند و برخی کفن
به گردن انداخته بودند! خیلی جالب است. امروز هم پس از گذشت 140 سال هنوز وقتی می خواهیم سوار محصول صنعت خودروي

 
کشورمان یعنی پراید شویم همان حس ترس را داریم و ذکر می گوییم. 

بررسی هاي جامع در مورد تحولات پیش رو در صحنه انرژي جهان حاکی از آن است که از سال 2026 میلادي، تقاضاي جهانی نفت
رو به کاهش خواهد نهاد و کارشناسان انرژي دلیل اصلی آن را تحولات شگرف در حمل و نقل جاده اي می دانند. استفاده از خودروي
برقی به سرعت در حال افزایش است بگونه اي که در سال 2019 با ورود 2.1 میلیون خودروي برقی جدید، تعداد کل خودروهاي
برقی جهان به 7.2 میلیون رسید و رشد 40 درصدي نسبت به سال قبل داشت. به گزارش آژانس بین المللی انرژي، تا پایان دهه

 
جاري میلادي تعداد خودروهاي برقی جهان به 245 میلیون یعنی بیش از 30 برابر امروز خواهد رسید. 

یکی از موانع اصلی توسعه استفاده از خودروهاي برقی محدودیت ظرفیت ذخیره سازي انرژي در باطري است که در واقع گران ترین
قطعه بوده و حدود 30درصد هزینه تولید خودروي برقی با اندازه متوسط را به خود اختصاص می دهد. تحقیقات گسترده در زمینه
ذخیره سازي انرژي به محصول نشسته و باطري هاي دو میلیون کیلومتري در راهند. غول باطري سازي چین، شرکت تسلا معروف
ترین سازنده خودروي برقی جهان و شرکت جنرال موتورز همه اعلام کرده اند که از سال آینده تولید باطري خودروي برقی با قابلیت

 
پیمایش بیش از دو مسافرت رفت و برگشت به کره ماه و طی کردن مسافت 650 کیلومتر با هر شارژ را آغاز خواهند کرد. 

تحول چشمگیر دیگري که در آینده نه چندان دور شاهد خواهیم بود این است که دارندگان خودروي برقی قادر خواهند بود وسیله
نقلیه خود را به شبکه برق متصل کرده و در ساعات اوج تولید نیروگاه هاي بادي و خورشیدي انرژي الکتریکی ذخیره شود. در ساعات

 
اوج مصرف، باطري خودرو انرژي ذخیره شده را به شبکه تحویل داده و از این طریق مالک خودرو کسب درآمد خواهد کرد. 

خلاصه اینکه تحولات چشمگیر در صنعت خودرو در جهان از جمله تسخیر بازار توسط خودرو هاي الکتریکی، حتی معادلات بازار
انرژي را به هم ریخته است. ماشین هاي برقی از قابلیت اطمینان بالا برخوردار بوده و ضمن عدم ایجاد آلایندگی از مزایاي دیگري

 
چون امنیت بالا برخوردارند و لذا بعید است که نیازي به ذکر گفتن و همراه داشتن کفن باشد. 



خوب، از ماشین دودي دیروز رسیدیم به ماشین برقی امروز. اما محصول ملی مان یعنی پراید در کجاي این طیف گسترده قرار دارد.
خودروسازان ما که چند دهه است ادعا می کنند قراردادهاي تولید مشترك و انتقال فناوري با رنو، پژو، تویوتا، نیسان و حتی مرسدس

 
منعقد کرده اند. 

در چنین شرایطی چطور می توان نام مافیا بر آن ننهاد و آن را «خودرو خوانده» به جاي «پدرخوانده» ننامید. در واقع صنعت خودرو
از جیب مردم ارتزاق می کند ولی دریغ از اندکی پاسخگویی. مالکیت شرکتهاي بزرگ خودروسازي و ارتباط آن با شبکه قطعه سازي
به صورت پیچیده اي طراحی و اجرا شده که هیچکس از آن سر در نمی آورد. صنعت نفت و گاز در جهان و به ویژه در ایران رو به
افول است. تکیه بر توسعه فعالیت هاي کشاورزي نیز به دلیل محدودیت هاي اقلیمی از جمله کمبود آب و فرسایش خاك سرابی بیش
نیست. بخش خدمات که امروز حدود نیمی از تولید ناخالص داخلی را تشکیل می دهد به دلیل قطع ارتباط کشور با جهان نمی تواند
توسعه یابد. از طرفی مساله اشتغال جوانان به ویژه فارغ التحصیلان دانشگاهی به ابر بحران تبدیل شده و باید براي آن چاره اي جست.
بدین ترتیب قراردادن بار توسعه اقتصاد کشور بر بخش صنعت تنها راه است که با ایجاد اشتغال مولد، بحران بیکاري را نیز کاهش
خواهد داد. اما آیا صنعت خودروي ما که به جاي حرکت به جلو و در مسیر ماشین برقی به عقب و در جهت ماشین دودي در حال

حرکت است می تواند ما را به هدف برساند؟



بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت در کرمانشاه

منبع: مشرقشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/07/27

 
- سیاست 

در جریان سفر مدیرعامل بنیاد برکت به استان کرمانشاه انجام شد؛ بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی و 10 مدرسه سیار برکت

 
در کرمانشاه 

 بهره برداري از 1361 طرح اشتغال زایی، تحویل 10 مدرسه سیار و اهداي

 
10 هزار بسته نوشت افزار از جمله دستاوردهاي سفر مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام به استان کرمانشاه بود. 

به گزارش مشرق، امیرحسین مدنی در سفر خود به کرمانشاه علاوه بر افتتاح 1361 طرح اشتغال زایی در مناطق محروم این استان،

 
10 مدرسه سیار و 10 هزار بسته نوشت افزار را به دانش آموزان کرمانشاهی اهدا کرد. 

بیشتر بخوانید: عزم بنیاد برکت براي رفع معضل کولبري مدیرعامل بنیاد برکت درباره اقدامات اشتغال زایی این بنیاد در استان
کرمانشاه گفت: با افتتاح 1361 طرح جدید، تعداد طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور بنیاد برکت در مناطق محروم و روستایی

 
استان کرمانشاه به 4 هزار و 253 طرح رسید که باعث ایجاد 12 هزار و 759 فرصت شغلی براي ساکنان این مناطق شده است. 

وي حجم کل سرمایه گذاري براي راه اندازي این تعداد طرح اشتغال زایی را 2 هزار و 719 میلیارد ریال اعلام کرد و افزود: 14
شهرستان ثلاث باباجانی، روانسر، پاوه، جوانرود، دالاهو، کرمانشاه، گیلانغرب، هرسین، سنقر، صحنه، قصر شیرین، اسلام آباد غرب،

 
کنگاور و سر پل ذهاب و 527 روستاي استان کرمانشاه تحت پوشش فعالیت هاي اشتغال زایی بنیاد برکت قرار دارند. 

بیشتر بخوانید: تقدیم مدرسه برکت به 700 دانش آموز نوشهري با دستور رهبر انقلاب +عکس به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 25
مجري و تسهیل گر این بنیاد فرایند اشتغال زایی در مناطق محروم استان کرمانشاه را مدیریت و پیگیري می کنند. مدنی با اشاره به
اهداي 10 مدرسه سیار برکت اظهار داشت: این مدارس سیار براي استفاده دانش آموزان عشایر استان کرمانشاه تحویل آموزش و

 
پرورش عشایري شد. 



وي افزود: براي ساخت 10 مدرسه سیار برکت 7 میلیارد و 600 میلیون ریال هزینه شده است. این مدارس سیار قابلیت حمل و نقل

 
دارند و همراه با عشایر جابه جا می شوند. 

 
 

مدیرعامل بنیاد برکت درباره امکانات مدارس سیار نیز توضیح داد: هر کدام از این مدارس شامل کلاس درس، حمام و دستشویی و

 
اتاق استراحت براي معلم است. 

وي با اشاره به اهدا و توزیع نوشت افزار میان دانش آموزان مناطق محروم کرمانشاه گفت: ستاد اجرایی فرمان امام امسال یک میلیون
بسته لوازم التحریر و نوشت افزار ایرانی را در قالب پویش ملی «مشق احسان» میان دانش آموزان مناطق روستایی و محروم سراسر

 
کشور توزیع می کند که امروز 10 هزار بسته به دانش آموزان کرمانشاهی اهدا شد. 

مدیرعامل بنیاد برکت در سفر خود به استان کرمانشاه همچنین با آیت االله مصطفی علما امام جمعه کرمانشاه و نماینده ولی فقیه در
این استان و هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه دیدار و به تشریح عملکرد ستاد اجرایی فرمان امام در حوزه هاي مختلف از جمله

 
اشتغال زایی، عمرانی و زیربنایی پرداخت. 

آیت االله علما در این دیدار ضمن تقدیر از عملکرد ستاد اجرایی فرمان امام در استان کرمانشاه، این ستاد را مایه خیر و برکت در کشور

 
دانست. 

 
هوشنگ بازوند نیز بر همکاري و تعامل همه دستگاه هاي اجرایی استان کرمانشاه با بنیاد برکت تأکید کرد. 

گفتنی است، بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام 4 هزار و 433 طرح را با حجم سرمایه گذاري 5 هزار و 927 میلیارد ریال در حوزه
هاي توانمندسازي اقتصادي، امور زیربنایی، فرهنگی، سلامت و سایر خدمات در استان کرمانشاه به بهره برداري رسانده یا در دست

اقدام دارد.



بوستان زندگی افتتاح می شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/07/27

خبرگزاري آریا - شهر: بوستان زندگی در محله هرندي

 
فردا صبح (دوشنبه 28 مهر) افتتاح می شود. 

علی محمد مختاري، رییس سازمان بوستان ها و فضاي
سبز تهران در این باره گشایش بوستان زندگی در منطقه
12 به خبرنگار شهر گفت: بوستان زندگی با مساحت 24
هکتار در محله شهید هرندي ساخته شده است . براي
ساخت این فضاي سبز، دیواري به مساحت دو کیلومتر
پیرامون آن ساخته شده است. این بوستان داراي امکاناتی
نظیر دریاچه، کتابخانه، سالن آمفی تئاتر رو باز و میدانگاه

توقف و تعامل فرهنگی و نیز امکانات ورزشی و بازي کودکان است. همچنین در مجاورت این بوستان، سراي محله هرندي و مسجد

 
قرار دارد و می تواند مورد استفاده مردم قرار گیرد. 

او افزود: در ساخت این بوستان ملاحظات زیست محیطی لحاظ شده است. همچنین آب دریاچه این بوستان داراي سیستم بازچرخان
است و بخشی از آب مورد نیاز فضاي سبز آن توسط آب دریاچه تامین می شود و نیز فضاي سبز این بوستان علاوه بر این که با
سیستم آبیاري تحت فشار ، آبیاري می شوند. نوع پوشش گیاهی نیز سازگار با زیست محیطی است. این بوستان می تواند مامن و

 
محل زندگی گونه هایی از پرندگان باشد و همچنین می تواند به اکولوژي و محیط زیست منطقه کمک کند. 

مختاري ادامه داد: این بوستان یکی از بزرگترین بوستان هاي منطقه شوش است و محل ساخت آن در گذشته هاي دور یکی از
گودهاي محل بود و پیشتر به محل بروز ناهنجاري هاي اجتماعی و عرضه مواد توسط قاچاقچیان تبدیل شده بود که با ساخت این
بوستان و بویژه ساخت دیوار پیرامونی این معضل در محل حل شده است و این فضا تبدیل به محیطی امن براي تفریح اهالی محل و

 
ارتقاي سطح زندگی شان و نیز افزایش سطح سلامت محل شده است. 

رییس سازمان بوستان ها و فضاي سبز تهران گفت: ارتقاي امنیت اجتماعی منطقه و افزایش سطح سلامت و بهداشت محله هرندي

 
یکی از اهداف ساخت این بوستان بوده است و این که بستر مناسبی براي توسعه کارآفرینی فراهم شود. 

به گفته او، این بوستان فردا (دوشنبه 28 مهر 99) با حضور مدیران شهري افتتاح می شود.



به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

محسوب می  شود.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، حجت السلام حسن روحانی رئیس جمهور امروز یکشنبه در یکصد و هفتاد و
چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه
تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل
قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی

 
که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

وي در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و



اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

 
در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت. 

منبع: تسنیم



راه حل مشکل معیشتی کارگران در دوران کرونا

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/07/27

یک مقام کارگري بر لزوم حفظ اشتغال و امنیت شغلی نیروهاي کار در ایام کرونا تاکید کرد و با اشاره به تاثیر نوسان نرخ ارز
بر سفره کارگران از شوراي عالی کار خواست تا براي افزایش قدرت خرید خانوارهاي کارگري به موضوع دستمزد ورود کند.

به گزارش پایگاه خبري بانکداري الکترونیک، فتح اله بیات با تاکید بر لزوم کاهش هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري اظهار
کرد: بهترین راهی که می تواند هزینه هاي زندگی کارگران را در این شرایط جبران کند، ثبات قیمتها و تعادل در عرضه و تقاضاي

 
بازار است. اگر قیمتها تثبیت شود و به ثبات اقتصادي برسیم بخش اعظمی از هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري کاهش می یابد. 

 
حفظ اشتغال و امنیت شغلی کارگران در ایام کرونا 

وي حفظ اشتغال موجود در کارگاهها و کارخانه ها را خواستار شد و گفت: بسیاري از کارگران نتوانستند از تسهیلات حمایتی کرونا
بهره مند شوند یا بیمه بیکاري این ایام را دریافت کنند. شاید در بهترین حالت شرکتهاي بزرگ قرارداد یکساله با نیروهاي کارشان
ببندند ولی کارگاههاي کوچک با رکود حاکم بر بازار و افزایش هزینه ها دست و پنجه نرم می کنند و اگر کارفرما منصف باشد نهایتا

 
بیمه کارگر را رد کند لذا در این شرایط نیاز به حمایت بیشتري داریم و باید به تقویت بازار کار و معیشت کارگر توجه کنیم. 

رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی تقویت بازار کار را مستلزم حفظ امنیت شغلی کارگران دانست و تصریح کرد:قراردادهاي
موقت کار امنیت شغلی کارگران را از بین برده و این امر باعث شده تا هیچ کارگري نتواند براي زندگی و آینده خود برنامه ریزي کند.
از دست دادن شغل در شرایط کرونا نیز این روزها به یکی از دغدغه هاي کارگران تبدیل شده است، از این رو در شرایط اقتصادي

 
حاضر باید از کارگاهها و کارخانه ها حمایت کنیم و جلوي بیکار شدن کارگران و خانه نشینی آنها را بگیریم. 

وي در پایان با اشاره به نوسان نرخ ارز و تاثیر آن بر معیشت خانوارهاي کارگري گفت: متاسفانه بالا و پایین شدن ارز، معیشت و سفره
کارگران را نشانه رفته و بیشترین زیان از نوسان نرخ ارز و تلاطم بازارهاي داخلی را جامعه کارگري متحمل می شود لذا در شرایطی
که حقوق کارگران تنها یکبار در سال افزایش می یابد لازم است شوراي عالی کار به طور جدي به این مساله ورود کند و حفظ قدرت

 
خرید کارگران را در دستور کار قرار دهد. 

منبع: ایسنا



گزارش هاي منظم از روند عملیات بازار باز ارائه شود

منبع: صداي پولشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/07/27

رییس جمهور با اشاره به لزوم ارائه گزارش هاي منظم از روند عملیات بازار باز به مردم، گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ
سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند.  به گزارش صداي پول  به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، رییس

جمهور حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت ...

 
گزارش هاي منظم از روند عملیات بازار باز ارائه شود 

رییس جمهور با اشاره به لزوم ارائه گزارش هاي منظم از روند عملیات بازار
باز به مردم، گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي

 
قانونی و بازار باز استفاده کند. 

 به گزارش صداي پول  به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، رییس جمهور
حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و

گفت: برنامه هاي دولت در حوزه معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به

 
دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با
اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش
درآمدهاي ارزي کشور شده و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با
گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی

 
کشور شده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز
و بوم در کنار جنگ پُرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات

 
داخلی است. 

رییس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

دکتر روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه
جانبه از افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در

 
سیاست هاي اقتصادي دولت خواهد داشت. 



در این جلسه رییس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد.
رییس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار
باز، حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رییس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

دکتر روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه
اوراق مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و

 
دولت در بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تامین مالی آنها استفاده شود. 

رییس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

دکتر روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به
ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي

دولتی در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



گردشگري کشاورزي، فرصتی براي بهبود فضاي هویتی روستا ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/07/27

اولین تصوري که با شنیدن ترکیب «گردشگري کشاورزي» به ذهن می رسد، این است که تعدادي از گردشگران، به زمین
هاي کشاورزي می روند. در حالی که «گردشگري کشاورزي»، چیزي فراتر از این است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان، وقتی
سازمان جهانی گردشگري اعلام کرد که «گردشگري و
توسعه روستایی» به عنوان شعار سال این حوزه انتخاب
شده، معاون گردشگري کشور خبر داد که از این به بعد به
دنبال توجه بیشتر به مقوله توسعه گردشگري در روستا ها
و نواحی کم برخوردار خواهیم بود و پیرو همین توجه

 
بیشتر، طی هفته گردشگري در اصفهان کارگاه هایی براي شناخت روستا هاي هدف گردشگري و ارتقاء دانش دهیاران، برگزار شد. 

در این بین، نادر گیویان پور که تجربه برگزاري تور هاي سیب، انار و انگور چینی را داشته، توجه همه را به مقوله «گردشگري
کشاورزي» جلب می کند و خواستار یک برنامه ریزي منسجم و مشارکتی براي شروع آن در کشور است. مشروح گفت وگو با او را که
مدیرعامل جمعیت احیاگران روستا هاي ایران نیز هست، درباره پیش شرط ها، ضرورت ها و برکات رونق گردشگري کشاورزي در

 
کشور، در ادامه از نظر می گذرانید: 

 
تعریف شما از گردشگري کشاورزي چیست؟ 

یکی از بنیادي ترین ابعاد گردشگري، حوزه فرهنگی بومی محلی هر منطقه، کشور، شهر و روستا است. در گردشگري کشاورزي که
زیرمجموعه گردشگري روستایی قرار دارد، هدف این است که به حرفه کشاورزي نزدیک تر شویم. این نه تنها به ما به عنوان یک

 
گردشگر حسی خوشایند می دهد بلکه آشنا شدن با جغرافیاي روستا هاي ایران را نیز سبب می شود. 

در بحث گردشگري کشاورزي، تمرکز بر حوزه هاي کمتر دیده شده کشاورزي است. چرا که خیلی از افراد با این حرفه به صورت
عمومی آشنا هستند، اما تاکنون مراحل چیدن میوه یا آبیاري کردن و... را تجربه نکرده اند؛ بنابراین گردشگري کشاورزي می کوشد تا
ضمن رعایت سلامت و امنیت گردشگران و با نگاه شناخت فرهنگ هاي بومی و محلی، آن ها را با سبک هاي مختلف کشاورزي در

 
روستا هاي مختلف ایران آشنا کند و از این فرصت براي بهبود فضاي هویتی روستا ها بهره ببرد. 



 
 

در گردشگري کشاورزي، گردشگر از زمانی که شهر را ترك می کند تا زمانی که به روستا برسد، همه چیز را با نگاهی جست و جوگر
دنبال می کند و همین مسئله باعث می شود تک تک پارامتر هاي مربوط به محیط زیست مثل تمیز بودن محیط برون شهري که
متأسفانه در سال هاي اخیر شهرداري ها به آن توجه جدي نداشته اند به چشم آن ها مهم بیاید. با ورود گردشگر به روستا اولین
برخورد او با آداب و رسوم و فرهنگ اهالی است که لازم است در این باره آگاهی هاي لازم به گردشگر داده شود و سپس او در فضاي

 
منطقه اي قرار می گیرد که پیش تر سلامت و امنیت آن توسط برگزارکننده تور بررسی شده است. 

 
از مزایاي گردشگري کشاورزي بگویید 

از آنجا که روستا هاي ما از نگاه جذب سرمایه و تخصص دور مانده اند پیشرفت چندانی نداشته اند و گردشگري کشاورزي با برقراري
ارتباط بین شهري و روستایی، باعث می شود تجربه کنار علم آکادمیک بیاید و روستا هاي ما آبادتر شود. در حال حاضر بیش از 30
درصد تولیدات کشاورزي پسماند می شود و این نه خدا را خوش می آید و نه خلق را. از دیگر محاسن گردشگري کشاورزي این است
که مخاطب با سختی تولید یک محصول آشنا می شود و بعد از این از نابود شدن محصولات در خانه، حمل ونقل و بازار جلوگیري می

 
کند که همین در مجموع سود کلان و ارزش افزوده بسیاري براي اقتصاد ایران خواهد داشت. 

گردشگري کشاورزي این فرصت را براي ما فراهم می کند که براي روستا هاي صعب العبور زیرساخت هاي حمل ونقلی را فراهم کنیم

 
و یک دست آورد عمرانی نیز داشته باشیم. 

 
 

با تجربه اي که ما از برگزاري «تور سیب چینی» در سمیرم داشتیم به این نتیجه رسیدیم که تمام گروه هاي سنی می توانند یک



 
گردشگر کشاورزي باشند و این امر خانواده ها را براي داشتن یک اردوي علمی تفریحی دسته جمعی ترغیب می کند. 

حوزه کشاورزي از کاشت شروع می شود و تا رسیدن به یک محصول قابل استفاده ادامه پیدا می کند؛ بنابراین در بازه هاي زمانی
مختلف می توان روستا هاي هدفی را انتخاب کرد که قسمت ویژه اي از این فرآیند را به مخاطب عرضه کند. کشور ما پر از امکانات و
الگو هاي مختلف کشاورزي در شرق و غرب و شمال و جنوب است که متأسفانه تاکنون نگاه فرهنگی و ترویجی به این داشته ها وجود

 
نداشته و گردشگري کشاورزي می تواند این خلأ را پر کند. 

با توجه به اینکه گردشگري کشاورزي در افزایش خلاقیت، توانمندي و کارآفرینی مؤثر است نقش آن در رونق اقتصاد ما هم مهم

 
است. 

 
هر کسی می تواند تور گردشگري کشاورزي برگزار کند؟ 

برگزار کننده رویداد گردشگري کشاورزي علاوه بر آگاهی از جغرافیاي روستا باید به فرهنگ و رسوم اهالی آن خطه نیز توجه داشته

 
باشد و به دلیل گسترده بودن پیش شرط هاي این نوع گردشگري آغاز آن در کشور سرعت خوبی نداشته است. 

 
 

بعد از انتخاب شعار «گردشگري و توسعه روستایی» براي امسال، وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی این گونه را به
رسمیت شناخت و به صورت نمادین در هفته گردشگري حالت اجرایی به آن داد، اما ورود به این حوزه نیازمند تدوین شیوه نامه هاي
آموزشی دقیق در جاي جاي کشور است و بعد از این می توان شرکاي کلیدي مانند آژانس هاي مسافرتی، تور گردان ها و تور لیدر ها

 
را با ظرفیت هاي حوزه گردشگري کشاورزي آشنا کرد و تعریف صحیحی از تبادل کاري به آن ها یاد داد. 

 
از کجا بفهمیم که کدام بخش ایران براي پیاده کردن طرح گردشگري کشاورزي مناسب است؟ 

اینکه کجاي جغرافیاي ایران پتانسیل چه نوع کشاورزي اي براي برنامه ریزي به منظور پیاده کردن گردشگري کشاورزي در آن منطقه
دارد، با علم آمایش سرزمین در ارتباط است. در این علم پتانسیل هاي طبیعی و انسانی هر منطقه مشخص شده که با آگاهی از آن
می توان برنامه ریزي درستی داشت و براي حفظ و احیاي بسیاري از فرصت هایی که در حال از بین رفتن است و نیز، تبدیل آن به

 
یک جریان اشتغال زا تلاش کرد. 

 
طی سال هاي گذشته مطالعاتی درباره انواع کشاورزي ها انجام شده که لازم است مجموعه هاي گردشگري به آن رجوع کنند. 



 
 

 
عملیاتی شدن گردشگري کشاورزي نیازمند مشارکت کدام نهادهاست؟ 

متأسفانه در کشور ما به خاطر نبود ارتباط مشخص و منظم بین بخش هاي مختلف سازمانی کمتر کار گروهی مشترك اتفاق افتاده و
گردشگري کشاورزي نیازمند این ارتباط بین سازمانی است. اولین نهاد مرتبط، وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
است که باید در معرفی این سبک از گردشگري بیش ازپیش بکوشد و آموزش حرفه اي نیرو هاي لازم براي توسعه آن را بر عهده
بگیرد چرا که اگر فرآیند آموزش و تربیت نیروي متخصص به درستی انجام شود ما می توانیم جریان خوبی را در حوزه توریسم

 
کشاورزي از این طریق در کشورمان کلید بزنیم. 

وزارتخانه جهاد کشاورزي نیز از آنجا که با تولید و ترویج محصولات کشاورزي در ارتباط است می تواند تعاملی سازنده با وزارتخانه
میراث فرهنگی در این حوزه داشته باشد تا از ظرفیت سازمان هاي تعاون روستایی براي آموزش و بسترسازي این امر در روستا ها

 
استفاده کند. 

از دیگر نهاد هایی که می توان از تعامل با آن ها به منظور رونق گردشگري کشاورزي بهره برد، شهرداري و دهیاري ها است چرا که به

 
نوعی اداره یک روستا بر عهده آن ها است و می توانند همکاري خوبی با دو نهاد ذکر شده داشته باشند. 

 
 

از آنجا که یکی از رویکرد هاي اصلی بحث گردشگري و اشتغال پایدار دقت در حفظ محیط زیست است، سازمان محیط زیست نیز می

 
تواند یکی از اضلاع رونق گردشگري کشاورزي باشد. 



شناساندن کیفیت آب وخاك این بوم به گردشگران موجب می شود آن ها در حفظ محیط زیست خود کوشاتر باشند و سازمان محیط
زیست با ارائه اطلاعات درست و حرفه اي در خصوص حریم و حدود محیط زیستی اي که باید براي گیاه و جانور رعایت شود می تواند

 
در امر گردشگري کشاورزي نقش مؤثري را ایفا کند. 

در نهایت این ظرفیت و آمادگی در انجمن احیاگران روستا هاي ایران به عنوان تشکل تخصصی در حوزه توانمندسازي و اشتغال
روستاییان هست که با همکاري سایر نهاد ها به ویژه وزارت ورزش و جوانان در حوزه تشکل ها و جوانان کشور، بحث آموزش
گردشگري کشاورزي را به صورت تخصصی و تجربی با شیوه نامه هایی که از رهگذر تعامل نهاد هاي اشاره شده به دست آمده، اجرایی

 
کند. 

 
در حال حاضر ما کجاي منظومه گردشگري کشاورزي ایستاده ایم؟ 

سنگ بناي گردشگري کشاورزي وجود ظرفیت هاي کشاورزي است که ما از این موهبت بهره مندیم. انواع و اقسام کشاورزي هاي
سنتی و صنعتی در کشور ما پراکنده شده و از این لحاظ غنی هستیم، بنابراین در گام دوم باید تعریف تخصصی در وزارت میراث

 
فرهنگی و گردشگري و صنایع دستی براي این نوع گردشگري پدید بیاید تا به اولویت سازمانی دولت تبدیل شود. 

سپس ما می توانیم در کنار آموزش صحیح راهنمایان گردشگري ویژه حوزه کشاورزي از گردشگري کشاورزي بهره برداري کنیم.
فرهنگ سازي در حوزه گردشگري کشاورزي نیز نیازمند حمایت رسانه ملی و رسانه هاي حقیقی و مجازي است تا بتوان با معرفی

 
ظرفیت هاي موجود در کشور یک جریان اشتغال زا را رقم زد. 

 
نقش گردشگري کشاورزي در رونق تولید چیست؟ 

عملی کردن شعار «رونق تولید» نیازمند شناخت فرصت هاي تولید و ارتباط با بازار است. یکی از برکات گردشگري کشاورزي این
است که خرید مستقیم و بی واسطه تولیدکننده و مصرف کننده را رقم می زند و این بسیاري از مشکلات امروز ما در حوزه کشاورزي
را رفع می کند. ضمن اینکه با اجرایی کردن تور گردشگري کشاورزي نه تنها کشاورزي یک روستا، بلکه فرصت هاي غنی فرهنگی

 
تاریخی آن نیز به گردشگران معرفی می شود و از این رهگذر در حفظ آن ها تلاش بیشتري خواهد شد. 

امسال برند گردشگري ایران با نشان «سیمرغ» رونمایی شد. روستا هاي ما می توانند برند هاي مرتبط با خود را زیرمجموعه این برند
کلی تعریف کنند و هویت خود را به گردشگران بشناسانند. باید توجه داشت که گردشگري کشاورزي منحصر به آب وخاك و گیاه
نیست بلکه به ابعاد مختلفی از تولید می پردازد که شامل فرآیند هاي دامداري، تولید ماهی، پرورش اسب، معرفی قنات ها، مراحل

 
تبدیل گوجه به رب یا شیر به لبنیات و اتفاقاتی از این دست نیز می شود. 

مشارکت در جامعه مدنی نیازمند افزایش تعامل، مناسب سازي زیر ساخت ها، آموزش و فرهنگ سازي است که این مسئله باید در
مدارس نیز مورد توجه قرار بگیرد تا بتوانیم اثر آن را در طولانی مدت ببینیم و گردشگري کشاورزي با برقراري ارتباط بین شهر و

 
روستا، می تواند افزایش مشارکت اجتماعی را رقم بزند و اثر گسترده اي در اقتصاد کلان کشور داشته باشد. 

منبع: ایسنا



راه اندازي 191 مرکز نیکوکاري در خوزستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/07/27

نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان راه اندازي شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان، مدیر کل کمیته امداد امام خمینی (ره) خوزستان گفت: این مرکز با هدف
ساماندهی و هدایت کمک هاي مومنانه و تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و تقویت روحیه انفاق و مواسات در آنان و ارتقاء سطح

 
مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان در دانشگاه شهید چمران اهواز راه اندازي شده است. 

جمال شیبه افزود: تاکنون 191 مرکز نیکوکاري در استان دایر

 
شده است که 9 واحد از این مراکز تخصصی فعالیت دارند. 

وي ادامه داد: از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه
اشتغال ، سه مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با
همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد

 
شده اند. 

 
بیشتر بخوانید : توزیع سه هزار بسته معیشتی بین مددجویان دزفول 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی (ره) خوزستان بیان کرد: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و
کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات و تنگنا هاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه ي امکانات و توانمندي هاي

کارآفرینان نیکوکار بوده است.



پرداخت 145 فقره تسهیلات با اعتبار 45 میلیارد ریال به صندوق هاي خرد

محلی در استان

منبع: تابناكشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/07/27

 
پرداخت 145 فقره تسهیلات با اعتبار 45 میلیارد ریال به صندوق هاي خرد محلی در استان 

 مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: 145 فقره تسهیلات با اعتبار 45 میلیارد ریال از زمان ابلاغ تسهیلات طرح اشتغال پایدار

 
روستایی(سال98) تاکنون به صندوق هاي خُرد محلی در این استان پرداخت شده است. 

به گزارش تابناك ایلام؛فرزان عزت پور اظهار داشت: این صندوق هاي محلی با پرداخت تسهیلات ارزان قیمت به

 
متقاضیان روستایی منجر به ایجاد کسب و کارهاي خانگی می شوند. 

وي با بیان اینکه ایلام داراي 103 صندوق خرد محلی است، افزود: این تعداد صندوق خرد محلی براي 103 نفر بصورت مستقیم و

 
206 نفر بصورت غیرمستقیم با اعتبار 50 میلیارد ریال اشغال ایجاد کرده است. 

عزت پور یادآور شد: از دیگر طرح هاي صندوق کارآفرینی امید "هر روستا یک محصول" است و تاکنون براي 145 نفر بصورت

 
مستقیم و 160 نفر بصورت غیرمستقیم با اعتبار 45 میلیارد ریال اشتغال ایجاد کرده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: بعد از پرداخت تسهیلات در طرح هر روستا یک محصول اقدام به شناسایی ظرفیت دیگر
روستاهاي استان کردیم که در این راستا 13 روستا محصول دیگر با اعتبار 200 میلیارد ریال اعتبار براي پرداخت تسهیلات انتخاب

 
شدند. 

عزت پور تصریح کرد: صندوق کارآفرینی امید به عنوان یکی از عاملان پرداخت تسهیلات و حمایت از کارآفرینان قانون اشتغال پایدار
روستایی وعشایري با استفاده از منابع مشترك صندوق توسعه ملی، کل اعتبارات تخصیص یافته به استان را جذب و از کارآفرینان

روستایی مناطق مختلف با ارائه تسهیلات اشتغالزایی قرض الحسنه حمایت می کند..ع



کارگران در آئینه نهادهاي مالی

منبع: بنکرشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش بنکر (Banker)، به نقل از جامعه خبري الف، اما همین قشر اثرگذار در اقتصاد، نیازهایی دارد که در صورت کم
توجهی به این نیازها، بدون شک چرخه تولید و اقتصاد کشور با مشکل مواجه می شود. مسائل مالی و بهبود شرایط رفاهی آنان از یک
سو و امنیت شغلی از سوي دیگر مهم ترین نیازهاي کارگران را تشکیل می دهد. حال پرسش این است که چگونه می توان به نیازهاي
کارگران پاسخ گفت و به رونق تولید کشور نیز کمک کرد؟ در پاسخ به این سوال نقش نهادها و سازمان هاي مالی مطرح می شود.
یکی از بانک هاي مهم کشور، بانک رفاه کارگران است. در این یادداشت نگاهی می کنیم به کارنامه این بانک و خدماتی که به کارگران

 
کشور ارائه می دهد. 

از جمله برنامه هاي بانک رفاه کارگران این است که به کارگران کمک کند، چه مستقیم در جهت رفع نیازهاي آنی کارگران و چه غیر

 
مستقیم از طریق کمک به واحدهاي تولیدي که کارگران بیشماري در آن ها مشغول بکارند. 

این بانک تلاش می کند با کمک به سرمایه در گردش کارگاه هاي تولیدي، کارگران بیشتري دچار بحران نشوند؛ چرا که مدیران این
بانک معتقدند تا زمانی که بتوانند یک مرکز اقتصادي را در چرخه تولید نگهدارند، عملاً جریان امید را در دل نیروي کار زنده نگه

 
داشته اند. 

این بانک در حوزه امنیت شغلی کارگران قدم هاي خوبی برداشته است، کمک به بنگاه هاي دولتی آسیب دیده، کمک به کارآفرینی،
اشتغال زایی و حمایت از مشاغل خانگی با اولویت زنان سرپرست خانوار و بهره برداري مطلوب از ظرفیت هاي استان هاي محروم در

 
راستاي ایجاد اشتغال پایدار بخشی از این فعالیت ها است. 

آمار تسهیلات پرداختی این بانک نشان می دهد، از سال 97 تا پایان تیرماه امسال بالغ بر 22 هزار و 942 میلیارد ریال تسهیلات از
محل منابع بانک به تامین مالی و سرمایه در گردش بنگاه هاي کوچک و متوسط اختصاص یافته و از سوي دیگر در 4 ماهه ابتداي
سال جاري هم بیش از 159هزار و 675 میلیارد ریال تسهیلات به بخش هاي آب و کشاورزي، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان،

 
بازرگانی، خدمات و متفرقه پرداخت شده است. 

علاوه بر این موارد، مبلغ 8000 میلیارد ریال تسهیلات براي پرداخت به بنگاه هاي تولیدي کوچک و متوسط و براي واحدهاي تولیدي
مشکل دار که نمی توانستند حقوق پرسنل و کارگران را پرداخت کنند در نظر گرفته شده است. همچنین براي تأمین مالی صنایع
پیشران کشاورزي، گردشگري و صنعت و معدن حدود 27 هزار میلیارد ریال و براي صاحبان کسب و کارهایی که به دلیل شرایط

 
ناشی از شیوع ویروس کرونا در فعالیت اقتصادي خود دچار مشکل شده اند، 3000 میلیارد ریال تسهیلات در نظر گرفته شده است. 

 
اقدامات رفاهی 

بانک رفاه علاوه بر حوزه امنیت شغلی کارگران که در بخش پرداخت تسهیلات به بنگاه ها و واحدهاي تولیدي به روشنی قابل درك

 
است، در حوزه رفاهی کارگران نیز اقدامات مناسبی داشته است. 

تخصیص تسهیلات قرض الحسنه و مرابحه به منظور تأمین نیازهاي ضروري و مورد نیاز کارگران نمونه کل کشور، اعضاي اتحادیه
پیشکسوتان جامعه کارگري و کاروان ورزش کارگري، تخصیص تسهیلات سرمایه در گردش به واحدهاي تولیدي شناسایی شده،
مشکل دار در پرداخت حقوق معوق کارگران بیمه اي معرفی شده از سوي اداره هاي کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر اساس توزیع
استانی تعیین شده توسط وزارت متبوع، تخصیص تسهیلات مرابحه به کارگران بیمه شده معرفی شده از سوي اداره هاي کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی در قالب طرح حمایت براي تأمین اموال و خدمات مورد نیاز، اعطاي تسهیلات قرض الحسنه مشاغل خانگی،



اشتغال زایی و کارفرمایان طرح هاي مددجویی معرفی شده از سوي کمیته امداد امام خمینی (ره)، سازمان بهزیستی و وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی و اعطاي تسهیلات ارزان قیمت در راستاي بهره برداري بهینه از ظرفیت هاي استان هاي محروم به منظور ایجاد و

 
تثبیت اشتغال پایدار در قالب طرح برکت بخش دیگري از این اقدامات بوده است. 

 
اکنون به نظر می رسد، بانک رفاه کارگران در برنامه هاي خود به هر دو بعد نیازهاي کارگران توجه ویژه اي دارد. 

از یک سو، با پرداخت تسهیلات به واحدهاي تولیدي و تلاش براي سر پا نگه داشتن این واحدها امنیت شغلی کارگران را تضمین می
کند و از سوي دیگر با ارائه تسهیلات به کارگران، تلاش می کند وضعیت و شرایط رفاهی آنان را بهبود ببخشد. اقدامات مثبتی که

بیش از پیش کارنامه بانک رفاه کارگران را پر بارتر می کند.



افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان

منبع: خوز 24شماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/07/27

شیبه گفت: پیرو تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري و
کمیته امداد خوزستان، صد و نود و یکمین مرکز نیکوکاري خوزستان در

 
دانشگاه چمران افتتاح شد. 

به گزارش پایگاه خبري خوز 24 «جمال شیبه»  اظهار کرد: پیرو تفاهم نامه
مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري و کمیته امداد خوزستان، صد و نود
و یکمین مرکز نیکوکاري خوزستان در دانشگاه چمران با حضور حجت الاسلام

 
شفیعی مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه هاي استان افتتاح شد. 

مدیرکل کمیته امداد استان خوزستان افزود: با هدف ساماندهی و هدایت کمک هاي مومنانه و تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و تقویت
روحیه انفاق و مواسات در آنان و ارتقاي سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان، مرکز نیکوکاري نهال امید طرح منا در دانشگاه

 
چمران اهواز افتتاح شد. 

وي با اشاره به اینکه تجربه ثابت کرده جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه و خداپسندانه همیشه پیشگام و فعال بودند اضافه
کرد: به منظور گسترش هم افزایی و تعامل میان مراکز فرهنگی در راستاي اجراي تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم

 
رهبري دانشگاه و کمیته امداد مرکز منعقد شد. 

شیبه تصریح کرد: برابر توافقات انجام شده هم افزایی در ارائه خدمات به مددجویان و غیرمددجویان حسابی در صندوق امداد ولایت

 
افتتاح شده و به اعطاي وام قرض الحسنه می پردازد. 

وي با بیان اینکه ایجاد مراکز نیکوکاري باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان می شود ابراز کرد: تاکنون 191 مرکز

 
نیکوکاري در استان دایر شده که 9 واحد از این مراکز به صورت تخصصی فعالیت دارند. 

مدیرکل کمیته امداد خوزستان ادامه داد: از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه اشتغال سه مرکز در حوزه مسکن و یک

 
مرکز در حوزه رسانه با همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد شده است. 

وي در پایان یاد آور شد: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع،
مشکلات و تنگناهاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است.



انتخابات اعضاي جدیدکانون کارآفرینان استان مازندران در محل مجتمع

گردشگري میزبان بابلسر برگزار شد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/07/27

خبرگزاري آریا- انتخابات اعضاي جدیدکانون کارآفرینان
استان مازندران در محل مجتمع گردشگري میزبان بابلسر

 
برگزار شد. 

به گزارش خبرنگارآریادفترمازندران درشهرستان بابلسر،
انتخابات اعضاي جدید کانون کارآفرینان استان مازندران به
منظور عضویت در هیات امناي کانون کارآفرینان استان با
حضور دکتر جمال قاسمی دبیر کانون کارآفرینان استان
مازندران و مدیر مرکز کارآفرینی و ارتباط با جامعه دانشگاه

مازندران، مهندس اصغري مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بخشی مدیر کل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاري استانداري،
عبدي مدیر توسعه کارآفرینی و اشتغال، اسلامی رییس اداره توسعه کارآفرینی، رضایی رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی بابلسر و

 
جمعی از کارآفرینان استان در محل مجتمع گردشگري میزبان بابلسر برگزار شد. 

بر اساس این گزارش، دکتر قاسمی در این مراسم طی سخنرانی به ارایه گزارشی در خصوص عملکرد دوساله کانون کارآفرینان استان
پرداخت و از کارآفرینی به عنوان کلید اقتصاد مقاومتی و سلاح جنگ اقتصادي نام برد و با ترسیم تصویري از وضعیت کشور و استان

 
مازندران در حوزه کارآفرینی، به تشریح مسایل و مشکلات مبتلا به کارآفرینان در کشور و استان پرداخت. 

این جلسه در پایان با راي گیري و معرفی اعضاي 6 نفره کارآفرینان برتر عضو هیات امناي کانون کارآفرینان استان در دور جدید به
اتمام رسید.



بیش از 13 میلیارد ریال وام اشتغال به روستاییان خراسان شمالی داده می

شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/07/27

معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی گفت: 13 میلیارد و 500 میلیون ریال وام تا آخر آبانماه براي اشتغال
زایی به جوانان روستایی استان پرداخت می شود.

معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی گفت: 13 میلیارد و 500 میلیون ریال وام تا آخر آبانماه براي اشتغال

 
زایی به جوانان روستایی استان پرداخت می شود. 

مصیب اکبرزاده روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: از این میزان چهار میلیارد و 500 میلیون ریال از محل

 
اعتبارات استانی اداره کل ورزش و جوانان استان و بقیه نیز از محل اعتبارات ملی تامین می شود. 

وي با بیان اینکه این تسهیلات با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بانک رسالت پرداخت می شود، افزود: تاکنون 42 طرح، عمدتا در

 
حوزه دامپروري استان آماده دریافت تسهیلات شده است. 

اکبرزاده، پرداخت تسهیلات را غیرنقدي عنوان کرد و گفت: در اجراي این طرح، دام ها خریداري و در اختیار متقاضیان قرار می گیرد

 
و دریافت کنندگان تا پایان تسویه اقساط تسهیلات، حق فروش دام ها را نخواهند داشت. 

وي با اشاره به انجام اطلاع رسانی هاي لازم براي دریافت تسهیلات به تمامی سازمان ها مردم نهاد فعال در حوزه اشتغال، تصریح کرد:
این تسهیلات بدون هیچ کارمزدي اعطا می شود و دریافت کنندگان آن از مشاوره و آموزش هاي لازم براي پرورش دام بهره مند

 
خواهند شد. 

خراسان شمالی بر اساس آخرین سرشماري سال 95 حدود 270 هزار جوان 15 تا 29 سال دارد که حدود 32 درصد جمعیت استان
را شامل می شوند.



نوحه ماندگار را کودکان هم می خوانند

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/07/27

در برنامه اي پژوهشی با عنوان «محرم امسال» که به همت گروه فرهنگ و هنر دانشکده فرهنگ و ارتباطات و نیز اندیشکده
راهبردي اربعین دانشگاه امام صادق (ع) طراحی و اجرا می شود، مراسم و اشعار اجرا شده توسط یازده مداح مطرح کشور در محرم

 
سال 1399 مورد تحلیل هنري، ادبی، اجتماعی و فرهنگی قرار می گیرد. 

برنامه چهارم از نشست هاي «محرم امسال» شامگاه روز چهارشنبه 24 مهرماه با حضور سید مهدي طباطبایی به عنوان منتقد ادبی و
محمد آقاسی به عنوان کارشناس فرهنگی و اجتماعی به بررسی اشعار خوانده شده توسط محمدحسین پویانفر در محرم امسال

 
پرداخت. 

 
حضور شعر عاشورایی در تمام قالب هاي شعري و در تمام دورها 

سید مهدي طباطبایی، منتقد ادبی و استاد دانشگاه در ابتداي این نشست مجازي گفت: تاریخ ادبیات فارسی به ما می گوید در تمام
قالب هاي شعر فارسی شعر عاشورایی داریم. می توانیم بگوییم در تمام دوره هاي شعر فارسی شاهد حضور شعر عاشورایی هستیم اما
نوحه قالب خاص شعر عاشورایی است و فرزند شعر عاشورایی است. یکی از نکاتی که باید همین جا به آن پاسخ بدهیم اینکه مداح یا
شاعر؟ اینکه آیا لزوماً مداح باید شاعر باشد یا این که اگر مداح شاعر باشد چه اتفاقاتی می افتد؟ یکی از آسیب هایی که ما الان داریم
و متأسفانه نوحه را از آن ساحت خودش دور می کند این است که برخی از مداحان آرام آرام می آیند خودشان را در مقام شاعري

 
احساس کنند و نوحه ها را خودشان بسرایند. 

وي افزود: اتفاق دیگري که می افتد این است که خیلی ها نوحه را می سرایند بدون این که مطالعه خاصی داشته باشد و می آید از
آن نظام حاکم بر نوحه بهره می برد و صرفا مطالبی را که شاعران پیشین گفته اند تکرار می کند. اگر بخواهم صریح تر خدمتتان
عرض کنم به منابع مراجعه نمی کنند چه برسد به منابع دست اول. بنابراین اگر بخواهیم این ها را مقایسه بکنیم با نوحه هایی که

 
پیش از اینها بوده یا توسط شاعران بااطلاع سروده می شود از نظر ادبی و هنري مرتبه پایین تري دارند. 

 
اولین شاخصه شعر نوحه ساده و روان بودن است 

این استاد دانشگاه اظهار کرد: اگر بخواهیم نوحه را تشخیص بدهیم باید ویژگی هاي آن را بشناسیم؛ اولین چیزي که درباره نوحه به
ذهن می آید و نوحه را از شعر به نوعی جدا می کند ساده و روان بودن آن است. نوحه باید بلافاصله دریافت شود. نکته دیگري که
نوحه دارد این است که نوحه در جایگاه خودش پیوند موسیقی و شعر است و از جلوه گاه هایی که می توانیم در شعر فارسی موسیقی
را در اوج ببینیم نوحه است. بنابراین خط سیري که آقایی پویانفر طی کردند براي تولید کارهاي با سبک موسیقی جدید و استودیویی

 
به ما نشان می دهد که براساس یک نیازسنجی خاص بوده است. 

 
نوحه و تعزیه باعث شده بخشی از موسیقی ایرانی حفظ شود 



طباطبایی عنوان کرد: ارتباط موسیقی و شعر در نوحه به حدي است که کارشناسان موسیقی می گویند نوحه و تعزیه باعث شده
بخشی از موسیقی ایرانی حفظ شده و به زمانه ما برسد. نکته دیگري که از ویژگی هاي نوحه باید بگوییم عام بودن است یعنی نوحه

 
عمومی ترین نوع شعر است بنابراین هر کسی براساس معلوماتی که دارد می تواند از آن استفاده کند. 

وي با اشاره به اینکه نوحه اگر در سطح مطلوبی باشد در ذهن و زبان مردم جاگیر می شود مثل همین نوحه هاي که آقاي پویانفر
دارند و در میان مردم زمزمه می شود، گفت: ویژگی دیگري که نوحه دارد و آن انعطاف پذیري عروضی است که محدودیت هاي
بسیاري از قالب هاي شعري را ندارد. در نوحه بیشتر به دنبال لحن و ضرباهنگ هستیم و بسیاري از محدودیت ها را در آن رعایت
نمی کنیم. آقاي شفیعی کدکنی از نوحه و سرود به عنوان مقوله هاي یاد می کند که بی توجه به نظم معمول شعر نظم خاص

 
خودشان را دارند. اما در نهایت نوحه در هر حالتی باید پیام محور باشد و پیام خاصی را به مخاطب خودش ارائه بکند. 

این منتقد ادبی ضمن بیان اینکه طبیعتاً با معیارهایی که شعر شاعران را بررسی می کنیم نمی توان به بررسی نوحه بپردازیم، ادامه
داد: خط سیر نوحه به ما می گوید که در ابتدا بسیار فخیم است و به مرور می آید و به سطح عامه نزدیک می شود تا این که امروز و
به این وضعیت درآمده است. هرچند بعضی شاعران شعر نوحه را بالا می برند. اتفاق دیگري که در نوحه هاي امروزي افتاده این است
که ریتم و نغمه اهمیتی پیدا کرده همپاي محتوا و نوحه هاي امروز تنوع موسیقیایی فراوانی دارند اما باید حواسمان به این باشد که

 
تنوع موسیقیایی باعث دور شدن از محتوا نشود. 

طباطبایی ادامه داد: آقاي پویانفر اصل را در نوحه ها گریه قرار داده و معتقد بر این است که سینه زدن با اشک ماندگاري بیشتري
دارد؛ یعنی سینه زدن اگر بخواهد در دل ها بماند و در اذهان جاي بگیرد باید زیر سایه گریه قرار بگیرد. در نوحه هاي آقاي پویانفر

 
می بینیم گریزي به نوحه هاي و نواهاي قدیمی زده می شود و نوحه هاي نسل قدیم را وارد اشعار خود کرده است. 

وي ابراز کرد: یکی از نکاتی که می توانیم از اشعار خوانده شده توسط آقاي پویانفر استخراج کنیم؛ نگاه خاص ایشان به عشق است به
نوعی داراي یک هندسه ذهنی خاص درباره عشق است و آرایه هاي خاصی را به کار می برد و نوحه هایی به زبان اهل نوحه دارد.
عمده پیام هایی که در نوحه هاي ایشان مشاهده می شود؛ یکی تداوم قیام و نهضت است. یکی از پیام هاي اصلی نوحه ها پیوند کربلا

 
با امروز، رسیدن به محرم توفیق الهی و مواردي درباره اهمیت هیأت و روضه محتواهاي اشعار او بودند. 

 
نوحه هاي ماندگار را کودکان زودتر حفظ و زمزمه می کنند 

محمدحسین پویانفر در بخشی از این نشست مجازي گفت: هر آنچه از خدا گرفتم در دستگاه امام حسین توفیق از طرف خودشان
بوده است. مثلا در اجراي دو اثر «به تو از دور سلام» یا نوحه «من ایرانم و تو عراقی چه فراقی» قبل از جلسه قصد اجراي کار را

 
نداشتم اما اجرا شد و مورد توجه قرار گرفت؛ قائلم که این اتفاقات روزي و محبت از طرف اهل بیت (ع) است. 

وي درباره ارتباط خود با شاعران اشعار اجرا شده توسط خودشان عنوان کرد: در صفحه شخصی خودم اگر نوحه اي را منتشر می کنم
حتما نام شاعر را معرفی می کنم. کاري که در خوانش اول، وجودت را می گیرد اثر تاثیرگذار می شود. یکی دیگر از راه هایی که من

 
متوجه اثرگذاري و ماندگاري کار می شوم این است که کودکان آن را زمزمه و تکرار می کنند و حفظ می شوند. 

این مداح بیان کرد: یکبار در حرم امام حسین (ع) به زبان ساده گفتم؛ یا اباعبداالله توفیق بده از حنجره ما اسم شما را عالم بشنود. این
یک دعا بود و هر آنچه اتفاق افتاده را خود اهل بیت (ع) انجام دادند. فقط و فقط نفس کشیدن در این دستگاه توفیق است؛ در عین



 
حال که زحمات و تلاش ها باید انجام شود؛ کلیدي ترین نکته همان نگاه اهل بیت (ع) است. 

 
محدود و از دسترس خارج کردن شبکه هاي اجتماعی کج سلیقگی است 

پویانفر درباره استفاده از رسانه ها و شبکه هاي اجتماعی براي ترویج محتواي مذهبی گفت: خیلی از نوجوان ها و جوان ها این نوحه
ها و موسیقی هاي مذهبی را در شبکه ها اجتماعی و فضاي مجازي شنیده اند و آرام آرام به هیأت راه پیدا کردند. نوحه هاي
تأثیرگذار و ماندگار مانند نسیم خنکی از طریق فضاي مجازي وارد خانه ها می شود. بعضی از نوحه ها بعد از سه روز انتشار آمارشان را

 
بررسی می کردیم و می دیدیم مثلاً بیش از سه میلیون گوش داده شده است ارزشمند است. 

وي ادامه داد: محدود و از دسترس خارج کردن شبکه هاي اجتماعی به نظرم کج سلیقگی و دست و بال بستن است می توانیم از این
ابزار براي ترویج که محتواهاي مرتبط با کربلا و عاشورا استفاده کنیم. به نماینده هاي مجلس و برخی از مسئولین هم گفتم که کسی

 
که مثلاً یوتیوب را در ایران فیلتر کرده است تشیع را از این فضا محروم کرده است. 

 
محمدحسین پویانفر خالق نوحه هاي ماندگار 

محمد آقاسی، کارشناس اجتماعی در بخشی از این نشست مجازي گفت: به طور کاملاً طبیعی برنامه هاي دهه اول محرم امسال نیز
به دلیل شیوع ویروس کرونا تحت تاثیر قرار گرفت و محدودیت هایی را شاهد بودیم. این اتفاقات خیلی مهم بود به خاطر این که در
دوره بعد از انقلاب اسلامی یکی از چیزهایی که پیشرفت را می بینیم حضور در مجالس روضه است. هیأت هاي مذهبی یکی از

 
جاهایی است که مردم به آنها اقبال کردند و در آن حضور پیدا کردند. 

وي ادامه داد: مردم با حضور در خیابان ها در قالب دسته هاي عزاداري و سینه زنی و زنجیرزنی و برنامه هاي هیأت ها سیماي شهر را
تغییر می دادند؛ خصوصا در دهه اول محرم نوع تردد ماشین ها و آدم ها تغییر پیدا می کرد و به نوعی سبک زندگی مردم در دهه اول

 
محرم کاملاً دگرگون می شد. 

این کارشناس اجتماعی بیان کرد: بحثی مطرح بود به عنوان اینکه عزاداري در ایران کارناوالی شده است؛ چه این ایده را بپذیریم و چه
ایده اي که می گوید پدیده هیأت هاي عامه پسند در کشور زیاد شده است مقداري نگرانی وجود داشت که هیأت ها پروتکل هاي
بهداشتی را رعایت نکنند. از خارج از کشور هم متأسفانه فضایی ایجاد شد و از بیست روز قبل از ماه محرم فعالیت هاي رسانه اي

 
مغرضانه را شروع کردند. 

آقاسی افزود: دو، سه روز مانده به شروع ماه محرم قرار شد که هیأت ها در فضاي باز برگزارشود و تحرك دسته هاي عزاداري در سطح
شهر نداشته باشیم و یا استفاده از ماسک ضروري شد. تغییرات بسیاري در نحوه برگزاري هیأت ها اجرا شد که این محدودیت ها
شوك به عزاداران وارد کرد؛ یعنی هر آنچه که ما از عزاداري می شناختیم را تغییر داد. اما درنهایت مطابق اعلام مسئولین وزارت
بهداشت 95 درصد این پروتکل هاي بهداشتی رعایت می شد و وزیر بهداشت هم از هیأت ها تشکر کردند و این هم نشان می دهد که

 
چقدر اتفاق مهمی افتاد. 

وي اظهار کرد: یکی از این هیأت هاي مذهبی که توانست کار خودش را به نحو احسن انجام بدهد هیأت ریحانه النبی بود که فضاي
بازي در تجریش را در اختیار قرار داشت. این هیأت با نام محمدحسین پویانفر شناخته می شود که سبک متفاوتی از هیأت هاي

 
مذهبی را ایجاد کرده است. 



این کارشناس اجتماعی اضافه کرد: نغمه هایی که در چند سال اخیر بسیاري از مردم گوش دادند و سر زبان ها افتاده مانند؛ نوحه
«من غلام نوکران»، «چادرت را بتکان» اثر «در نجف» براي عید غدیر، «به تو از دور سلام» و امسال هم نوحه «من ایرانم تو عراقی

 
چه فراقی» را ایشان خوانده است. نوحه هایی که ماندگار شدند و توسط مردم زمزمه شدند. 

آقاسی گفت: اتفاق دیگري که هیأت ریحانه النبی در دستور کار قرار داده و خود آقاي پویانفر نسبت به آن توجه دارد؛ تولید انیمیشن
هاي مذهبی است و این اتفاق مهمی است که یک هیأت تا این حد ظرافت را رعایت می کند و براي کودکان آثاري را تولید کند. اثر
«سفر عشق» امسال رونمایی شد و «عشق یعنی به تو رسیدن» که سال گذشته در ایام اربعین منتشر شد در همین راستا تولید شده

 
اند. حضور پررنگ و فعال در فضاي مجازي و شبکه هاي اجتماعی از دیگر اقدامات این هیأت است. 

 
هیأتی با فعالیت هاي اجتماعی گوناگون 

وي اضافه کرد: هیأت ریحانه النبی هیأتی نیست که فقط در دهه اول محرم برنامه داشته باشد و این هیأت در طول سال به صورت
مستمر با مخاطب خود در ارتباط است. علاوه بر ایام خاص که مراسمات مذهبی برگزار می شود مراسم هفتگی دارد و توانسته یک
مخاطب جوان از سراسر شهر را جذب کند. نکته مهم دیگر این است که این هیأت جزو اولین هیأت هایی بود که برنامه هیأت مجازي

 
را شروع کرد و به صورت مرتب و منظم ادامه داد. 

این کارشناس اجتماعی اظهار کرد: هیأت ریحانه النبی فعالیت هاي اجتماعی هم دارد و در حوزه کمک به محرومان در قالب سبد کالا
فعال است و قبل از این که موج همدلی و مواسات شروع شود این فعالیت ها را انجام می داد و به خانواده هاي نیازمند کمک می کرد.
در بحث بیماران نیازمند هم فعال هستند و بودجه هایی را از طرف خیرین به این امر اختصاص می دهند و همچنین فعالیت هایی در
قالب آموزش براي اشتغال زایی و آموزش براي خانواده هاي نیازمند دارند. این نوع نگاه و فعالیت هیأت را از عزاداري صرف خارج

 
کرده و به عنوان پیشتاز کمک به مردم جا می اندازد. 

آقاسی بیان کرد: هیأت ریحانه النبی کاملاً معتقد است که مخاطبش یک کاربر است و به این امر توجه دارد. خود آقاي پویانفر به
فضاي مجازي توجه دارد و حضور متنوعی در فضاي مجازي دارند. در اینستاگرام، تلگرام و فضاي یوتیوب فعال هستند و چند کار آقاي
پویانفر به عنوان پربازدیدترین کلیپ ها بوده که مورد توجه قرار گرفته است. وقتی از یوتیوب حرف می زنیم باید توجه داشته باشیم

 
که مخاطب در آن جا فقط ایرانی ها نیستند و مخاطبان از کشورهاي مختلف این آثار را می بینند. 

وي با اشاره به اینکه محتواهاي مخابره شده در هیأت مربوط به طیف ها و سنین مختلف است، ابراز کرد: از طرفی به کودکان و
نوجوانان توجه ویژه اي دارد و در بین مخاطبان شان هم می بینیم که مشخص است. در طول سال هم می بینیم که مراسم هایی را

 
ویژه کودکان و نوجوانان برگزار می کنند. 

این کارشناس اجتماعی گفت: آقاي پویانفر نوحه هایی را در محرم امسال هر شب به صورت جمع خوانی اجرا می کردند. فضاي هیأت
و استفاده از هلی شات و تلویزیون هاي مجهز بسیار براي جوان ها جذاب است و در شعر نیز از کارهاي قدیمی و مدرن در کنار هم
استفاده می کند. در لابه لاي صحبت هاش و شعرها فضاي اعتراضی و انتقادي را هم در دستور کار خود دارند. پیش از این نوحه هایی

 
را براي ناشنوایان اجرا کردند که تمام اینها کارهاي نو و تازه اي است. 



وي خاطرنشان کرد: هر چند هیأت ریحانه النبی یک هیأت مداح محور است اما تمام تلاش این است که مداح محور نباشد به همین
دلیل از سخنرانانی که جوانان به آنها علاقه دارند و پاي صحبت آنها می نشینند، بهره برده اند.



راه حل مشکل معیشتی کارگران در دوران کرونا

منبع: خبر فوريشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/07/27

یک مقام کارگري برلزوم حفظ اشتغال وامنیت شغلی نیروهاي کار در ایام کرونا تاکید کرد و با اشاره به تاثیر نوسان نرخ ارز بر
سفره کارگران از شوراي عالی کار خواست تا براي افزایش قدرت خریدخانوارهاي کارگري به موضوع دستمزدورود کند.

یک مقام کارگري برلزوم حفظ اشتغال وامنیت شغلی
نیروهاي کار در ایام کرونا تاکید کرد و با اشاره به تاثیر
نوسان نرخ ارز بر سفره کارگران از شوراي عالی کار خواست
تا براي افزایش قدرت خریدخانوارهاي کارگري به موضوع

 
دستمزدورود کند. 

فتح اله بیات با تاکید بر لزوم کاهش هزینه هاي زندگی
خانوارهاي کارگري اظهار کرد: بهترین راهی که می تواند
هزینه هاي زندگی کارگران را در این شرایط جبران کند،
ثبات قیمتها و تعادل در عرضه و تقاضاي بازار است. اگر
قیمتها تثبیت شود و به ثبات اقتصادي برسیم بخش

 
اعظمی از هزینه هاي زندگی خانوارهاي کارگري کاهش می یابد. 

 
حفظ اشتغال و امنیت شغلی کارگران در ایام کرونا 

وي حفظ اشتغال موجود در کارگاهها و کارخانه ها را خواستار شد و گفت: بسیاري از کارگران نتوانستند از تسهیلات حمایتی کرونا
بهره مند شوند یا بیمه بیکاري این ایام را دریافت کنند. شاید در بهترین حالت شرکتهاي بزرگ قرارداد یکساله با نیروهاي کارشان
ببندند ولی کارگاههاي کوچک با رکود حاکم بر بازار و افزایش هزینه ها دست و پنجه نرم می کنند و اگر کارفرما منصف باشد نهایتا

 
بیمه کارگر را رد کند لذا در این شرایط نیاز به حمایت بیشتري داریم و باید به تقویت بازار کار و معیشت کارگر توجه کنیم. 

رئیس اتحادیه کارگران قراردادي و پیمانی تقویت بازار کار را مستلزم حفظ امنیت شغلی کارگران دانست و تصریح کرد:قراردادهاي
موقت کار امنیت شغلی کارگران را از بین برده و این امر باعث شده تا هیچ کارگري نتواند براي زندگی و آینده خود برنامه ریزي کند.
از دست دادن شغل در شرایط کرونا نیز این روزها به یکی از دغدغه هاي کارگران تبدیل شده است، از این رو در شرایط اقتصادي

 
حاضر باید از کارگاهها و کارخانه ها حمایت کنیم و جلوي بیکار شدن کارگران و خانه نشینی آنها را بگیریم. 

وي در پایان با اشاره به نوسان نرخ ارز و تاثیر آن بر معیشت خانوارهاي کارگري گفت: متاسفانه بالا و پایین شدن ارز، معیشت و سفره
کارگران را نشانه رفته و بیشترین زیان از نوسان نرخ ارز و تلاطم بازارهاي داخلی را جامعه کارگري متحمل می شود لذا در شرایطی
که حقوق کارگران تنها یکبار در سال افزایش می یابد لازم است شوراي عالی کار به طور جدي به این مساله ورود کند و حفظ قدرت

خرید کارگران را در دستور کار قرار دهد.



45 واحد تولیدي درب ضدسرقت در سلماس فعال است

منبع: خبر فوريشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/07/27

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با اشاره به اینکه سلماس، بزرگترین تولیدکننده درب هاي ضدسرقت
در کشور است، گفت: 45 واحد تولیدي در این شهرستان فعال بوده که بخش قابل توجهی از نیاز کشور را تامین می کند.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با
اشاره به اینکه سلماس، بزرگترین تولیدکننده درب هاي
ضدسرقت در کشور است، گفت: 45 واحد تولیدي در این
شهرستان فعال بوده که بخش قابل توجهی از نیاز کشور را

 
تامین می کند. 

غلامرضا بابایی روز یکشنبه با اشاره به اینکه عمده فعالیت
صنعتی این شهرستان در زمینه درب ضد سرقت است،
افزود: حجم سرمایه گذاري در این بخش بیش از 650

 
میلیارد ریال برآورد می شود. 

وي اضافه کرد: با فعالیت این واحدهاي تولیدي براي 820 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده که البته اشتغال غیرمستقیم

 
بسیار بیشتر از این ارقام است. 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی ادامه داد: این واحدهاي تولیدي محصولات خود را علاوه بر بازارهاي سراسر

 
کشور به کشورهاي همسایه از جمله عراق، ترکیه و جمهوري آذربایجان صادر می کند. 

بابایی گفت: تنها در یکی از واحدهاي موفق تولید درب در شهرستان سلماس سالانه بیش از 120 هزار درب ساختمانی و ضد سرقت

 
با حجم سرمایه گذاري بیش از 90 میلیارد ریال و اشتغالزایی مستقیم براي 250 نفر تولید می شود. 

در حال حاضر شهرستان سلماس با 110 واحد صنعتی داراي پروانه بهره برداري و حجم سرمایه گذاري بیش از یک هزار و 211
میلیارد ریال، 2 هزار و 123 فرصت شغلی صنعتی دارد.



حسن روحانی: دولت مانع فروپاشی کشور شده است

منبع: دیده بان ایرانشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه
معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات

قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می ...

به گزارش دیده بان ایران، حجت الاسلام حسن روحانی روز
یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد
هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت
براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم
هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش
درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور
در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل
دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این
تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام داده، مانع از

 
تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز
و بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات

 
داخلی است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 



روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

 
در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت. 

منبع: ایلنا



آمار بیکاري در فسا نسبت به شهرستان هاي دیگر بالاست

منبع: تابناكشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/07/27

 
آمار بیکاري در فسا نسبت به شهرستان هاي دیگر بالاست 

فیروزي بابیان اینکه آمار بیکاري در شهرستان فسا به نسبت شهرستان هاي دیگر بسیار بالا است، افزود: پیگیر آن هستیم که بتوانیم
در یک یا دو سال اول شروع کار در مجلس، این طرح ها را اجرایی کنیم تا در وضعیت اشتغال، اقتصاد و تولید در شهرستان تحرکی

 
ایجاد شود. 

تابناك فارس به نقل از فارس: نماینده مردم فسا در مجلس شوراي اسلامی درباره پروژه هاي در دست اجرا و همچنین اهداف خود

 
براي انجام اقدامات لازم در این شهرستان سخن گفت و به روند واگذاري کارخانه قند فسا پس از سال ها تعطیلی اشاره کرد. 

حجت االله فیروزي، بابیان اینکه شهرستان فسا داراي ظرفیت هاي بالاي کشاورزي، دامداري و صنعتی است،بر اتمام پروژه هاي

 
زیربنایی که از قبل شروع شده و همچنان بلاتکلیف مانده است تاکید کرد. 

وي در گفتگو با فارس از اولویت تکمیل یک قطعه از جاده فسا به داراب به طول 12 کیلومترخبر داد و اظهار داشت: مدت ها بود که
لایه نهایی آسفالت روي این جاده انجام نشده و زیر بار ترافیک نرفته است و لذا به دلیل خطرآفرین بودن، اولویت، تکمیل این پروژه و

 
هم چنین جاده نیمه تمام فسا به جهرم است. 

 
تا دو ماه آینده جاده فسا به داراب تکمیل و زیر بار ترافیکی می رود 

فیروزي ادامه داد: طبق بازدید هفته گذشته مدیرکل راه و شهرسازي استان از این پروژه، تا دو ماه آینده جاده فسا به داراب تکمیل و

 
زیر بار ترافیکی رفته و همچنین قطعاتی از جاده فسا به جهرم نیز قیرپاشی شده و آن نیز تا دو ماه آینده تکمیل می شود. 

حل مشکل آب فسا یک بار براي همیشه نماینده مردم فسا در مجلس یازدهم در ادامه با تاکید بر حل مشکل آبرسانی عنوان کرد: در
خصوص پروژه زیربنایی آب از سمت رودبار داراب تا مخزن مهدي آباد به متراژ 40 کیلومتر، بودجه اي تخصیص داده می شود که تا

 
پایان امسال یا پایان دولت این کار نیز اجرا شده و بهره برداري خواهد رسید. 

به دنبال سرمایه گذار هستیم تا با اعتبار 120 میلیارد تومانی ادامه مسیر به متراژ 28 کیلومتر را نیز لوله گذاري کرده و بتوانیم مشکل

 
آب شرب و صنعتی فسا را یک بار براي همیشه حل کنیم 

فیروزي ادر ادامه با اشاره به فرسودگی بخشی از مسیر لوله ها اظهار داشت: بخشی از ادامه مسیر لوله ها دچار فرسودگی بسیار
شدیدي بوده که حتی پس از اجراي 40 کیلومتر امکان بهره برداري کامل از ظرفیت آب وجود ندارد؛ در این راستا به دنبال سرمایه
گذار هستیم تا با اعتبار 120 میلیارد تومانی ادامه مسیر به متراژ 28 کیلومتر را نیز لوله گذاري کرده و بتوانیم مشکل آب شرب و

 
صنعتی فسا را یک بار براي همیشه حل کنیم. 



بلاتکلیفی 10 ساله فولاد و پتروشیمی فسا وي با اشاره به بلاتکلیفی 10 ساله صنعت فولاد فسا نیزگفت: طبق توافق صورت گرفته با
سرمایه گذار در هفته گذشته و همچنین صورت جلسه اي که تهیه شد بنا است بخشی از این پروژه ظرف مدت 40 روز آینده اجرایی

 
شود. 

سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی بابیان اینکه 700 هکتار از اراضی ملی براي اجراي این پروژه دست
سرمایه گذار است، مطرح کرد: با سرمایه گذار شرط شده که اگر نتواند طی 40 روز بخشی از کار را انجام دهد، پروژه به سرمایه گذار

 
دیگري که توانمندي اجراي کار را داشته باشد، تحویل داده می شود. 

فیروزي در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اجرایی شدن پتروشیمی فسا اظهار داشت: این پروژه نیز حدود 10 سالی می شود که

 
بخشی از آن اجرا و بخشی دیگر از آن بلاتکلیف مانده است. 

وي تاکید کرد: پیش از شروع مجلس جدید، مسئولان استانی و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا توافق کرده بودند که پروژه ها در یک
نقطه از استان فارس اجرا شود که در حال حاضر صحبت روي آن یک نقطه بوده و بحث نیز بر سر آن است که اگر این توافق بین

 
نمایندگان فیروزآباد، فسا، داراب و جهرم صورت پذیرد مشکل اساسی حل و سرمایه گذار کار خود را شروع می کند. 

نماینده مردم شهرستان فسا در مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: این پروژه بسیار مهم بوده؛ چراکه هم چهار شهرستان و نماینده
درگیر آن هستند که جنبه سیاسی پروژه را نشان می دهد و همچنین بخشی از مردم سهام خریداري کرده اند که جنبه اجتماعی نیز

 
پیدا می کند. 

فیروزي افزود: به همین دلایل باید به راهکار مناسب رسید، در غیر این صورت امکان پیش آمدن تبعات سیاسی و اجتماعی وجود

 
دارد، کار ظریف بوده و ما دائماً جلساتی در این خصوص براي حل مسئله برگزار می کنیم. 

وي در ادامه به طرح سومی به عنوان فاضلاب شهر فسا اشاره کرد و گفت: منابع این طرح از محل بانک توسعه اسلامی که مقر آن در
کشور عربستان است تهیه شده که انشا االله طی یک ماه آینده با انجام مناقصه و پس از آن با انتخاب پیمانکار، تصفیه خانه و فاضلاب

 
شهري نیز به مرحله اجرا می رسد. 

نماینده مردم فسا در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: در کنار این ها پیگیري و عملیاتی کردن طرح هاي دیگري همچون 10 هکتار

 
گلخانه، قارچ طبی، کشتارگاه صنعتی دام سبک و سنگین و... در شهرستان فسا نیز هستیم. 

لزوم همراهی دستگاه هاي دولتی و اجرایی در رفع مشکل بیکاري آمار بیکاري در شهرستان فسا به نسبت شهرستان هاي دیگر بسیار

 
بالا است 

فیروزي بابیان اینکه آمار بیکاري در شهرستان فسا به نسبت شهرستان هاي دیگر بسیار بالا است، افزود: پیگیر آن هستیم که بتوانیم
در یک یا دو سال اول شروع کار در مجلس، این طرح ها را اجرایی کنیم تا در وضعیت اشتغال، اقتصاد و تولید در شهرستان تحرکی

 
ایجاد شود. 

وي از دستگاه هاي اجرایی و دولتی خواست که با کمک، همکاري و همراهی، روند اجرایی را تسهیل کرده تا انگیزه لازم در سرمایه

 
گذار ایجاد شود، زیرا بروکراسی طولانی سبب انتخاب مکنی دیگر براي سرمایه گذاري توسط سرمایه گذاران شده است. 



واگذاري کارخانه قند فسا به شرکت مینو فیروزي در بخش دیگري از شروع به کار کارخانه قند فسا پس از چندین سال تعطیلی یا

 
نیمه تعطیلی سخن گفت. 

نماینده مردم فسا دراین باره اظهار کرد: کارخانه مربوط به سازمان اتکا بوده که حدود چهار یا پنج سال قبل به دو شخص به مبلغ 28

 
میلیارد تومان فروخته شده بود. 

وي اضافه کرد: مالکان کارخانه به تعهدات خود به اتکا، چغندرکاران و همچنین کارگران عمل نکرده و همچنین بخشی از دارایی هاي

 
کارخانه شامل سردخانه، تعدادي از منازل و بخشی دیگر از تجهیزات را فروخته بودند. 

فیروزي با اشاره به عدم تخصص مالکان پیشین کارخانه، اظهار کرد: عدم مدیریت صاحبان کارخانه باعث اعتراض کارگران و تجمعات

 
دائمی آن ها مقابل فرمانداري، دادگستري و کارخانه شده بود. 

 
با رایزنی هاي صورت گرفته از سوي سازمان اتکا و وزارت دفاع، خریدار دیگري به نام شرکت مینو پاي کار آمده است 

سخنگوي کمیسیون منابع و معادن در مجلس عنوان کرد: با رایزنی هاي صورت گرفته از سوي سازمان اتکا و وزارت دفاع، خریدار
دیگري به نام شرکت مینو را پاي کار آورده و کارخانه را به قیمت 115 میلیارد به او فروخته و تمامی معوقات کارگران، چغندرکاران،

 
اتکا و دیگر طلبکاران پرداخت شد و کارگران کارخانه به سر کار برگشتند. 

فیروزي با اشاره به اینکه چغندر در حال حاضر کشت نمی شود، گفت: کارخانه شکر سرخ خریداري و در حال تبدیل آن به شکر سفید

 
بوده و کار به خوبی پیش می رود. 

وي در ادامه افزود: با مالک جدید کارخانه صحبت کردیم که از افراد بازنشسته در کار استفاده نکند، مگر داراي تخصص خاصی باشد

 
که در شهرستان فرد دیگري با آن تخصص را نداشته باشیم تا به این طریق از ظرفیت نیروي جوان بیشتر بهره مند شویم. 

وي افزود: : همچنین گفته شده که به مرور علاوه بر شکر و قند، خط تولید صنایع مرتبط هم به کارخانه اضافه شود تا تعداد کارگران
افزایش یابد.



هدایت نقدینگی به سمت بازارسرمایه در دستور کار دولت

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/07/27

فصل اقتصاد - روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و گفت: بخش
خصوصی در عرضه اوراق مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازارسرمایه حضور داشته است؛ چنانچه خواهان حضور

دائم بخش خصوصی و دولت در بازارسرمایه هستیم تا ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی ...

فصل اقتصاد - روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات
ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و گفت:
بخش خصوصی در عرضه اوراق مالی اسلامی جدید طی
دهه اخیر همواره در بازارسرمایه حضور داشته است؛
چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در
بازارسرمایه هستیم تا ابزارسازي هاي نوین براي تأمین

 
مالی براي آنها استفاده شود. 

به گزارش پایگاه خبري بازارسرمایه (سنا) و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، حسن روحانی، امروز یکشنبه در یکصد و
هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه  هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا اظهار کرد:
اگر چه تحریم  هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال
99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم  ها، دولت با برنامه

 
ریزي  هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم  ها سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه  هاي

 
گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه  ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

 
بخش خصوصی، موتور محرك اقتصاد 

روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می  داند، اظهار داشت: حمایت  هاي همه  جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به  ویژه شرکت  هاي دانش  بنیان، جایگاه مهمی در سیاست  هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه  هاي گذشته با بی  ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به  موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 



روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می  شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب  هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، باید گزارش  هاي منظم

 
از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

 
فصل جدید تامین مالی 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت  ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می  شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست  هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به  ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد، مردم  محور کردن اقتصاد و شفاف  سازي فعالیت  هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

در بازار سرمایه را به  جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



قانون مناطق آزاد اصلاح می شود

منبع: فکر اقتصاديشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/07/27

فکراقتصادي: رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامی گفت: قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اصلاح می
شود. به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد کیش، معصومه پاشایی بهرام شامگاه شنبه 26 مهر در

دیدار با اعضاي شوراي شهر کیش به کاستی ها و برخی نارسایی هاي قانون چگونگی اداره ...

فکراقتصادي: رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامی گفت: قانون

 
چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اصلاح می شود. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد کیش، معصومه
پاشایی بهرام شامگاه شنبه 26 مهر در دیدار با اعضاي شوراي شهر کیش به

کاستی ها و برخی نارسایی هاي قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اشاره کرد و گفت: فراکسیون مناطق آزاد، طرح اصلاح قانون

 
چگونگی مناطق آزاد را به مجلس ارائه کرده است. 

به گفته پاشایی بهرام، با گذشت 27 سال از تصویب قانون مناطق آزاد و با توجه به تجارب سه دهه اخیر این مناطق، در اصلاح این

 
قانون باید منافع تولید ملی، اشتغال و توسعه پایدار مناطق آزاد در نظر گرفته شود. 

نماینده مردم مرند و جلفا در این دیدار بر نقش بی بدیل شوراي شهر در همکاري و تعامل با نمایندگان مجلس و اعضاي فراکسیون
مناطق آزاد براي اصلاح برخی موارد قانون مناطق آزاد اشاره داشت و خاطر نشان کرد: موضوعات معیشتی، اشتغال ساکنان و توسعه

 
همه جانبه مناطق آزاد از جمله مسائل مورد توجه فراکسیون مناطق آزاد است. 

در ابتداي این دیدار که در محل دفتر شوراي شهر کیش برگزار شد، محمد طاهري رییس شوراي شهر کیش ضمن ارائه گزارش
کوتاهی از برنامه ها، عملکرد و اهداف این شورا؛ از رییس فراکسیون مناطق آزاد و دیگر نمایندگان مجلس درخواست کرد نسبت به
قوانینی که منجر به توسعه، ایجاد اشتغال، کارآفرینی و معیشت مردم می شود و همچنین اصلاح موضوع اخذ مالیات از کارکنان و

 
کارمندان مناطق آزاد مصوباتی داشته باشند. 

شایان ذکر است: شوراي شهر کیش از پنج عضو "محمد طاهري،ایرج شرف زاده بدریه بحرینی، محمد شرفی و محمد جاسم پور "

 
تشکیل شده و آخرین سال فعالیت خود را سپري می کند. 

جزیره کیش با 91 کیلومتر مربع مساحت و جمعیتی حدود 40 هزار نفر در آب هاي خلیج فارس و در استان هرمزگان واقع شده
است.



ماجراي واردات گلابی به کشور چه بود؟

منبع: جمارانشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/07/27

در شرایط کنونی تحریم که کشور با مشکل کمبود ارز مواجه شده، اختصاص ارز به واردات گلابی واکنش هاي متعددي را به
دنبال داشته است.

در شرایط کنونی تحریم که کشور با مشکل کمبود ارز مواجه شده، اختصاص ارز به واردات گلابی واکنش هاي متعددي را به

 
دنبال داشته است. 

 
 

جی پلاس، با وجود تشدید تحریم ها و محدودیت هاي ارزي، گلابی از آمریکا و آفریقا وارد کشور شده که این امر با واکنش شدید
باغداران مواجه شده است. رئیس اتحادیه صادرکنندگان میوه معتقد است که امسال براي نخستین بار بحث ورود موقت میوه مطرح
شده که به منظور صادرات مجدد و ارزآوري انجام می گیرد اما تاکنون این امر اجرایی نشده است و جز میوه هاي گرمسیري، مابقی

 
میوه هاي خارجی موجود در بازار قاچاق تلقی می شوند. 

باشگاه خبرنگاران جوان نوشت؛ آمار ها نشان می دهد که امسال مقداري گلابی هندي و منگوتین در کنار میوه هاي گرمسیري انبه،
نارگیل، موز و انبه وارد شده است، درحالیکه با وجود پتانسیل بالاي تولید و اقلیم 4 فصل کشور، نیازي به واردات میوه براي تامین

 
بازار داخل نداریم. 



 
 

حال به سراغ مسئولان ذي ربط می رویم تا از دلایل تصمیم مسئولان دولتی براي واردات میوه به صورت ورود موقت و تاثیر آن بر

 
تولید داخل با خبر شویم: 

مخالفت تشکل ها با واردات میوه محمد علی مصطفی لو مدیر عامل اتحادیه سراسري تعاونی هاي باغداري کشور با اشاره به اینکه
مخالف واردات میوه هستیم، اظهار کرد: در برخی مواقع سیب در ازاي موز تهاتر می شود، اما دولت براي کمبود نقدینگی و تامین ارز

 
مورد نیاز بحث ورود موقت میوه را مطرح کرده است که تشکل ها و باغداران نسبت به این امر انتقاداتی دارند. 

وي افزود: در شرایط فعلی تحریم، سیاست کلان دولت و وزارتخانه هاي جهاد کشاورزي و صمت به واردات میوه به صورت ورود موقت

 
است تا از این حیث بخشی از ارز مورد نیاز تامین شود. 

مصطفی لو با اشاره به اینکه تولید میوه داخل جوابگوي نیاز کشور است، بیان کرد: با توجه به مازاد تولید محصولات باغی، صادرات
یک ضرورت به شمار می رود، اما بنا به مصلحت کشور اجازه ورود موقت میوه داده شده که با اعمال نظارت دقیق باید از عرضه این

 
نوع محصولات به بازار داخل جلوگیري شود. 

این مقام مسئول با اشاره به اینکه تولید میوه هاي گرمسیري داخل جوابگوي نیاز کشور نیست، بیان کرد: علی رغم تنوع میوه در
داخل، اما توصیه پزشکی و سلامت بر آن است که هیچ میوه اي از لحاظ ویتامین k جاي موز را نمی گیرد که تولید موز داخل یک

 
پنجم تا یک ششم نیاز کشور را جوابگوست. 



 
 

وي ادامه داد: با وجود ثبات قیمت موز، آناناس، نارگیل و انبه در خارج، دولت کسري نیاز کشور را به منظور حمایت از مصرف کننده

 
وارد می کند چرا که در صورت عدم واردات، تولیدکننده داخل قیمت را تحت تاثیر مسائل مختلف افزایش می دهد. 

مدیر عامل اتحادیه تعاونی هاي باغبانی با اشاره به اینکه طی سال هاي آتی نیازي به واردات میوه هاي گرمسیري نداریم، بیان کرد:
طی 4 تا 5 سال آینده کل نیاز موز و آناناس کشور از طریق تولید گلخانه تامین می شود چرا که باغداران با علم روز متکی به آخرین

 
تکنولوژي دنیا به امر تولید مشغولند. 

وي درباره آخرین وضعیت واردات میوه گفت: بنابر آمار پنج ماهه گمرك، 3 هزارتن نارگیل، 3 هزار تن آناناس و 199 هزار تن موز
وارد شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل موز از لحاظ وزنی 20 درصد افزایش، آناناس 32 درصد کاهش و نارگیل 6 درصد کاهش

 
یافته است. 



 
 

طرح ورود موقت میوه براي اولین بار در کشور/ واردات میوه جز گرمسیري ها قاچاق است رضا نورانی رئیس اتحادیه ملی محصولات
کشاورزي، با اشاره به اینکه امسال براي اولین بار بحث ورود موقت میوه مطرح شده است، اظهار کرد: با وجود موافقت وزارتخانه هاي

 
ذي ربط براي ورود موقت میوه به سبب ارزآوري، اما تاکنون اجرایی نشده است. 

 
وي افزود: با توجه به واردات قانونی 4 میوه گرمسیري، مابقی میوه هاي خارجی موجود در بازار قاچاق تلقی می شود. 

نورانی ادامه داد: بحث ورود موقت میوه براي مواقعی است که تولید میوه اي در کشور کاهش یافته است یا همانند ترکیه براي

 
صادرات مجدد تحت بسته بندي هاي جدید و ایجاد ارز آوري انجام می شود. 



 
 

لغو قانون تمرکز، علت اصلی ورود میوه هاي خارجی به بازار محمد شفیع ملک زاده رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی با
اشاره به اینکه نیازي به واردات میوه نداریم، اظهار کرد: با توجه به تنوع میوه و تولید با کیفیت، نیازي به واردات محصولات مشابه

 
داخل نداریم و تنها طبق روال سال هاي گذشته 4 قلم میوه گرمسیري همچون آناناس، نارگیل، انبه و موز وارد می شود. 

وي در واکنش به واردات گلابی افزود: به دلیل لغو قانون تمرکز وظایف بخش کشاورزي به عنوان مهم ترین دستاورد بعد از انقلاب،
شاهد واردات بی رویه محصولات کشاورزي هستیم، در حالیکه طی سال هایی که قانون تمرکز در اختیار وزارت جهاد کشاورزي بود،

 
به هیچ عنوان به تولید داخل بی توجهی صورت نمی گرفت و وزارت جهاد مجوز واردات یک کیلو میوه را هم نمی داد. 

ملک زاده ادامه داد: با لغو قانون تمرکز و واگذاري امور به وزارت صمت دیگر توجهی به تولید داخل صورت نمی گیرد چرا که تمامی
هم و غم مسئولان این وزارتخانه و افراد با نفوذ در بدنه دولت، واردات است، به همین خاطر لابی گران به دنبال لغو قانون تمرکز

 
وزارت جهاد بودند. 

رئیس نظام صنفی کشاورزي و منابع طبیعی با اشاره به اینکه واردات میوه، تولید داخل را نشانه گرفته است، بیان کرد: علی رغم آنکه
واردات میوه به تولید داخل، اشتغال و تولیدکننده داخل ضربه مهلکی می زند، از این رو با بهانه هاي مختلف نظیر ورود موقت بحث

 
واردات مطرح است تا از این طریق سود هاي هنگفتی بدست آید. 

واردات محصولات باغی توجیهی ندارد/ کیفیت میوه هاي ایرانی در دنیا زبانزد است مجتبی شادلو نایب رئیس اتحادیه باغداران تهران
با اشاره به اینکه واردات محصولات باغی توجیهی ندارد، اظهار کرد: در شرایط فعلی که ارز به میزان کافی براي واردات دارو وجود

 
ندارد اما مافیاي واردات به بهانه هاي مختلف و براي کسب سود بیشتر در پی واردات میوه هستند. 

 
وي افزود: هم اکنون که ارز به میزان کافی براي واردات محصولات استراتژیک وجود ندارد، شاهد واردات میوه همچون گلابی هستیم. 



شادلو ادامه داد: با وجود آنکه برداشت یکی از انواع گلابی از آخر تابستان تا مهر انجام می شود و حداقل تا چند ماه ماندگاري براي

 
عرضه به بازار داخل را دارد، واردات گلابی به صورت ورود موقت بسی جاي سوال است. 

نایب رئیس اتحادیه باغداران با بیان اینکه کیفیت میوه هاي تولیدي کشور ما در دنیا بی نظیر است، گفت: با وجود تنوع خانواده
مرکبات و سیب تولیدي و کیفیت بی نظیر این محصولات در دنیا، بسیاري از کشور ها خواهان میوه ایرانی هستند که با این وجود

 
واردات، خیانت به تولید داخل و اقتصاد مقاومتی است. 

به گفته این مقام مسئول، بنابر فرمایشات مقام معظم رهبري تنها راه برون رفت از تحریم هاي فعلی تکیه بر تولید داخل است که در
بخش کشاورزي به سبب دارابودن اقلیم متفاوت و شرایط خاص آب و هوایی، این سوال مطرح است که چرا مسئولان به دنبال واردات

 
هستند. 

نایب رئیس اتحادیه باغداران در پایان با بیان اینکه تولید محصولات باغی مازاد بر نیاز کشور است، تصریح کرد: با وجود آنکه واردات
میوه در صورت نبود نظارت دقیق منجر به ورود آفات و بیماري هاي مختلف و ایجاد خسارت در تولید داخل می شود و براي مبارزه با
آن، ورود سموم و آفت کش هزینه بر است، از این رو انتظار می رود مسئولان بر این امر نظارت کافی داشته باشند. از واردات میوه

جلوگیري کنند چرا که به سبب تولید مازاد بر مصرف داخل نیازمند صادرات هستیم.



رعایت ضوابط زیست محیطی در فعالیت هاي معدنی کشور

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل دفتر اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت در دیدار با استاندار اردبیل گفت: در فعالیت هاي اکتشافی و استخراجی
در بخش معدن ضوابط زیست محیطی به دقت بررسی و رعایت می شود.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، ابراهیم علی مولا بیگی در دیدار با استاندار اردبیل اظهار داشت: ما اجازه

 
نداریم به هر قیمت ممکن و با تخریب منابع طبیعی و محیط زیست عملکرد خود را بالا برده و حقوق دیگران را تضییع کنیم. 

وي از تفویض بیشتر اختیارات به استان ها در بخش معدن خبر داد و افزودد: تمرکززدایی و واگذاري امور به استان ها باعث پیشرفت

 
سریع کارها و نتیجه دهی متناسب با نیاز مناطق می شود. 

مدیرکل دفتر اکتشاف وزارت صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: طبق نتایج حاصله از تفویض اختیارات به استان ها، تصمیم بر این
شده که مسائل و مشکلات موجود در بحث معادن در مرکز استان ها با اختیاراتی که به سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت داده

 
شده حل شود. 

 
نتایج امیدوارکننده در 20 منطقه معدنی استان اردبیل 

استاندار اردبیل هم بیان کرد: از چند سال پیش عملیات اکتشاف در پنج پهنه معدنی در استان شروع شده و فعالیت ها در 20 منطقه

 
از این پهنه ها امیدبخش اعلام شده است. 

اکبر بهنامجو تصریح کرد: اردبیل از لحاظ معدن و ذخایر فلزات معدنی یکی از مناطق بکر و منحصربه فرد بوده و باید با سرمایه گذاري

 
کلان جهت بهره برداري و ایجاد اشتغال در این بخش اقدام شود. 

وي ادامه داد: در سال جهش تولید و در شرایط حاکم اقتصادي فعال سازي و استفاده از معادن با ارزش با اشتغال زایی مستقیم و

 
غیرمستقیم می توان از بحران پیش آمده عبور کرد و از ظرفیت هاي موجود در استان براي توسعه و پیشرفت آن بهره برد. 

استاندار اردبیل تشریح کرد: با پیگیري هاي انجام شده، قول مساعد مسئولان و جذب سرمایه گذاران براي افزایش فعالیت ها در

 
اکتشافات منابع موجود و ایجاد صنایع تبدیلی، انقلاب معدنی در استان ایجاد خواهد شد. 

بهنامجو بر ضرورت حفظ و صیانت از منابع طبیعی نیز تاکید و ابراز کرد: وظیفه ما علی رغم رسیدن به یک نتیجه مطلوب در بحث
تولید صیانت از منابع طبیعی و ملی است و نباید به بهانه فعالیت هاي معدنی، اراضی ملی، جنگل ها و محیط زیست را تخریب و به

 
حال خود رها کنیم بلکه کارهاي اکتشاف همراه با بازسازي و احیاي منابع طبیعی هم راستا با یک دیگر پیش رود. 

وي گفت: هر قدر واگذاري امور به استان ها بیشتر باشد مسیر روان تر و دولت و مردم ذي نفع خواهند بود، با تفویض اختیار به استان

 
ها و با کاهش بروکراسی اداري به سرعت تصمیم گیري می شود. 



استاندار اردبیل با اشاره به اکتشاف معادن سنگ ها و فلزات گران بها در استان گفت: سرمایه گذار براي پروژه اکتشاف عقیق در استان
انتخاب شده که ظرف دو هفته آینده برنامه اجرایی خود را ارائه می دهد و در صورت راه اندازي این پروژه، استان رتبه اول در کشور را

 
به خود اختصاص داده و بیش از 300 نفر اشتغال زایی مستقیم ایجاد خواهد شد. 

رامین صادقی، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل نیز از احصاي معادن راکد در استان اردبیل خبر داد و گفت:
معادن راکد شناسایی و مشخص شده و پس از رفع معارض، در قالب نامه اي به استان ها اطلاع رسانی شده که آماده واگذاري به

 
سرمایه گذاران در راستاي استخراج معادن منجمد است. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، وي بیان کرد: 210 پروانه بهره برداري در بخش معدن استان اردبیل صادر شده که از این تعداد 120 مورد

 
معدن فعال بوده و تعدادي نیز در مرحله برگزاري مزایده است. 

انتهاي پیام//



دشمنان براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند/ نباید اجازه داد

برخی افراد معدود زمینه  ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان شوند

منبع: گیل خبرشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه
معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات

...

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین
دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت
در حوزه معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن
منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال
مقابله با نوسانات قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی

 
کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

گیل خبر/ به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین
حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین

جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي
غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با
درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام

 
داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 



رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



قانون مناطق آزاد اصلاح می شود

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/07/27

رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامی گفت: قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اصلاح می شود

 
رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامی گفت: قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اصلاح می شود 

به گزارش روزنامه جهان اقتصاد به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد کیش، معصومه پاشایی بهرام شامگاه
شنبه 26 مهر در دیدار با اعضاي شوراي شهر کیش به کاستی ها و برخی نارسایی هاي قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اشاره

 
کرد و گفت: فراکسیون مناطق آزاد، طرح اصلاح قانون چگونگی مناطق آزاد را به مجلس ارائه کرده است. 

به گفته پاشایی بهرام، با گذشت 27 سال از تصویب قانون مناطق آزاد و با توجه به تجارب سه دهه اخیر این مناطق، در اصلاح این

 
قانون باید منافع تولید ملی، اشتغال و توسعه پایدار مناطق آزاد در نظر گرفته شود. 

نماینده مردم مرند و جلفا در این دیدار بر نقش بی بدیل شوراي شهر در همکاري و تعامل با نمایندگان مجلس و اعضاي فراکسیون
مناطق آزاد براي اصلاح برخی موارد قانون مناطق آزاد اشاره داشت و خاطر نشان کرد: موضوعات معیشتی، اشتغال ساکنان و توسعه

 
همه جانبه مناطق آزاد از جمله مسائل مورد توجه فراکسیون مناطق آزاد است. 

در ابتداي این دیدار که در محل دفتر شوراي شهر کیش برگزار شد، محمد طاهري رییس شوراي شهر کیش ضمن ارائه گزارش
کوتاهی از برنامه ها، عملکرد و اهداف این شورا؛ از رییس فراکسیون مناطق آزاد و دیگر نمایندگان مجلس درخواست کرد نسبت به
قوانینی که منجر به توسعه، ایجاد اشتغال، کارآفرینی و معیشت مردم می شود و همچنین اصلاح موضوع اخذ مالیات از کارکنان و

 
کارمندان مناطق آزاد مصوباتی داشته باشند. 

شایان ذکر است: شوراي شهر کیش از پنج عضو "محمد طاهري،ایرج شرف زاده بدریه بحرینی، محمد شرفی و محمد جاسم پور "

 
تشکیل شده و آخرین سال فعالیت خود را سپري می کند. 

جزیره کیش با 91 کیلومتر مربع مساحت و جمعیتی حدود 40 هزار نفر در آب هاي خلیج فارس و در استان هرمزگان واقع شده
است.



45 میلیارد ریال به صندوق هاي خُرد محلی ایلام پرداخت شد

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/07/27

45 میلیارد ریال به صندوق هاي خُرد محلی ایلام پرداخت شد >

 
45 میلیارد ریال به صندوق هاي خُرد محلی ایلام پرداخت شد 

مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: 145 فقره تسهیلات با
اعتبار 45 میلیارد ریال از زمان ابلاغ تسهیلات طرح اشتغال
پایدار روستایی(سال98) تاکنون به صندوق هاي خُرد محلی در

 
این استان پرداخت شده است. 

فرزان عزت پور اظهار کرد: این صندوق هاي محلی با پرداخت
تسهیلات ارزان قیمت به متقاضیان روستایی منجر به ایجاد

 
کسب و کارهاي خانگی می شوند. 

وي با بیان اینکه ایلام داراي 103 صندوق خرد محلی است،
افزود: این تعداد صندوق خرد محلی براي 103 نفر بصورت
مستقیم و 206 نفر بصورت غیرمستقیم با اعتبار 50 میلیارد ریال

 
اشغال ایجاد کرده است. 

عزت پور یادآور شد: از دیگر طرح هاي صندوق کارآفرینی امید "هر روستا یک محصول" است و تاکنون براي 145 نفر بصورت

 
مستقیم و 160 نفر بصورت غیرمستقیم با اعتبار 45 میلیارد ریال اشتغال ایجاد کرده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: بعد از پرداخت تسهیلات در طرح هر روستا یک محصول اقدام به شناسایی ظرفیت دیگر
روستاهاي استان کردیم که در این راستا 13 روستا محصول دیگر با اعتبار 200 میلیارد ریال اعتبار براي پرداخت تسهیلات انتخاب

 
شدند. 

عزت پور تصریح کرد: صندوق کارآفرینی امید به عنوان یکی از عاملان پرداخت تسهیلات و حمایت از کارآفرینان قانون اشتغال پایدار
روستایی وعشایري با استفاده از منابع مشترك صندوق توسعه ملی، کل اعتبارات تخصیص یافته به استان را جذب و از کارآفرینان

 
روستایی مناطق مختلف با ارائه تسهیلات اشتغالزایی قرض الحسنه حمایت می کند. 

منبع: خبرگزاري ایرنا



«زیبا» در میان زنان برگزیده جهان

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/07/27

پیام سپاهان - روزنامه شهروند /متن پیش رو در شهروند منتشر شده و انتشار آن به معنی تایید تمام یا بخشی از آن نیست با
کمک خیرین 12 سرویس ...

پیام سپاهان - روزنامه شهروند /متن پیش رو در شهروند
منتشر شده و انتشار آن به معنی تایید تمام یا بخشی از آن

 
نیست 

با کمک خیرین 12 سرویس بهداشتی در روستاهاي
کپرنشین ساختیم؛ روستاهایی که در نزدیکی مرز بودند و
با نبود این سرویس هاي بهداشتی با مشکلات بسیاري باید

 
دست وپنجه نرم می کردند 

همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع
پیشرفت دختران مناطق محروم بود، ناراضی بود. از اینکه

می دید یک پسر می تواند بدون هیچ دغدغه اي درس بخواند و دختران همه در سن کم راهی خانه شوهر می شوند یا بی سواد می
مانند، دلش می گرفت. به همین علت با وجود همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت یک تنه در برابر خانواده اش ایستاد تا
بتواند با جلب رضایت شان هم خودش مجوز درس خواندن بگیرد و هم راه را براي درس خواندن دیگر دوستان هم سن وسالش هموار
کند. قهرمان قصه ما، دختري به نام «زیبا عزیزي» است، 37 سال پیش در روستاي عزیزآباد، یکی از روستاهاي توابع «گهجن»
شهرستان قصرقند به دنیا آمد، او تنها زن روستایی ایران است که توانسته به خاطر فعالیت هاي داوطلبانه در روستاهاي جنوب کشور

 
و توانمندکردن زنان در ابعاد مختلف اقتصادي، کارآفرینی و تحصیلی، در میان چهار زن برتر روستایی جهان بایستد. 

کمتر کسی فکر می کرد نام روستاي دورافتاده و محروم شان به واسطه انتخاب زیبا، به عنوان یکی از چهار بانوي برتر روستایی جهان
سر زبان ها بیفتد. زیبا می گوید: «سال 1362 در روستاي عزیزآباد متولد شدم. این روستا یکی از مناطق بسیار دورافتاده و محروم در
استان سیستان وبلوچستان بود. به خاطر امکانات محدود روستا خانواده بعد از تولد من به روستاي گهجن می روند. گهجن که در زبان

 
محلی به نام «زن برتر» است، روستایی از توابع قصر قند است.» 

پدر زیبا شغلش تربیت و رام کردن شترها در کشورهاي عربی همسایه بود، به همین دلیل مادر همیشه مسئولیت خانه و زندگی را
برعهده داشت. او چهار خواهر و سه برادر دارد، اما در میان خواهران تنها کسی بود که محکم در برابر مخالفت هاي مادر و سایر بزرگ
ترهاي طایفه براي ادامه تحصیل ایستاد. او ادامه می دهد: «روستاي ما فقط یک مدرسه داشت. فرهنگ بومی حاکم بر منطقه هم
خیلی اعتقاد به ادامه تحصیل دخترها نداشت. به همین علت پایان دوره دبستان براي من شروع یک دوره سخت و جنگی تمام عیار با
خانواده و بزرگان طایفه براي جلب رضایت شان و ادامه تحصیل بود. براي بلوچ ها سخت است که یک دختر به تنهایی مسافتی بین دو
روستا را براي درس خواندن طی کند. همه ازجمله مادرم می گفتند به جاي ادامه تحصیل خانه بنشین و هنر بیاموز. اما من دوست
داشتم درس بخوانم. همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع پیشرفت دختران منطقه مان بود، ناراضی بودم. به
همین علت با همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت، یک تنه در برابر خانواده ام ایستادم تا رضایت شان را جلب کنم. من باید

 
درس می خواندم و به همه ثابت می کردم که دختران هم حق درس خواندن دارند.» 

 
از هفت خوان رستم گذشتم 

جلب رضایت مادر و بزرگان طایفه کار سختی بود، اما زیبا با انگیزه و پشتکاري که داشت، موفق به انجام این کار می شود، هرچند



اجازه نداشت تا قبل از انجام کامل کارهاي خانه تا ساعت 7 صبح راهی مدرسه شود، اما هیچ وقت از این سختی ها دلسرد نشد. او
حتی امروز قدردان سخت گیري هاي مادر است و می گوید: «از هفت خوان رستم گذشتم، اما این سخت گیري ها و مانع تراشی ها
همیشه عامل تحریک من بود. هرچه مسیر پیش رویم سخت تر می شد، انگیزه ام براي تحقق رویاهایی که داشتم، بیشتر می شد.

 
همیشه می گویم اگر مادرم و سخت گیري هایش نبود، من هم الان به اینجا نمی رسیدم.» 

زیبا، همان سالی که دبیرستان را تمام می کند، در دانشگاه تربیت معلم هم پذیرفته می شود، اما خبر قبولی اش دیر به گوشش می
رسد. سال دوم هم چون در یکی از دانشگاه هاي یزد پذیرفته می شود، خانواده اجازه رفتن به شهر دیگر را نمی دهد. همه این اتفاقات
مانع از توقف زیبا نمی شود و او رخت معلمی نهضت به تن می کند. زیبا می گوید: «درست است که با وجود همه زحماتی که
کشیدم، دو سال نتوانستم وارد دانشگاه شوم، اما به عنوان مربی سوادآموزي وارد نهضت شدم تا مقدمه اي باشد براي تحقق اهدافم.
باخودم عهد بسته بودم که زمینه تحصیل را براي تمام دختران ساکن در مناطق محروم فراهم کنم. این کار محقق نمی شد مگر اینکه

 
زنان و دخترانی از جنس خودم در روستاهاي محروم حاضر می شدند و به سوادآموزي همنوعان شان می پرداختند.» 

 زیبا سال 90 در دانشگاه پذیرفته می شود و بعد از اتمام دانشگاه با وجود امکان تدریس مقطع راهنمایی در شهر دلش راضی نمی

 
شود بچه هاي حاشیه نشین و روستایی را تنها بگذارد، بنابراین با انتخاب این مدارس با جدیت بیشتر اهدافش را دنبال می کند. 

 
با ماشین باري خودم را به کلاس می رساندم 

فعالیت هاي داوطلبانه و خیرخواهانه زیبا براي ارتقاي کیفیت زندگی زنان و دختران روستایی بیشتر به دورانی برمی گردد که معلم
نهضت سوادآموزي بود. کار به عنوان مربی نهضت در منطقه اي که او زندگی می کرد، آسان نبود. خیلی از این روستاها اصلا جاده
نداشتند و زیبا مجبور بود براي رسیدن به آنها مسیر طولانی را سوار ماشین هاي باري شود. خیلی وقت ها اگر ماشین پیدا نمی شد،
فاصله دو روستا را پیاده طی می کرد تا کلاس هاي نهضت سوادآموزي تعطیل نشود. همه این سختی ها وقتی به کام زیبا شیرین می

 
شود که می بیند خیلی از زنان و دختران روستایی در این کلاس ها توانستند به حداقل سواد دست پیدا کنند. 

در مرور خاطراتش می گوید: «در یکی از روستاها پیرزنی بود به نام بی بی که من اغلب به خانه او می رفتم. او یکی از مشوق هاي من
بود و همیشه می گفت اگر زنان و دختران روستا سواد داشتند، زندگی بهتري پیدا می کردند. همیشه هواي مرا داشت، به طوري که

 
عصرها بعد از تمام شدن کلاس مرا تا روستاي خودمان همراهی می کرد و برمی گشت.» 

 
جذب کودکان بازمانده از تحصیل در مناطق محروم 

 زیبا هم معلم روستا بود، هم مددکار اجتماعی. بیشتر اوقات هم با آن سن و سال کمش حکم سنگ صبور زنان و دخترك هاي
روستایی را داشت. او می گوید: «مناطق روستایی ما محروم بود و باید در کنار آموزش به بچه هاي روستا کار تأمین شیرخشک براي
نوزادان و پوشاك براي بچه ها را هم دنبال می کردیم، به همین علت با گروه خیرین ارتباط داشتیم و در راستاي همین فعالیت ها با
جمعیت امام علی(ع) آشنا شدیم.» آشنایی او با جمعیت امام علی(ع) همان و افتتاح خانه ایرانی در منطقه همان. خانه اي که زمینه

 
جذب 28 کودك بازمانده از تحصیل در مناطق محروم روستاهاي جنوب کشور را فراهم کرد. 

 
با کار آفرینی به جنگ فقر و بی سوادي رفتم 

زیبا با بیان اینکه در مناطق روستایی فقر عامل اصلی عقب ماندن بچه ها از تحصیل بود، می گوید: «بنابراین لازم بود بچه ها و
خانواده ها توانمند شوند. آموزش مهارت هاي بومی را در پیش گرفتیم و تولیدات آنها را در همان خانه ایرانی به فروش رساندیم. هر

 
چه درآمد بچه ها بیشتر می شد، انگیزه خانواده ها براي ادامه تحصیل آنان هم بیشتر می شد.» 

فعالیتی که زیبا در سایه آن توانست نور امید را به دل روستاییان محروم مناطق جنوبی بتاباند، همان کارهاي بومی و محلی بود که از
کودکی انجام می دادند، ولی زیبا این محصولات دستی و سنتی را با شیوه هاي نوین هنري تلفیق و در بسته بندي هاي جذاب عرضه

 
کرد. همین امر باعث شد که بازار جدیدي براي سوزن دوزي هاي زنان بلوچ در کشور و حتی خارج از کشور ایجاد شود. 

 
جایزه خلاقیت زنان در زندگی روستایی در دست زیبا 

 بنیاد جهانی زنان که یکی از بازوان مشورتی سازمان ملل در امور زنان است، با توجه به گزارش فعالیت هایی که از سوي جمعیت امام
علی(ع) براي آنها ارسال شده بود، جایزه خلاقیت زنان در زندگی روستایی را به زیبا اعطا می کند. زیبا با دریافت این جایزه امروز
مسئولیتش را در برابر دختران مناطق محروم سنگین تر می داند و می گوید: «افتتاح نخستین و بزرگ ترین مرکز شبانه روزي که



بتوانم در آن دختران بازمانده از تحصیل 41 روستاي استان سیستان وبلوچستان را اسکان دهم و زمینه ادامه تحصیل شان در فضایی
آرام و امن را فراهم کنم، بزرگ ترین آرزوي من است. امروز به علت نبود این مرکز خیلی از دختران روستایی ما ترك تحصیل می
کنند.» او آرزوهاي دیگري هم دارد؛ از تأسیس کارگاه تولید فرآورده هاي خرما در منطقه و ساماندهی فعالیت هاي بومی در این حوزه

 
گرفته تا تأسیس کارگاه سوزن دوزي براي زنان و دختران مناطق محروم. 

امروز در سایه سه مدرسه اي که زیبا با کمک خیرین در مناطق محروم سرباز، قصرقند و نیک شهر ساخته است، دانش آموزان درس
می خوانند و براي ساختن آینده بهتر تلاش می کنند.



قانون مناطق آزاد اصلاح می شود

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/07/27

پیام سپاهان - رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامی گفت: قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اصلاح می
شود

پیام سپاهان - رییس فراکسیون مناطق آزاد مجلس شوراي
اسلامی گفت: قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور

 
اصلاح می شود 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه
آزاد کیش، معصومه پاشایی بهرام شامگاه شنبه 26 مهر در
دیدار با اعضاي شوراي شهر کیش به کاستی ها و برخی
نارسایی هاي قانون چگونگی اداره مناطق آزاد کشور اشاره
کرد و گفت: فراکسیون مناطق آزاد، طرح اصلاح قانون

 
چگونگی مناطق آزاد را به مجلس ارائه کرده است. 

به گفته پاشایی بهرام، با گذشت 27 سال از تصویب قانون مناطق آزاد و با توجه به تجارب سه دهه اخیر این مناطق، در اصلاح این

 
قانون باید منافع تولید ملی، اشتغال و توسعه پایدار مناطق آزاد در نظر گرفته شود. 

نماینده مردم مرند و جلفا در این دیدار بر نقش بی بدیل شوراي شهر در همکاري و تعامل با نمایندگان مجلس و اعضاي فراکسیون
مناطق آزاد براي اصلاح برخی موارد قانون مناطق آزاد اشاره داشت و خاطر نشان کرد: موضوعات معیشتی، اشتغال ساکنان و توسعه

 
همه جانبه مناطق آزاد از جمله مسائل مورد توجه فراکسیون مناطق آزاد است. 

در ابتداي این دیدار که در محل دفتر شوراي شهر کیش برگزار شد، محمد طاهري رییس شوراي شهر کیش ضمن ارائه گزارش
کوتاهی از برنامه ها، عملکرد و اهداف این شورا؛ از رییس فراکسیون مناطق آزاد و دیگر نمایندگان مجلس درخواست کرد نسبت به
قوانینی که منجر به توسعه، ایجاد اشتغال، کارآفرینی و معیشت مردم می شود و همچنین اصلاح موضوع اخذ مالیات از کارکنان و

 
کارمندان مناطق آزاد مصوباتی داشته باشند. 

شایان ذکر است: شوراي شهر کیش از پنج عضو "محمد طاهري،ایرج شرف زاده بدریه بحرینی، محمد شرفی و محمد جاسم پور "

 
تشکیل شده و آخرین سال فعالیت خود را سپري می کند. 

جزیره کیش با 91 کیلومتر مربع مساحت و جمعیتی حدود 40 هزار نفر در آب هاي خلیج فارس و در استان هرمزگان واقع شده
است.



برگزاري دوره هاي آنلاین و رایگان در دانشگاه "هاروارد"

منبع: ایسناشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/07/27

دانشگاه "هاروارد"براي علاقه مندان به دوره هاي تجارت و مدیریت، کلاس هاي آنلاین رایگان برگزار می کند.

به گزارش ایسنا، این دوره ها براي علاقه مندانی است که
می خواهند دانش خود در زمینه عوامل مهم مرتبط با

 
عملکرد یک شرکت را گسترش دهند. 

این دوره هاي مقدماتی به صورت رایگان ارائه شده و
شرکت کنندگان می توانند به صورت آنلاین در آن ها

 
شرکت کنند. 

 
حسابداري غیرانتفاعی و صورت هاي مالی 

 
شرکت کنندگان این فرصت را دارند از طریق این وبینارها اصول اساسی حسابداري غیرانتفاعی را بیاموزند. 

این برنامه آموزشی به مدت 4 هفته به زبان انگلیسی تدریس می شود. در این دوره مفاهیم اساسی حسابداري و صورت هاي مالی به

 
افرادي ارائه می شود که در زمینه امور مالی یا حسابداري تجربه کمی دارند یا هیچ تجربه اي ندارند. 

 
برگزاري این دوره رایگان بوده و تا 8 نوامبر سال 2022 میلادي ادامه دارد. 

 
بهبود تجارت از طریق فرهنگ سلامت 

این برنامه به مدت 9 هفته ادامه دارد که زمان برگزاري آن نیز یک یا سه ساعت در هفته است. شرکت کنندگان می آموزند که چگونه
با استفاده از رویکرد فرهنگ سلامت و رفاه، تجارت را ارتقا بخشید. همچنین علاقه مندان، با استفاده از فرهنگ بهداشت، اطلاعات

 
مفیدي در مفید افزایش اعتبارهاي تجاري کسب خواهند کرد. 

مدرسان این دوره رایگان اساتید ارشد مدیریت بازرگانی و بهداشت عمومی در دانشگاه هاروارد هستند و زمان برگزاري آن تا 5 ژانویه

 
سال 2021 میلادي ادامه دارد. 

 
تمرین اصول بنیادي ریاست 

 
این دوره آموزشی 4 هفته اي به صورت 2 یا 3 ساعت در هفته برگزار می شود. 



شرکت کنندگان می آموزند چگونه چالش هاي پیچیده را شناسایی و حل کنند.چگونه نقش اقتدار رسمی و غیررسمی را بشناسند و

 
چگونه استراتژي هاي شخصی را براي بقا و رشد بکارگیرند. 

 
زمان برگزاري این دوره تا 25 ژوئن سال 2021 میلادي است و مدرس آن بنیانگذار مرکز ریاست عمومی در دانشگاه هاروارد است. 

 
کارآفرینی فناوري؛ از آزمایشگاه تا بازار 

 
این دوره آنلاین یک رویکرد سیستماتیک به کارآفرینی فناوري را ارائه می دهد. 

شرکت کنندگان با حضور مجازي در این دوره تطبیق نیاز مشتري با فناوري هاي در حال رشد را خواهند آموخت. شایان ذکر است

 
این دوره مقدماتی با همکاري آزمایش علوم نوآوري دانشگاه هاروارد با دانشگاه کالیفرنیا تهیه شده است. 

 
یکی از اساتید این دوره "کریم لاخانی" استاد ایرانی آمریکایی مدرسه ي کسب وکار هاروارد است. 

 
برگزاري این دوره تا اکتبر سال 2021 میلادي ادامه می یابد. 

 
کارآفرینی در اقتصادهاي در حال ظهور 

 
این دوره از 23 اکتبر سال جاري به مدت 6 هفته برگزار می شود و تا 23 مه سال 2021 میلادي ادامه خواهد یافت. 

در این دوره شرکت کنندگان می آموزند مشکلات پیچیده اجتماعی را حل کنند و آگاهی خود در زمینه فرصت هاي کارآفرینی

 
بازارهاي در حال ظهور را افزایش دهند. 

انتهاي پیام



تشریح شرایط بافت هاي ناکارآمد شهري البرز توسط استاندار و اعلام آمادگی

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید

منبع: روزنامه پیام سپیدارشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/07/27



نشان عالی مدیر سال بازهم به ایران کیش رسید

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/07/27

ایستانیوز:پیمان طبري مدیرعامل ایران کیش براي دومین بار متوالی نشان عالی مدیرسال را در پنجمین اجلاس سراسري
نشان عالی مدیر سال دریافت کرد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)،این اجلاس با حضور عیسی کلانتري معاون رئیس جمهور، علی اکبر
مونسان وزیر میراث فرهنگی، داوود دانش جعفري عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و برات قبادیان معاون وزیر صمت و با رویکرد

 
تجلیل از مدیران موفق و جوان، معرفی مدیران خلاق در عرصه کارآفرینی برگزارشد. 

هومن پناهی پور دبیر اجرایی پنجمین اجلاس نشان عالی مدیر سال در مورد شاخص هاي ارزیابی انتخاب شرکت ها و مدیران برتر در
این اجلاس گفت: ارزیابی سازمان ها با توجه به سر فصل هاي تعیین شده در معاونت پژوهشی وزارت صمت، صورت گرفته است. برات

 
قبادیان به عنوان معاونت آموزش و پژوهش وزارت صمت ریاست کمیته علمی این ارزیابی را برعهده داشت. 

وي درباره این شاخص ها اظهار کرد: با بررسی چند شاخص رهبري و مدیریت سازمان، منابع انسانی و کارکنان، میزان توجه به حوزه
آموزش، کیفیت، خدمات و محصولات، نتایج رضایت مشتریان و مصرف کنندکان، عملکرد هرسازمان با توجه به مجموعه اسناد ارائه

 
شده ارزیابی شد. 

پناهی پوربا بیان اینکه نشان ها در سه سطح زرین، سیمین و برنزي به هفتاد شرکت ایرانی تعلق گرفته است، گفت: با توجه به
مجموعه اسناد ارائه شده، دراین شاخص ها ایران کیش به عنوان شرکت پرداخت ایرانی نشان زرین و بالاترین سطح نشان عالی

 
مدیریت را دریافت کرده است. 

 
گفتنی است تورج آروان مدیر روابط عمومی و تبلیغات ایران کیش این تندیس را به نمایندگی از مدیر عامل این شرکت دریافت کرد. 

 
این دومین بار است که ایران کیش ومدیرعامل آن موفق به دریافت نشان عالی مدیریت شده اند. 

 
این شرکت به عنوان یکی از بزرگترین شبکه هاي پایانه فروش کشور شناخته می شود. 

لازم به ذکر است ارائه آخرین روش هاي نوین مدیریتی در حوزه اقتصاد مقاومتی، اشتراك و انتقال دانش و تجارب متخصصین و
مسئولین و نخبگان مدیریت ایران در دوران کرونا و پساکرونا و ارائه الگوي حمایت از تولید داخلی در سال جهش تولید از جمله دیگر

 
اهداف پنجمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال بود. 

پنجمین اجلاس نشان عالی مدیریت بیست و دوم مهر در تالار دیپلماتیک وزارت امور خارجه کشور برگزار شد.



بیش از 13 میلیارد ریال وام اشتغال به روستاییان خراسان شمالی داده می

شود

منبع: ایرناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/07/27

بجنورد- ایرنا- معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان خراسان شمالی گفت: 13 میلیارد و 500 میلیون ریال وام تا آخر
آبانماه براي اشتغال زایی به جوانان روستایی استان پرداخت می شود.

بجنورد- ایرنا- معاون جوانان اداره کل ورزش و جوانان
خراسان شمالی گفت: 13 میلیارد و 500 میلیون ریال وام
تا آخر آبانماه براي اشتغال زایی به جوانان روستایی استان

 
پرداخت می شود. 

مصیب اکبرزاده روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: از این میزان چهار میلیارد و 500 میلیون
ریال از محل اعتبارات استانی اداره کل ورزش و جوانان

 
استان و بقیه نیز از محل اعتبارات ملی تامین می شود. 

وي با بیان اینکه این تسهیلات با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بانک رسالت پرداخت می شود، افزود: تاکنون 42 طرح، عمدتا در

 
حوزه دامپروري استان آماده دریافت تسهیلات شده است. 

اکبرزاده، پرداخت تسهیلات را غیرنقدي عنوان کرد و گفت: در اجراي این طرح، دام ها خریداري و در اختیار متقاضیان قرار می گیرد

 
و دریافت کنندگان تا پایان تسویه اقساط تسهیلات، حق فروش دام ها را نخواهند داشت. 

وي با اشاره به انجام اطلاع رسانی هاي لازم براي دریافت تسهیلات به تمامی سازمان ها مردم نهاد فعال در حوزه اشتغال، تصریح کرد:
این تسهیلات بدون هیچ کارمزدي اعطا می شود و دریافت کنندگان آن از مشاوره و آموزش هاي لازم براي پرورش دام بهره مند

 
خواهند شد. 

خراسان شمالی بر اساس آخرین سرشماري سال 95 حدود 270 هزار جوان 15 تا 29 سال دارد که حدود 32 درصد جمعیت استان

 
را شامل می شوند. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- روستائیان 

 
- وزارت ورزش و جوانان 



 
- اشتغال زایی 

- خراسان شمالی



کارآفرینی 13 بانوي شهر کلاته خیج

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/07/27

با حمایت جهاد کشاورزي 13 بانوي شهر کلاته خیج با تشکیل صندوق بانوان دشت رزدابه کلاته خیج براي خود کارآفرینی
کرده اند.

به گزارش خبرگزاري بسیج از شاهرود، عزت االله عرب انصاري، رئیس مرکز خدمات جهاد
کشاورزي کلاته هاي غربی شهرستان شاهرود با اشاره به حمایت جهاد کشاورزي 13
بانوي شهر کلاته خیج با تشکیل صندوق بانوان دشت رزدابه کلاته خیج براي خود
کارآفرینی گفت: خشک کردن انواع میوه ها، بسته بندي سبزیجات، فرآوري محصولات
کشاورزي مانند تولید انواع مربا و رب گوجه فرنگی و راه اندازي یک اقامتگاه بوم گردي

 
از جمله فعالیت هاي این بانوان به شمار می رود. 

عرب انصاري افزود: این بانوان امسال با خرید دو محموله چهار و نیم تنی گوجه فرنگی

 
رب تولید کرده اند. 

به گفته عرب انصاري، جهاد کشاورزي به این بانوان تسهیلات کم بهره 5 تا 10 میلیون تومانی پرداخت کرده است و قرار است وام
200 میلیون تومان نیز به آنان پرداخت شود.



البرز 62 منطقه با بافت ناکارآمد شهري دارد/افزایش 3درصدي جمعیت

روستایی البرز

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/07/27

استاندار البرز با بیان اینکه البرز 62 منطقه با بافت ناکارآمد شهري دارد گفت: البرز آمادگی لازم را دارد که با انعقاد تفاهم
نامه در جهت ساماندهی بافت هاي ناکارآمد شهري و توانمندسازي آنها با صندوق کارآفرینی امید همراهی کند.

استاندار مطرح کرد: البرز 62 منطقه با بافت ناکارآمد
شهري دارد/افزایش 3درصدي جمعیت روستایی البرز
استاندار البرز با بیان اینکه البرز 62 منطقه با بافت ناکارآمد
شهري دارد گفت: البرز آمادگی لازم را دارد که با انعقاد
تفاهم نامه در جهت ساماندهی بافت هاي ناکارآمد شهري و

 
توانمندسازي آنها با صندوق کارآفرینی امید همراهی کند. 

به گزارش خبرگزاري برنا استان البرز، عزیزاالله شهبازي در
مراسم معارفه سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید در

البرز که روز یکشنبه با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور برگزار شد، افزود: صندوق کارآفرینی امید همراهی بسیار خوبی
با برنامه هاي توسعه اي استان داشته و انتظار می رود این توجه و میزان اعتبارات براي البرز که داراي شرایط ویژه اي است، افزایش

 
یابد. 

وي ادامه داد: البرز داراي 62 منطقه بافت ناکارآمد شهري است و همچنین شهرستان هاي طالقان و اشتهارد نیز در زمره شهرستان

 
هاي کمتر برخوردار کشور قرار دارند. 

شهبازي گفت: سالانه بیش از 90 هزار نفر به جمعیت البرز از طریق مهاجرت افزوده می شود که این بار مسئولیت ملی نیازمند

 
بسترهایی جهت ساماندهی، ایجاد اشتغال و ارتقا زیرساخت هاي اجتماعی، فرهنگی، عمرانی و... است. 

وي افزود: بر این اساس تاکنون برنامه هاي بسیاري در قالب سند آمایش استان که به مدد صاحبان علم و اندیشه و کارشناسان خبره
طرح ریزي شده، در جهت این امر صورت گرفته تا استان متراکم البرز از مسیر توسعه و پیشرفت خارج نشود بلکه با سرعت روند رشد

 
و شکوفایی را طی کند. 

استاندار البرز عنوان کرد: جمعیت روستایی البرز برخلاف بسیاري از استان هاي کشور 3 درصد افزایش یافته و این امر نیازمند توجه و

 
حمایت بیشتر است که از صندوق کارآفرینی امید انتظار می رود در این مسیر همراهی بیشتري داشته باشد. 

وي گفت: شهرستان هاي نظرآباد، اشتهارد و طالقان جزو مناطقی هستند که ضرورت دارد بلحاظ اعتباري و اجراي طرح هاي
محرومیت زدایی مورد توجه ویژه اي قرار گیرند از این رو آمادگی لازم را داریم که بستري براي استقرار دفاتر صندوق در این



 
شهرستان ها فراهم کنیم. 

در ادامه اصغر نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور با استماع شرایط استان و احصا دقیق مطالبات البرز، در جهت
استقرار دفاتر صندوق در تمامی شهرستان هاي البرز و همچنین انعقاد تفاهم نامه براي توانمندسازي بافت هاي ناکارآمد شهري در
استان با همکاري شهرداري هاي استان اعلام آمادگی کرد.گفتنی است در این نشست فرهاد حکیم نیا بعنوان سرپرست جدید صندوق

کارآفرینی امید در البرز معارفه شد.



هشت سوال از ظریف اعلام وصول شد

منبع: شبستانشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/07/27

عضو هیات رییسه مجلس شوراي اسلامی از اعلام وصول هشت سوال از محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه و چهار طرح
عادي خبر داد.

عضو هیات رییسه مجلس شوراي اسلامی از اعلام وصول هشت سوال از محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه و چهار طرح عادي

 
خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، سید محسن دهنوي در جلسه
علنی روز یکشنبه - مجلس شوراي اسلامی در تشریح هفت
سوال از وزیر امور خارجه گفت: سه سوال ملی «علیرضا سلیمی»
نماینده محلات از وزیر خارجه در خصوص علت عدم اقدام قاطع
در قطع نامه شوراي حکام و عدم موضع مناسب در مقابل زیاده
خواهی هاي بعضی از کشورهاي اروپایی و مذاکره با آمریکا در

 
چارچوب برجام و سومین سوال مبنی بر علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران در برجام اعلام وصول می شود. 

نماینده مردم تهران گفت: دو سوال ملی «محمد حسن آصفري» نماینده اراك درباره علت وارونه جلوه دادن مذاکرات برجام و دومین
سوال مبنی بر علت عدم اقدام عمل وزارت خارجه در خصوص یکپارچه شدن سفارت خانه ها براي جذب سرمایه گذاري خارجی اعلام

 
وصول می شود. 

وي ادامه داد: دو سوال ملی «محمد جواد کریمی قدوسی» نماینده مردم مشهد و کلات از وزیر خارجه درباره علت اعلام کد مذاکره
بعد از شهادت سردار سلیمانی و همچنین مواضع مطرح شده در جلسه مورخ پانزدهم تیرماه 99 در صحن علنی اعلام وصول می شود.

دهنوي تصریح کرد: سوال «زهره الهیان» نماینده تهران، ري، شمیرانات و پردیس درباره علت عمل جدي وزارت خارجه براي آزاد

 
سازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي مختلف اعلام وصول می شود. 

وي درباره اعلام وصول 4 طرح عادي نیز افزود: طرح ممنوعیت صدور و تمدید پروانه اشتغال براي بازنشستگان و شاغلان، طرح اصلاح
اصل 90 قانون اساسی مصوب 25 آبان ماه 1365، طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري و طرح مبارزه با جرایم اقتصادي اعلام

وصول شد.



دشمنان، براي اختلافات داخلی سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند/به دنبال مقابله

با نوسانات قیمتی هستیم

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش شبکه خبري تحیلی حزب االله ، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي
غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با
درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام

 
داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه



هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی
در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



افتتاح نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان

منبع: شبستانشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/07/27

شیبه گفت: پیرو تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري و کمیته امداد خوزستان، صد و نود و یکمین مرکز
نیکوکاري خوزستان در دانشگاه چمران افتتاح شد.

شیبه گفت: پیرو تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري و کمیته امداد خوزستان، صد و نود و یکمین مرکز

 
نیکوکاري خوزستان در دانشگاه چمران افتتاح شد. 

«جمال شیبه» در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در
اهواز اظهار کرد: پیرو تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام
معظم رهبري و کمیته امداد خوزستان، صد و نود و یکمین مرکز
نیکوکاري خوزستان در دانشگاه چمران با حضور حجت الاسلام
شفیعی مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه

 
هاي استان افتتاح شد. 

مدیرکل کمیته امداد استان خوزستان افزود: با هدف ساماندهی و هدایت کمک هاي مومنانه و تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و تقویت
روحیه انفاق و مواسات در آنان و ارتقاي سطح مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان، مرکز نیکوکاري نهال امید طرح منا در دانشگاه

 
چمران اهواز افتتاح شد. 

وي با اشاره به اینکه تجربه ثابت کرده جامعه دانشگاهی در حرکت هاي خیرخواهانه و خداپسندانه همیشه پیشگام و فعال بودند اضافه
کرد: به منظور گسترش هم افزایی و تعامل میان مراکز فرهنگی در راستاي اجراي تفاهم نامه مشترك نهاد نمایندگی مقام معظم

 
رهبري دانشگاه و کمیته امداد مرکز منعقد شد. 

شیبه تصریح کرد: برابر توافقات انجام شده هم افزایی در ارائه خدمات به مددجویان و غیرمددجویان حسابی در صندوق امداد ولایت

 
افتتاح شده و به اعطاي وام قرض الحسنه می پردازد. 

وي با بیان اینکه ایجاد مراکز نیکوکاري باعث هم افزایی در خدمت رسانی به نیازمندان می شود ابراز کرد: تاکنون 191 مرکز

 
نیکوکاري در استان دایر شده که 9 واحد از این مراکز به صورت تخصصی فعالیت دارند. 

مدیرکل کمیته امداد خوزستان ادامه داد: از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه اشتغال سه مرکز در حوزه مسکن و یک

 
مرکز در حوزه رسانه با همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد شده است. 



وي در پایان یاد آور شد: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و کارآفرینی و کمک به رفع موانع،
مشکلات و تنگناهاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه امکانات و توانمندي هاي کارآفرینان نیکوکار بوده است.



روحانی: به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

محسوب می  شود.

به گزارش صبحانه،حجت السلام حسن روحانی رئیس
جمهور امروز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه
ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي
دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه
تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش
درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور
در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل
دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این
تحریم ها، دولت با برنامه ریزی هایی که انجام داده، مانع از

 
تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه هاي

 
گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

وي در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از افزایش
نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي اقتصادي دولت

 
خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه  هاي گذشته با بی  ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به  موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 



روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می  شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي منظم

 
از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازی هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می  شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف  سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی در

بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت./تسنیم



دشمن دنبال منازعات داخلی است/ با نوسانات قیمتی مقابله خواهیم کرد

منبع: قم پرسشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش قم پرس به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري،  حجت الاسلام حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و
هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه  هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي...

به گزارش قم پرس به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري،  حجت الاسلام حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد
و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه  هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه
تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل
قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم  ها، دولت با برنامه  ریزي  هایی

 
که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه معیشت
مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت  ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم

 
که غالباً با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم  ها، سرمایه  گذاري ویژه کرده اند منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می  کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه  ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

وي در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه  جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به  ویژه شرکت هاي دانش  بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به   موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می  زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار



 
محسوب می شود. 

وي با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و اعتباري،
در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي منظم از

 
روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

وي تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به  ویژه هدایت
نقدینگی به سوي اشتغال  مولد، مردم  محور کردن اقتصاد و شفاف   سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی در

 
بازار سرمایه را به  جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت. 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



طول مدت محدودیت هاي کرونا باید حداقل یک ماه باشد

منبع: قم پرسشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش قم پرس ناهید خداکرمی در جلسه صبح امروز شوراي شهر گفت: ثبت بیش از 15000 مرگ به علت کووید 19 یا
مشکوك به آن در بهشت زهراي تهران و وحشتناك ترین آن در روز شنبه 1399/07/12 با مرگ ناشی از 136 نفر...

به گزارش قم پرس ناهید خداکرمی در جلسه صبح امروز شوراي شهر گفت: ثبت بیش از 15000 مرگ به علت کووید 19 یا
مشکوك به آن در بهشت زهراي تهران و وحشتناك ترین آن در روز شنبه 1399/07/12 با مرگ ناشی از 136 نفر و دیروز با 129 نفر
نشان می دهد که نزدیک به 50 درصد مرگ ناشی از این اپیدمی کشنده در تهران اتفاق افتاده است. البته با توجه به پایتخت بودن،

 
جمعیت زیاد و رفت و آمد و ارتباط با همه استان هاي کشور دور از ذهن نیست. 

وي گفت: گسترش بیماري به حدي رسیده که ستاد مقابله با کرونا محدودیت هاي یک هفته اي را در تهران و برخی از شهرهاي
کشور اعمال کرده است. گرچه این امر می تواند در قطع زنجیره رو به گسترش بیماري کمک شایانی داشته باشد اما با توجه به دوره
کمون 14 روزه بیماري یک هفته جز مسکنی کوتاه هزینه اثر بخشی دیگري ندارد و می طلبد تا اگر قرار است محدودیتی اعمال شود
طول مدت آن حداقل یک ماه باشد. واقعیت این است که بحران پاندمی ویروس کرونا در حال تغییراتی شگرف و تحول آفرین در
جهان است. انسان هایی که وابسته به تعاملات اجتماعی و حضور در مکان هاي عمومی، رستوران ها، تالارهاي کنسرت، سینما، تئاتر،

 
ورزشگاه ها، مهمانی هاي خانوادگی و مراسم مذهبی دسته جمعی بودند امروز یا محدود شده اند یا بالاجبار خود را محروم کرده اند. 

رئیس کمیته سلامت شوراي شهر عنوان کرد: تصمیم هاي مربوط به چگونگی کنترل بیماري نه تنها در ایران بلکه در سایر نقاط
جهان وابسته به چگونگی بروز و افول بیماري دارد و در هر مسیري که براي محدود کردن اپیدمی گام بر می دارند منشأ آغاز تغییراتی
می شود که پایانش با دگرگونی هاي دیگري همراه است. تحولی که جهان در این 7 ماه تجربه کرد و آثاري که این ویروس بر شیوه
زندگی و بخصوص وضعیت اقتصادي و اشتغال خانواده ها و نحوه مدیریت شهرها داشت از چنان وسعتی برخوردار است که هنوز ابعاد
مختلف آن آشکار نشده است. بسیاري از کسب و کارها نظیر گردشگري و حمل و نقل عمومی که ارتزاق میلیون ها انسان به آن
وابسته بود تعطیل یا بسیار کوچک شده است. در کنار ضرر و زیان هاي کلان اقتصادي و عوارض روحی روانی ناشی از مرگ و میر،
بیماري، بیکاري و دل مردگی ناشی از کاهش تعاملات اجتماعی سبب شده است تا نتوان آینده و فرداي با کرونا یا بدون کرونا را به
درستی به تصویر کشید. اگر کرونا بخواهد زمین را ترك نکند و باقی بماند چه باید کرد؟ اگر کرونا بخواهد همراه با تحریم بر گلوي
ساختار سیاسی اقتصادي کشور فشار آورد چه باید کرد؟ آیا در این شرایط، تهران می تواند پاسخگوي شهروندان امروزي و کودکان

 
فردا باشند؟ 

خدا کرمی تصریح کرد: پاسخ به این سوالات آسان نیست زیرا کرونا ویروس یک معضل انتزاعی نیست و پیامد آن همه حوزه هاي
مربوط به زندگی انسان و محیط زیست را تحت تأثیر قرار داده است، بنابراین واژه ها و اصطلاحاتی همانند اپیدمی و اقتصاد، اپیدمی و
سیاست، اپیدمی و سلامت، اپیدمی و جامعه و اپیدمی و مدیریت شهري معنی پیدا می کند. در حوزه مدیریت شهري با محوریت
معاونت برنامه ریزي و منابع انسانی، همه حوزه هاي مدیریت شهري می باید کمیته اي را براي مدیریت در شرایط کرونا تشکیل و
علاوه بر چاره اندیشی براي امروز، به فکر اداره شهر و زندگی شهروندان در فرداي با کرونا باشند. براي مثال معاونت اقتصادي
شهرداري علاوه بر پاسخگویی به نیازهاي اقتصاد شهرداري همچون تأمین منابع مورد نیاز حقوق و دستمزد، نگهداشت شهر و اجراي
پروژه هاي شهري، لازم است تا در زمینه اقتصاد سلامت شهري براي اپیدمی ها نیز برنامه ریزي کند. معاونت معماري و شهرسازي در



مورد نحوه طراحی پروژه هاي شهري و ساخت و ساز مکان هاي تجاري و عمومی بخصوص رستوران ها، سالن هاي ورزشی، مراکز
تفریحی، فرهنگی و هنري و یا نحوه باز سازي و بازپیرایی و استفاده از آنها را در شرایط اپیدمی برنامه ریزي کند و به همین ترتیب

 
معاونت فرهنگی اجتماعی و عمرانی نیز نقش خود را براي فردا بازخوانی کنند. 

وي افزود: نکته مهم این است که بسیاري از این تغییرات ممکن است مدت ها باقی بمانند. حتی در صورت مهار پاندمی ویروس کرونا،
تا زمانی که واکسن در دسترس نباشد، خطر گسترش موج ابتلاء و تجربه پیک هاي متعدد از این بیماري بشدت مسري وجود دارد که
حتی ممکن است بین 9 ماه تا دو سال طول بکشد. بخصوص که دانشمندان عقیده دارند، علاوه بر آنفلوآنزا و کووید 19، بیماري هاي
جدید دیگري امکان بروز دارند که به همان اندازه مخرب بوده و می توانند بشریت را در آینده فلج کنند، درست همانطور که ویروس
کرونا در سال 2020 انجام داده است. براي همه کسانی که در حال برنامه ریزي براي شهرهاي آینده و فضاهاي عمومی ما هستند،
همه گیري تهدیدي ترسناك است که به اقدامات فوري نیاز دارد و البته فرصتی براي تجدیدنظر در مورد نحوه زندگی، حمل و نقل،

 
تجمعات و تعاملات اجتماعی است. 

رئیس کمیته سلامت شوراي شهر با بیان اینکه شاید لازم باشد تا بدنبال پاسخ به برخی سوالات باشیم، ابراز داشت: آیا ممکن است
ویروس کرونا جهان را دگرگون و در دسترس تر کند؟ و یا سبب بازگشت به شیوه زندگی دوران کشاورزي و حکومت هاي قبیله اي
محلی شود؟ آیا ماندن در خانه و محدود شدن تعاملات اجتماعی بر سیستم ایمنی بدن تأثیر می گذارد؟ چگونه می توان یک شهر یا
شهرك جدید براي شرایط همه گیري ایجاد کرد؟ چگونه می توان شرایط حال حاضر مکان ها و فضاهاي عمومی شهرها را براي
استفاده شهروندان در شرایط اپیدمی آماده کرد؟ براي کاهش تبعات منفی در خانه ماندن چه راهکاري هایی را می شود پیشنهاد داد؟
چگونه می توان رستوران ها، سینماها، مراکز تفریحی و فرهنگی را در شرایط همه گیري باز نگه داشت، آیا امکان استقرار در فضاي
هاي باز شهري و پشت بام ها را می شود مورد بررسی قرار داد؟ شاید بشود به طراحی شهرك هاي اقماري ویژه همه گیري فکر کرد.
هر شغل، حرفه، سازمان، نهاد و دستگاهی همین امروز به آینده برود و برنامه اي براي پایداري احتمالی شرایط اپیدمی طراحی کند و

 
در جستجوي پاسخ این سوال باشد که فردا چرخ اداره امور و اقتصادش چگونه باید بچرخد؟ 

 
منبع : مهر 

قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد.



ادامه بیمه پسران 20 سال به بالا

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل تامین اجتماعی گیلان اعلام کرد : فرزندان پسر بیمه شدگان و مستمري بگیران تامین اجتماعی که 20 سال بیشتر
دارند خدمات درمانی دریافت می کنند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز گیلان ؛ مدیرکل
تامین اجتماعی گیلان گفت : به دلیل شیوع ویروس کرونا
و تاخیر در برگزاري آزمون دانشگاه ها فرزندان پسر بیمه
شدگان و مستمري بگیران تامین اجتماعی که 20 سال به
بالا دارند و به تازگی در دانشگاه ها مجاز به انتخاب رشته
شده اند ، با ارائه اسناد و مدارك مربوط به انتخاب رشته ،
تا پایان آبان امسال می توانند از خدمات درمانی بیمه

 
تامین اجتماعی استفاده کنند. 

- علی حسین نژاد با اشاره به تاخیر در برگزاري و اعلام
نتایج نهایی آزمون ورودي دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی به دلیل شیوع ویروس کرونا افزود : این افراد پس از شروع تحصیل ،

 
براي ادامه دریافت خدمات بیمه تامین اجتماعی باید گواهی اشتغال به تحصیل از دانشگاه خود تهیه کنند. 

- وي اضافه کرد : این دانشجویان پسر در صورت پرداخت شدن حق سرانه درمان می توانند از خدمات درمانی در این دوره استفاده
کنند.



اعلام وصول 8 سوال از ظریف + جزئیات

منبع: نامه نیوزشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1399/07/27

در جلسه امروزمجلس 8 سوال از وزیر خارجه اعلام وصول شد. محسن دهنوي عضو هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی در
جلسه علنی امروز- یکشنبه - موارد اعلام وصولی را به شرح زیر قرائت کرد.

به گزارش نامه نیوز، بر این اساس سه سوال علیرضا سلیمی نماینده محلات از وزیر خارجه اعلام وصول شد.سوال اول در
خصوص علت عدم اقدام قاطع در مقابل قطعنامه شوراي حکام، سوال دوم درباره علت عدم موضع مناسب در برابر زیاده خواهی هاي
برخی کشورهاي اروپایی و علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام و سوال سوم علت عدم اقدام متناسب با طرف هاي مقابل

 
ایران در برجام است. 

همچنین دو سوال محمد حسن آصفري نماینده اراك از وزیر خارجه اعلام وصول شد؛ سوال اول درباره علت وارونه جلوه دادن
مذاکرات و ارائه گزارش غلط به مردم و سوال دوم درباره علت عدم اقدام وزارت خارجه براي فعال شدن سفارت خانه ها براي جذب

 
سرمایه گذاري هاي خارجی است. 

دو سوال جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد از وزیر خارجه نیز اعلام وصول شد؛ سوال اول درباره علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس

 
از شهادت سردار سلیمانی و سوال دوم درباره موضع مطرح شده در جلسه 15 تیر و ایجاد تنش در صحن علنی است. 

 
علت عدم اقدام جدي وزارت خارجه جهت آزاد سازي پول هاي بلوکه شده ایران 

سوال زهره الهیان نماینده تهران و تعدادي از نمایندگان از وزیر خارجه درباره علت عدم اقدام جدي وزارت خارجه جهت آزاد سازي

 
پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي مختلف اعلام وصول شد. 

همچنین چهار طرح عادي نیز اعلام وصول شد که شامل طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر نوع پروانه اشتغال براي شاغلین یا
بازنشستگان، طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل 90 قانون اساسی، طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، طرح مبارزه با

جرایم اقتصادي می شود



خراسان جنوبی، دومین استان کشور در کاهش نرخ بیکاري

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/07/27

خراسان جنوبی در جمع بندي آمار تابستان 99، رتبه دوم کشور در کاهش نرخ بیکاري را به خود اختصاص داد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان جنوبی گفت: این
استان در کاهش نرخ بیکاري در تابستان امسال با رتبه 5.8
درصد و اختلاف تنها یک دهم درصد، در جدول رده بندي استان

 
ها بعد از خراسان رضوي با رتبه 5.7 درصد قرار گرفته است. 

عابدي افزود: نرخ بیکاري خراسان جنوبی در تابستان امسال 5.8

 
درصد بود که حدود 2 درصد کمتر از تابستان پارسال است. 

 
نرخ بیکاري در تابستان 98 در خراسان جنوبی 7.6 درصد بود. 

وي گفت: به گزارش مرکز آمار ایران، خراسان جنوبی در 5 فصل
پیاپی از استان هاي برتر در پایین ترین نرخ بیکاري کشور بوده

که بر اساس آن در فصل تابستان 98 رتبه دوم، در فصول پاییز و زمستان 98 و همچنین در بهار 99 رتبه اول و در تابستان 99 رتبه

 
دوم نرخ بیکاري را در کشور از آن خود کرده است. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان جنوبی به تشریح اقدامات مؤثر در کسب این موفقیت پرداخت و گفت: افزایش

 
اعتبارات ملی و تأثیر آن در تعدد پروژه هاي عمرانی و شتاب بخشی به روند اجراي آن ها از مهم ترین عوامل این توفیق است. 

عابدي، تلاش و برنامه ریزي استاندار خراسان جنوبی در عملیاتی کردن طرح هاي هاب منطقه اي شتر، ایجاد هزار هکتار گلخانه،
واردات دام سبک و سنگین، توجه به محصولات استراتژیک کشاورزي و معدنی، سرمایه گذاري سازمان هاي اقتصادي بزرگ کشور در
استان و همچنین اجراي طرح هاي راه آهن، 10 هزار واحد مسکن روستایی، هزاران واحد مسکن شهري، توجه به مسائل زیربنایی و
احیاي طرح هاي صنعتی معطل مانده یا خارج شده از فاز تولید را از مهم ترین عوامل مؤثر در افزایش آمار اشتغال استان در دو سال

 
گذشته برشمرد. 

وي افزود: افزایش آمار اشتغال ایجاد شده و کاهش نرخ بیکاري، از شاخص هاي توسعه یافتگی جوامع محسوب می شود که در ارزیابی
شرایط اقتصادي هر منطقه بسیار مؤثر است.



راه اندازي 191 مرکز نیکوکاري خوزستان

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/07/27

نخستین مرکز نیکوکاري دانشگاهی در خوزستان راه اندازي شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خوزستان، مدیر کل کمیته امداد امام خمینی (ره) خوزستان گفت: این مرکز با هدف
ساماندهی و هدایت کمک هاي مومنانه و تلاش هاي خیریه دانشگاهیان و تقویت روحیه انفاق و مواسات در آنان و ارتقاء سطح

 
مشارکت هاي مردمی دانشگاهیان در دانشگاه شهید چمران اهواز راه اندازي شده است. 

جمال شیبه افزود: تاکنون 191 مرکز نیکوکاري در استان دایر

 
شده است که 9 واحد از این مراکز تخصصی فعالیت دارند. 

وي ادامه داد: از این مراکز نیکوکاري تخصصی پنج مرکز در حوزه
اشتغال ، سه مرکز در حوزه مسکن و یک مرکز در حوزه رسانه با
همکاري حوزه مشارکت هاي مردمی این نهاد در استان ایجاد

 
شده اند. 

 
بیشتر بخوانید : توزیع سه هزار بسته معیشتی بین مددجویان دزفول 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی (ره) خوزستان بیان کرد: تشکیل این مراکز تخصصی براي نظام مند کردن ارائه خدمات اشتغال و
کارآفرینی و کمک به رفع موانع، مشکلات و تنگنا هاي فضاي کسب و کار مددجویان به واسطه ي امکانات و توانمندي هاي

کارآفرینان نیکوکار بوده است.



حرکت مستمر دولت از بازسازي مناطق سیلزده تا فعالیت هاي عمرانی

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/07/27

افتتاح طرح هاي عمرانی و اقتصادي در هفته سوم مهرماه در کشور نشان می دهد که حرکت توسعه در استان هاي مختلف با
وجود همه تحریم ها و شرایط سخت داخلی و خارجی متوقف نشده و دولت تلاش خود را براي رفع کاستی هاي زیرساختی و

جهش تولید به کار بسته است.

افتتاح طرح هاي عمرانی و اقتصادي در هفته سوم مهرماه
در کشور نشان می دهد که حرکت توسعه در استان هاي
مختلف با وجود همه تحریم ها و شرایط سخت داخلی و
خارجی متوقف نشده و دولت تلاش خود را براي رفع

 
کاستی هاي زیرساختی و جهش تولید به کار بسته است. 

بیش از هفت سال است که از آغاز به کار دولت تدبیر و
امید می گذرد ، دولتی که در طول این مدت با وجود
سختی ها ، تحریم هاي دشمنان و تبعات اقتصادي حاصل

 
از شیوع کرونا، خللی بر عزم و اراده اش براي تحقق وعده ها وارد نشده و در مسیر عمل از هیچ تلاشی فروگذار نکرده است. 

چرخ هاي توسعه دولت تدبیر و امید این بار در استان هاي فارس، خراسان جنوبی، البرز، کرمان، اردبیل، بوشهر، همدان و هرمزگان به
حرکت درآمد و بسیاري از اعضاي کابینه و معاونان وزرا در برخی شهرستان ها حضور یافتند و ضمن افتتاح طرح ها از نزدیک در

 
جریان مشکلات مناطق مربوطه قرار گرفتند. 

مسوولان در سفر به استان هاي مختلف و یا از طریق ویدئوکنفراس ضمن اینکه در جریان وضعیت استان به لحاظ طرح هاي در دست

 
اجرا قرار گرفتند، از نقاط مختلف بازدید کرده و دستورات لازم را براي سرعت بخشیدن به روند عملیات اجرایی پروژه ها صادر کردند. 

 
برگزاري جشن پایان بازسازي مناطق سیل زده کشور 

اما به رسم هر هفته در روز دوشنبه( 21 مهرماه) طرح هاي جدیدي از طریق ویدئو کنفرانس و با حضور حجت الاسلام و المسلمین

 
حسن روحانی رئیس جمهوري کشورمان به بهره برداري رسید. 

مراسم متمرکز جشن پایان بازسازي مناطق سیل زده کشور در روستاي چن سبیلی آق قلا در استان گلستان برگزار شد و در این
مراسم 66 هزار و 719 واحد مسکونی احداثی و 90 هزار و 464 واحد مسکونی تعمیري آسیب دیده از سیل پارسال با اعتبار 49 هزار

 
میلیارد ریال تسهیلات و 17 هزار و 80 میلیارد ریال کمک بلاعوض به بهره برداري رسید. 

در جریان سیل فروردین ماه 1398 استان هاي زیادي به ویژه در شمال، جنوب، جنوب غرب و غرب کشور خسارت دیدند که دولت
توانست با تزریق 15 هزار و 270 میلیارد تومان اعتبار در کمتر از یک و نیم سال پس از حادثه، پرونده بازسازي و نوسازي همه مناطق



 
سیل زده کشور را ببندند یا به مراحل انتهایی برساند. 

 
برخی از این طرح ها که به صورت ویدئو کنفرانسی به بهره برداري رسید در جدول ذیل آورده می شود: 

تعداد طرح و میزان اعتباراستان

گلستان
- بهره برداري متمرکز از 509 پروژه تاسیسات روبنایی با اعتبار 500 میلیارد ریال در 240 روستاي گلستان که حدود

 
258 هزار نفر از مزایاي آن برخوردار شدند 

 

لرستان

-بازسازي و احداث 98 پل بزرگ و کوچک و همچنین بهره برداري از 310 کیلومتر بهسازي، بازسازي و روکش آسفالت
جاده ها در مناطق سیل زدهو تکمیل 22 کیلومتر شانه خاکی در جاده پلدختر- خرم آباد و 11 کیلومتر ساماندهی و

 
ترمیم بستر رودخانه کشکان با اعتبار240 میلیارد تومان 

 

 
-پایان احداث 20 هزار واحد مسکونی خسارت دیده در جریان سیل 

 

کردستان

- بازسازي و مرمت 2 هزار و 96 واحد مسکونی آسیب دیده از سیل که از این تعداد، یک هزار و 813 واحد احداثی
است که بیش از 140 میلیارد تومان اعتبار براي آن هزینه شده و 283 واحد هم تعمیر شد که مجموع اعتبار هزینه

 
شده براي این واحدها نیز پنج میلیارد و 660 میلیون تومان است 

 

اصفهان

 
-سه هزار و 823 واحد مسکونی خسارت دیده از سیل بازسازي و نوسازي شدند 

 
- 121 میلیارد و 500 میلیون تومان تسهیلات بانکی کم بهره و 46 میلیارد و 134 میلیون تومان کمک بلاعوض از
محل ستاد مدیریت بحران با هماهنگی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و بانک ها براي احداث و بازسازي واحدهاي

 
مسکونی در این استان اختصاص یافت 

 

بوشهر
51 میلیارد تومان تسهیلات بلاعوض و با کارمزد 4 درصد براي بازسازي واحدهاي مسکونی شهري و روستایی تخریب

شده از سیل در این استان اختصاص یافت

خراسان
شمالی

- بازسازي 6 هزار و 450 واحد مسکونی در شهرها و روستاهاي استان مصوب شد که با 93 درصد پیشرفت فیزیکی

 
ساخت پنج هزار و 400 واحد به پایان رسیده است 

 

کرمانشاه
 
- بازسازي 2 هزار و 185 واحد تخریبی در 11 شهرستان و تعمیر هزار و 67 واحد مسکونی 

 
- براي بازسازي و تعمیر واحدهاي شهري و روستایی آسیب دیده، در مجموع 137 میلیارد تومان با سود چهار درصد و

 
بازپرداخت 15 سال بوده و حدود 52 میلیارد تومان هم کمک هاي بلاعوض پرداخت شد. 

 
-حدود 83 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت چهار درصد به 22 هزار و 650 نفر بهره بردار بخش کشاورزي پرداخت

 
شد 

 



- دولت همچنین براي جبران خسارت زیرساخت هاي استان نیز تاکنون 91 میلیارد تومان پرداخت کرده که 71 درصد

 
اعتبار مصوب شده است 

 

اما افتتاح هاي دولت به بازسازي مناطق سیلزده ختم نشد و اعضاي کابینه هفته شلوغی را سپري کردند و استانها گلستان، خوزستان،
آذربایجان غربی، ایلام و خراسان رضوي میزبان وزرا بود و هر عضوي از کابینه طرح هایی را افتتاح و در جریان مشکلات استانها قرار

 
گرفتند. 

در جدول زیر به گزیده اي از مهمترین اقدامات، دستاوردها و محورهاي اصلی سخنان اعضاي هیات دولت و مقام هاي مسوول که در

 
هفته گذشته به برخی استان ها سفر کرده اند اشاره می شود: 

19 مهر

دستاورد سفربرنامه سفرمحور سخنانمسئولاستان

گلستان

سورنا ستاري
معاون علمی

ریاست
جمهوري

-گلایه معاون
رییس جمهوري
از روند کند
شکل گیري
شرکت هاي
دانش بنیان در

 
گلستان 

 
-ستاري: نهادینه
شدن مفاهیم
فرهنگی راه
اصلی رسیدن به

 
توسعه است 

 

- بازدید از
فعالیت چند
شرکت دانش

 
بنیان 

 
- افتتاح چند
مرکز و طرح

 
دانش بنیان 

 

 
- واگذاري زمین ها به شرکت هاي دانش بنیان 

 

 
- افتتاح مرکز نوآوري بندرترکمن و صندوق پژوهش و فناوري استان 

 

 
- آغاز به کار عملیات عمرانی کارخانه نوآوري گنبدکاووس 

 

 
- رونمایی از نخستین تلویزیون اینترنتی روستایی کشور 

 

21 مهر

کاظمخوزستان
خاوازي وزیر

جهاد
کشاورزي

- وزیر
جهادکشاورزي:

هیچ محدودیتی
در توزیع نهاده
هاي دامی وجود

 
ندارد 

 
- وزیر جهاد
کشاورزي: مسیر
درستی براي

- بهره برداري
از طرح هاي
نوسازي و
بازسازي بخش

کشاورزي

- افتتاح 151 طرح آبخیزداري، لایروبی و ایمن سازي 935رشته
قنات به طول 950کیلومتر، مرمت و ایمن سازي 138ایستگاه پمپاژ،
بهسازي جاده بین مزارع به طول پنج هزارو 700 کیلومتر، بهسازي
کانال هاي آبیاري به طول 700کیلومتر، زهکشی اراضی در سطح
51هزار هکتارو مرمت و بازسازي ایل روهاي عشایري به طول هفت

هزارو 650کیلومتر در 24 استان کشور



بیابان زدایی در
خوزستان

طراحی و اجرا

 
شد 

 

گلستان
تابش رییس
سازمان بنیاد

مسکن

-509 پروژه
تاسیسات

روبنایی مناطق
سیل زده
گلستان افتتاح

شد

- افتتاح طرح
هاي مسکن
مناطق سیلزده

- بهره برداري متمرکز از 509 پروژه تاسیسات روبنایی خسارت دیده
از سیل پارسال در 240 روستاي گلستان

22 مهر

آدربایجان
غربی

سعید
اوحدي

معاون رییس
جمهوري و
رییس بنیاد
شهید و امور

ایثارگران

-رییس بنیاد
شهید: آزادگان
الگوي مقاومت
براي اعتلاي
نظام اسلامی

 
هستند 

 
-رییس بنیاد
شهید: 30 هزار
نفر از فرزندان
شهدا و

ایثارگران
استخدام می

 
شوند 

 
-معاون رییس

جمهوري:
مطالبات

ایثارگران تا
پایان دولت

دوازدهم
پرداخت می

 
شود 

 

-اداي احترام به

 
شهداي استان 

 
-دیدار با
خانواده شهدا،

جانبازان،
آزادگان و

 
ایثارگران 

 
- دیدار با
نماینده ولی

 
فقیه در استان 

 
- امضاي
تفاهمنامه با
دستگاه هاي

 
اجرایی استان 

 

- امضاي تفاهم نامه تامین یک هزار و 500 قطعه زمین مسکونی براي
ساخت مسکن خانواده هاي شهدا و ایثارگران آذربایجان غربی

23 مهر



مرتضیایلام
بختیاري

رییس کمیته
امداد امام

خمینی(ره)

12 هزار و 500
واحد مسکونی
به مددجویان
کشور واگذار شد

 
رییس کمیته
امداد: مشارکت
مردم ایلام در
کمک به
نیازمندان کم

 
نظیر است 

 
43 هزار واحد
مسکونی امسال
براي مددجویان
کشور احداث

 
می شود 

 

-افتتاح طرح
هاي مسکن

مددجویان
شهرستان

دهلران و

 
سرابله 

 
- دیدار با
نماینده ولی

 
فقیه 

 
-بازدید از طرح
هاي اشتغالزایی

موفق
مددجویان و
بازدید از منازل
شماري از

 
مددجویان 

 

 
- افتتاح 115 واحد مسکن مهر مددجویان دهلران 

 

 
-افتتاح همزمان 15 مرکز نیکوکاري 

 

24 مهر

خراسان
رضوي

رزم حسینی
وزیر صنعت،
معدن و

تجارت

رزم حسینی:
قیمت هاي
دستوري براي
صنعت خودرو
کشور زیان بار

 
بود 

 
رزم حسینی:
کالاهاي اساسی
به میزان کافی
در کشور ذخیره
سازي شده است

 

ستاد استانی
پیشگیري و
مقابله با ویروس

 
کرونا 

 
دیدار با تولیت

 
آستان قدس 

 

 
حضور سایر مسئولان در استان ها 

علاوه بر اعضاي دولت دوازدهم، برخی معاونان وزرا و دیگر مسئولان نیز در سفرهاي استانی پیگیر مشکلات فعالان اقتصادي و طرح



هاي عمرانی در نقاط مختلف کشور بودند که می توان به سفر رییس سازمان مالیاتی به استان کرمان و سفر رییس بنیاد مستضعفان و

 
جانبازان به سیستان و بلوچستان اشاره کرد: 

19 مهر

 استان
مسئول 

 
 محور سخنان

دستاورد سفر 
 

قزوین
سعید شیرکوند معاون نظارت اقتصادي

معاون اول رئیس جمهوري

 
 

- شیرکوند: جهش تولید در شرایط

 
تحریم امکان پذیر است 

 
- رفع گلوگاه ها و موانع جهش تولید،

 
وظیفه مدیران است 

 
-طرح اقدام مسکن ظرفیت مناسبی

 
براي خانه دار شدن کارگران است 

 

- بررسی وضعیت تولید و اجراي
طرح هاي نیمه تمام صنعتی قزوین

 
-شرکت در نشست ستاد اقتصاد
مقاومتی و ستاد تسهیل و رفع

 
موانع تولید 

 
- بازدید از2 طرح مسکن مهر نیمه
کاره و واحدهاي تولیدي شهرك

 
صنعتی کاسپین 

 

خوزستان
خداداد غریب پور معاون وزیر صنعت

،معدن و تجارت

معاون وزیر صنعت:صادرات غیرنفتی

 
تقویت می شود 

 

- شرکت در نشست بررسی مسائل
پروژه فولاد اندیمشک

قاسم جان بابایی معاون وزیر بهداشتالبرز

- معاون وزیر بهداشت:مپنا ظرفیت
مناسبی براي تولید تجهیزات پزشکی

 
است 

 

- رونمایی از دستگاه اکسیژن ساز
بیمارستان ساخت گروه صنعتی

مپنا

گلستان
مهراالله رخشانی مهر رییس سازمان

 
نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس کشور 

 

- معاون وزیر: 30 درصد مدارس کشور

 
تخریبی هستند 

 
-سرانه فضاي آموزشی 10 استان کمتر

 
از میانگین کشوري است 

 
-سرانه دانش آموزي گلستان در هفت

 
سال گذشته چهار برابر شد 

 

-بازدید از مدارس تخریبی و
فرسوده و رسیدگی به مشکلات

فیزیکی مدارس

22 مهرماه

آذربایجان
غربی

""مهدي عبوري"" معاون وزیر و

 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهري ایران 

 

 
 

- 26پروژه بازآفرینی شهري در

- رفع موانع طرح هاي بازآفرینی
شهري و مشکلات سکونت گاه هاي



 
آذربایجان غربی اجرا می شود 

  
سردشت و پیرانشهر بررسی شد 

 

لرستان

حجت االله میرزایی معاون اقتصادي وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
حاتم شاکري معاون روابط کار وزارت

 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

 
عیسی منصوري معاون توسعه کارآفرینی

 
و اشتغال وزیر کار و رفاه اجتماعی 

 

 
 

-معاون وزیر کار:سازمان تامین
اجتماعی کشور 70 هزار میلیارد تومان

 
کسري بودجه دارد 

 
-منطقه گردشگري سد حوضیان

 
الیگودرز ایجاد می شود 

 
-معاون وزیر تعاون: دامداري 6 هزار

 
رأسی نورآباد به بهره برداري می رسد 

 
-معاون وزیر کار: کارخانه شیر خشک

 
بروجرد به بهره برداري می رسد 

 

-شرکت در نشست شوراي اداري

 
الیگودرز 

 

 
-بازدید از سد حوضیان الیگودرز 

 
- بازدید از دامداري 6 هزار رأسی

 
نورآباد 

 
-بازدید از طرح احداث شهرك

 
صنعتی شماره 2 دلفان 

 
-راه اندازي کارخانه شیرخشک

 
بروجرد 

 

23 مهر

خراسان
جنوبی

سردار «محمد زهرایی» رییس سازمان
بسیج سازندگی

-تفاهم نامه اشتغالزایی بسیج سازندگی
و کمیته امداد در خراسان جنوبی امضا

 
شد 

 

-امضاي تفاهم نامه اشتغالزایی

 
بسیج سازندگی و کمیته امداد 

 
-براساس این تفاهم نامه 32
میلیارد تومان براي ایجاد هزار و
500 فرصت شغلی در خراسان

جنوبی

بوشهر
نبی االله خون میرزایی رییس سازمان

شیلات

رئیس سازمان شیلات: کرونا تاثیري بر
بازار میگوي پرورشی ایران نداشته

 
است 

 

-بررسی مشکلات شیلات استان

مهران کفاش، خیراله خادمی،مهديخوزستان
عبوري از معاونان وزیر راه و شهرسازي

معاون وزیر راه: سکونتگاه هاي

 
غیررسمی بهبهان ساماندهی می شود 

 
معاون وزیر راه: اعتبارساخت بزرگراه
هاي جدید خوزستان براي دسترسی

 
بیشتر به مرکز کشور تامین می شود 

 
معاون وزیر راه:کار بهسازي شهر

-بازدید از پروژه چهارخطه مسیر

 
اهواز به بهبهان 

 
-بازدید خود از مناطق حاشیه
نشین و سکونتگاه هاي غیر رسمی

 
همچنین بافت فرسوده بهبهان 

 



بهبهان بدون آسیب به بافت تاریخی

 
انجام می شود 

 

24 مهر

فارس
جواد حق شناس معاون امور مسکن

 
شهري بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 

 

وضعیت زمین 50 درصد متقاضیان
طرح اقدام ملی مسکن تعیین تکلیف

 
شد 

 

-بازدید از سایت هاي طرح اقدام
ملی مسکن در لارستان استان

فارس

خراسان
رضوي

دکتر قاسم جان بابایی معاون درمان

 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

 

معاون وزیر بهداشت: بیماري کرونا

 
متاثر از رفتارهاي اجتماعی است 

 
وزارت علوم به پژوهش در حوزه صنعت

 
غذا توجه ویژه دارد 

 

- شرکت در نشست ستاد استانی

 
پیشگیري و مقابله با ویروس کرونا 

 
-بازدید از موسسه پژوهشی علوم و

 
صنایع غذایی در مشهد 

 

فارس

محسن صالحی نیا معاون وزیر صنعت،
معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان
صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی

ایران

فعالیت چهارمین منطقه ویژه اقتصادي

 
فارس در کازرون آغاز شد 

 

راه اندازي منطقه ویژه اقتصادي
کازرون

 
سفر رییس مجلس شوراي اسلامی و جمعی از روساي کمیسیون هاي مجلس به سیستان و بلوچستان از دیگر سفرهاي استانی بود. 

محمدباقر قالیباف روز دوشنبه(21 مهر) در بدو ورود به فرودگاه کنارك مورد استقبال استاندار سیستان و بلوچستان،نمایندگان مردم

 
این استان در مجلس شوراي اسلامی،فرمانداران کنارك و چابهار و جمعی از مسوولان قرار گرفت. 

بازدید از روند ساخت فرودگاه بین المللی چابهار، بازدید از مناطق حاشیه شهر و دیدار با مردم و مسوولان، بازدید از مناطق ساحلی و
آشنایی با ظرفیت هاي شیلاتی، گردشگري و تجاري شهرستان هاي دشتیاري و چابهار، بازدید از شهرستان هاي ایرانشهر، سراوان،

 
زاهدان و زابل از برنامه هاي این سفر است. 

همچنین در سفر به سراوان از مدرسه نمونه شهید مطهري، بیمارستان200 تختخوابی ایرانمهر، بازارچه مرزي کوهک و سد ماشکید

 
این شهرستان بازدید کرد. 

وي در ادامه سفر به منطقه سیستان به بررسی آخرین وضعیت طرح 46هزار هکتاري آبیاري دشت سیستان، ایجاد کارخانه استخراج
مس و صنایع تبدیلی با توجه به ذخیره گاه آن در منطقه با سرمایه گذاري ستاد اجرایی فرمان حضرت امام(ره)، جاده هاي ارتباطی

شهري و روستایی بزرگراه زابل - زاهدان، راه آهن چابهار - زاهدان - زابل-مشهد پرداخت./ ایرنا



جلسه مشترك صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد و بنیاد

وفاق سبز علوي

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/07/27

روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و
بویراحمد : در راستاي همکاري فی مابین صندوق
کارآفرینی امید استان کهگیلویه و بویراحمد و بنیاد وفاق
سبز علوي و در جهت بررسی وضعیت حمایت صندوق از
روستاهاي هدف این بنیاد ، جلسه اي با حضور مدیران و

 
کارکنان دو مجموعه در محل صندوق کارآفرینی امید استان برگزار گردید. 

در این جلسه حسن پور مدیر صندوق کارآفرینی امید به تشریح عملکرد این صندوق در حمایت از روستاهاي باغچه جلیل، اسلام آباد
و همچنین شناسایی و تشکیل پرونده روستاي عزیزي بخش لوداب پرداخت .در ادامه مدیر بنیاد وفاق سبز علوي نیز عملکرد صندوق
در حمایت از توسعه اشتغال و ایجاد کسب و کار را ستودنی دانست و از زحمات مدیریت و کارکنان صندوق استان تشکر و قدردانی

نمود.



اختتامیه جشنواره مشترك صندوق کارآفرینی امید و کانون پرورش فکري

کودکان و نوجوانان با رویکرد معرفی مشاغل

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/07/27

روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان کهگیلویه و
بویراحمد: در راستاي همکاري صندوق کارآفرینی امید
استان و کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان جشنواره
اي فرهنگی، هنري و ادبی با عنوان آینده روشن من با

 
رویکرد معرفی مشاغل برگزار گردید. 

فراخوان این جشنواره فرهنگی، هنري و ادبی در قالب
عکس، دلنوشته، نقاشی، انیمیشن و کلیپ با رویکرد معرفی

مشاغل برگزار گردید که از بین یکصدو هشتاد اثر تعداد دوازده اثر توسط داوران متخصص حوزه هاي مربوطه برگزیده شد و طی
مراسمی توسط مدیر صندوق کارآفرینی امید استان از آنها تجلیل شد.



پرداخت 290میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی در چابهار

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/07/27

چابهار در پرداخت تسهیلات روستایی صندوق کارآفرینی

 
امید در سیستان و بلوچستان سرآمد است. 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید سیستان
و بلوچستان، رییس شعبه صندوق کارآفرینی امید استان
در چابهار با بیان این مطلب گفت: از سال 97 تاکنون
290میلیارد ریال براي تسهیلات اشتغال پایدار روستایی

 
وعشایري دراین شهرستان پرداخت شده است. 

محمدیاسین افرازه با اشاره به ظرفیت ویژه بندر چابهار و
دریاي عمان براي رونق صید و صیادي افزود: براساس
تفاهم نامه صندوق کارآفرینی امید با صندوق توسعه صنایع

دریایی، هر یک از صیادان بندر چابهار که تمایل به ایجاد و یا توسعه کسب و کار شیلاتی خود دارد، می تواند با مراجعه به صندوق

 
توسعه صنایع دریایی براي دریافت تسهیلات معرفی شود. 

 
وي ادامه داد: در همین راستا و از محل این تفاهم نامه، تاکنون 60 میلیارد ریال تسهیلات چهار درصد به صیادان پرداخت شده است. 

رییس شعبه صندوق کارآفرینی امید استان در چابهار همچنین گفت: از ابتداي سال 97 تاکنون صندوق در بندر چابهار، رتبه اول
پرداخت تسهیلات را داشته و با توجه به نظارت مستمر صورت گرفته، این شعبه کمترین میزان انحراف را در پرداخت تسهیلات به

 
حدود 300 پرونده را داشته است. 

افرازه با اشاره به طرح هاي مهم اقتصادي در بندر چابهار که مورد حمایت این صندوق است، اظهار داشت: اولویت پرداخت تسهیلات
در این شهرستان، در حوزه کشاورزي ،صنایع کوچک و گردشگري ست و کارآفرینانی که تمایل به ایجاد کسب و کار هستند، می

 
توانند از تسهیلات ارزان قیمت صندوق کارآفرینی امید استفاده کنند. 

انتهاي پیام/



مراسم معارفه سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید برگزار شد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/07/27

شهبازي در مراسم معارفه سرپرست جدید صندوق
کارآفرینی امید در البرز که روز یکشنبه با حضور مدیرعامل
صندوق کارآفرینی امید کشور در دفتر استاندار برگزار شد،
افزود: صندوق کارآفرینی امید همراهی بسیار خوبی با
برنامه هاي توسعه اي استان داشته و انتظار می رود این
توجه و میزان اعتبارات براي البرز که داراي شرایط ویژه اي

 
است، افزایش یابد. 

وي ادامه داد: البرز داراي 62 منطقه بافت ناکارآمد شهري است و همچنین شهرستان هاي طالقان و اشتهارد نیز در زمره شهرستان

 
هاي کمتر برخوردار کشور قرار دارند. 

شهبازي گفت: سالانه بیش از 90 هزار نفر به جمعیت البرز از طریق مهاجرت افزوده می شود که این بار مسئولیت ملی نیازمند

 
بسترهایی جهت ساماندهی، ایجاد اشتغال و ارتقا زیرساخت هاي اجتماعی، فرهنگی، عمرانی و... است. 

وي افزود: بر این اساس تاکنون برنامه هاي بسیاري در قالب سند آمایش استان که به مدد صاحبان علم و اندیشه و کارشناسان خبره
طرح ریزي شده، در جهت این امر صورت گرفته تا استان متراکم البرز از مسیر توسعه و پیشرفت خارج نشود بلکه با سرعت روند رشد

 
و شکوفایی را طی کند. 

استاندار البرز عنوان کرد: جمعیت روستایی البرز برخلاف بسیاري از استان هاي کشور 3 درصد افزایش یافته و این امر نیازمند توجه و

 
حمایت بیشتر است که از صندوق کارآفرینی امید انتظار می رود در این مسیر همراهی بیشتري داشته باشد. 

وي گفت: شهرستان هاي نظرآباد، اشتهارد و طالقان جزو مناطقی هستند که ضرورت دارد بلحاظ اعتباري و اجراي طرح هاي
محرومیت زدایی مورد توجه ویژه اي قرار گیرند از این رو آمادگی لازم را داریم که بستري براي استقرار دفاتر صندوق در این

 
شهرستان ها فراهم کنیم. 

در ادامه اصغر نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور با استماع شرایط استان و احصا دقیق مطالبات البرز، در جهت
استقرار دفاتر صندوق در تمامی شهرستان هاي البرز و همچنین انعقاد تفاهم نامه براي توانمندسازي بافت هاي ناکارآمد شهري در

 
استان با همکاري شهرداري هاي استان اعلام آمادگی کرد. 

در این نشست فرهاد حکیم نیا بعنوان سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید در البرز معارفه شد.



«فرهاد حکیم نیا» سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید در البرز شد

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/07/27

طی مراسمی که روز یکشنبه با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور در دفتر استاندار البرز برگزار شد، «فرهاد
حکیم نیا» به عنوان سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید در البرز معارفه شد.

طی مراسمی که روز یکشنبه با حضور مدیرعامل صندوق
کارآفرینی امید کشور در دفتر استاندار البرز برگزار شد،
«فرهاد حکیم نیا» به عنوان سرپرست جدید صندوق

 
کارآفرینی امید در البرز معارفه شد. 

به گزارش خبرآنلاین از البرز ؛ در این نشست «عزیزاله
شهبازي» با تشریح شرایط بافت هاي ناکارآمد شهري و
ضرورت حمایت از مناطق روستایی البرز گفت: البرز
آمادگی لازم را دارد که با انعقاد تفاهم نامه اي مشابه تفاهم
نامه اجرایی در تهران در جهت ساماندهی بافت هاي

 
ناکارآمد شهري و توانمندسازي آنها با صندوق کارآفرینی امید همراهی کند. 

وي افزود: صندوق کارآفرینی امید همراهی بسیار خوبی با برنامه هاي توسعه اي استان داشته و انتظار می رود این توجه و میزان

 
اعتبارات براي البرز که داراي شرایط ویژه اي است، افزایش یابد. 

استاندار البرز ادامه داد: البرز داراي 62 منطقه بافت ناکارآمد شهري است و همچنین شهرستان هاي طالقان و اشتهارد نیز در زمره

 
شهرستان هاي کمتر برخوردار کشور قرار دارند. 

شهبازي گفت: سالانه بیش از 90 هزار نفر به جمعیت البرز از طریق مهاجرت افزوده می شود که این بار مسئولیت ملی نیازمند

 
بسترهایی جهت ساماندهی، ایجاد اشتغال و ارتقا زیرساخت هاي اجتماعی، فرهنگی، عمرانی و... است. 

وي افزود: بر این اساس تاکنون برنامه هاي بسیاري در قالب سند آمایش استان که به مدد صاحبان علم و اندیشه و کارشناسان خبره
طرح ریزي شده، در جهت این امر صورت گرفته تا استان متراکم البرز از مسیر توسعه و پیشرفت خارج نشود بلکه با سرعت روند رشد

 
و شکوفایی را طی کند. 

استاندار البرز عنوان کرد: جمعیت روستایی البرز برخلاف بسیاري از استان هاي کشور 3 درصد افزایش یافته و این امر نیازمند توجه و

 
حمایت بیشتر است که از صندوق کارآفرینی امید انتظار می رود در این مسیر همراهی بیشتري داشته باشد. 

وي گفت: شهرستان هاي نظرآباد، اشتهارد و طالقان جزو مناطقی هستند که ضرورت دارد به لحاظ اعتباري و اجراي طرح هاي
محرومیت زدایی مورد توجه ویژه اي قرار گیرند از این رو آمادگی لازم را داریم که بستري براي استقرار دفاتر صندوق در این



 
شهرستان ها فراهم کنیم. 

در ادامه «اصغر نوراله زاده» مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور با استماع شرایط استان و احصا دقیق مطالبات البرز، در جهت
استقرار دفاتر صندوق در تمامی شهرستان هاي البرز و همچنین انعقاد تفاهم نامه براي توانمندسازي بافت هاي ناکارآمد شهري در

 
استان با همکاري شهرداري هاي استان اعلام آمادگی کرد. 

46



45 میلیارد ریال به صندوق هاي خُرد محلی ایلام پرداخت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1399/07/27

ایلام - ایرنا - مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: 145 فقره تسهیلات با اعتبار 45 میلیارد ریال از زمان ابلاغ تسهیلات
طرح اشتغال پایدار روستایی(سال98) تاکنون به صندوق هاي خُرد محلی در این استان پرداخت شده است.

ایلام - ایرنا - مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت:
145 فقره تسهیلات با اعتبار 45 میلیارد ریال از زمان ابلاغ
تسهیلات طرح اشتغال پایدار روستایی(سال98) تاکنون به
صندوق هاي خُرد محلی در این استان پرداخت شده است.

فرزان عزت پور روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار اظهار
داشت: این صندوق هاي محلی با پرداخت تسهیلات ارزان
قیمت به متقاضیان روستایی منجر به ایجاد کسب و

 
کارهاي خانگی می شوند. 

وي با بیان اینکه ایلام داراي 103 صندوق خرد محلی
است، افزود: این تعداد صندوق خرد محلی براي 103 نفر بصورت مستقیم و 206 نفر بصورت غیرمستقیم با اعتبار 50 میلیارد ریال

 
اشغال ایجاد کرده است. 

عزت پور یادآور شد: از دیگر طرح هاي صندوق کارآفرینی امید "هر روستا یک محصول" است و تاکنون براي 145 نفر بصورت

 
مستقیم و 160 نفر بصورت غیرمستقیم با اعتبار 45 میلیارد ریال اشتغال ایجاد کرده است. 

مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام گفت: بعد از پرداخت تسهیلات در طرح هر روستا یک محصول اقدام به شناسایی ظرفیت دیگر
روستاهاي استان کردیم که در این راستا 13 روستا محصول دیگر با اعتبار 200 میلیارد ریال اعتبار براي پرداخت تسهیلات انتخاب

 
شدند. 

عزت پور تصریح کرد: صندوق کارآفرینی امید به عنوان یکی از عاملان پرداخت تسهیلات و حمایت از کارآفرینان قانون اشتغال پایدار
روستایی وعشایري با استفاده از منابع مشترك صندوق توسعه ملی، کل اعتبارات تخصیص یافته به استان را جذب و از کارآفرینان

 
روستایی مناطق مختلف با ارائه تسهیلات اشتغالزایی قرض الحسنه حمایت می کند. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- روستائیان 

- تسهیلات ارزان قیمت





جمعیت روستایی البرز سه درصد افزایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/07/27

کرج - ایرنا - استاندار البرز با اشاره به مهاجرت معکوس به روستاهاي استان گفت: جمعیت روستایی این استان بر خلاف
بسیاري استان هاي کشور سه درصد افزایش یافته است.

کرج - ایرنا - استاندار البرز با اشاره به مهاجرت معکوس به
روستاهاي استان گفت: جمعیت روستایی این استان بر
خلاف بسیاري استان هاي کشور سه درصد افزایش یافته

 
است. 

عزیزاله شهبازي روز یکشنبه در مراسم معارفه سرپرست
جدید صندوق کارآفرینی امید در البرز که با حضور
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور در دفتر استاندار
برگزار شد، افزود: با توجه به این امر نیازمند توجه و
حمایت بیشتر هستیم که از صندوق کارآفرینی امید انتظار

 
می رود در این مسیر همراهی بیشتري داشته باشد. 

وي ادامه داد: شهرستان هاي نظرآباد، اشتهارد و طالقان جز مناطقی هستند که ضرورت دارد به لحاظ اعتباري و اجراي طرح هاي
محرومیت زدایی مورد توجه ویژه اي قرار گیرند از این رو آمادگی لازم را داریم که بستري براي استقرار دفاتر صندوق در این

 
شهرستان ها فراهم کنیم. 

شهبازي گفت: البرز آمادگی لازم را دارد که با انعقاد تفاهم نامه اي مشابه تفاهم نامه اجرایی در تهران در جهت ساماندهی بافت هاي

 
ناکارآمد شهري و توانمندسازي آنها با صندوق کارآفرینی امید همراهی کند. 

وي افزود: صندوق کارآفرینی امید همراهی بسیار خوبی با برنامه هاي توسعه اي استان داشته و انتظار می رود این توجه و میزان

 
اعتبارات براي البرز که داراي شرایط ویژه اي است، افزایش یابد. 

استاندار البرز ادامه داد: البرز داراي 62 منطقه بافت ناکارآمد شهري است و همچنین شهرستان هاي طالقان و اشتهارد نیز در زمره

 
شهرستان هاي کمتر برخوردار کشور قرار دارند. 

شهبازي گفت: سالانه بیش از 90 هزار نفر به جمعیت البرز از طریق مهاجرت افزوده می شود که این بار مسوولیت ملی نیازمند

 
بسترهایی جهت ساماندهی، ایجاد اشتغال و ارتقا زیرساخت هاي اجتماعی، فرهنگی، عمرانی است. 

وي افزود: بر این اساس تاکنون برنامه هاي بسیاري در قالب سند آمایش استان البرز که به مدد صاحبان علم و اندیشه و کارشناسان



خبره طرح ریزي شده، در جهت این امر صورت گرفته تا استان متراکم البرز از مسیر توسعه و پیشرفت خارج نشود بلکه با سرعت روند

 
رشد و شکوفایی را طی کند. 

در ادامه اصغر نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور جهت انعقاد تفاهم نامه براي توانمندسازي بافت هاي ناکارآمد

 
شهري در استان البرز با همکاري شهرداري هاي استان اعلام آمادگی کرد. 

 
همچنین در این نشست فرهاد حکیم نیا به عنوان سرپرست جدید صندوق کارآفرینی امید در البرز معارفه شد. 

استان البرز با جمعیتی حدود سه میلیون نفر داراي 288 روستا بوده که حدود 165 هزار نفر از جمعیت استان در روستاها زندگی می

 
کنند. 

 
برچسب ها 

 
- عزیز االله شهبازي  

 
- روستائیان 
- شهرنشینی



گفتگوي صریح خبرگزاري مهر با محمد اله یاري

منبع: موسیقی ایرانیانشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل دفتر موسیقی ارشاد ضمن مرور مذاکرات و هماهنگی هاي صورت گرفته در ماه هاي ابتدایی سال 99 براي برگزاري
کنسرت با ملاحظات بهداشتی، ناگفته هایی را درباره چرایی عدم تحقق این اجراها مطرح کرد. نوشته گفتگوي صریح

خبرگزاري مهر با محمد اله یاري اولین بار در موسیقی ایرانیان. پدیدار شد.

 پشت پرده تعطیلی دنباله دار کنسرت ها؛ هراس کرونا یا
طمع سود بیشتر؟ گفتگوي صریح خبرگزاري مهر با محمد اله یاري مدیرکل دفتر موسیقی ارشاد ضمن مرور مذاکرات و هماهنگی
هاي صورت گرفته در ماه هاي ابتدایی سال 99 براي برگزاري کنسرت با ملاحظات بهداشتی، ناگفته هایی را درباره چرایی عدم تحقق

 
این اجراها مطرح کرد. 

 
محمد اله یاري 

علیرضا سعیدي: حاشیه هاي ریز و درشت موسیقی در ایران انگار تمامی ندارد، گویی این حاشیه ها در هر دوره مدیریتی به نسبت
سیاست هاي فرهنگی و سیاسی دولت ها دائم در تغییرند و قصد فروکش هم ندارند. حالا شما فکر کنید در این گذر و لابیرنت پر رمز
و راز که وابسته به بسیاري از اماها و اگرهاي رسانه اي و غیر رسانه اي &– هنري و غیر هنري و سیاسی و غیر سیاسی است، سر و
کله یک ویروس چغر بد بدن به نام «کرونا» هم پیدا شود و در هزارتوي حاشیه هاي موسیقی که همانند فوتبال دائم در حال تولد و



 
تکثر است، خود را به اهالی موسیقی تحمیل و بر روند اتفاقات مسلط شود. 

در چنین شرایطی این صاحبان آثار و تولیدکنندگان بازار موسیقی هستند که به تنهایی براي این پیکره آسیب پذیر تعیین تکلیف می
کنند. فرآیندي که براي هدایت و راهبري آن مدیریتی لازم است تا ضمن حفظ روحیه تعامل با فعالان موسیقی، شرایطی را فراهم

 
آورد که اوضاع لااقل از آنچه هست، بدتر نشود. 

واقعیت این است که فضاي فعالیت هاي فرهنگی و هنري کشور از ابتداي سال 99 به سمت و سویی رفته است که فعالان حوزه هایی
چون سینما، تئاتر و هنرهاي تجسمی در تلاشند تا خوب یا بد چراغ صنف شان را روشن نگه دارند تا همان یک ذره امیدي که
برایشان در این شرایط نامتعادل باقی مانده تبدیل به ناامیدي نشود. بماند که تصمیم گیري هاي عجیب و غریبی که بر مبناي آن
ویروس کرونا اخلالی در برگزاري مسابقات کشتی به وجود نمی آورد اما اجراي نمایش و اکران فیلم را غیربهداشتی قلمداد می کند،

 
چه ضررهاي ویرانگري به هنرمندان وارد کرده است! 

اما همچنان از یک سو هنرمندان تئاتر در تالارهاي نمایشی مختلف و از سویی دیگر سینماگران در حوزه هاي مختلف تولید، اکران و
سریال سازي مشغول کارند و با اینکه می دانند شرایط اقتصادي در روزهاي کرونایی تقریباً به طور کامل چرخه اقتصادي هنر را از کار

 
انداخته، اما با همان نیمچه امید فضایی را فراهم آورده اند تا ضمن رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، میزبان مخاطبان باشند. 

حوزه موسیقی اما به کل شرایط متفاوتی داشته است؛ غیر از برگزاري چند کنسرت آنلاین در اوایل روزهاي شیوع بیماري کووید 19 و
البته فعالیت هاي نصفه نیمه ارکسترهاي دولتی در تالار وحدت به بهانه هاي مختلفی که اصلاً هم برنامه مشخصی از سوي بنیاد
رودکی براي آنها اعلام نشده، باقی فعالیت ها در حوزه موسیقی به طور کامل تعطیل شده و صاحبان سرمایه در این بخش ترجیح می

 
دهند به بهانه حفظ سلامتی مخاطبان، از برگزاري کنسرت خودداري کنند؟ 

اما آیا واقعاً موضوع سلامتی تماشاگران در میان است؟ آیا موضوع هزینه برگزاري کنسرت ها و سود کم اجراهاي زنده با ظرفیت
حداقلی تماشاگر بهانه اي براي توقف فعالیت هنرمندان این عرصه نشده است؟ پس در این میان آن دسته از هنرمندانی که در فضاي
موسیقی پاپ فعالیت نمی کنند چه شرایطی را تجربه می کنند که حتی در روزهاي غیر کرونایی هم از کمترین میزان حمایت تهیه

 
کنندگان و فضاي دولتی بهره مند بودند؟ 

این موارد و بسیاري از اما و اگرهاي دیگر موجب شد تا در این روزهاي کرونایی به سراغ محمد اله یاري فومنی مدیرکل دفتر موسیقی
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برویم و با او درباره برخی از ابهامات در حوزه موسیقی و البته فعالیت این مجموعه دولتی در روزهاي
کرونایی و ایام منتهی به درگذشت استاد محمدرضا شجریان که روزهاي پر بحران و پرالتهابی براي همه فعالان موسیقی بود، پرسش
هایی را مطرح کنیم. پرسش هایی که اگرچه با پاسخ مشروح و صریح یک مدیر دولتی همراه بود اما به نظر می آید باید روشنگري

 
هاي بیشتري درباره بخش هایی از آن صورت بگیرد. 

محمد اله یاري فومنی که خرداد ماه سال گذشته وارد دفتر موسیقی وزارت ارشاد شد، در یک گفتگوي یک ساعته خود با خبرگزاري
مهر، ضمن تشریح فعالیت هاي این مجموعه حساس و پرالتهاب از حاشیه ها و اتفاقات مرتبط با حوزه مدیریتی خود در ماه هاي

 
کرونایی سخن گفت. 

 
بخش اول گفتگوي مشروح خبرگزاري مهر با محمد اله یاري فومنی را در ادامه می خوانید؛ 



موسیقی ایران طی هفته هاي گذشته یا بهتر بگویم ماه هاي گذشته به دلیل وخامت شرایط جسمی استاد محمدرضا شجریان و در
نهایت درگذشت این هنرمند، شرایط پرالتهابی داشت، شرایطی که به دلیل اهمیت و جایگاه هنري این هنرمند فقید موسیقی ایرانی
تقریباً بخشی از جامعه را هم تحت تأثیر خود قرار داد، بد نیست ابتدا و قبل از اینکه وارد پرسش هاي محوري این گفتگو شویم،
درباره اقدامات جنابعالی و همکارانتان در دفتر موسیقی و معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیرامون مدیریت این شرایط و

 
برنامه ریزي براي بدرقه استاد شجریان، توضیحاتی را ارائه دهید. 

من قبل از پاسخ به این پرسش شما باید اول به این نکته اشاره کنم که امیدوارم راه استاد شجریان توسط شاگردان ایشان و سایر
هنرمندان عرصه موسیقی تداوم پیدا کند و ما شاهد گسترش فرهنگ و هنر ایرانی در اقصی دنیا باشیم. در ارتباط با اقداماتی که در
مجموعه معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي مرحوم شجریان صورت گرفت، باید بگویم اواخر سال گذشته که حال
ایشان رو به وخامت گذاشت معاونت امور هنري به صورت متمرکز و مستمر با بیمارستان جم و مجموعه کادر پزشکی در ارتباط و در
جریان احوالات استاد بود و در این زمینه هم پیگیري هایی را انجام می داد. ما در همین چارچوب پیش بینی هایی را هم در داخل
وزارتخانه و در سطح عالی با شخص آقاي وزیر در رابطه با مسائلی چون روند درمانی استاد شجریان، پیگیري موضوع از وزارت

 
بهداشت و نحوه حمایت هاي ارشاد از خانواده محترم استاد داشتیم. 

گفتگوهایی هم با همایون شجریان در اوایل سال جاري صورت گرفت و تمایل خودِ خانواده این بود که چنانچه استاد شجریان به
رحمت خدا رفتند، تدفین در توس انجام پذیرد، از طرف وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و معاون هنري هم گفتگوها و مکاتباتی با نهاد
ریاست جمهوري و وزارت میراث فرهنگی صورت گرفت تا مجوزهاي لازم در ارتباط با خاکسپاري استاد شجریان در جوار آرامگاه

 
فردوسی اخذ شود. 

در این زمینه هم موافقت هاي لازم گرفته شده و هماهنگی ها هم با آقاي همایون شجریان صورت پذیرفت. علاوه بر اینها، گفتگوها و
جلسات ادامه داشت و در هفته منتهی به فوت استاد شجریان این پیگیري ها و جلسات با نهادهاي بیرونی، خانواده استاد، خانه

 
موسیقی، کادر پزشکی بیمارستان تداوم پیدا کرد. 

بعد از ضایعه درگذشت استاد هم ما در ارتباط با تغسیل و تشییع در بهشت زهرا و انجام امور خاکسپاري در شهر توس پیگیرهاي
مستمري با مجموعه استانداري خراسان رضوي، خانواده استاد شجریان، خانه موسیقی و نهادهاي مرتبط داشتیم. ما در زمینه اعزام
هنرمندان به مشهد و اقامت و حضور هنرمندان در مراسم تدفین و نهایتاً بازگشت هنرمندان به تهران کارهایی را انجام دادیم که
مراسم برگزار شده تا آنجا که در وظیفه ما بود در شأن مرحوم شجریان بوده باشد. چرا که تمامی این کارها در تکریم جایگاه و

 
قدردانی از تلاش هاي ایشان بوده است. 

 



آقاي اله یاري بخش زیادي از فعالیت هاي مرتبط با فرهنگ و هنر بیش از هشت ماه است که تحت تأثیر شیوع کرونا در رکود به سر
می برد، در این چارچوب در حوزه هاي مختلف هنر از جمله سینما، تئاتر و هنرهاي تجسمی، فعالیت هایی مرتبط با روزهاي کرونایی
«با حمایت» یا «بی حمایت» دولت انجام گرفت تا هنرمندان در شکلی آهسته اما پیوسته به حرکت خودشان در این مسیر ناهموار
ادامه دهند، ولی گویا فرآیند فعالیت در موسیقی به گونه اي بوده که فعالان این عرصه به ویژه تهیه کنندگان، خود را تافته جدا بافته
اي دانستند که غیر از چند حرکت غیر مستمر و کمرنگ در قالب کنسرت هاي آنلاین، کار دیگري را انجام ندادند. بد نیست در همین
ابتدا نیم نگاهی به آنچه در این ماه ها روي داد، از نگاه مدیر دفتر موسیقی وزارت ارشادي داشته باشیم، که به نظر من نوع فعالیت

 
هایش دربرگیرنده انتقاداتی هم هست… 

من پیش تر هم در گفتگو با برخی رسانه ها عرض کردم حوزه موسیقی منهاي توجه به گونه ها و ژانرهاي مختلف آن از اولین روزهاي
کرونا با مردم همراه شد و تولیدات موسیقایی که توسط هنرمندان فعال این عرصه در سایر گونه هاي مختلف اتفاق افتاد اسفند 98 به
صورت خودجوش شروع شد. می توانم قاطعانه بگویم که هنرمندان موسیقی جزو اولین بخش هاي مرتبط با فعالیت هاي فرهنگی
هنري کشورمان بودند که در زمینه موضوعات مربوط به بیماري کووید 19 وارد عمل شدند. در این زمینه حتی چند هنرمند که

 
اجراي آنها به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شده بود اقدام به اجرا در منزل و استودیو شخصی براي همراهی مردم کردند. 

اما به ایام نوروز 99 که رسیدیم و مشخص شد که کرونا قراراست فعلاً مهمان ما باشد، موضوع اجراهاي آنلاین شکل جدي تري به
خود گرفت. البته که برگزاري اجراهاي آنلاین سابقه اي به این شکلی که در حال حاضر شاهد آن هستیم، نداشت چرا که هماهنگی
در این زمینه دربرگیرنده نکاتی از جمله هماهنگی با مجموعه ساترا، سازمان صدا و سیما، سالن هاي میزبان، پوشش مناسب اینترنتی،
مولفه هاي اجراي زنده و مواردي از این دست بود که قطعاً براي فعالیت هاي موسیقایی کشور تجربه جدیدي به حساب می آمد. اما با

 
این حال در این زمینه باز این حوزه موسیقی بود که نسبت به سایر حوزه ها پیشروتر عمل کرد. 

شما دیدید که بعد از برگزاري کنسرت هاي آنلاین بود که اجراي تئاترهاي آنلاین هم شکل گرفت و الان هم به جایی رسیدیم که در

 
این زمینه برگزاري بخش زیادي از جشنواره هاي نیمه دوم سال به شکل مجازي و آنلاین مطرح می شود. 

من همین چند روز پیش بود که با مدیر سازمان سینمایی درباره برگزاري آنلاین جشنواره فیلم هاي کودکان و نوجوانان صحبت می
کردم و تجربیات اجراهاي آنلاین موسیقی و دست اندازهاي این شیوه اجرایی را با این عزیزان در میان می گذاشتم تا عزیزان بر اساس
این تجربه هاي موسیقایی نسبت به برگزاري آنلاین جشنواره کودك و نوجوان اقدام کنند. لذا گرچه اجراهاي آنلاین حوزه موسیقی
آنچنان زیاد نبود اما قطعاً این حوزه جزو اولین قدم هاي اجراهاي آنلاین آثار هنري بودند که حوزه هاي دیگر با تاخیر وارد این جریان

 
شدند. 

اما در این میان باز هم به نظر می رسد دفتر موسیقی ارشاد در حوزه اجراهاي آنلاین و آغاز کنسرت ها، با رعایت حداکثري شیوه نامه
هاي بهداشتی غیر از مواردي انگشت شمار و موضوعی، حمایت خاصی انجام نداد که بتواند به روشن ماندن چراغ موسیقی کمک کند،
در این شرایط اگر نظري مخالف آنچه عنوان شد دارید بیان کرده و در قالب همین پرسش گزارشی از فعالیت هاي چند ماهه اخیر
دفتر موسیقی به ویژه در مواجهه با نوع فعالیت هاي موسسات و تهیه کنندگان که در روزهاي کرونایی به شیوه هاي جالبی براي

 
درآمدزایی متوسل شده اند، ارائه دهید؟ 

یک نکته حائز اهمیت در این شرایط می تواند مورد بررسی قرار گیرد که بی ارتباط با پرسش شما و در مرحله بعد عملکرد دفتر
موسیقی وزارت ارشاد نیست. ببینید اجراهاي آنلاین همین حالا هم مخالفانی بین تهیه کنندگان حوزه موسیقی دارد. چرا که تعدادي



از آن ها معتقدند اگر اجراهاي آنلاین هنرمندي به صورت مستمر ادامه داشته باشد، ممکن است در اجراهاي زنده دیگر شاهد اقبال و
استقبال مخاطبان نباشیم و این یعنی اینکه از نگاه اقتصادي کنسرت فلان خواننده اي که به صورت مستمر کنسرت برگزار می کرد، با

 
شکست مواجه می شود. 

بنا بر این بود که از هفته سوم تیرماه با مجوزي که صادر شده ما شاهد برگزاري کنسرت ها باشیم. اما بعد از مدتی تک تک تهیه

 
کنندگان و موسساتی که به ما براي برگزاري کنسرت نامه فرستاده بودند از لغو کنسرت هاي خود خبر دادند 

راجع بع فعالیت در حوزه موسیقی که با وجود آغاز فعالیت ها در حوزه هاي تئاتر و سینما، شاهد اجراي زنده اي در آن نبودیم هم
باید به این نکته اشاره کنم همانگونه که مستحضرید، تفاوت هایی میان اجراي موسیقی با تئاتر یا سینما وجود دارد، در حوزه سینما
تفاوت این است که وقتی شما به عنوان یک مخاطب وارد سالن سینما می شوید، در یک فضاي صامت که کمترین تحرك فیزیکی در

 
آن جریان دارد، شاهد نمایش فیلمی هستید که عموماً بیننده را به فکر و اندیشه وا می دارد. 

در مقایسه با حوزه تئاتر هم ماجرا در این قالب وجود دارد که به طور حتم جمعیت کمتري در یک تماشاخانه حضور دارند کما اینکه
در یک سالن اجراي موسیقی جمعیت بیشتر با شور و هیجان بیشتر حضور دارند که سکوت و آرامش به ویژه در اجراهاي موسیقی
پاپ نمی تواند وجود داشته باشد. چرا که قطعاً مخاطب دوست دارد در سالن اجراي موسیقی پاپ با گروه نوازنده و خواننده همراهی
داشته باشد که طبیعتاً در سالن سینما و تئاتر چنین فرآیندي وجود ندارد. پس این تفاوت هاي ماهوي موسیقی با تئاتر و سینماست
که در روزهاي کرونایی محدودیت هاي بیشتري را براي برگزاري کنسرت ها ایجاد کرد، محدودیت هایی که براي برگزاري کنسرت

 
باید بیشتر روي آن ها اندیشه کنیم. 

اما با وجود همه این مواردي که به آن اشاره شد، ما در اردیبهشت و خرداد امسال پیش بینی هاي لازم را براي برگزاري کنسرت با
هماهنگی ستاد ملی مقابله کرونا و البته تدوین شیوه نامه هاي بهداشتی مربوط به برگزاري اجراهاي زنده موسیقی که قطعاً می
بایست مورد تایید کارشناسان نیز قرار می گرفت، انجام دادیم و مبنا را بر این قرار دادیم تا پیش از آغاز ایام سوگواري ماه هاي محرم

 
و صفر (شهریور و مهر) شرایط برگزاري کنسرت ها با در نظر گرفتن نیمی از ظرفیت سالن ها محیا شود. 

جالب است بدانید در همین راستا بالغ بر 30 مجوز هم از سوي دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اجراهاي صحنه اي
صادر شد و بنا هم بر این بود که از هفته سوم تیرماه با مجوزي که صادر شده ما شاهد برگزاري کنسرت ها باشیم. اما بعد از مدتی
تک تک تهیه کنندگان و موسساتی که به ما براي برگزاري کنسرت نامه فرستاده بودند از لغو کنسرت هاي خود خبر دادند. من هم از
آنها خواستم که اعلام لغو این کنسرت ها را با ذکر دلیل به صورت مکتوب عنوان کنند. که در این راستا تقریباً تمامی مواردي که در
این زمینه به صورت مکتوب به ما ارسال شد، شیوع دوباره کرونا و نگرانی تهیه کنندگان از سلامتی مردم موضوع اصلی لغو کنسرت ها

 
بود. 



 
 

ولی گویا غیر از این نامه هایی که در آن ها به شکل جالبی کلیدواژه هایی چون «نگرانی براي سلامتی مردم» به عنوان دلیل انصراف
از کنسرت ها عنوان شده و بنده با احترام کامل به این دوستان فعلاً نمی توانم اعتماد چندانی به آن داشته باشم، موارد دیگري چون
«افزایش خودسرانه قیمت بلیت» و البته واکنش هاي تند و تیزي که از سوي رسانه ها و مردم پس از آغاز بلیت فروشی برخی از

 
خوانندگان صورت گرفت، مانع جدي تري در برابر برگزاري کنسرت در روزهاي کرونایی بود… 

غیر از بحث شیوع ویروس کرونا و نگرانی هایی که از سوي تهیه کنندگان براي انصراف از کنسرت ها اعلام شد، یکسري دلایل ریزتر
دیگري وجود دارد. از جمله اینکه وقتی یکی از سامانه هاي فروش بلیت کنسرت در تیرماه اقدام به باز کردن فروش بلیت اجراي زنده
تعدادي از هنرمندان کرد، افزایش چشمگیر قیمت بلیت موجب شد که مردم چندان استقبالی از این کنسرت ها نکرده و رسانه ها هم

 
واکنش هاي تندي به این موضوع نشان دادند. 

وقتی یکی از سامانه هاي فروش بلیت کنسرت در تیرماه اقدام به باز کردن فروش بلیت اجراي زنده تعدادي از هنرمندان کرد، افزایش
چشمگیر قیمت بلیت موجب شد که مردم چندان استقبالی از این کنسرت ها نکرده و رسانه ها هم واکنش هاي تندي به این موضوع

 
نشان دادند 

این در حالی است که ما در جلسات تیر و خرداد دفتر موسیقی با مجمع صنفی ناشران موسیقی که عمده شرکت هاي کنسرت گذار
در آن عضو هستند با حضور نمایندگان سالن هاي بالاي 1200 نفر و البته نماینده نهاد خانه موسیقی به عنوان ناظر به توافقاتی درباره
عدم افزایش قیمت بلیت کنسرت در روزهاي کرونایی رسیده بودیم که فعلاً در این زمینه افزایشی نداشته باشیم. در این راستا
نمایندگان سالن هاي کمتر از 1200 نفر هم به این دلیل در جلسات حضور نداشتند که اولاً مجوز اجراي برنامه ها در این سالن ها با
ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هاست و دوماً اینکه آنچه تصویب کردیم موضوعی بود که در تمامی تالارهاي کنسرت در ایران

 
قابل اجرا بود. 

البته من بعدها مصاحبه اي را از یکی از تهیه کنندگان در یکی از رسانه ها خواندم که در آنجا اعلام کرده بود: «مدیرعامل مجمع
صنفی ناشران موسیقی نماینده همه تهیه کنندگان موسیقی نیست پس چرا ما به عنوان کنسرت گذاران عمده با افرادي که سامانه
هاي اصلی فروش بلیت کنسرت در دست آنهاست در این جلسه نبودیم؟» در حالی که ما معتقد بودیم چون همه دوستان ذیل این

 
مجموعه هستند بنابراین مدیرعامل این مجمع می تواند به نمایندگی از اعضا در جلسه ما حضور داشته باشد. 

به هر صورت در این جلسات بود که ما توافق کردیم تا بلیت کنسرت ها در سالن هاي بالاي 1200 نفر با 50 درصد به فروش برسد.
شرایطی که سالن داران هم به جهت ترغیب مردم براي تماشاي کنسرت آن را پذیرفتند. بنا بر این شد تا قیمت بلیت ها هم در ماه



هاي تیر و مرداد به دلیل شرایط بیماري و البته اوضاع اقتصادي افزایش پیدا نکند تا مردم براي هزینه در سبد فرهنگی شان ترغیب
شوند. اما اولین افزایش قیمت اتفاق افتاد و این فرآیند خارج از توافق مکتوبی بود که انجام داده بودیم. ما در همین گفتگوها بود که
تاکید کردیم اگر افزایش قیمتی در بلیت کنسرت ها صورت گیرد به طور طبیعی سالن هاي میزبان هم میزان اجاره بها را افزایش

 
خواهند داد که این شرایط قطعاً نمی تواند شرایط مساعدي براي مردم باشد. 

 
و در اینجا بود که ماجراي تعطیلی کنسرت ها به بهانه حفظ سلامتی مردم پیش آمد…! 

در همین شرایط بود که با توجیه حفظ سلامتی مردم که البته مهم بود و هست و قطعاً هم می تواند جزو دلایل پذیرفته شده شرکت
ها براي تعطیلی کنسرت ها به حساب آید، شرایط به گونه اي دیگر شد و دوستان با این توجیه و لایه هاي زیرین تري که برگزاري

 
اجراهاي زنده در این شرایط صرفه اقتصادي ندارد، کنسرت هاي تیر و مرداد خود را لغو کردند. 

 
 

با وجود این شرایط دفتر موسیقی وزارت ارشاد چه اقداماتی را براي رفع این مشکل که از سوي تهیه کنندگان براي آن تصمیم گیري

 
شد، انجام داد؟ 

طبیعی است که این موضوع «رافع» مسئولیت ما نبود، بالاخره حتی در شرایطی که کرونا نبود اجراهاي موسیقی ردیف دستگاهی و
موسیقی نواحی ما با تعداد اجراي کمی در کشور برگزار شده و متاسفانه تعداد مخاطبان این گونه موسیقایی هم بسیار کمتر از
موسیقی پاپ بود. لذا ما خودمان را مکلف کردیم که در این شرایط حمایت هایی را انجام دهیم که در این راستا اجراهاي آنلاینی را
براي هنرمندان فعال عرصه موسیقی ایرانی و نواحی انجام دادیم که با توجه به مذاکراتی که با انجمن موسیقی ایران صورت گرفته،

 
قرار است این اجراها را تا پایان سال جاري ادامه دهیم. 

حتماً از طریق مجمع صنفی ناشران موسیقی اجراها را از آبان ماه سازماندهی می کنیم تا با یاري صاحبان آثار موسیقایی چرخ

 
اقتصادي مشاغل مرتبط با حوزه موسیقی به حرکت دربیاید. منتها لازمه این آغاز نگاه تهیه کنندگان به منافع عمومی است 

آقاي اله یاري آیا در کنار همین حمایت هاي ضروري این امکان وجود نداشت که دفتر موسیقی در قالب یک دستورالعمل قانون مند

 
شرکت هاي فعال در حوزه موسیقی پاپ را ملزم به برگزاري کنسرت با در نظر گرفتن شرایط روزهاي کرونایی می کرد؟ 

این موضوعی که شما به آن اشاره می کنید، در قالب دستورالعمل تدوین و به شرکت ها به صورت رسمی ابلاغ شد که ما می توانیم
سیر تاریخی این دستورالعمل ها را در اختیار شما قرار دهیم. حتی این دستورالعمل ها همان گونه که اشاره کردم غیر از ارسال به



 
شرکت ها، مجمع صنفی ناشران به ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها نیز در قالب بخشنامه ابلاغ کردیم. 

با در نظر گرفتن این حجم نکات آیا فکر نمی کنید اکنون جایگاه حقوقی دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این اجازه را به
شما و همکارانتان بدهد که تهیه کنندگان و صاحبان ثروتمند آثار موسیقایی را مجاب کنید تا هرچه زودتر نسبت به برگزاري کنسرت

 
ها در همه حوزه ها اقدامات لازم را انجام دهند. 

طبیعی است که در حوزه برگزاري کنسرت ها و فعالیت هاي فرهنگی هنري پس از ایام سوگواري ماه هاي محرم و صفر ما در ابتدا
تابع مصوبات ستاد ملی مقابله کرونا خواهیم بود. این در حالی است که تا این لحظه هیچ مصوبه اي از سوي ستاد ملی مقابله با کرونا
به دست ما نرسیده که فعالیت هایی از این دست غیر از اطلاعیه هاي رسمی ستاد ملی مقابله با کرونا یا وزارت فرهنگ و ارشاد

 
اسلامی متوقف یا تعطیل شود. 

طبیعی است که با رعایت شیوه نامه ها و دستورالعمل هاي بهداشتی امکان برگزاري کنسرت در آبان ماه وجود دارد. همین امروز که با
شما گفتگو می کنم مکاتبه اي را با مجمع صنفی ناشران موسیقی براي برپایی کنسرت ها داشتم ضمن اینکه ما با تمام سالن ها
صحبت کردیم و آن ها نیز آمادگی همراهی کامل دارند. در این چارچوب ما حتماً از طریق مجمع صنفی ناشران موسیقی اجراها را از
آبان ماه سازماندهی می کنیم تا با یاري صاحبان آثار موسیقایی چرخ اقتصادي مشاغل مرتبط با حوزه موسیقی به حرکت دربیاید.
منتها لازمه این آغاز نگاه تهیه کنندگان به منافع عمومی است چرا که معتقدیم صرفاً یک نفر خاص نباید به منافع خاص خود به
انگیزه سود بیشتر فکر کند. این اصلاً شاخص درستی نیست که برخی ها با انگیزه هاي اقتصادي و اجرا نکردن تا زمانی که مطمئن
شوند ماجرا برایشان سود مشخصی ندارد، فضاي موسیقی را تحت تاثیر این انگیزه قرار دهند. من امیدوارم عده اي محدود در این گونه
موسیقی، مصرفی کاري نکنند که یک مساله عادي خدایی نکرده تبدیل به یک مساله امنیتی شده و در چارچوب هاي ضوابط وزارت

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار بگیرد. 

اما من همچنان بر این باورم که فرآیند فعلی فعالیت هاي موسیقایی در کشور اگر نگوییم به طور کامل، اما به شکل چشمگیري
وابسته به تهیه کنندگان و کنسرت گذاران متمولی است که در روزهاي کرونایی بنا به دلایل و توجیهاتی که از نظر ما منطقی نیست،
به بهانه سلامتی مردم، حاضر به برگزاري کنسرت با در نظر گرفتن شیوه نامه هاي بهداشتی نشدند. مگر نه اینکه همین خوانندگان و
هنرمندان تحت نظر این تهیه کنندگان در روزهاي عادي در پست هاي رنگارنگ و پر از مهر خود با لحنی سرشار از شادي و شعف از
عشق خود به طرفدارانشان سخن می گویند. آیا فکر نمی کنند اکنون بهترین فرصت براي ابراز علاقه و عشقی است که در کلماتشان
جاري و ساري می کنند؟ آیا منافع اقتصادي، این عشق هاي مجازي را کور کرده یا اتفاقات دیگري در جریان است؟ آیا دفتر موسیقی
نمی خواهد با پرهیز از سیاست هاي انفعالی خود تا به امروز و فارغ از بحث رعایت پروتکل هاي بهداشتی که در الزام آن تردیدي
نیست، گامی در این فضاي مسموم بردارد؟ آیا این موضع انفعالی به دلیل رعایت ملاحظات است یا نه قوانین به شما اجازه تصمیم

 
گیري نمی دهد؟ 

موضوعی که شما مطرح کردید، از جهاتی موضوع درستی است. ببینید همان هنرمندي که به گفته شما در پست هاي خودش از
علاقه و دلتنگی با مخاطبانش سخن می گوید، پست دیگري می گذارد با این مضمون که: «من به خاطر حفظ سلامتی مردم کنسرتم
را کنسل کردم» یعنی، چه آن موقع که سالن اجراي کنسرت با هزار نفر پر شده و درآمدزایی خوبی اتفاق می افتد، مردم وجه
المصالحه هستند و چه در این ماه ها که به هر علتی از جمله کاهش صرفه اقتصادي، کنسرت ها برگزار نمی شود. یعنی در همین فضا

 
نیز متاسفانه مردم دوباره «وجه المصالحه» قرار می گیرند و گفته می شود که ما به خاطر شما کنسرتی را اجرا نمی کنیم. 

چه آن موقع که سالن اجراي کنسرت با هزار نفر پر شده و درآمدزایی خوبی اتفاق می افتد، مردم وجه المصالحه بودند و چه در این



 
ماه ها که به هر علتی از جمله کاهش صرفه اقتصادي کنسرت ها اجرایی برگزار نمی شود 

ماجراي کرونا قدري این مساله را بیشتر نشان داد که عده اي محدود ممکن است براي رسیدن به منافع شان رفتارهایی از خود نشان
دهند که شما به آن اشاره داشتید. ما آنچه درباره موضوع قیمت ها با دوستان توافق کردیم، خواهش کردیم و در این زمینه هم
گفتگوهایی را انجام دادیم فقط به جهت رعایت حال مردم بود و اگر هم الان اصرار می کنیم که کارها روي ریل بیفتد اولاً راه افتادن
چرخه اقتصادي کنسرت ها با در نظر گرفتن شیوه نامه هاي بهداشتی مبتنی بر قواعد ستاد ملی مقابله با کروناست دوماً اینکه مردم
بتوانند در این روزهاي خیلی سخت بخشی از فراغت خودشان را به فعالیت هایی اختصاص دهند که می تواند برایشان گشایش هاي

 
فکري ایجاد کند. 

شما این موضوع را به صورت قطعی از طرف دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بدانید که برگزاري کنسرت ها جزو برنامه
هاي ما خواهد بود و ما در این زمینه حتماً براي نیمه دوم سال برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دهیم. منتها در این زمینه رویکرد
ما عمدتاً رویکرد فعالیت به کمک هاي نهادهاي صنفی چون خانه موسیقی، انجمن صنفی هنرمندان موسیقی و مجمع صنفی ناشران
بوده است. در موضوع اجراهاي پاپ نیز طبیعی است که ما عمده مراجعه مان به مجمع صنفی ناشران موسیقی است. اتفاقاً به همین
جهت است که من از ابتداي مصاحبه تا به حال از این مجمع مستمر نام می برم که چه توافقات و مکاتباتی صورت گرفته است. اما در
این راستا من بر این باورم ما نیازمند یک بلوغ صنفی هم هستیم. یعنی دلیلی ندارد وقتی 40 یا 50 شرکت عضو یک مجمع هستند،
دو تا سه نفر در داخل آن مجمع به توافقاتی که مسئول آن مجمع و سایر اعضاي مجمع انجام داده اند احترام نگذارند و بخواهند
مسیر دیگري را به بهانه اینکه خواننده پرفروش یا سامانه پرفروشی دارند، پیش بگیرند. شما مطمئن باشید اگر تا به امروز دفتر
موسیقی نسبت به این موضوع همراهی یا مماشاتی داشته از این به بعد هم تلاش خود را انجام می دهد تا در کنار این همراهی،

 
جدیت بیشتري نیز داشته باشد. 

با این تفاسیر آیا می توان امیدوار بود که دفتر موسیقی ارشاد در رابطه با افزایش غیرمنطقی قیمت بلیت ها (تاکید می کنم

 
غیرمنطقی) هم اقدامات موثري را انجام دهد یا نه باید منتظر ورود نهادهاي قضایی در زمینه تعیین قیمت بلیت ها بود؟ 

در تمام سال هاي گذشته تعیین قیمت بلیت اجراهاي صحنه اي توسط خودِ تهیه کنندگان و شرکت ها اتفاق افتاده و هیچ وقت هم
دولت دخالتی در این زمینه نداشته است. در این چارچوب شرکت ها سود خودشان را با یک تابعی از توان اقتصادي مردم در نظر می
گیرند. طبیعی است در این زمینه اگر ماجرا از یک قیمتی بالاتر تعیین می شد مردم هم توان پرداخت قیمت هاي در نظر گرفته شده
را نداشتند. در حال حاضر که برابري قیمت ها در حوزه پول ملی ما با سایر ارزها به هم خورده، همین موضوع بهانه اي را به دست
برخی شرکت ها داده که: «ارزش ریالی بلیت کنسرت ما به دلار در سال پیش فلان مبلغ بوده، اما الان ارزش بلیت ریالی ما به دلار

 
یک چهارم شده است.» این هایی که گفتم عین استدلالی است که دوستان گفتند. 

بنده سال گذشته مکاتباتی را با دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام دادم که به تبع آن دفتر حقوقی نیز مکاتباتی را با
سازمان تعزیرات حکومتی انجام داد. موضوع اصلی مکاتبات نیز چگونگی مبناي قیمت گذاري کنسرت ها بود و اینکه آیا دولت می

 
تواند به صورت مستقیم وارد مقوله قیمت گذاري بلیت کنسرت ها شود یا خیر؟ 

عده اي هم می گفتند: «براي ما صرف ندارد از جهت قیمت تمام شده هر صندلی با این قیمت فعلی کنسرت را برگزار کنیم». البته
که طبیعی است در حوزه موسیقی مانند سایر حوزه ها نیز یک افزایش سنواتی اتفاق بیفتد. بنابراین خارج از قاعده معقول نیست که
10 یا 15 درصد قیمت بلیت ها افزایش پیدا کرده و همه هم مقداري کم و زیاد آن را می پذیرند. منتها لازم است اگر دوستان در
مجموعه شرکت هاي کنسرت گذار دوستان به منطقی می رسند، آن منطق را به جهت محاسباتی به مردم، به افکار عمومی و البته



دفتر موسیقی وزارت ارشاد اعلام کنند. اگر افکار عمومی و بعد دولت بپذیرد که با یک دلیل منطقی افزایش اتفاق افتاده، آن وقت می

 
توان نسبت به افزایش قیمت بلیت ها تصمیم گیري کرد. 

بنده سال گذشته مکاتباتی را با دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام دادم که به تبع آن دفتر حقوقی نیز مکاتباتی را با
سازمان تعزیرات حکومتی انجام داد. موضوع اصلی مکاتبات نیز چگونگی مبناي قیمت گذاري کنسرت ها بود و اینکه آیا دولت می

 
تواند به صورت مستقیم وارد مقوله قیمت گذاري بلیت کنسرت ها شود یا خیر؟ 

توضیح اینکه در سازمان تعزیرات حکومتی آیین نامه هایی وجود دارد بر این مبنا که برخی کالاها از جمله مرغ، گوشت، تخم مرغ و
موارد مرتبط با نیاز عمومی مردم در ردیف کالاهاي ردیف الف و ب قرار دارند. در این ردیف دولت ورود مستقیم دارد. یعنی چون این
کالاها در ردیف نیازهاي روزمره مردم قرار دارد، بنابراین دولت بر نحوه قیمت گذاري آنها ورود مستقیم دارد که سازمان تعزیرات
حکومتی نیز در این چارچوب نسبت به قیمت گذاري کالاها اقدام می کند. اما نسبت به سایر کالاها و خدمات، این واحد تولیدکننده
هست که با توجه به قیمت تمام شده خدماتی که ارائه داده و سود تعیین می کند، یک قیمتی را تعیین می کند و بعد اگر مردم
نسبت به آن کالا یا خدمات معترض باشند، مجموعه هایی چون سازمان تعزیرات و سازمان حمایت از مصرف کنندگان به ماجرا ورود

 
می کند. 

البته همین حالا که مشغول گفتگو با شما هستم، بنده مجدداً نامه نگاري را با دفتر حقوقی وزارت ارشاد انجام دادم که با توجه به
شرایط کرونا و آنچه وضعیت اقتصادي مردم است، این توقع وجود دارد که دولت ورود جدي تري به موضوع قیمت گذاري داشته و از
مردم حمایت کند. البته که اینجا ما منافع طرفین را هم داریم و قطعاً راضی هم نیستیم شرکت ها در یک سقف و قیمتی کنسرت ها
را برگزار کنند، که براي آنها صرفه اقتصادي ندارد. اما به عنوان مدیر دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی فکر می کنم می
شود در یک نقطه اي به توافق رسید که هم منافع مردم و هم منافع شرکت ها در نظر گرفته شود. این فرآیند هم قدري گذشت و
پذیرش سود کمتر لازم است. من می دانم اکنون سالن هاي برگزاري کنسرت آمادگی کامل دارند. از آن طرف هم می دانم شرکت ها
اگر بخواهند قیمت بلیت ها به شکل بی قاعده اي افزایش دهند سالن ها هم اجاره بها را افزایش می دهند و آن زمان است که باید
مطمئن بود همان 50 درصدي که پیش بینی می شد هم به سالن هاي برگزاري کنسرت نمی آیند. در عین حال بناي ما این بود که
از فرصت ماه محرم و صفر استفاده کنیم، تا با برگزاري یک جلسه مشترك به سیاق جلساتی که در اردیبهشت ماه سال جاري برگزار

 
شد، شرایط برگزاري کنسرت ها از آبان ماه سال جاري با توجه به شرایط کرونا را بررسی و اجرایی کنیم. 

 
 

موضوع برآورد خسارت ها و نحوه حمایت ها در حوزه موسیقی توسط دولت هم یکی دیگري از نکاتی است که در روزهاي کرونایی به
شدت مورد توجه است. به اعتقاد من این موضوع در شرایط مبهمی به سر می برد که بد نیست پیرامون آن توضیحات لازم را بدهید. 



وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در اردیبهشت ماه سال جاري وقت گذاشت و خسارت هاي بیکاري ناشی از کرونا را احصا و برآوردهاي
لازم را در این زمینه انجام داد. دفتر موسیقی وزارت ارشاد هم در این زمینه مکاتبات مستمري را با خانه موسیقی، مجمع صنفی
ناشران موسیقی و انجمن صنفی هنرمندان موسیقی انجام داد تا اطلاعات ذي نفعان دریافت و بعد از دسته بندي هاي لازم در اختیار
وزارت خانه قرار داد. بخشی از این خسارت ها هم در حوزه سامانه «کارا» قرار گرفت که موسسه هاي حقوقی مرتبط با موسیقی که به
دلیل کرونا بی کار شده اند وام هایی را دریافت کنند. البته این وام ها هنوز در هیچیک از بخش هاي فرهنگ و هنر پرداخت نشده، اما

 
به طور حتم اگر روند اعطاي وام آغاز شود، قطعاً اهالی موسیقی نیز در آن دخیل هستند. 

بر این باورم تجربه کرونا درسی را به همه دستگاه هاي دولتی از جمله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داد. اینکه بانک هاي اطلاعاتی
ذي نفعان ما کامل نیست. ما در حوزه موسیقی یک بانک اطلاعات که بتواند ویژگی هاي همه هنرمندان موسیقی را داشته باشد،
نداریم. البته در انجمن موسیقی ایران سامانه «بامک» مدتی است که فعال شده، اما همه هنرمندان به طور کامل اطلاعاتشان را در

 
اختیار نگذاشته اند 

اتفاق دیگري که در این زمینه افتاده پیوندي است که اخیراً میان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و صندوق کارآفرینی امید به وجود
آمده است. در این زمینه فهرستی از اشخاص حقوقی و حقیقی داراي بیمه و فهرست هنرمندانی که براي آنها لیست بیمه رد نمی شود
با کمک ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها تهیه شده تا بتوانند وام هایی را از صندوق کارآفرینی امید دریافت کنند. تعدادي
دیگر از هنرمندان که بیمه آنها از طریق صندوق اعتباري هنري رد می شود نیز از این مجموعه وام هاي کوتاه مدتی را دریافت می
کنند. این موضوعاتی که یادآوري کردم طی هفته هاي گذشته به صورت مستمر از طریق دفتر موسیقی وزارت ارشاد به صنوف و اداره

 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها اطلاع رسانی می شود. 

من بر این باورم تجربه کرونا درسی را به همه دستگاه هاي دولتی از جمله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داد. اینکه بانک هاي
اطلاعاتی ذي نفعان ما کامل نیست. ما در حوزه موسیقی یک بانک اطلاعات که بتواند ویژگی هاي همه هنرمندان موسیقی را داشته
باشد، نداریم. البته در انجمن موسیقی ایران سامانه «بامک» مدتی است که فعال شده، اما همه هنرمندان به طور کامل اطلاعاتشان را
در اختیار نگذاشته اند. به هر صورت ماجراي کرونا کمک کرد که ما بتوانیم اطلاعات ذي نفعان را تا یک حدي کامل کنیم و امیدوارم

 
این دست از حمایت ها که قرار است در قالب وام آغاز شود شرایط بهتري را براي هنرمندان خسارت دیده فراهم کند. 

شما بهتر از من می دانید که بخش زیادي از آثار نمایشی که در صحنه هاي تئاتر روي صحنه می روند دربرگیرنده حمایت هاي مالی
دولتی هستند که اتفاقاً این روزها هم محل گفتگوي اهالی تئاتر شد. اما در حوزه موسیقی ماجرا به این شکل نبوده است. چرا که در
بخش موسیقی پاپ تمامی اجراها مبتنی بر حضور در یک شرایط تجاري اقتصادي است که با فروش بلیت و جذب اسپانسر به فعالیت
خود ادامه می دهد. در حوزه موسیقی ردیف دستگاهی هم ماجرا به شکل حمایتی نبوده است که هر سال اجراهاي این حوزه وابسته
به کمک هاي دولت باشد. گرچه این را هم قطعاً می دانم که ماجراي کرونا و عدم برگزاري اجراهاي زنده این حوزه موجب بیکاري
بسیاري از هنرمندان و مشاغل وابسته شده که شامل موسیقی پاپ هم می شود. چرا که غیر از خوانندگان که می توانند تا مدتی از
پس هزینه هاي خود برآیند اما قطعاً نوازندگان و سایر کارکنان وابسته به برگزاري کنسرت ها لطمات زیادي دیده اند. من فکر می
کنم در این شرایط یکی از راه ها این است که شرکت ها کمک کنند تا اجراهاي صحنه اي آغاز شده و مردم ولو با همان ظرفیت
پنجاه درصدي به کنسرت ها بیایند تا مشاغل وابسته به کنسرت ها تا این حد خسارت نبینند. من فکر می کنم شما همین حالا هم

 
پاي درددل مدیران برگزاري سالن ها که بنشیند به طور حتم شنونده روایت آنها از تعدیل چشمگیر نیروهاي خود هستید. 

در همین چارچوب ماجراي حمایتی که به آن اشاره کردید، آیا امکانی در شرایط کرونایی وجود دارد، که منابع مالی با عنوان «متمم»



در اختیار دفتر موسیقی براي حمایت مستقیم از هنرمندان زیان دیده موسیقی ردیف دستگاهی، موسیقی نواحی و موسیقی کلاسیک

 
براي اجراي برنامه یا فعالیت هایی از این دست اختصاص پیدا کند؟ 

بنیاد فرهنگی هنري رودکی راجع با سالن هایی که وابسته به معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هستند چندي پیش
اطلاعیه اي را براي برگزاري کنسرت ها در حوزه موسیقی ردیف دستگاهی، موسیقی کلاسیک و موسیقی نواحی صادر کرد که مبناي
آن همکاري این مجموعه براي کاهش هزینه هاي جاري برگزاري کنسرت ها بود. در حال حاضر حتی سالن هاي خصوصی که خواهان

 
گردش اقتصادي فعالیت هاي خود هستند آمادگی همکاري با گروه ها را دارند. 

یکی از اهدافی که من دنبال آن هستم این است که بودجه دفتر موسیقی را از سمت یک «بودجه فعالیت محور» به سمت بودجه
«حمایت محور» ببریم تا بتوانیم این بودجه در اختیار گرفته را صرف حمایت از آلبوم هاي خوب، کتاب هاي موسیقایی و هنرمندان

 
این حوزه کنیم 

نکته دیگر اینکه در چارچوب بودجه دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، تقریباً 60 تا 65 درصد بودجه خود را در قالب
«بودجه رویداد محور» صرف جشنواره موسیقی جوان، جشنواره موسیقی نواحی و جشنواره موسیقی فجر می کند. از سوي دیگر
تقریباً 20 درصد از بودجه دفتر موسیقی صرف حمایت از فعالیت هاي استانی در قالب جشنواره هاي منطقه اي و آن بودجه باقیمانده

 
نیز صرف بودجه هاي پشتیبانی می شود. 

یکی از اهدافی که من دنبال آن هستم این است که بودجه دفتر موسیقی را از سمت یک «بودجه فعالیت محور» به سمت بودجه
«حمایت محور» ببریم تا بتوانیم این بودجه در اختیار گرفته را صرف حمایت از آلبوم هاي خوب، کتاب هاي موسیقایی و هنرمندان
این حوزه کنیم. البته در سال 1399 براي چند کار ماندگار در حوزه موسیقی بودجه هایی اختصاص پیدا کرده که همزمان به سمت

 
نهایی شدن پروژه از سوي انجمن موسیقی ایران اطلاع رسانی هاي لازم خواهد شد. 

این کارها به اعتقاد من آثاري هستند که به دلیل ماندگاري شان می تواند تبدیل به کارهاي پرافتخاري هم شود. اما الان هم از سوي
ستاد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیگیر هستیم تا بتوانیم به صورت خاص بودجه اي را براي گروه هاي خاصی که از اجرا محروم
ماندند جلب کنیم. در همان چارچوبی که بناست از سوي صندوق کار آفرینی امید صورت پذیرد ما یک شاخه جدیدي را در کنار
موسسه هاي حقوقی، استودیوها باز کردیم که در این راستا گروه هاي معتبري که ثبت حقوقی ندارند مشمول حمایت ها می شوند.
صادقانه می گویم در این مدت تمام تلاشم را انجام دادم تا وعده اي بر وعده هاي محقق نشده و شنیده شده اضافه نکنم. رویه فعالیت
هاي من همواره بر این نکته بوده و هست تا هر وقت این وعده ها به منصه ظهور رسید آن ها را اعلام رسمی کنم. ما تا همین امروز

هم به همین شیوه قدم برداشتیم تا فقط یک وعده کوتاه مدتی که براي یک مقطع زمانی کم آرامش ایجاد می کند، داده نشود.



سلطانی فر: به دنبال ایجاد اشتغال و درآمدزایی هستیم

منبع: ملیتشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/07/27

وزیر ورزش و جوانان گفت: با امضاي تفاهم نامه میان وزارت ورزش و جوانان و وزارت میراث فرهنگی به دنبال ایجاد اشتغال و
درآمدزایی هستیم.

به گزارش ملیت به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در مراسم امضاي تفاهم نامه
همکاري مشترك بین وزارت ورزش و جوانان و وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري گفت: فرا رسیدن هفته تربیت بدنی
و ورزش را به همه تبریک می گویم. در همین ماه، روز گردشگري را نیز داشتیم و این روز را به طرفداران گردشگري تبریک می

 
گویم، هر چند که به خاطر ویروس منحوس کرونا نتوانستیم در حوزه گردشگري فعالیت خاصی داشته باشیم. 

سلطانی فر ادامه داد: پیش از این سند اولیه اي با عنوان تفاهم نامه گردشگري و وزارت ورزش بین من، مونسان و گودرزي به امضا

 
رسیده بود، اما امروز نسخه جدیدي از آن امضا شد. 

وزیر ورزش و جوانان افزود: با امضاي تفاهم نامه به دنبال ایجاد اشتغال و توسعه کشور و درآمدزایی هستیم. براي مثال المپیک که هر

 
ساله میلیون ها نفر را به کشور میزبان می آورد و یا رویداد هایی همچون جام جهانی، لیگ ملت، لیگ قهرمانان و .... 

سلطانی فر ادامه داد: ما نیز همیشه در تلاش بودیم تا میزبان مسابقات باشیم و سخت افزار هاي موجود که پس از انقلاب اسلامی

 
ایجاد شده، این فرصت را به ما داده است تا براي میزبانی مسابقات تلاش کنیم. 

وزیر ورزش و جوانان بیان کرد: در زمان پیش از انقلاب اسلامی تنها 2 استادیوم که توانایی میزبانی فوتبال را داشتند، در اختیار
داشتیم، اما امروز علاوه بر استادیوم تختی و آزادي، استادیوم هاي مشهد، اصفهان، تبریز و اهواز و حتی خوزستان را در اختیار داریم.
در کنار این موارد ما هر ساله در هر استانی میزبان مسابقات بومی و محلی هستیم. زمانی در سازمان میراث فرهنگی بودم شاهد آن

بودم که چه تعداد از گردشگران براي تماشاي این رقابت ها به استان هاي مختلف کشور سفر می کردند.



بازگشت ارزش پول ملی و مدیریت بازار نیازمند عزم جهادي مدیران است

منبع: خانه ملتشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/07/27

نماینده مردم بروجن در مجلس گفت: بازگشت ارزش پول ملی، مهار تورم و ایجاد اشتغال و مدیریت بازار جزء وظایف اصلی
مدیران است که با عزم جهادي ممکن می شود

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت؛ امیرقلی جعفري بروجنی در جلسه علنی امروز (یکشنبه، 9 مهرماه) مجلس شوراي
اسلامی در نطق میان دستور خود ضمن گرامیداشت نام و یاد شهداي سلامت و مدافع حرم، گفت: رهبر کبیر انقلاب فرمودند""

 
مجلس باید راه راست را به مجریان امور بنماید و در پیمودن آن نظارت کند. 

نماینده مردم بروجن در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: مجلس یازدهم، مجلس انتظار و امید براي مردم باید با حفظ جایگاه و
امانتداري، وظیفه خود را نسبت به مردم ادا کند. مجلس قوي و کارآمد داراي الزاماتی است که باید رعایت شود. احصاء اولویت هاي

 
قانونگذاري کشور، ارتقاء کیفیت نظارت و ارتقاء جایگاه مجلس از جمله الزامات مجلس کارآمد است. 

وي ادامه داد: امروز نظام سلطه با تمامی توان به مصاف با اسلام و نظام اسلامی برآمده تا مردم را به زانو در آورد؛ در این میدان از
مسئولان انتظار کار جهادي و انقلابی است، نه کرنش و ترسیدن در مقابل دشمن؛ باید نگاه به درون و ظرفیت هاي بی بدیل باشد، نه

 
نگاه به بیرون. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: مسئولان باید بدانند هزینه هاي سازش و تسلیم به مراتب از مقاومت و ایستادگی بیشتر

 
است لذا باید فرصت ها را از دل تحریم ها بدست بیاوریم. 

عضو کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: امروز آنچه مردم را زجر می دهد،
بهم ریختگی و هرج و مرج موجود در بازار و قیمت ها است که معیشت مردم را سخت کرده است؛ مشکلات کنونی ناشی از بی

 
توجهی به ظرفیت هاي درونی و سوء مدیریت است. 

امیرقلی جعفري بروجنی گفت: در این شرایط بازگشت ارزش پول ملی، مهار تورم و ایجاد اشتغال و مدیریت بازار جزء وظایف اصلی

 
مدیران است که با عزم جهادي ممکن می شود. 

نماینده مردم بروجن در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: مردم استان چهارمحال و بختیاري که ساکنان سرزمین آب و آفتاب و بام
ایران هستند، علی رغم زحمات فراوانی که براي رفع محرومیتشان کشیده شده داراي مشکلات فراوانی هستند. بر این اساس نرخ

 
بالاي بیکاري در چهارمحال و بختیاري یکی از بزگترین این مشکلات است. 

وي ادامه داد: همچنین مزیت برتر آب در استان به تهدید تبدیل شدن است و این مهم در حالیست که در سند توسعه استان،

 
کشاورزي بالاترین مزیت نامیده شده و کشاورزي بدون آب بی معنا است. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به برخی نکات در خصوص حوزه آب کشور و استان چهارمحال و بختیاري، افزود: انتقال



آب از یک نقطه به نقطه دیگر باید با درنظر گرفتن نیازهاي شرب، کشاورزي، صنعت و محیط زیست مبدا باشد و بدون در نظر گرفتن

 
این موارد، مشکلات براي مردم ایجاد خواهد شد. 

عضو کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: توسعه و نیاز در استانها باید واقعی و

 
بر اساس عدالت و عقلانیت باشد، نه تبعیض و ظلم به دیگران و توسعه بی رویه بر مبناي اطلاعات غلط. 

امیرقلی جعفري بروجنی گفت: مردم استان چهارمحال و بختیاري مخالف انتقال آب با شرایط گفته شده و راه صحیح نمی باشند اما

 
اجازه زیاده خواهی و تبعیض را که منجر به ویرانی استان می شود، هرگز تحمل نخواهند کرد. 

نماینده مردم بروجن در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: امروز دشت هاي استان بحرانی و نیمی از مردم مشکل آب شرب دارند لذا
اجراي هر طرحی براي انتقال آب به استان هاي دیگر باید با لحاظ کردن نیازهاي حقیقی در حوزه شرب، کشاورزي و صنعت و محیط
زیست باشد وگرنه عامل بروز مشکلات اجتماعی و امنیتی خواهد شد. باید در انتقال آب منطق حاکم باشد که این مهم رعایت قانون و

 
عدالت است. 

وي ادامه داد: اجازه نداریم امنیت مردم و استانها را در شرایط خاص بخاطر توسعه بی رویه به خطر بیندازیم؛ به شوراي عالی امنیت
بویژه وزیران کشور و نیرو پیشنهاد می کنم قبل از بروز حوادث ناگوار و سوءاستفاده دشمنان از مشکلات منطقه اي، تدبیر کرده و
جلوي اقدامات غیرکارشناسی و ظالمانه را گرفته و بدانند که بهشت آباد براي استان چهارمحال و بختیاري و خوزستان مشکل آفرین

 
خواهد بود. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم افزود: هرگونه تصمیم در این حوزه بدون برطرف کردن نیازهاي استان هاي چهارمحال و بختیاري

 
و خوزستان تبعاتی در پی خواهد داشت که مسئولیت آن در این شرایط حساس به عهده مسئولان مربوطه است. 

عضو کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: شهرستان بروجن با مردمانی صبور،
فهیم و کم توقع و با سابقه انقلابی و فرهنگی همچون نگینی در کشور می درخشد اما بروجن با نخبگانش، جوانانش، استعدادهایش،

 
تالاب هایش و صنعتش امروز با مشکلات فراوانی مواجه است که باید مورد توجه قرار بگیرد. 

نماینده مردم بروجن در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: زیرساخت ها، آب شرب و کشاورزي، گردشگري، پروژه فولاد و پتروشیمی

 
از نیازهاي شهرستان است که امیدوارم مورد توجه مسئولان قرار بگیرد./ 

پایان پیام



تحقق 80 درصد از برنامه کاریابی براي مددجویان قزوینی

منبع: صبح قزوینشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/07/27

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان خبرداد تحقق 80 درصد از برنامه کاریابی براي مددجویان قزوینی معاون اشتغال
و خودکفایی کمیته امداد استان قزوین گفت: طی شش ماهه نخست سال جاري 80 درصد از برنامه کاریابی کمیته امداد استان قزوین

 
براي مددجویان محقق شده است. 

سید مرتضی دهقانی در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی صبح قزوین با تاکید براینکه تلاش کمیته امداد امام خمینی(ره) بر
توانمندسازي نیازمندان است؛ اظهار کرد: طرح هاي مختلفی براي توانمندسازي مددجویان تعریف شده تا بتوانیم فقر را از میان
خانواده هاي نیازمندان از بین ببریم؛ اما باید بسترسازي این نهاد در کنار همت مددجویان قرار گیرد تا شاهد به ثمر نشستن نتیجه

 
باشیم. 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد استان قزوین اضافه کرد: طرح راهبري شغلی براي این منظور تعریف شده است؛ چراکه
بسترهایی از سوي کمیته امداد فراهم شده ولی براي قراردادن مددجویان فعال در ریل اشتغال، از وجود راهبران شغلی استفاده می

 
کنیم. 

وي تصریح کرد: پیش از این مددجویان دستگاه هاي میوه خشک کنی را در منزل خود مستقر کرده و به تولید می پرداختند که با
ورود راهبر شغلی محلی براي استقرار این دستگاه ها فراهم شده که با این کار دیگر هزینه هاي برق و آب به مددجویان تحمیل نمی

 
شود. 

دهقانی عنوان کرد: کاهش این هزینه ها در افزایش درآمد مددجویان و از طرفی سرعت در تحویل محصولات و دریافت محصولات

 
آماده، تأثیر بسزایی دارد. 

وي بیان کرد: یکی دیگر از بسترهایی که براي اشتغال زایی مورد استفاده کمیته امداد قرار گرفته، کاریابی است که طی شش ماهه

 
نخست سال جاري 80 درصد از برنامه کاریابی کمیته امداد استان قزوین براي مددجویان محقق شده است. 

این مقام مسئول در پایان یادآور شد: کمیته امداد براساس بسته تشویقی آمادگی دارد به کارفرمایان به ازاي هر مددجوي جذب شده

 
50 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه پرداخت کند. 

 
انتهاي پیام/7003 

 
دیدگاه ها نام 



 
ایمیل 

 
متن دیدگاه 

ارسال



7 هزار فرصت شغلی جدید در بخش صنعت قم ایجاد شد

منبع: شاتاشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/07/27

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: هم راستا با راهبرد جهش تولید از
ابتداي سال جاري تاکنون 6هزار و 872 فرصت شغلی جدید در بخش هاي

 
صنعت، معدن و تجارت این استان ایجادشده است. 

به گزارش شاتا، محمود سیجانی در گفت وگو با خبرنگاران، بیان کرد: بر اساس
برنامه ریزي هاي انجام شده تعهد استان در موضوع ایجاد اشتغال جدید در بخش صنعت، معدن و تجارت طی سال جاري، فراهم
کردن فرصت شغلی براي پنج هزار و 565 تن بود که تاکنون بیش از این میزان محقق شده است و این روند براي ایجاد اشتغال هرچه

 
بیشتر تا پایان سال ادامه می یابد. 

وي افزود: پیش بینی حجم سرمایه گذاري در بخش هاي صنعت، معدن و تجارت استان در سال جاري رقمی فراتر از هفت هزار و
550 میلیارد ریال است که تاکنون 6هزار و 586 میلیارد ریال آن صورت پذیرفته و این نکته نشان دهنده تحقق بیش از 87 درصدي

 
برنامه سرمایه گذاري استان در این بخش است. 

وي ادامه داد: بخش صنعت استان قم در سال جهش تولید براي تولید کالاهاي موردنیاز داخل همچون محصولات پتروشیمی، مینی
بوس ، وانت، ون و اتوبوس، کامیون و کامیونت، الیاف پلی استر، نخ سیستم پنبه اي و ترکیبی مصنوعی، یخچال و فریزر، انواع کنتور،
انواع پایپوش، انواع موتورسیکلت، انواع آجرنسوز و تشک فنري برنامه مشخص دارد که در همه موارد یادشده وضعیت تولید تاکنون

 
بیش از میزان پیش بینی بوده است. 

سیجانی گفت: حمایت از تولیدکنندگان و حل مشکل هاي آنان در شرایط کنونی که کشور با فشار تحریم هاي ظالمانه دشمنان
مواجه است بیش از هر زمان دیگري اهمیت دارد و به همین دلیل ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان با تشکیل جلسات هفتگی،

 
به دنبال حل مسائل پیش روي تولیدکنندگان و تخصیص اعتبارات موردنیاز آنان در قالب تسهیلات رونق تولید و سایر موارد است. 

وي بیان کرد: همچنین در همین رابطه به منظور کاهش تاثیر فشار ناشی از تحریم ها رویکرد عملیاتی تامین کالاهاي واسطه اي و
حلقه هاي میانی تولید را براي خنثی سازي تحریم مواد اولیه و تکمیل زنجیره تولید استان دنبال می کنیم.



ضرورت توجه جدي به مناطق ویژه اقتصادي زاگرس و قصر شیرین

منبع: شاتاشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/07/27

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه، بر ضرورت توجه جدي به
مناطق ویژه اقتصادي زاگرس و قصر شیرین تأکید کرد و افزود: توجه به مناطق
ویژه اقتصادي زاگرس و قصرشیرین می تواند نقش لوکوموتیو را براي واگن هاي

 
توسعه بازي کند. 

به گزارش شاتا، محسن دارابی در نشستی با ابراهیم عزیزي؛ «نماینده مردم کرمانشاه در مجلس» با بیان مطالب فوق افزود: مطابق با
بند پ ماده 32 قانون احکام دائمی کشور که می گوید استان هایی که نرخ بیکاري آن ها بالاتر از میانگین نرخ بیکاري کشور است، به
عنوان مناطق غیر برخوردار از اشتغال تعریف می شوند، باید استان را در زمره استان هاي غیر برخوردار تلقی نمود و مهم تر این که
معافیت مالیاتی واحدهاي صنعتی، معدنی و خدماتی در مناطق غیر برخوردار از اشتغال را به میزان معافیت هاي منظور شده در
مناطق آزاد تجاري - صنعتی اعمال کند و توسعه واحد و نیز تولید کالاهاي جدید در این واحدها به میزان سهم خود مشمول این

 
حکم هستند لذا کلیه نقاط استان، مشمول این بند از حکم قانون بوده و قاعدتاً بایستی 20 سال معافیت مالیاتی داشته باشد. 

وي در ادامه با توجه به موضوع اجرایی شدن ماده 81 قانون الحاقی 2 برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی و بر اساس
این قانون، وزارتخانه هایی مانند نیرو، نفت و ارتباطات و فناوري مکلف اند نسبت به تأمین آب، برق، گاز و امکانات مخابراتی و شهرك
ها و نواحی صنعتی و مناطق ویژه اقتصادي تا درب واحدهاي صنعتی و معدنی مستقر در شهرها و نواحی صنعتی و معدنی و منطقه
ویژه اقتصادي اقدام کنند و سازمان مدیریت و برنامه ریزي کشور موظف است اعتبار موردنیاز را در لوایح بودجه سنواتی به این منظور
پیش بینی کند و استان کرمانشاه هم استان پیرامونی و کمتر توسعه یافته است و اگر این قانون براي استان هایی همچون ما عملیاتی

نشود، مسیر سرمایه گذاري به سمت استان هاي برخوردار خواهد بود.



دشمن دنبال منازعات داخلی است/ با نوسانات قیمتی مقابله خواهیم کرد

منبع: خبرگزاري دفاع مقدسشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/07/27

رویداد هاي مهم این روز در تقویم شمسی (27 مهر) - ولادت شهید محمد بنیادي (استان قم، شهرستان قم) (1337 ه.ش) -
شهادت شهید احمد ساربان نژاد (استان تهران، شهرستان تهران) (1340 ه.ش) - شهادت شهید عین االله خسروي (استان آذربایجان
غربی، شهرستان ارومیه) (1358 ه.ش) - شهادت شهید عبدالرسول مهدوي خرمی (استان فارس، شهرستان آباده) (1358 ه.ش) -
شهادت شهید رمضان علی روحی زیدي (استان مازندران، شهرستان میاندورود) (1359 ه.ش) - شهادت شهید حمیدرضا باطبی
(استان مازندران، شهرستان بهشهر) (1359 ه.ش) - شهادت شهید جلال مرادي (استان مرکزي، شهرستان ساوه) (1359 ه.ش) -
شهادت شهید ذبیح االله جهانگیري اخگري (استان همدان، شهرستان بهار) (1359 ه.ش) - شهادت شهید محمدرضا ضیائی (استان
تهران، شهرستان تهران) (1359 ه.ش) - شهادت شهید آقاعلی امرایی (استان لرستان، شهرستان پلدختر) (1359 ه.ش) - شهادت
شهید علی اصغر علایی (استان خراسان رضوي، شهرستان مشهد) (1359 ه.ش) - شهادت شهید حسن نصیري ابو زید آبادي (استان
اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1360 ه.ش) - شهادت شهید علی اصغر منتظري (استان مازندران، شهرستان تنکابن) (1360
ه.ش) - شهادت شهید عبدالعلی کاظمی عباس علی کش (استان مازندران، شهرستان ساري) (1361 ه.ش) - شهادت شهید اکبر
محبی (استان تهران، شهرستان تهران) (1361 ه.ش) - اجراي عملیات والفجر 4 در شمال مریوان و منطقه عمومی پنجوین در دره
شیلر در داخل خاك عراق (1362 ه.ش) - شهادت شهید رحمت االله نصیري (استان اصفهان، شهرستان شهرضا) (1362 ه.ش) -
شهادت شهید علی خانه فرد (استان مازندران، شهرستان ساري) (1362 ه.ش) - شهادت شهید علی رضا داداشی (استان مازندران،
شهرستان ساري) (1362 ه.ش) - شهادت شهید علی اصغر کریمی نودهی (استان مازندران، شهرستان میاندورود) (1362 ه.ش) -
شهادت شهید کاظم کاظمی (استان مازندران، شهرستان نوشهر) (1362 ه.ش) - شهادت شهید احسان االله قمی اویلی (استان
مازندران، شهرستان نوشهر) (1362 ه.ش) - شهادت شهید محمد ذوالفقاري نودهی (استان مازندران، شهرستان نکا) (1362 ه.ش) -
شهادت شهید عبداالله مهمان نواز (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1362 ه.ش) - شهادت شهید حسین قامتی آرانی (استان
اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1362 ه.ش) - شهادت شهید عباس صانعی بیدگلی (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل)
(1362 ه.ش) - شهادت شهید سیدعباس فدایی بیدگلی (استان اصفهان، شهرستان آران و بیدگل) (1363 ه.ش) - شهادت شهید
عبدالصمد یونسی (استان همدان، شهرستان همدان) (1363 ه.ش) - شهادت شهید حسین علی بور (استان مازندران، شهرستان نور)
(1363 ه.ش) - شهادت شهید ابوالفضل حاجی زاده (استان مازندران، شهرستان نوشهر) (1363 ه.ش) - شهادت شهید تیمور غیاثی
(استان خراسان شمالی، شهرستان بجنورد) (1363 ه.ش) - شهادت شهید محمد حسن نورمندي پور (استان کرمان، شهرستان
سیرجان) (1363 ه.ش) - شهادت شهید حمید اسماعیلی برنجستانکی (استان مازندران، شهرستان سوادکوه شمالی) (1364 ه.ش) -
شهادت شهید صفرقلی عزیزي (استان تهران، شهرستان تهران) (1364 ه.ش) - شهادت شهید محرمعلی یزدي (روستاي یوسف آباد)
(1364 ه.ش) - ولادت شهید مدافع حرم امیر لطفی (استان تهران، شهرستان تهران) (1365 ه.ش) - شهادت شهید رمضان علی
نوریان (استان مازندران، شهرستان ساري) (1365 ه.ش) - حمله تجاوزکارانه ناو هاي آمریکایی به جزایر نفتی ایران در خلیج فارس
(1366 ه.ش) - شهادت شهید صادق تقوي زرینی (استان مازندران، شهرستان ساري) (1388 ه.ش) - شهادت شهید حسین مرادي
(استان کرمان، شهرستان بم، روستاي بدرآباد) (1388 ه.ش) - شهادت شهید مدافع حرم عصمت االله (اسماعیل) کریمی (لشکر
فاطمیون) (1394 ه.ش) - شهادت شهید مدافع حرم محمدرضا خاوري (حجت) (لشکر فاطمیون) (1394 ه.ش) - شهادت شهید
مدافع حرم محمد استحکامی جهرمی (استان فارس، شهرستان جهرم) (1394 ه.ش) - هجرت حضرت رسول اکرم (ص) از مکه به

 
مدینه 



 
اخبار داخلی >> اخبار داخلی 

 
روحانی در ستاد اقتصادي دولت: 

 
دشمن دنبال منازعات داخلی است/ با نوسانات قیمتی مقابله خواهیم کرد 

رئیس جمهور گفت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم

 
تحریم  ها، سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند منازعات و اختلافات داخلی است. 

 
کد خبر: 422232 

 
 18October 2020 - 12:38 - 1399 تاریخ انتشار: 27 مهر

به گزارش گروه اخبار داخلی دفاع پرس، حجت الاسلام حسن
روحانی امروز (یکشنبه) در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه
ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه  هاي دولت
براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا اظهار داشت: اگر چه تحریم
هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي
ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل
قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با
گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي
هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی

 
فروپاشی کشور شده است. 

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه معیشت
مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم

 
که غالباً با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها، سرمایه گذاري ویژه کرده اند منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

وي در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 



 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به   موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

وي با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و اعتباري،
در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي منظم از

 
روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

وي تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی

 
در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت. 

انتهاي پیام/ 151



وعده رئیس جمهور درباره قیمت کالاها

شماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/07/27
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه
معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در نرخ کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات

قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد.

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه
معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در نرخ کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی

 
هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

 
سیاست 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در
یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت،
با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي امریکا
افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی امریکا موجب
کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور
در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه
90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت
با برنامه ریزي هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم

 
امریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهارکرد: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و
بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات

 
داخلی است. 

رئیس جمهوري با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

دکتر روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهارکرد: حمایت هاي همه جانبه از
افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي

 
اقتصادي دولت خواهد داشت. 



 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهوري با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار
باز، حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهوري با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی
و اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

دکتر روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه
اوراق مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و

 
دولت در بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز ظرفیت هاي زیادي براي استفاده وجود دارد،

 
اظهارکرد: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

دکتر روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به
ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي

دولتی در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



وعده رئیس جمهور براي حمایت از معیشت خانوده و تشدید نظارت بر قیمتها

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/07/27

حوزه/ رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه  هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه  هاي دولت در
حوزه معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با

نوسانات قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان ...

 
وعده رئیس جمهور براي حمایت از معیشت خانوده و تشدید نظارت بر قیمتها 

حوزه/ رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین
دغدغه  هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه  هاي دولت در
حوزه معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی
در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات
قیمتی هستیم که غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی

 
سودجویان رقم می خورد. 

به گزارش خبرگزاري حوزه از تهران، حجت الاسلام والمسلمین
حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه
ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه  هاي دولت

براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم  هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور
شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از

 
2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي  هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز
و بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم  ها سرمایه  گذاري ویژه کرده  اند، منازعات و اختلافات

 
داخلی است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه هاي

 
گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه  ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

دکتر روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می  داند، اظهار داشت: حمایت  هاي همه 
جانبه از افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به  ویژه شرکت  هاي دانش  بنیان، جایگاه مهمی در

 
سیاست هاي اقتصادي دولت خواهد داشت. 

در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 



رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه  هاي گذشته با بی  ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به  موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار
باز، حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می  شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب  هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش  هاي

 
منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

دکتر روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه
اوراق مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و

 
دولت در بازار سرمایه هستیم، ابزارسازی هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

دکتر روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به  ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف  سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی در

بازار سرمایه را به  جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



نوشته آقاي استادي در تشکر از استاد خسروپناه

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/07/27

حوزه/ آیت االله استادي به یادداشت حجت الاسلام والمسلمین خسروپناه واکنش نشان داد.

 
نوشته آقاي استادي در تشکر از استاد خسروپناه 

حوزه/ آیت االله استادي به یادداشت حجت الاسلام والمسلمین

 
خسروپناه واکنش نشان داد. 

اشاره: چندي قبل خبرگزاري مهر یادداشتی از حجت الاسلام
والمسلمین خسروپناه منتشر کرد که او مطلبی از فرزند آیت االله
استادي را نقد کرده بود. فرزند آیت االله استادي در مطلب خود از
فربه شدن فقه و مهارت اندك حوزویان در رشته هاي دیگر
سخن گفته بود که آقاي خسروپناه هم در بخشی از پاسخ به او
گفته بود: فکر می کنم مستشکل در اثر ارتباط با فقهاي سنتی از
یک جهت و علاقه به روشنفکران سکولار از ناحیه دیگر و مرتبط

نبودن با فقیهان نوین از حیث دیگري، دچار این شبهات شده است که ان شاء االله با مطالعه و تحصیل و تحقیق و بررسی بیشتر
شبهاتش حل خواهد شد. این مطلب در جدیدتري شماره هفته نامه افق حوزه نیز بازنشر یافت که با واکنش آیت االله استادي همراه
شد. ایشان در این نوشته که در اختیار خبرگزاري رسمی حوزه قرار داده اند ضمن تشکر از آقاي خسرپناه نکاتی را بیان کرده اند که
خواندنی است. نکته قابل توجه اینکه تیتر این مطلب را که بر روي خروجی حوزه نیوز قرار گرفته شخص آیت االله استادي تعیین کرده

 
و تاکید داشتند با همین تیتر منتشر شود. 

 
متن یادداشت به این شرح است: 

 
بسمه تعالی 

در هفته نامه افق حوزه مورخ 99/7/21صفحه هشت یادداشتی از حجت الاسلام والمسلمین خسروپناه خواندم لازم دیدم ضمن تشکر

 
از ایشان توضیحی بدهم. 

چند سال است که یکی از فرزندانم (روحانی و طلبه نیست و 45 سال دارد و دانشگاهی به شمار می آید) به کارهاي علمی و نوشتن
مقاله و کتاب اشتغال دارد و در بخشی از کارها هم موفقیت هایی داشته است، در طول این چند سال دو یا سه مورد پیش آمد که
حقیر پس از انتشار آن متوجه شدم که نوشته او مورد تاییدم نیست، ضمناً چند نفري هم از اساتید و دوستان با مراجعه به بنده
ناراحتی خود را از این دو سه مورد ابراز کردند و حقیر طبق وظیفه به ایشان تذکر دادم و از او خواستم اگر این موارد در سایتی ثبت
شده حذف کند، ایشان هم به خواسته پدر عمل کرد. یکی از این موارد همان یادداشتی است که چند ماه قبل نوشته و حضرت آقاي
خسروپناه جواب مزبور را مرقوم داشته اند و در هفته نامه افق حوزه چاپ شده است و به نظر می رسد که راه صحیح همین است نه

 
تندي کردن که گاهی نتایج بدي در پی خواهد داشت. 

البته لغزش براي همه پیش می آید که گاهی خود انسان خیال می کند خدمت است نه لغزش؛ خداوند بنده و فرزندان و بستگانم را از



 
لغزش ها حفظ فرماید. 

بد نیست حاشیه هم داشته باشم؛ حقیر زمانی که عضو شوراي نگهبان بودم در یکی دو جلسه با شخصی که در آن دوران در مورد
انتخابات مسئولیتی داشت، آشنا شدم و در همان یکی دو جلسه میان ما گفتگوهایی شد که آن طور که به خاطر دارم، گفتم واي اگر
از پس امروز بود فردایی و در سال هاي بعد هم روشن شد که وي از اصلاح طلبانی است که برخی از اصلاح طلبان هم او را قبول

 
ندارند زیرا به جاي اصلاح گاهی افساد می کند. 

از قراري که اطلاع پیدا کردم ایشان آن نوشته پسرم را با این پسوند «فرزند آقاي استادي که عضو شوراي نگهبان بود» منتشر کرده
است. به او و امثال او عرض می کنم به سود شما است که لااقل به اخلاق انسانی پایبند باشید و با سوء استفاده از هر پیشامدي به وزر

و گناه خود نیفزایید. از خداي منان خواستارم که این کمترین و آن شخص را از فساد و افساد دور بدارد.



شناسایی هزار نقطه نصب پنل خورشیدي براي مددجویان خراسان شمالی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی از شناسایی هزار نقطه براي نصب پنل هاي خورشیدي ویژه مددجویان تحت حمایت
این نهاد خبر داد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
بجنورد ، مجید الهی راد مدیرکل کمیته امداد خراسان
شمالی گفت: اگرچه هزار نقطه براي نصب پنل هاي
خورشیدي شناسایی شده است، ولی در برنامه هاي پیش
روي این نهاد 3 هزار پنل خورشیدي براي نصب و راه
اندازي در منازل مددجویان استان در نظر گرفته شده

 
است. 

الهی راد با اشاره به افزایش قیمت قطعات پنل هاي
خورشیدي، افزود: هزینه نصب و راه اندازي هر پنل

خورشیدي 400 میلیون ریال بود، ولی با توجه به افزایش قیمت ها، کمیته امداد درصدد است مابقی هزینه ها را با ارایه تسهیلات

 
بلاعوض جبران کند. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- راه اندازي 1000 پنل خورشیدي در خراسان شمالی 

- تامین 400 پنل خورشیدي سیار براي عشایر خراسان شمالی او با بیان اینکه تاکنون 2 پنل خورشیدي براي دوخانوار مددجود در
اسفراین نصب شده است، عنوان کرد: با اجراي این طرح هر خانوار ماهیانه بین 15 میلیون تا 17 میلیون ریال درآمدزایی دارد که

 
بخشی از این درآمد بابت پرداخت اقساط تسهیلات اجراي طرح کم می شود و مابقی درآمد به حساب خانوار واریز می شود. 

مدیرکل کمیته امداد خراسان شمالی عنوان کرد: طرح پنل هاي خورشیدي یکی از طرح هاي مهمی است که توسط این نهاد و به
منظور اشتغال و خودکفایی خانوار هاي تحت حمایت این نهاد در حال پیگیري و اجراست.



دومین نشست هم اندیشی در حوزه پایش و کاهش آلایندگی مسایل زیست

محیطی واحدهاي صنعتی استان

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/07/27

خبرگزاري آریا- به میزبانی دانشگاه مازندران دومین
نشست هم اندیشی در حوزه پایش و کاهش آلایندگی

 
مسایل زیست محیطی واحدهاي صنعتی استان برگزارشد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه مازندران، دومین نشست
مشترك هم اندیشی اعضاي هیات علمی دانشگاه در حوزه
پایش و کاهش آلایندگی مسایل زیست محیطی واحدهاي
صنعتی استان با حضور رییس مرکز کارآفرینی و ارتباط با
جامعه دانشگاه و نمایندگانی از استانداري، محیط زیست،

 
سازمان صمت و شرکت شهرك هاي استان در سالن کنفرانس سازمان مرکزي دانشگاه برگزار شد. 

بر اساس این گزارش، در این نشست ضمن آشنایی با حوزه کاري و توانمندي اعضاي هیات علمی حاضر در جلسه، اولویت بندي
واحدهاي صنعتی آلاینده بر اساس میزان آلایندگی توسط نمایندگان مدعو انجام و مقرر شد تا سه واحد صنعتی به عنوان نخستین
واحدهاي هدف در اجراي طرح مپسا مورد بررسی قرار گیرند. هم چنین برقراري ارتباط و مذاکره با واحدهاي منتخب و انجام بازدید

از آن واحدها به عنوان نخستین گام عملیاتی در دستور کار قرار گرفت.



8 سؤال ملی از محمد جواد ظریف اعلام وصول شد

منبع: موجشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/07/27

8 سؤال ملی نمایندگان از محمدجواد ظریف وزیر امور

 
خارجه را اعلام وصول کرد. 

به گزارش خبرنگار سیاسی خبرگزاري موج، سیدمحسن
دهنوي عضو هیأت رئیسه مجلس امروز در جلسه علنی
مجلس 7 سؤال ملی نمایندگان از محمد جواد ظریف وزیر

 
امور خارجه اعلام وصول کرد. 

 
این سوالات به شرح ذیل است: 

 
سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام قاطع در مقابل قطعنامه شوراي حکام 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم موضع

 
مناسب در مقابل زیاده خواهی هاي برخی از کشورهاي اروپایی و نیز علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام 

 
سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و ارائه گزارشات غلط به مردم 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران

 
در برجام 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از شهادت

 
سردار سلیمانی 

سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام وزارت امور خارجه جهت فعال شدن سفارتخانه

 
ها براي جذب سرمایه گذاري هاي خارجی 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره مواضع مطرح شده در جلسه مورخ 15 تیر 99 و

 
ایجاد تنش در صحن علنی 

سؤال ملی زهره الهیان نماینده مردم تهران وتعدادي نمایندگان مجلس درباره علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه جهت آزاد



 
سازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي خارجی 

 
عضو هیأت رئیسه مجلس همچنین چند طرح عادي را در نشست امروز به صورت عادي اعلام وصول کرد که به شرح ذیل است: 

 
طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر گونه پروانه اشتغال براي شاغلین و یا بازنشستگان 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی جمهوري اسلامی مصوب 25 آبان 1365 

طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، طرح مبارزه با جرائم اقتصادي



با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم

منبع: پایگاه دولتشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه
معیشت مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و تو...

رئیس جمهور، حمایت از معیشت خانوار را از بزرگترین دغدغه هاي کنونی دولت دانست و گفت: برنامه هاي دولت در حوزه معیشت
مردم و اقتصاد خانوار ایجاد ثبات و توازن منطقی در قیمت کالاهاست. با تشدید نظارت ها به دنبال مقابله با نوسانات قیمتی هستیم که

 
غالبا با ایجاد جو روانی کاذب از سوي برخی سودجویان رقم می خورد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و چهارمین جلسه
ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي
غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با
درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست، اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزي هایی که انجام

 
داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی کشور شده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز
و بوم در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات

 
داخلی است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه

 
هاي گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

دکتر روحانی در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه
جانبه از افزایش نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در

 
سیاست هاي اقتصادي دولت خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه نمود. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه هاي گذشته با بی ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

دکتر روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار
باز، حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي

منظم از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 



دکتر روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه
اوراق مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و

 
دولت در بازار سرمایه هستیم، ابزارسازي هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می شود. 

دکتر روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به
ویژه هدایت نقدینگی به سوي اشتغال مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي

دولتی در بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



زیان 20 هزار میلیارد تومانی کرونا و تحریم به بیمه

منبع: بانکداري ایرانیشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/07/27

دلیل کاهش رغبت مردم براي خرید بیمه هاي زندگی به دو عامل اصلی برمی گردد؛ درابتدا به دلیل کاهش درآمدهاي خانوار
که ناشی از تحریم و و کرونا بوده است خانوارها توان سابق را براي خرید بیمه زندگی ندارند و از سوي دیگر بازدهی بالاي

بازارهاي سرمایه گذاري مانند بورس ارز و طلا و... نیز باعث شده است ...

به گزارش روابط عمومی بیمه مرکزي ، با شیوع کرونا از
اواخر سال گذشته و همچنین تشدید تحریم ها که به
نوسان نرخ ارز و رشد قیمت کالاها منجر شد، تمام بخش
هاي اقتصاد ایران تحت تأثیر قرار گرفته است؛ یکی از این
بخش ها صنعت بیمه است که تأثیر قابل توجهی از این
شرایط پذیرفته است، به طوري که میزان استقبال از خرید
بیمه نامه دربیمه هاي غیراجباري با افت همراه بوده است.
علاوه براین رشد شدید قیمت خودروباعث شده است تا

اکثر خودروها در بازار از مرز 220 میلیون تومانی که براي خودروهاي متعارف تعیین شده عبور کنند و درصورت عدم تأمین پوشش
بیمه اي، مسئولیت خسارت ها بر عهده رانندگان این نوع خودروها باشد. درهمین خصوص با غلامرضا سلیمانی، رئیس شوراي عالی

 
بیمه و رئیس کل بیمه مرکزي به گفت و گو نشستیم تا به صورت دقیق تر آثار کرونا و تحریم بر صنعت بیمه کشور را بررسی کنیم. 

از اسفند سال گذشته اقتصاد ایران با تحولات زیادي مواجه شد ؛از یک سو شیوع ویروس کرونا و از سوي دیگر به دلیل تشدید تحریم
شاهد افزایش و نوسان قیمت ها هستیم. صنعت بیمه نیز همانند سایر بخش هاي اقتصاد از این شرایط متأثر شده است؛ درمجموع این

 
وضعیت چه تغییراتی در صنعت بیمه داده است؟ 

به دلیل تحریم و فشاري که از سوي امریکا به اقتصاد ایران وارد کرده است شاهد افزایش قیمت ها به دلیل افزایش نرخ ارز بودیم از
سوي دیگر هم ویروس کرونا تأثیرزیادي در رکود اقتصاد و وضعیت تورم در کشور داشته است ، به نوعی در اشتغال نیز که باعث
کاهش درآمد خانوارها شده است. وقتی درآمدها کاهش می یابد روي صنعت بیمه نیز تأثیر می گذارد و درواقع باعث کاهش درآمد
صنعت بیمه و پرتفوي بیمه می شود؛ درمجموع در شرایط تورمی و زمانی که قیمت ها رو به افزایش است، مردم کمتر به بیمه توجه

 
می کنند و بیشتر به دنبال تأمین نیازهاي روزانه خود هستند. 

 
چه بخش هایی از بیمه بیشتر تحت تأثیر قرار گرفته است؟ 

این کاهش درتمام بخش هاي بیمه نیست ،چرا که رشته هاي بیمه اي طیف وسیعی دارند؛ دراین میان نرخ برخی از رشته ها نیز به
صورت قانونی تعیین می شود و همانند بیمه شخص ثالث طبق ضوابط خاصی تعیین و اجرا می شود؛ با توجه به این که این بیمه
اجباري است و تمام خودروهاي کشور باید این بیمه نامه را خریداري کنند طبیعی است که حتی با وجود کرونا و کاهش درآمد

 
خانوارها شاهد کاهش این رشته بیمه اي نیستیم،حتی افزایش هم داشته ایم که علت آن ورود خودروهاي جدید به بازار است. 

دربیمه بدنه نیز به دلیل افزایش قیمت خودرو دارندگان خودرو براي بهره مندي از سقف پوشش هاي بیمه اي با خرید الحاقیه نسبت

 
به افزایش پوشش اقدام کرده اند و برهمین اساس در بیمه بدنه نیز شاهد رشد فروش بیمه نامه و حق بیمه تولیدي هستیم. 



 
کدام رشته ها دچار افت شده اند؟ 

دربخش هایی از صنعت بیمه شاهد کاهش هستیم، مانند بیمه مسافرتی. به طور معمول دراین بیمه سالانه 8 میلیون مسافر خروجی
یا ورودي بیمه مسافرتی خریداري می کردند که این رقم به زیر یک میلیون نفر کاهش یافته است. بنابراین به طور طبیعی حق بیمه
اي که عاید شرکت هاي بیمه شده است با کاهش قابل توجهی همراه شده است.دربخش بیمه مسئولیت نیز به دلیل افت و رکود

 
فعالیت هاي اقتصادي کاهش داشته ایم. 

 
به طور معمول درچنین شرایطی استقبال از بیمه هاي زندگی بیشتر می شود. این بخش چه تغییراتی داشته است؟ 

دربخش بیمه زندگی که انتظار افزایش استقبال به دلیل شیوع کرونا داشتیم، اما اتفاق عکس افتاده است و برهمین اساس در رشته

 
بیمه زندگی نیز با افت مواجه هستیم. 

 
علت این استقبال کم چه بوده است؟ 

دلیل کاهش رغبت مردم براي خرید بیمه هاي زندگی به دو عامل اصلی برمی گردد؛ درابتدا به دلیل کاهش درآمدهاي خانوار که
ناشی از تحریم و و کرونا بوده است خانوارها توان سابق را براي خرید بیمه زندگی ندارند و از سوي دیگر بازدهی بالاي بازارهاي
سرمایه گذاري مانند بورس ارز و طلا و... نیز باعث شده است خانوارهایی که توان سرمایه گذاري دارند به این سمت سوق پیدا کنند،

 
چرا که بیمه زندگی نیز یک بیمه سرمایه گذاري بلندمدت است. 

 
بیمه هاي زندگی با چه میزان افت همراه شده است؟ 

باید حدود 46 تا 50 درصد پرتفوي صنعت بیمه از محل بیمه زندگی باشد، اما هم اکنون تنها 14,5 درصد از پرتفوي صنعت بیمه
مربوط به بیمه زندگی است، علاوه براین براساس برنامه ریزي ها باید ضریب نفوذ بیمه درکشور به حدود 7 درصد برسد این درحالی

 
است که هم اکنون این ضریب نفوذ 3.6 درصد است. این اعداد نشان می دهد که دراین بخش هم با افت همراه بوده ایم. 

 
با این حساب بخشی از رشته هاي بیمه اي افت و برخی هم رشد داشته اند؟ درمجموع صنعت بیمه کاهش داشته است؟ 

البته در سرجمع رشته هاي بیمه اي نه تنها افت درآمد نداشته ایم بلکه با رشد نیز همراه بوده ایم، چرا که 33 درصد از پرتفوي
صنعت بیمه به بیمه شخص ثالث اختصاص دارد که همانگونه که اشاره شد به دلیل این که یک بیمه اجباري است دراین رشته فروش
بیمه نامه افزایش داشته است و به دلیل سهم بالاي شخص ثالث درکل پرتفو صنعت بیمه حتی در دوران کرونا و تحریم هم رشد

 
داشته است؛ تا شش ماه نخست سال جاري حدود 35 هزار میلیارد تومان درآمد حق بیمه صنعت بیمه بوده است. 

 
اگردربرخی رشته هاي بیمه اي دچار کاهش فروش بیمه نامه نمی شدیم به طور قطع باید با درآمد بیشتري مواجه بودیم؟ 

براي سال جاري طبق برنامه ریزي هاي صورت گرفته حق بیمه تولیدي صنعت بیمه باید به حدود 100 هزار میلیارد تومان برسد، اما

 
به دلیل وضعیت کرونا و کاهش درآمد خانوار به حدود 80 هزار میلیارد تومان دست می یابیم. 

 
بدین ترتیب می توان گفت حدود 20 هزارمیلیارد تومان عدم النفع کرونا بوده است؟ 

بله، البته این مشکل هم به دلیل شیوع کرونا بوده است و هم تحریم درآن تأثیر زیادي داشته است؛ درواقع تحریم با افزایش نرخ ارز و
افزایش بازدهی و سود برخی از بازارها مانند ارز و طلا بیمه را تحت تأثیر قرار می دهد، چرا که صنعت بیمه به غیر از برخی از رشته
هایی مانند شخص ثالث و بدنه خودرو که یکساله هستند، به طور عمده بلندمدت است.؛ براي مثال بیمه هاي زندگی از 10 تا 20
ساله و در بیمه مهندسی بیمه نامه ها 3 تا 5 ساله است و برهمین اساس رقیبی براي بازارهاي سرمایه گذاري محسوب می شود، البته

 
بیمه هاي یکساله نیز به دلیل این که هرساله تمدید می شود به نوعی بلندمدت محسوب می شود. 



 
در رشته بیمه درمان پس از شیوع کرونا چه اتفاقاتی افتاد؟ 

بیمه درمان شامل بیمه پایه و بیمه تکمیلی است که بیمه پایه توسط نهادهاي حمایتی مانند وزارت بهداشت تأمین اجتماعی و... ارائه
می شود، اما بیمه هاي درمان تکمیلی مازاد بر پوشش بیمه پایه توسط شرکت هاي بیمه بازرگانی ارائه می شود؛دربخش درمان حدود
23 میلیون نفر بیمه درمان تکمیلی دارند و به صورت عمده گروهی هستند که درواقع این بیمه توسط شرکت ها و سازمان ها براي
کارکنانشان خریداري می شود. این درحالی است که ارزش واقعی این نوع بیمه این است که از بیمه هاي گروهی به بیمه نامه هاي

 
انفرادي تغییر کند و بیشتر توسط افراد و خانوارها خریداري شود. 

البته در دوران کرونا امتیازاتی براي کسانی که قصد دارند تحت پوشش بیمه درمان تکمیلی قرار بگیرند نیز قائل شده ایم؛ براي مثال
فردي که این نوع بیمه را خریداري کرده باشد اگرچه کرونا یک بیماري پاندمیک است ولی به عنوان یک بیماري خاص تلقی شده
است و بیمه شدگان می توانند هزینه هاي بستري و درمان را در سقف قرارداد خود دریافت کنند. این روشی است که هم اکنون

 
توسط شرکت هاي بیمه اي درحال انجام است. 

این امتیاز از اواخر سال گذشته به شرکت هاي بیمه اي ابلاغ شد، علاوه بر آن کسانی که بیمه زندگی خریداري می کنند نیز براي

 
مواردي که به دلیل ابتلا به کرونا فوت می کنند بسته به میزان سرمایه رقم قابل توجهی به خانواده متوفی پرداخت می شود. 

برخی از شرکت هاي بیمه اي نیز محصول جدید تنها براي بیماري کرونا طراحی و اجرا کردند که تنها مختص کروناست و از آن
استقبال خوبی شده است،همچنین طبق بیمه نامه جدیدي که طی هفته هاي اخیر از آن رونمایی شد، درصورتی که کسب و کاري
دراثر قرنطینه یا تصمیم مسئولان تعطیل می شوند می توانند در قالب بیمه تا مدت 60 روز حداقل 100 هزار تومان و حداکثر تا 12
میلیون تومان در روز حق بیمه دریافت کنند. بدین ترتیب درمجموع خسارتی که به این کسب و کارها پرداخت می شود بین 30 تا

 
720 میلیون تومان می شود. 

 
بنابراین در بیمه درمان انفرادي هم باید استقبال افزایش یافته باشد؟ 

خوشبختانه پس از شیوع کرونا دربیمه درمان استقبال بیشتري داشتیم و بیمه درمان انفرادي با فروش بیشتري مواجه شده است.

 
پیش از این فروش بیمه درمان انفرادي تقریباً صفر بود که درماه هاي اخیر با رشد قابل توجهی همراه شده است. 

 
میزان استقبال مردم از بیمه درمان تکمیلی انفرادي چقدر بوده است؟ 

با توجه به این که پیش از کرونا فروش بیمه درمان تکمیلی در حد صفر بوده است، شاهد رشد بالایی دراین بخش هستیم به طوري
که فروش بیمه درمان تکمیلی نسبت به قبل از کرونا 10 برابر شده است. البته با توجه به کاهش درآمد خانوارها، مردم سعی می کنند

 
تا با استفاده از دفترچه هاي بیمه درمان پایه درمان خود را دنبال کنند. 

 
با توجه به شرایط کشور باید ضریب خسارت بیمه درمان افزایش یابد؟ 

رشته بیمه درمان بالاترین ضریب خسارات را درمیان رشته هاي بیمه اي دارد به گونه اي که این ضریب در بخش درمان به 130 تا
140 درصد می رسد به عبارت دیگر شرکت هاي بیمه 40 درصد بیش از حق بیمه اي که دریافت کرده اند باید خسارت پرداخت
کنند. این درحالی است که در بیمه شخص ثالث ضریب خسارت در حدود 109 درصد است. باتوجه به اینکه هزینه هاي بیمارستانی
مانند بستري، جراحی و... با رشد بالایی همراه بوده است و از سوي دیگر تعداد بیماران نیز رو به افزایش گذاشته است به طور قطع

 
شاهد افزایش خسارت ها دراین بخش خواهیم بود. 

 
در سایر کشورها کرونا چه تأثیري در صنعت بیمه داشته است؟ 

تمام کشورها از کرونا متأثر شده اند. در سال 2020 صنعت بیمه جهانی 3 درصد کوچکتر شده است. اما براساس پیش بینی ها در
سال 2021 با رشد دوباره صنعت بیمه جهان روبه رو می شویم که البته این پیش بینی بیشتر منوط به بهبود شیوع کرونا و کشف

 
واکسن است. 



در کنار کرونا، بواسطه تحریم قیمت کالاها نیز رشد بالایی داشته است که یکی از این کالاها خودرو است. این درحالی است که طبق
قانون خودروهاي با ارزش بیش از نیمی از دیه ماه حرام یعنی 220 میلیون تومان شامل خودروهاي غیرمتعارف در صنعت بیمه می
شود. بدین ترتیب هم اکنون اکثر خودروهاي موجود در بازار غیرمتعارف محسوب می شود. براي حل این مشکل چه اقدامی انجام داده

 
اید؟ 

قانونی در مجلس در سال هاي گذشته تصویب شده که براساس آن خودروها به دو دسته متعارف و غیرمتعارف تقسیم بندي شده
است. خودروهاي متعارف نصف قیمت دیه درماه هاي حرام است که هم اکنون با توجه به دیه 440 میلیون تومانی در ماه هاي حرام
خودروهایی که زیر 220 میلیون تومان قیمت دارند، متعارف و مابقی خودروها غیرمتعارف محسوب می شود. حال با توجه به افزایش
نرخ ارز، قیمت خودرو و قطعات آن نیز بالا رفته است و بدین ترتیب این قانون کارایی خود را از دست داده است. از نظر بیمه مرکزي
این تقسیم بندي مورد قبول نیست و استدلال قوي ندارد. بر همین اساس ما درقالب یک لایحه خواستار از بین رفتن این تقسیم

 
بندي شده ایم. 

 
این لایحه درچه وضعیتی قرارداد؟ 

لایحه از سوي دولت به مجلس تقدیم شده است و امیدواریم بزودي در کمیسیون هاي تخصصی و سپس در صحن مجلس مطرح و به

 
تصویب برسد. 

به طور قطع تصویب این لایحه با توجه به اولویت هاي دیگر مجلس زمانبر خواهد بود و شرکت هاي بیمه موظفند طبق قانون فعلی

 
عمل کنند. چه راهکاري تا زمان تصویب لایحه دارید؟ 

براي این مشکل راه حل داریم. بیمه گذاران می توانند مازاد بر حق بیمه را خریداري کنند. در بخش بیمه شخص ثالث صاحبان
خودرو می توانند مازاد بر سقف 11 میلیون تومان سقف مالی تعیین شده را خریداري کنند. دربیمه شخص ثالث یک تعهد جانی و
یک تعهد مالی وجود دارد که خرید مازاد درخصوص تعهد مالی یعنی همان 11 میلیون تومان صدق می کند. اما درصورتی که لایحه

 
به تصویب برسد ملاك عمل تغییر می کند و دیگر نیازي به خرید مازاد بیمه نیست. 

یعنی کسی که صاحب یک خودروي 300 میلیون تومانی است می تواند مازاد 80 میلیون تومانی (از 220 میلیون تومان) را خریداري

 
کند؟ 

 
بله این امکان در تمام شرکت هاي بیمه فراهم است. 

 
اگر بیمه گذاري مازاد مبلغ خودروهاي متعارف را خریداري نکند تمام خسارت برعهده آنها می شود؟ 

با توجه به این که مبلغ 11 میلیون تومان تعیین شده در بیمه شخص ثالث نسبت به افزایش قیمت هاي فعلی ناچیز است، بیمه شده
مجبور است که مازاد این مبلغ را خود تأمین کند. این درحالی است که هم اکنون به دلیل افزایش قیمت برخی از قطعات خودرو

 
بیش از 11 میلیون تومان قیمت دارد. 

 
در بیمه بدنه خودرو چطور؟ 

در بیمه بدنه نیز بیمه شدگان می توانند با دریافت الحاقیه، قیمت خودروي خود را به روز کنند چرا که در ماه هاي اخیر قیمت خودرو

 
با رشد بالایی همراه شده است. 

 
در سال جاري چه محصولات بیمه اي جدیدي ارائه شده است؟ 

شرکت هاي بیمه اي پیشنهادات خود را براي بیمه نامه هاي جدید به بیمه مرکزي ارائه می کنند و پس از بررسی و تعیین نرخ حق



بیمه به عنوان یک محصول جدید مجوز می گیرد. شرکت هاي پیشنهاد دهنده نیز می توانند تا دو سال به صورت انحصاري عرضه

 
کننده بیمه نامه جدید باشند. 

در یکسال اخیر محصولات بیمه اي بسیاري به بازار عرضه شده است. در بحث کرونا همانگونه که اعلام شد چند محصول ارائه شده
است. همچنین محصول جدید دیگر بیمه مستمري بگیران است که با صلح واحد مسکونی خود با شرکت بیمه تا زمان بقا ماهانه مبلغ
قابل توجهی دریافت می کنند و درپایان قرارداد خانه به بیمه می رسد. محصول دیگري که عرضه شده «بیمه اعتباري» است که بیمه
شدگان می توانند با اعتبار شرکت بیمه مایحتاج خود را خریداري کنند که تأثیر زیادي روي بازار دارد. همچنین محصولات متعددي
براي نیروهاي مسلح، حادثه تصادف رانندگی، حیوانات اهلی، هنرمندان و... رونمایی شده است. اما مشکل این است که مردم با این

محصولات جدید آشنا نیستند.



سلطانی فر: ورزش در دولت تدبیر و امید خیلی خوب جلو رفته / دیدید با برد

پرسپولیس چه نشاطی در جامعه به وجود آمد؟

منبع: دانشجوشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش گروه ورزشی خبرگزاري دانشجو، مسعود سلطانی
فر وزیر ورزش و جوانان در حاشیه امضاي تفاهمنامه با
میراث گردشگري، اظهارداشت: توسعه یک کشور نیازمند
مردمی است که از جسم و روح سلامت برخوردار باشند.
ورزش، ارزان ترین راه براي سلامت و ایجاد شود و نشاط،

 
وحدت و غرور ملی محسوب می شود. 

وي افزود: این روزها به خاطر کرونا و تحریم ظالمانه آمریکا
مشکلات اقتصادي وجود دارد اما یک پیروزي در لیگ قهرمانان آسیا دیدید چه شور و نشاطی ایجاد کرد که امیدواریم استمرار یابد.
سندي که 5 سال قبل امضا کردیم اساسی بود که بتوانیم همکاري دو وزارتخانه را ادامه دهیم. امروز با اینکه وزارت میراث فرهنگی
تشکیل شده، بلوغ خوبی در بین مدیران به وجود آمده تا بهتر از گذشته از این ظرفیت ها استفاده شود. با آسیب شناسی پیش نویس

 
جدید نوشته شده است. 

وزیر ورزش خاطرنشان کرد: بخش گردشگري با اشتغال زایی بالا می تواند مشکلات را حل کند و ورزش هم موثرترین راه براي وحدت

 
ملی است. امیدواریم نقش خودمان را براي توسعه کشور ایفا کنیم. 

سلطانی فر درباره اینکه فدراسیون ها چطور می توانند میزبانی بگیرند، عنوان کرد: با توجه به زیرساخت هایی که داریم براي گرفتن
میزبانی همواره تلاش کردیم. ما براي 2027 میزبانی جام ملت ها درخواست دادیم. براي رشته هاي سالنی مثل کشتی، ووشو و ...

 
امکان میزبانی داریم امیدواریم با این تحریم و در مقابله با آنها بتوانیم میزبانی بگیریم. 

علی اصغر مونسان وزیر گردشگري هم در جمع خبرنگاران، عنوان کرد: به خاطر سند گردشگري مهندسی دولت ابلاغ شده، با 28
دستگاه باید کار کنیم. گردشگري فرابخشی است و به همکاري همه دستگاه ها نیاز دارد. بخش گردشگري ورزشی در دنیا مهم است و

 
ما هم ظرفیت لازم را داریم. 

وي درباره ارزآوري گردشگري خاطرنشان کرد: گردشگري هم اشتغال آفرین است و هم ارز آوري دارد. رویدادهاي مهمی در

 
گردشگري ورزشی است و با فعال کردن آن امیدواریم به ارزآوري کمک کنیم. 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري درباره کمک به وزارت ورزش، یادآور شد: در دولت تدبیر و امید بخش گردشگري و ورزش خیلی
خوب جلو رفته است. ما 2200 واحد بوم گردي و چندین هتل افتتاح کردیم و 137 هزار میلیارد تومان در حال بهره برداري داریم. در



حوزه ورزش هم تعداد استادیوم ها افزایش یافته است . زیر ساخت هاي خوبی است و امیدواریم رویدادهاي بین المللی را توسعه
دهیم.



اعلام وصول 8 سؤال ملی از محمد جواد ظریف

منبع: دانشجوشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، سیدمحسن دهنوي عضو هیأت رئیسه مجلس امروز (یکشنبه 27 مهر) در جلسه
علنی مجلس 7 سؤال ملی نمایندگان از محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه اعلام وصول کرد. این سوالات به شرح ذیل است:

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام قاطع ...

به گزارش گروه سیاسی خبرگزاري دانشجو، سیدمحسن
دهنوي عضو هیأت رئیسه مجلس امروز (یکشنبه 27 مهر)
در جلسه علنی مجلس 7 سؤال ملی نمایندگان از محمد

 
جواد ظریف وزیر امور خارجه اعلام وصول کرد. 

 
این سوالات به شرح ذیل است: 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات از وزیر
امور خارجه درباره علت عدم اقدام قاطع در مقابل قطعنامه

 
شوراي حکام 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم موضع

 
مناسب در مقابل زیاده خواهی هاي برخی از کشور هاي اروپایی و نیز علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام 

 
سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و ارائه گزارشات غلط به مردم 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران

 
در برجام 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از شهادت

 
سردار سلیمانی 

سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام وزارت امور خارجه جهت فعال شدن سفارتخانه

 
ها براي جذب سرمایه گذاري هاي خارجی 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره مواضع مطرح شده در جلسه مورخ 15 تیر 99 و

 
ایجاد تنش در صحن علنی 

سؤال ملی زهره الهیان نماینده مردم تهران وتعدادي نمایندگان مجلس درباره علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه جهت آزاد



 
سازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشور هاي خارجی 

 
عضو هیأت رئیسه مجلس همچنین چند طرح عادي را در نشست امروز به صورت عادي اعلام وصول کرد که به شرح ذیل است: 

 
طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر گونه پروانه اشتغال براي شاغلین و یا بازنشستگان 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی جمهوري اسلامی مصوب 25 آبان 1365 

طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، طرح مبارزه با جرائم اقتصادي



دستور تسهیلات جدید کرونا ابلاغ نشده است

منبع: مردمی هاشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/07/27

معاون گردشگري گفت: دستورالعمل مربوط به استفاده از تسهیلات جدید کرونا هنوز ابلاغ نشده است.

به گزارش پایگاه خبري تیترنیوز،حدود دو هفته از اعلام موافقت دولت با پرداخت تسهیلات جدید به بخش گردشگري و صنایع
دستی براي جبران خسارت هاي ناشی از ویروس کرونا می گذرد اما فعالان این حوزه به ایسنا می گویند نه بانک ها از این بخشنامه و
مصوبه جدید دولت اطلاع دارند و نه سازمان هاي امور مالیاتی و تامین اجتماعی و نه حتی وزارت نیرو، و میزان بدهکاري و جرایم آن
ها از بابت تاخیر در پرداخت این هزینه ها همچنان درحال افزایش است، برخی نیز با تهدید قطعی آب، برق و گاز روبه رو شده اند. از
سویی تعدیل نیرو و بیکاري در این بخش درحال افزایش است، هرچند آمار دقیقی وجود ندارد اما معاون گردشگري حدود یک ماه

 
پیش از بیکاري دو سوم نیروهاي گردشگري خبر داده بود. 

ولی تیموري، معاون گردشگري وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی درباره بی اطلاعی این بخش ها از بسته جدید
حمایتی به ایسنا گفت: دستورالعمل تسهیلات جدید براي جبران خسارت هاي ناشی از کرونا هنوز ابلاغ نشده است، و درحال چانه

 
زنی و پیگیر ابلاغ آن هستیم. از سویی، درحال گردآوري و تکمیل اطلاعات واحدها براساس فرمول بنگاه محور هستیم. 

او چند روز پس از تصویب بسته جدید دولت در حمایت از گردشگري و اظهارنظرهایی درباره ناکارآمدي این حمایت ها با توجه به
همکاري ضعیف سایر سازمان ها و وزارتخانه ها در اجراي حمایت هاي پیشین، تاکید کرده بود: هیچ دستگاه دولتی یا عمومی تا پایان

 
سال نباید براي گرفتن طلب یا هزینه اي به سمت فعالان گردشگري بیاید. 

علی ربیعی ـ سخنگوي دولت ـ 15 مهر از موافقت هیات دولت با پرداخت تسهیلات جدید به بخش گردشگري با توجه به آسیب
گسترده آن خبر داد. مقرر بود بازپرداخت تسهیلات بانکی که قبلا دریافت شده است تا پایان سال 1399 امهال شود. همچنین اجازه
داده شد پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی سال 99 و هزینه آب، برق و گاز سال 99 و هزینه هاي مالیاتی سررسید سال 99 تا پایان

 
امسال مهلت داده شود. با پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده حوزه گردشگري با محوریت بنگاه موافقت نیز شد. 

علی اصغر مونسان ـ وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ـ نیز در توضیح جزئیات این بسته حمایتی می گوید: «در بسته
حمایتی جدید، بازپرداخت وام هایی که واحدهاي گردشگري در گذشته دریافت کرده بودند به اشتغال و درآمدزایی منوط بود، که
براساس حق بیمه تقسیط ها صورت می گرفت. اکنون که به دلیل شیوع کرونا این امکان وجود ندارد، بازپرداخت ها نیز امهال شده

 
اند.» 

او درباره تفاوت تسهیلات جدید با وام قبلی (6 تا 14 میلیون با نرخ سود 12 درصد)، توضیح می دهد: «تسهیلات قبلی اشتغال محور
بود که با توجه با شرایط پیش آمده به واسطه کرونا شرایط دریافت آن براي بسیاري از فعالان گردشگري امکان پذیر نبود. آن چه ما

 
روي آن تأکید داشتیم و نهایتا مصوب شد، بنگاه محور بودن تسهیلات جدید است.» 

مونسان درباره تسهیلات حمایتی جدید در گردشگري اظهار می کند: «از محل منابع مصوب ستاد ملی مدیریت مقابله با کرونا براي



کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، تسهیلاتی در نظر گرفته شد. تآسیسات گردشگري شامل هتل هاي یک تا پنج ستاره، هتل
آپارتمان ها، واحدهاي پذیرایی، متل ها، مهمان پذیرها، اقامتگاه هاي سنتی و بوم گردي ها، دفترهاي خدمات مسافرتی و گردشگري،
راهنمایان گردشگري، مؤسسات آموزشی و پژوهشی گردشگري، ارزیابان عامل تطبیق و شرکت هاي ارزیابی تأسیسات گردشگري،
شرکت ها و مؤسسات حمل ونقل گردشگري شش رسته اي هستند که با ثبت نام در سامانه کارا می توانند تسهیلات 12درصدي را

 
دریافت کنند.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی می افزاید: مرجع تأیید و بررسی متقاضیان در پرداخت تسهیلات جدید، وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خواهد بود و پس از تأیید این وزارتخانه، سامانه به طور خودکار بر اساس فرآیند و ضوابط تعریف
شده در دستورالعمل ابلاغ شده، مبلغ تسهیلات بانکی را که مشمول متقاضی می شود تعیین می کند. میزان تسهیلات بر اساس

 
درجه، امکانات، مساحت و میزان خسارت ورادشده به واحد تعیین خواهد شد.» 

ولی تیموري، معاون گردشگري پیش تر گفته بود: بازپرداخت این تسهیلات تا آغاز اردیبهشت ماه سال 1400 تنفس دارد. افرادي که

 
در قالب بسته حمایتی قبلی، تسهیلاتی را گرفته بودند در صورت تقاضا می توانند مابه التفاوت مبلغ قبلی را دوباره دریافت کنند. 

بسته حمایتی که قبلا براي جبران خسارت ناشی از کرونا به صنعت گردشگري اختصاص داده شد شامل وام با هدف حفظ اشتغال به
ارزش 12 تا 16 میلیون تومان با نرخ سود 12 درصد بود که با انتقادهاي بسیاري همراه شد. برخی از فعالان گردشگري از جمله
راهنمایان تور واجد دریافت این وام شناخته نشدند. بعضی از بنگاه هاي گردشگري نیز معتقدند این وام بیشتر از آن که از صنعت
گردشگري و مشاغل این بخش محافظت کند، آن را بدهکارتر خواهد کرد. از طرفی با توقف سفرهاي گروهی و تورها، بازپرداخت این
وام با توجه به دوره تنفس کوتاه مدتی که دارد، امکان پذیر نخواهد بود. علاوه بر این با موفقت دولت امهال هزینه هاي جاري آب، برق
و گاز، مالیات و حق بیمه کارفرمایی به مدت سه ماه آغاز شیوع ویروس کرونا براي حمایت از این بخش درنظر گرفته شد که به گفته

فعالان گردشگري، سازمان هاي امور مالیاتی و تامین اجتماعی و اداره هاي آب، برق و گاز در اجراي آن کارشکنی داشتند.



صدور پروانه بهره برداري صنعتی در خراسان جنوبی 65 درصد رشد یافت

منبع: تسنیمشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/07/27

گروه استانها- سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خراسان جنوبی از رشد 65 درصدي صدور پروانه بهره برداري
صنعتی در 6 ماهه نخست سالجاري در این استان خبر داد.

گروه استانها- سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان خراسان جنوبی از رشد 65 درصدي صدور پروانه
بهره برداري صنعتی در 6 ماهه نخست سالجاري در این

 
استان خبر داد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از بیرجند، عباس جرجانی
صبح امروز در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در نیمه
نخست سالجاري 33 فقره پروانه بهره برداري صنعتی در
استان صادر شد که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 65

 
درصد رشد را نشان می دهد. 

وي بیان کرد: براي صدور این تعداد پروانه بهره برداري 3 هزار و847 میلیارد ریال سرمایه گذاري صورت گرفته که این میزان نیز

 
حدود 470 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است. 

 
1047 واحد صنعتی اردبیل پروانه بهره برداري دارند؛ ایجاد 19 هزار فرصت شغلی تا پایان سال 

 
پروانه بهره برداري معدن "سنگ مرمریت" استان بوشهر قانونی صادر شده است 

 
56 معدن داراي پروانه بهره برداري در استان گیلان فعالیت می کنند 

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خراسان جنوبی تصریح کرد: با صدور پروانه بهره برداري براي این 33 واحد صنعتی

 
در نیمه نخست امسال براي 472 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شد. 

جرجانی خاطر نشان کرد: این پروانه ها براي تولید محصولاتی از قبیل کنسانتره زغالسنگ، ماسک، پودر بنتونیت، فیلتر هوا،
محصولات پلاستیکی، محصولات کانی غیرفلزي و غیره صادر شده است.



تاکید فرماندار جهرم بر ایجاد شبکه فعالین اشتغال و ازدواج جوانان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش خبرگزاري فارس از جهرم، مهدي شفیعیان در
جلسه  ستاد ساماندهی امور جوانان شهرستان جهرم با
بیان اینکه هویت ما در ریشه در اهل بیت عصمت و طهارت
دارد، اظهار داشت: باید براي ایجاد یک زندگی هدفمند و
خوب تلاش کنیم چرا که جامعه ما امروزه شاهد یک
شبیخون فرهنگی است و لذا با یک گسست فرهنگی مواجه

 
شده ایم. 

 
وي افزود: ما یک هویت ماندگار داریم و باید به بحث هویت بخشی به جوان و جوانان نیز در رشته معماري و عمران هم بپردازیم. 

فرماندار ویژه شهرستان جهرم با اشاره به اینکه باید هویت هاي ریشه دار به اعتقادات و مذهب خودمان را حفظ کنیم،بیان داشت: در
حالی که ما ریشه هاي هویت خودمان را داریم اما گاهی فراموش و کم رنگ می شود و باعث میشود که امروز بعضی از جوان ما

 
هویتش را از فرهنگی دیگر تقلید کند. 

همچنین در این جلسه معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان فارس گفت: در بین استان هاي کشور، وضعیت فارس وضعیت

 
مطلوبی نیست و در  آسیب ها یا اول یا دوم هستیم. 

لیلا نورافشان با بیان اینکه متاسفانه بیشتر آسیب ها در رده  سنی جوانان است، افزود: باید به دنبال راهکار بود و هر دستگاه وظایف

 
خودش را در این خصوص انجام دهد. 

وي با اشاره به ضرورت ارئه خدمات توسط تمام دستگاه هاي شهرستان ها به جوانان، تصریح کرد: اینکه همواره سمن ها تاکید دارند
که روساي دستگاه ها در جلسات ستاد ساماندهی جوانان حضور داشته باشند براي همین منظور است که آنان در کنار جوانان باشند

 
و این مهم در اجرا خیلی اثر دارد. 

معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان فارس به فرمایشات مقام معظم رهبري در بیانیه گام دوم انقلاب مبنی بر بها دادن به
سبک زندگی اسلامی و مدیریت به جوانان اشاره کرد و خاطر نشان کرد: مطالبه رهبر انقلاب اسلامی این بود که نهال ها و این نسل

 
جوان را هویت بخشی کنیم. 

نورافشان ادامه داد: شهرستان جهرم پتانسیل هاي خوبی دارد و باید دست به دست هم بدهیم براي جوانان روحیه و نشاط ایجاد کنیم

 
تا از این خشکیدگی نجات پیدا کنند. 



 
  

وي آسیب ها را متعلق به یک گروه خاص ندانست و بیان داشت: آسیب هاي کنونی متعلق به همه ما است چرا که جوانان در همه

 
خانواده ها حضور دارند و بنابراین تنها این آسیب ها مربوط به جوانان نمی شود. 

معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان فارس در پایان، راه اندازي شبکه فعالین اشتغال و ازدواج براي شهرستان

 
جهرم پیشنهاد داد. 

همچنین در ادامه این جلسه،رئیس اداره ورزش و جوانان جهرم بیان کرد: ما خواهان ارائه راهکارهایی در هویت بخشی به جوانان

 
هستیم که در این حوزه  اطلاعات کامل و جامعی در اختیار جوانان قرار دهند. 

 
خانه جوان جهرم با اعتبار 550 میلیون تومان تجهیز خواهد شد 

عبدالرحیم خداجو بیان داشت: همچنین فعالیت جوانان اولویت بندي شده و لازم است آزادي بیان داشته باشند تا از افکار و اندیشه نو

 
و جدید آن ها به بهترین شکل بهره ببریم. 

 
وي همچنین از اعتبار 550 میلیون تومانی براي تجهیز خانه جوان جهرم خبر داد. 

 
همچنین در این جلسه تعدادي از جوانان و سازمان هاي مردم نهاد حاضر و به بیان دیدگاه مشکلات خود و جوانان پرداختند. 

انتهاي پیام/ن



حمایت روحانی از اقدامات بانک مرکزي؛ عملیات بازار باز، حرکتی مفید است

منبع: تسنیمشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/07/27

رئیس جمهور گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

محسوب می  شود.

رئیس جمهور گفت: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود
بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند.
عملیات بازار باز، حرکتی مفید براي به جریان انداختن
اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب
مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار محسوب می  شود. -

 
اخبار سیاسی - 

به گزارش حوزه دولت خبرگزاري تسنیم، حجت السلام
حسن روحانی رئیس جمهور امروز یکشنبه در یکصد و
هفتاد و چهارمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادي دولت، با

اشاره به برنامه هاي دولت براي مقابله با جنگ اقتصادي آمریکا افزود: اگر چه تحریم هاي غیرانسانی و غیرقانونی آمریکا موجب کاهش
درآمدهاي ارزي کشور شده است و درآمدهاي ارزي کشور در سال 99، قابل قیاس با درآمدهاي ارزي کشور در اوایل دهه 90 نیست،
اما با گذشت بیش از 2.5 سال از این تحریم ها، دولت با برنامه ریزی هایی که انجام داده، مانع از تحقق هدف شوم آمریکا یعنی فروپاشی

 
کشور شده است. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال اینستاگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

روحانی با تاکید بر ضرورت حفظ آرامش سیاسی و لزوم انسجام در کشور، اظهار داشت: از جمله محورهایی که دشمنان این مرز و بوم
در کنار جنگ پرفشار و سخت اقتصادي روي آن به عنوان مقوم تحریم ها سرمایه گذاري ویژه کرده اند، منازعات و اختلافات داخلی

 
است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت هوشیاري در برابر توطئه دشمنان تصریح کرد: از همه مسئولان، فعالان، دلسوزان نظام و کشور
دعوت می کنم که با حفظ آرامش و عقلانیت سیاسی مانع از اختلافات و منازعات شوند و اجازه ندهند برخی افراد معدود با انگیزه هاي

 
گروهی، جناحی، مقطعی و زودگذر سیاسی زمینه ساز تحقق آرزوهاي شوم بدخواهان این سرزمین شوند. 

وي در ادامه با بیان اینکه دولت بخش خصوصی را موتور محرك اقتصاد کشور می داند، اظهار داشت: حمایت هاي همه جانبه از افزایش



نقش این بخش در اقتصاد و واگذاري میدان تولید و صادرات، به ویژه شرکت هاي دانش بنیان، جایگاه مهمی در سیاست هاي اقتصادي دولت

 
خواهد داشت. 

 
در این جلسه رئیس کل بانک مرکزي، گزارشی از روند تحولات در بازار بین بانکی و عملیات بازار باز توسط بانک مرکزي ارائه کرد. 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه سیاستگذاري پولی در دهه  هاي گذشته با بی  ثباتی همراه بوده است، تصریح کرد: اقدام بانک مرکزي
تدبیري به  موقع و مهم براي مدیریت نرخ سود با تکیه بر سازوکار بازار است و نه بر پایه روش  هاي دستوري که ثبات بازار را بر هم

 
می زند. 

روحانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزي براي هدایت نرخ سود بین بانکی از ابزارهاي قانونی و بازار باز استفاده کند. عملیات بازار باز،
حرکتی مفید براي به جریان انداختن اوراق دولتی و نقدینگی و تدبیري مهم براي ترغیب مشارکت مردم و پویایی آنها در بازار

 
محسوب می  شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه این راهبرد باید کماکان با قوت بیشتر ادامه یابد، گفت: بانک مرکزي باید از طریق تسهیل گري پولی و
اعتباري، در تعامل با وزارت اقتصادي و دارایی آسیب هاي وارده به اقتصاد را مهار و تعدیل کند. در این زمینه، بایستی، گزارش هاي منظم

 
از روند عملیات بازار باز و دستاوردهاي آن به اطلاع عموم برسد. 

روحانی عملکرد دولت در ایفاي تعهدات ابزارهاي مالی اسلامی را تاکنون قابل اتکا دانست و اضافه کرد: بخش خصوصی در عرضه اوراق
مالی اسلامی جدید طی دهه اخیر همواره در بازار سرمایه حضور داشته است و چنانچه خواهان حضور دائم بخش خصوصی و دولت در

 
بازار سرمایه هستیم، ابزارسازی هاي نوین براي تأمین مالی آنها استفاده شود. 

رئیس جمهور با بیان اینکه در عرصه بازار انتشار و عرضه اوراق مالی اسلامی هنوز پتانسیل هاي زیادي براي استفاده وجود دارد، اظهار

 
داشت: با استفاده از این فرصت ها فصل جدیدي از تأمین مالی بازارمحور باز می  شود. 

روحانی تصریح کرد: دولت در راستاي چابک سازي، اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 قانون اساسی و حمایت از بازار سرمایه به ویژه
هدایت نقدینگی به سوي اشتغال  مولد، مردم محور کردن اقتصاد و شفاف  سازي فعالیت هاي اقتصادي عرضه سهام شرکت هاي دولتی در

بازار سرمایه را به جد در دستور کار قرار داده که بدون تردید تا پایان دولت دوازدهم ادامه خواهد یافت.



سوال 8 نماینده از ظریف اعلام وصول شد

منبع: داناشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/07/27

عضو هیأت رئیسه مجلس شوراي اسلامی سوال 8 نماینده از محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه را اعلام وصول کرد.

عضو هیأت رئیسه مجلس شوراي اسلامی سوال 8 نماینده

 
از محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه را اعلام وصول کرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ سیدمحسن دهنوي
عضو هیأت رئیسه مجلس امروز (یکشنبه 27 مهر) در
جلسه علنی مجلس 7 سؤال ملی نمایندگان از محمد جواد

 
ظریف وزیر امور خارجه اعلام وصول کرد. 

 
این سوالات به شرح ذیل است: 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات از وزیر
امور خارجه درباره علت عدم اقدام قاطع در مقابل قطعنامه

 
شوراي حکام 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم موضع

 
مناسب در مقابل زیاده خواهی هاي برخی از کشورهاي اروپایی و نیز علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام 

 
سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و ارائه گزارشات غلط به مردم 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران

 
در برجام 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از شهادت

 
سردار سلیمانی 

سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام وزارت امور خارجه جهت فعال شدن سفارتخانه

 
ها براي جذب سرمایه گذاري هاي خارجی 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره مواضع مطرح شده در جلسه مورخ 15 تیر 99 و

 
ایجاد تنش در صحن علنی 



سؤال ملی زهره الهیان نماینده مردم تهران وتعدادي نمایندگان مجلس درباره علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه جهت آزاد

 
سازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي خارجی 

 
عضو هیأت رئیسه مجلس همچنین چند طرح عادي را در نشست امروز به صورت عادي اعلام وصول کرد که به شرح ذیل است: 

 
طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر گونه پروانه اشتغال براي شاغلین و یا بازنشستگان 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی جمهوري اسلامی مصوب 25 آبان 1365 

 
طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، طرح مبارزه با جرائم اقتصادي 

انتهاي پیام/ك



پشت پرده تعطیلی دنباله دار کنسرت ها؛ هراس کرونا یا طمع سود بیشتر؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیرکل دفتر موسیقی ارشاد ضمن مرور مذاکرات و هماهنگی هاي صورت گرفته در ماه هاي ابتدایی سال 99 براي برگزاري
کنسرت با ملاحظات بهداشتی، ناگفته هایی را درباره چرایی عدم تحقق این اجراها مطرح کرد.

 مدیرکل دفتر موسیقی ارشاد ضمن مرور مذاکرات و
هماهنگی هاي صورت گرفته در ماه هاي ابتدایی سال 99 براي برگزاري کنسرت با ملاحظات بهداشتی، ناگفته هایی را درباره چرایی

 
عدم تحقق این اجراها مطرح کرد. 

خبرگزاري مهر-گروه هنر-علیرضا سعیدي: حاشیه هاي ریز و درشت موسیقی در ایران انگار تمامی ندارد، گویی این حاشیه ها در هر
دوره مدیریتی به نسبت سیاست هاي فرهنگی و سیاسی دولت ها دائم در تغییرند و قصد فروکش هم ندارند. حالا شما فکر کنید در
این گذر و لابیرنت پر رمز و راز که وابسته به بسیاري از اماها و اگرهاي رسانه اي و غیر رسانه اي - هنري و غیر هنري و سیاسی و غیر
سیاسی است، سر و کله یک ویروس چغر بد بدن به نام «کرونا» هم پیدا شود و در هزارتوي حاشیه هاي موسیقی که همانند فوتبال

 
دائم در حال تولد و تکثر است، خود را به اهالی موسیقی تحمیل و بر روند اتفاقات مسلط شود. 

در چنین شرایطی این صاحبان آثار و تولیدکنندگان بازار موسیقی هستند که به تنهایی براي این پیکره آسیب پذیر تعیین تکلیف می
کنند. فرآیندي که براي هدایت و راهبري آن مدیریتی لازم است تا ضمن حفظ روحیه تعامل با فعالان موسیقی، شرایطی را فراهم

 
آورد که اوضاع لااقل از آنچه هست، بدتر نشود. 

واقعیت این است که فضاي فعالیت هاي فرهنگی و هنري کشور از ابتداي سال 99 به سمت و سویی رفته است که فعالان حوزه هایی
چون سینما، تئاتر و هنرهاي تجسمی در تلاشند تا خوب یا بد چراغ صنف شان را روشن نگه دارند تا همان یک ذره امیدي که
برایشان در این شرایط نامتعادل باقی مانده تبدیل به ناامیدي نشود. بماند که تصمیم گیري هاي عجیب و غریبی که برمبناي آن
ویروس کرونا اخلالی در برگزاري مسابقات کشتی به وجود نمی آورد اما اجراي نمایش و اکران فیلم را غیربهداشتی قلمداد می کند،

 
چه ضررهاي ویرانگري به هنرمندان وارد کرده است! 

اما همچنان از یک سو هنرمندان تئاتر در تالارهاي نمایشی مختلف و از سویی دیگر سینماگران در حوزه هاي مختلف تولید، اکران و
سریال سازي مشغول کارند و با اینکه می دانند شرایط اقتصادي در روزهاي کرونایی تقریباً به طور کامل چرخه اقتصادي هنر را از کار



 
انداخته، اما با همان نیمچه امید فضایی را فراهم آورده اند تا ضمن رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، میزبان مخاطبان باشند. 

حوزه موسیقی اما به کل شرایط متفاوتی داشته است؛ غیر از برگزاري چند کنسرت آنلاین در اوایل روزهاي شیوع بیماري کووید 19 و
البته فعالیت هاي نصفه نیمه ارکسترهاي دولتی در تالار وحدت به بهانه هاي مختلفی که اصلاً هم برنامه مشخصی از سوي بنیاد
رودکی براي آنها اعلام نشده، باقی فعالیت ها در حوزه موسیقی به طور کامل تعطیل شده و صاحبان سرمایه در این بخش ترجیح می

 
دهند به بهانه حفظ سلامتی مخاطبان، از برگزاري کنسرت خودداري کنند؟ 

اما آیا واقعاً موضوع سلامتی تماشاگران در میان است؟ آیا موضوع هزینه برگزاري کنسرت ها و سود کم اجراهاي زنده با ظرفیت
حداقلی تماشاگر بهانه اي براي توقف فعالیت هنرمندان این عرصه نشده است؟ پس در این میان آن دسته از هنرمندانی که در فضاي
موسیقی پاپ فعالیت نمی کنند چه شرایطی را تجربه می کنند که حتی در روزهاي غیر کرونایی هم از کمترین میزان حمایت تهیه

 
کنندگان و فضاي دولتی بهره مند بودند؟ 

این موارد و بسیاري از اما و اگرهاي دیگر موجب شد تا در این روزهاي کرونایی به سراغ محمد اله یاري فومنی مدیرکل دفتر موسیقی
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برویم و با او درباره برخی از ابهامات در حوزه موسیقی و البته فعالیت این مجموعه دولتی در روزهاي
کرونایی و ایام منتهی به درگذشت استاد محمدرضا شجریان که روزهاي پربحران و پرالتهابی براي همه فعالان موسیقی بود، پرسش
هایی را مطرح کنیم. پرسش هایی که اگرچه با پاسخ مشروح و صریح یک مدیر دولتی همراه بود اما به نظر می آید باید روشنگري

 
هاي بیشتري درباره بخش هایی از آن صورت بگیرد. 

محمد اله یاري فومنی که خرداد ماه سال گذشته وارد دفتر موسیقی وزارت ارشاد شد، در یک گفتگوي یک ساعته خود با خبرگزاري
مهر، ضمن تشریح فعالیت هاي این مجموعه حساس و پرالتهاب از حاشیه ها و اتفاقات مرتبط با حوزه مدیریتی خود در ماه هاي

 
کرونایی سخن گفت. 

 
بخش اول گفتگوي مشروح خبرگزاري مهر با محمد اله یاري فومنی را در ادامه می خوانید؛ 

موسیقی ایران طی هفته هاي گذشته یا بهتر بگویم ماه هاي گذشته به دلیل وخامت شرایط جسمی استاد محمدرضا شجریان و در
نهایت درگذشت این هنرمند، شرایط پرالتهابی داشت، شرایطی که به دلیل اهمیت و جایگاه هنري این هنرمند فقید موسیقی ایرانی
تقریباً بخشی از جامعه را هم تحت تأثیر خود قرار داد، بد نیست ابتدا و قبل از اینکه وارد پرسش هاي محوري این گفتگو شویم،
درباره اقدامات جنابعالی و همکارانتان در دفتر موسیقی و معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیرامون مدیریت این شرایط و

 
برنامه ریزي براي بدرقه استاد شجریان، توضیحاتی را ارائه دهید. 

من قبل از پاسخ به این پرسش شما باید اول به این نکته اشاره کنم که امیدوارم راه استاد شجریان توسط شاگردان ایشان و سایر
هنرمندان عرصه موسیقی تداوم پیدا کند و ما شاهد گسترش فرهنگ و هنر ایرانی در اقصی دنیا باشیم. در ارتباط با اقداماتی که در
مجموعه معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي مرحوم شجریان صورت گرفت، باید بگویم اواخر سال گذشته که حال
ایشان رو به وخامت گذاشت معاونت امور هنري به صورت متمرکز و مستمر با بیمارستان جم و مجموعه کادر پزشکی در ارتباط و در
جریان احوالات استاد بود و در این زمینه هم پیگیري هایی را انجام می داد. ما در همین چارچوب پیش بینی هایی را هم در داخل
وزارتخانه و در سطح عالی با شخص آقاي وزیر در رابطه با مسائلی چون روند درمانی استاد شجریان، پیگیري موضوع از وزارت

 
بهداشت و نحوه حمایت هاي ارشاد از خانواده محترم استاد داشتیم. 



گفتگوهایی هم با همایون شجریان در اوایل سال جاري صورت گرفت و تمایل خودِ خانواده این بود که چنانچه استاد شجریان به
رحمت خدا رفتند، تدفین در توس انجام پذیرد، از طرف وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و معاون هنري هم گفتگوها و مکاتباتی با نهاد
ریاست جمهوري و وزارت میراث فرهنگی صورت گرفت تا مجوزهاي لازم در ارتباط با خاکسپاري استاد شجریان در جوار آرامگاه

 
فردوسی اخذ شود. 

در این زمینه هم موافقت هاي لازم گرفته شده و هماهنگی ها هم با آقاي همایون شجریان صورت پذیرفت. علاوه بر اینها، گفتگوها و
جلسات ادامه داشت و در هفته منتهی به فوت استاد شجریان این پیگیري ها و جلسات با نهادهاي بیرونی، خانواده استاد، خانه

 
موسیقی، کادر پزشکی بیمارستان تداوم پیدا کرد. 

بعد از ضایعه درگذشت استاد هم ما در ارتباط با تغسیل و تشییع در بهشت زهرا و انجام امور خاکسپاري در شهر توس پیگیرهاي
مستمري با مجموعه استانداري خراسان رضوي، خانواده استاد شجریان، خانه موسیقی و نهادهاي مرتبط داشتیم. ما در زمینه اعزام
هنرمندان به مشهد و اقامت و حضور هنرمندان در مراسم تدفین و نهایتاً بازگشت هنرمندان به تهران کارهایی را انجام دادیم که
مراسم برگزار شده تا آنجا که در وظیفه ما بود در شأن مرحوم شجریان بوده باشد. چرا که تمامی این کارها در تکریم جایگاه و

 
قدردانی از تلاش هاي ایشان بوده است. 

 
 

آقاي اله یاري بخش زیادي از فعالیت هاي مرتبط با فرهنگ و هنر بیش از هشت ماه است که تحت تأثیر شیوع کرونا در رکود به سر
می برد، در این چارچوب در حوزه هاي مختلف هنر از جمله سینما، تئاتر و هنرهاي تجسمی، فعالیت هایی مرتبط با روزهاي کرونایی
«با حمایت» یا «بی حمایت» دولت انجام گرفت تا هنرمندان در شکلی آهسته اما پیوسته به حرکت خودشان در این مسیر ناهموار
ادامه دهند، ولی گویا فرآیند فعالیت در موسیقی به گونه اي بوده که فعالان این عرصه به ویژه تهیه کنندگان، خود را تافته جدا بافته
اي دانستند که غیر از چند حرکت غیر مستمر و کمرنگ در قالب کنسرت هاي آنلاین، کار دیگري را انجام ندادند. بد نیست در همین
ابتدا نیم نگاهی به آنچه در این ماه ها روي داد، از نگاه مدیر دفتر موسیقی وزارت ارشادي داشته باشیم، که به نظر من نوع فعالیت

 
هایش دربرگیرنده انتقاداتی هم هست… 

من پیش تر هم در گفتگو با برخی رسانه ها عرض کردم حوزه موسیقی منهاي توجه به گونه ها و ژانرهاي مختلف آن از اولین روزهاي
کرونا با مردم همراه شد و تولیدات موسیقایی که توسط هنرمندان فعال این عرصه در سایر گونه هاي مختلف اتفاق افتاد اسفند 98 به
صورت خودجوش شروع شد. می توانم قاطعانه بگویم که هنرمندان موسیقی جزو اولین بخش هاي مرتبط با فعالیت هاي فرهنگی
هنري کشورمان بودند که در زمینه موضوعات مربوط به بیماري کووید 19 وارد عمل شدند. در این زمینه حتی چند هنرمند که

اجراي آنها به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شده بود اقدام به اجرا در منزل و استودیو شخصی براي همراهی مردم کردند. 



اما به ایام نوروز 99 که رسیدیم و مشخص شد که کرونا قراراست فعلاً مهمان ما باشد، موضوع اجراهاي آنلاین شکل جدي تري به
خود گرفت. البته که برگزاري اجراهاي آنلاین سابقه اي به این شکلی که در حال حاضر شاهد آن هستیم، نداشت چرا که هماهنگی
در این زمینه دربرگیرنده نکاتی از جمله هماهنگی با مجموعه ساترا، سازمان صدا و سیما، سالن هاي میزبان، پوشش مناسب اینترنتی،
مولفه هاي اجراي زنده و مواردي از این دست بود که قطعاً براي فعالیت هاي موسیقایی کشور تجربه جدیدي به حساب می آمد. اما با

 
این حال در این زمینه باز این حوزه موسیقی بود که نسبت به سایر حوزه ها پیشروتر عمل کرد. 

شما دیدید که بعد از برگزاري کنسرت هاي آنلاین بود که اجراي تئاترهاي آنلاین هم شکل گرفت و الان هم به جایی رسیدیم که در

 
این زمینه برگزاري بخش زیادي از جشنواره هاي نیمه دوم سال به شکل مجازي و آنلاین مطرح می شود. 

من همین چند روز پیش بود که با مدیر سازمان سینمایی درباره برگزاري آنلاین جشنواره فیلم هاي کودکان و نوجوانان صحبت می
کردم و تجربیات اجراهاي آنلاین موسیقی و دست اندازهاي این شیوه اجرایی را با این عزیزان در میان می گذاشتم تا عزیزان بر اساس
این تجربه هاي موسیقایی نسبت به برگزاري آنلاین جشنواره کودك و نوجوان اقدام کنند. لذا گرچه اجراهاي آنلاین حوزه موسیقی
آنچنان زیاد نبود اما قطعاً این حوزه جزو اولین قدم هاي اجراهاي آنلاین آثار هنري بودند که حوزه هاي دیگر با تاخیر وارد این جریان

 
شدند. 

اما در این میان باز هم به نظر می رسد دفتر موسیقی ارشاد در حوزه اجراهاي آنلاین و آغاز کنسرت ها، با رعایت حداکثري شیوه نامه
هاي بهداشتی غیر از مواردي انگشت شمار و موضوعی، حمایت خاصی انجام نداد که بتواند به روشن ماندن چراغ موسیقی کمک کند،
در این شرایط اگر نظري مخالف آنچه عنوان شد دارید بیان کرده و در قالب همین پرسش گزارشی از فعالیت هاي چند ماهه اخیر
دفتر موسیقی به ویژه در مواجهه با نوع فعالیت هاي موسسات و تهیه کنندگان که در روزهاي کرونایی به شیوه هاي جالبی براي

 
درآمدزایی متوسل شده اند، ارائه دهید؟ 

یک نکته حائز اهمیت در این شرایط می تواند مورد بررسی قرار گیرد که بی ارتباط با پرسش شما و در مرحله بعد عملکرد دفتر
موسیقی وزارت ارشاد نیست. ببینید اجراهاي آنلاین همین حالا هم مخالفانی بین تهیه کنندگان حوزه موسیقی دارد. چرا که تعدادي
از آن ها معتقدند اگر اجراهاي آنلاین هنرمندي به صورت مستمر ادامه داشته باشد، ممکن است در اجراهاي زنده دیگر شاهد اقبال و
استقبال مخاطبان نباشیم و این یعنی اینکه از نگاه اقتصادي کنسرت فلان خواننده اي که به صورت مستمر کنسرت برگزار می کرد، با

 
شکست مواجه می شود. 

بنا بر این بود که از هفته سوم تیرماه با مجوزي که صادر شده ما شاهد برگزاري کنسرت ها باشیم. اما بعد از مدتی تک تک تهیه
کنندگان و موسساتی که به ما براي برگزاري کنسرت نامه فرستاده بودند از لغو کنسرت هاي خود خبر دادند راجع بع فعالیت در حوزه
موسیقی که با وجود آغاز فعالیت ها در حوزه هاي تئاتر و سینما، شاهد اجراي زنده اي در آن نبودیم هم باید به این نکته اشاره کنم
همانگونه که مستحضرید، تفاوت هایی میان اجراي موسیقی با تئاتر یا سینما وجود دارد، در حوزه سینما تفاوت این است که وقتی
شما به عنوان یک مخاطب وارد سالن سینما می شوید، در یک فضاي صامت که کمترین تحرك فیزیکی در آن جریان دارد، شاهد

 
نمایش فیلمی هستید که عموماً بیننده را به فکر و اندیشه وا می دارد. 

در مقایسه با حوزه تئاتر هم ماجرا در این قالب وجود دارد که به طور حتم جمعیت کمتري در یک تماشاخانه حضور دارند کما اینکه
در یک سالن اجراي موسیقی جمعیت بیشتر با شور و هیجان بیشتر حضور دارند که سکوت و آرامش به ویژه در اجراهاي موسیقی
پاپ نمی تواند وجود داشته باشد. چرا که قطعاً مخاطب دوست دارد در سالن اجراي موسیقی پاپ با گروه نوازنده و خواننده همراهی



داشته باشد که طبیعتاً در سالن سینما و تئاتر چنین فرآیندي وجود ندارد. پس این تفاوت هاي ماهوي موسیقی با تئاتر و سینماست
که در روزهاي کرونایی محدودیت هاي بیشتري را براي برگزاري کنسرت ها ایجاد کرد، محدودیت هایی که براي برگزاري کنسرت

 
باید بیشتر روي آن ها اندیشه کنیم. 

اما با وجود همه این مواردي که به آن اشاره شد، ما در اردیبهشت و خرداد امسال پیش بینی هاي لازم را براي برگزاري کنسرت با
هماهنگی ستاد ملی مقابله کرونا و البته تدوین شیوه نامه هاي بهداشتی مربوط به برگزاري اجراهاي زنده موسیقی که قطعاً می
بایست مورد تایید کارشناسان نیز قرار می گرفت، انجام دادیم و مبنا را بر این قرار دادیم تا پیش از آغاز ایام سوگواري ماه هاي محرم

 
و صفر (شهریور و مهر) شرایط برگزاري کنسرت ها با در نظر گرفتن نیمی از ظرفیت سالن ها محیا شود. 

جالب است بدانید در همین راستا بالغ بر 30 مجوز هم از سوي دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی براي اجراهاي صحنه اي
صادر شد و بنا هم بر این بود که از هفته سوم تیرماه با مجوزي که صادر شده ما شاهد برگزاري کنسرت ها باشیم. اما بعد از مدتی
تک تک تهیه کنندگان و موسساتی که به ما براي برگزاري کنسرت نامه فرستاده بودند از لغو کنسرت هاي خود خبر دادند. من هم از
آنها خواستم که اعلام لغو این کنسرت ها را با ذکر دلیل به صورت مکتوب عنوان کنند. که در این راستا تقریباً تمامی مواردي که در
این زمینه به صورت مکتوب به ما ارسال شد، شیوع دوباره کرونا و نگرانی تهیه کنندگان از سلامتی مردم موضوع اصلی لغو کنسرت ها

 
بود. 

 
 

ولی گویا غیر از این نامه هایی که در آن ها به شکل جالبی کلیدواژه هایی چون «نگرانی براي سلامتی مردم» به عنوان دلیل انصراف
از کنسرت ها عنوان شده و بنده با احترام کامل به این دوستان فعلاً نمی توانم اعتماد چندانی به آن داشته باشم، موارد دیگري چون
«افزایش خودسرانه قیمت بلیت» و البته واکنش هاي تند و تیزي که از سوي رسانه ها و مردم پس از آغاز بلیت فروشی برخی از

 
خوانندگان صورت گرفت، مانع جدي تري در برابر برگزاري کنسرت در روزهاي کرونایی بود… 

غیر از بحث شیوع ویروس کرونا و نگرانی هایی که از سوي تهیه کنندگان براي انصراف از کنسرت ها اعلام شد، یکسري دلایل ریزتر
دیگري وجود دارد. از جمله اینکه وقتی یکی از سامانه هاي فروش بلیت کنسرت در تیرماه اقدام به باز کردن فروش بلیت اجراي زنده
تعدادي از هنرمندان کرد، افزایش چشمگیر قیمت بلیت موجب شد که مردم چندان استقبالی از این کنسرت ها نکرده و رسانه ها هم

 
واکنش هاي تندي به این موضوع نشان دادند. 

وقتی یکی از سامانه هاي فروش بلیت کنسرت در تیرماه اقدام به باز کردن فروش بلیت اجراي زنده تعدادي از هنرمندان کرد، افزایش
چشمگیر قیمت بلیت موجب شد که مردم چندان استقبالی از این کنسرت ها نکرده و رسانه ها هم واکنش هاي تندي به این موضوع



نشان دادند این در حالی است که ما در جلسات تیر و خرداد دفتر موسیقی با مجمع صنفی ناشران موسیقی که عمده شرکت هاي
کنسرت گذار در آن عضو هستند با حضور نمایندگان سالن هاي بالاي 1200 نفر و البته نماینده نهاد خانه موسیقی به عنوان ناظر به
توافقاتی درباره عدم افزایش قیمت بلیت کنسرت در روزهاي کرونایی رسیده بودیم که فعلاً در این زمینه افزایشی نداشته باشیم. در
این راستا نمایندگان سالن هاي کمتر از 1200 نفر هم به این دلیل در جلسات حضور نداشتند که اولاً مجوز اجراي برنامه ها در این
سالن ها با ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هاست و دوماً اینکه آنچه تصویب کردیم موضوعی بود که در تمامی تالارهاي کنسرت

 
در ایران قابل اجرا بود. 

البته من بعدها مصاحبه اي را از یکی از تهیه کنندگان در یکی از رسانه ها خواندم که در آنجا اعلام کرده بود: «مدیرعامل مجمع
صنفی ناشران موسیقی نماینده همه تهیه کنندگان موسیقی نیست پس چرا ما به عنوان کنسرت گذاران عمده با افرادي که سامانه
هاي اصلی فروش بلیت کنسرت در دست آنهاست در این جلسه نبودیم؟» در حالی که ما معتقد بودیم چون همه دوستان ذیل این

 
مجموعه هستند بنابراین مدیرعامل این مجمع می تواند به نمایندگی از اعضا در جلسه ما حضور داشته باشد. 

به هر صورت در این جلسات بود که ما توافق کردیم تا بلیت کنسرت ها در سالن هاي بالاي 1200 نفر با 50 درصد به فروش برسد.
شرایطی که سالن داران هم به جهت ترغیب مردم براي تماشاي کنسرت آن را پذیرفتند. بنا بر این شد تا قیمت بلیت ها هم در ماه
هاي تیر و مرداد به دلیل شرایط بیماري و البته اوضاع اقتصادي افزایش پیدا نکند تا مردم براي هزینه در سبد فرهنگی شان ترغیب
شوند. اما اولین افزایش قیمت اتفاق افتاد و این فرآیند خارج از توافق مکتوبی بود که انجام داده بودیم. ما در همین گفتگوها بود که
تاکید کردیم اگر افزایش قیمتی در بلیت کنسرت ها صورت گیرد به طور طبیعی سالن هاي میزبان هم میزان اجاره بها را افزایش

 
خواهند داد که این شرایط قطعاً نمی تواند شرایط مساعدي براي مردم باشد. 

 
و در اینجا بود که ماجراي تعطیلی کنسرت ها به بهانه حفظ سلامتی مردم پیش آمد…! 

در همین شرایط بود که با توجیه حفظ سلامتی مردم که البته مهم بود و هست و قطعاً هم می تواند جزو دلایل پذیرفته شده شرکت
ها براي تعطیلی کنسرت ها به حساب آید، شرایط به گونه اي دیگر شد و دوستان با این توجیه و لایه هاي زیرین تري که برگزاري

 
اجراهاي زنده در این شرایط صرفه اقتصادي ندارد، کنسرت هاي تیر و مرداد خود را لغو کردند. 

 
 

با وجود این شرایط دفتر موسیقی وزارت ارشاد چه اقداماتی را براي رفع این مشکل که از سوي تهیه کنندگان براي آن تصمیم گیري

 
شد، انجام داد؟ 



طبیعی است که این موضوع «رافع» مسئولیت ما نبود، بالاخره حتی در شرایطی که کرونا نبود اجراهاي موسیقی ردیف دستگاهی و
موسیقی نواحی ما با تعداد اجراي کمی در کشور برگزار شده و متاسفانه تعداد مخاطبان این گونه موسیقایی هم بسیار کمتر از
موسیقی پاپ بود. لذا ما خودمان را مکلف کردیم که در این شرایط حمایت هایی را انجام دهیم که در این راستا اجراهاي آنلاینی را
براي هنرمندان فعال عرصه موسیقی ایرانی و نواحی انجام دادیم که با توجه به مذاکراتی که با انجمن موسیقی ایران صورت گرفته،

 
قرار است این اجراها را تا پایان سال جاري ادامه دهیم. 

حتماً از طریق مجمع صنفی ناشران موسیقی اجراها را از آبان ماه سازماندهی می کنیم تا با یاري صاحبان آثار موسیقایی چرخ
اقتصادي مشاغل مرتبط با حوزه موسیقی به حرکت دربیاید. منتها لازمه این آغاز نگاه تهیه کنندگان به منافع عمومی است آقاي اله
یاري آیا در کنار همین حمایت هاي ضروري این امکان وجود نداشت که دفتر موسیقی در قالب یک دستورالعمل قانون مند شرکت

 
هاي فعال در حوزه موسیقی پاپ را ملزم به برگزاري کنسرت با در نظر گرفتن شرایط روزهاي کرونایی می کرد؟ 

این موضوعی که شما به آن اشاره می کنید، در قالب دستورالعمل تدوین و به شرکت ها به صورت رسمی ابلاغ شد که ما می توانیم
سیر تاریخی این دستورالعمل ها را در اختیار شما قرار دهیم. حتی این دستورالعمل ها همان گونه که اشاره کردم غیر از ارسال به

 
شرکت ها، مجمع صنفی ناشران به ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها نیز در قالب بخشنامه ابلاغ کردیم. 

با در نظر گرفتن این حجم نکات آیا فکر نمی کنید اکنون جایگاه حقوقی دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی این اجازه را به
شما و همکارانتان بدهد که تهیه کنندگان و صاحبان ثروتمند آثار موسیقایی را مجاب کنید تا هرچه زودتر نسبت به برگزاري کنسرت

 
ها در همه حوزه ها اقدامات لازم را انجام دهند. 

طبیعی است که در حوزه برگزاري کنسرت ها و فعالیت هاي فرهنگی هنري پس از ایام سوگواري ماه هاي محرم و صفر ما در ابتدا
تابع مصوبات ستاد ملی مقابله کرونا خواهیم بود. این در حالی است که تا این لحظه هیچ مصوبه اي از سوي ستاد ملی مقابله با کرونا
به دست ما نرسیده که فعالیت هایی از این دست غیر از اطلاعیه هاي رسمی ستاد ملی مقابله با کرونا یا وزارت فرهنگ و ارشاد

 
اسلامی متوقف یا تعطیل شود. 

طبیعی است که با رعایت شیوه نامه ها و دستورالعمل هاي بهداشتی امکان برگزاري کنسرت در آبان ماه وجود دارد. همین امروز که با
شما گفتگو می کنم مکاتبه اي را با مجمع صنفی ناشران موسیقی براي برپایی کنسرت ها داشتم ضمن اینکه ما با تمام سالن ها
صحبت کردیم و آن ها نیز آمادگی همراهی کامل دارند. در این چارچوب ما حتماً از طریق مجمع صنفی ناشران موسیقی اجراها را از
آبان ماه سازماندهی می کنیم تا با یاري صاحبان آثار موسیقایی چرخ اقتصادي مشاغل مرتبط با حوزه موسیقی به حرکت دربیاید.
منتها لازمه این آغاز نگاه تهیه کنندگان به منافع عمومی است چرا که معتقدیم صرفاً یک نفر خاص نباید به منافع خاص خود به
انگیزه سود بیشتر فکر کند. این اصلاً شاخص درستی نیست که برخی ها با انگیزه هاي اقتصادي و اجرا نکردن تا زمانی که مطمئن
شوند ماجرا برایشان سود مشخصی ندارد، فضاي موسیقی را تحت تاثیر این انگیزه قرار دهند. من امیدوارم عده اي محدود در این گونه
موسیقی، مصرفی کاري نکنند که یک مساله عادي خدایی نکرده تبدیل به یک مساله امنیتی شده و در چارچوب هاي ضوابط وزارت

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار بگیرد. 

اما من همچنان بر این باورم که فرآیند فعلی فعالیت هاي موسیقایی در کشور اگر نگوییم به طور کامل، اما به شکل چشمگیري
وابسته به تهیه کنندگان و کنسرت گذاران متمولی است که در روزهاي کرونایی بنا به دلایل و توجیهاتی که از نظر ما منطقی نیست،
به بهانه سلامتی مردم، حاضر به برگزاري کنسرت با در نظر گرفتن شیوه نامه هاي بهداشتی نشدند. مگر نه اینکه همین خوانندگان و
هنرمندان تحت نظر این تهیه کنندگان در روزهاي عادي در پست هاي رنگارنگ و پر از مهر خود با لحنی سرشار از شادي و شعف از



عشق خود به طرفدارانشان سخن می گویند. آیا فکر نمی کنند اکنون بهترین فرصت براي ابراز علاقه و عشقی است که در کلماتشان
جاري و ساري می کنند؟ آیا منافع اقتصادي، این عشق هاي مجازي را کور کرده یا اتفاقات دیگري در جریان است؟ آیا دفتر موسیقی
نمی خواهد با پرهیز از سیاست هاي انفعالی خود تا به امروز و فارغ از بحث رعایت پروتکل هاي بهداشتی که در الزام آن تردیدي
نیست، گامی در این فضاي مسموم بردارد؟ آیا این موضع انفعالی به دلیل رعایت ملاحظات است یا نه قوانین به شما اجازه تصمیم

 
گیري نمی دهد؟ 

موضوعی که شما مطرح کردید، از جهاتی موضوع درستی است. ببینید همان هنرمندي که به گفته شما در پست هاي خودش از
علاقه و دلتنگی با مخاطبانش سخن می گوید، پست دیگري می گذارد با این مضمون که: «من به خاطر حفظ سلامتی مردم کنسرتم
را کنسل کردم» یعنی، چه آن موقع که سالن اجراي کنسرت با هزار نفر پر شده و درآمدزایی خوبی اتفاق می افتد، مردم وجه
المصالحه هستند و چه در این ماه ها که به هر علتی از جمله کاهش صرفه اقتصادي، کنسرت ها برگزار نمی شود. یعنی در همین فضا

 
نیز متاسفانه مردم دوباره «وجه المصالحه» قرار می گیرند و گفته می شود که ما به خاطر شما کنسرتی را اجرا نمی کنیم. 

چه آن موقع که سالن اجراي کنسرت با هزار نفر پر شده و درآمدزایی خوبی اتفاق می افتد، مردم وجه المصالحه بودند و چه در این
ماه ها که به هر علتی از جمله کاهش صرفه اقتصادي کنسرت ها اجرایی برگزار نمی شود ماجراي کرونا قدري این مساله را بیشتر
نشان داد که عده اي محدود ممکن است براي رسیدن به منافع شان رفتارهایی از خود نشان دهند که شما به آن اشاره داشتید. ما
آنچه درباره موضوع قیمت ها با دوستان توافق کردیم، خواهش کردیم و در این زمینه هم گفتگوهایی را انجام دادیم فقط به جهت
رعایت حال مردم بود و اگر هم الان اصرار می کنیم که کارها روي ریل بیفتد اولاً راه افتادن چرخه اقتصادي کنسرت ها با در نظر
گرفتن شیوه نامه هاي بهداشتی مبتنی بر قواعد ستاد ملی مقابله با کروناست دوماً اینکه مردم بتوانند در این روزهاي خیلی سخت

 
بخشی از فراغت خودشان را به فعالیت هایی اختصاص دهند که می تواند برایشان گشایش هاي فکري ایجاد کند. 

شما این موضوع را به صورت قطعی از طرف دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بدانید که برگزاري کنسرت ها جزو برنامه
هاي ما خواهد بود و ما در این زمینه حتماً براي نیمه دوم سال برنامه ریزي هاي لازم را انجام می دهیم. منتها در این زمینه رویکرد
ما عمدتاً رویکرد فعالیت به کمک هاي نهادهاي صنفی چون خانه موسیقی، انجمن صنفی هنرمندان موسیقی و مجمع صنفی ناشران
بوده است. در موضوع اجراهاي پاپ نیز طبیعی است که ما عمده مراجعه مان به مجمع صنفی ناشران موسیقی است. اتفاقاً به همین
جهت است که من از ابتداي مصاحبه تا به حال از این مجمع مستمر نام می برم که چه توافقات و مکاتباتی صورت گرفته است. اما در
این راستا من بر این باورم ما نیازمند یک بلوغ صنفی هم هستیم. یعنی دلیلی ندارد وقتی 40 یا 50 شرکت عضو یک مجمع هستند،
دو تا سه نفر در داخل آن مجمع به توافقاتی که مسئول آن مجمع و سایر اعضاي مجمع انجام داده اند احترام نگذارند و بخواهند
مسیر دیگري را به بهانه اینکه خواننده پرفروش یا سامانه پرفروشی دارند، پیش بگیرند. شما مطمئن باشید اگر تا به امروز دفتر
موسیقی نسبت به این موضوع همراهی یا مماشاتی داشته از این به بعد هم تلاش خود را انجام می دهد تا در کنار این همراهی،

 
جدیت بیشتري نیز داشته باشد. 

با این تفاسیر آیا می توان امیدوار بود که دفتر موسیقی ارشاد در رابطه با افزایش غیرمنطقی قیمت بلیت ها (تاکید می کنم

 
غیرمنطقی) هم اقدامات موثري را انجام دهد یا نه باید منتظر ورود نهادهاي قضایی در زمینه تعیین قیمت بلیت ها بود؟ 

در تمام سال هاي گذشته تعیین قیمت بلیت اجراهاي صحنه اي توسط خودِ تهیه کنندگان و شرکت ها اتفاق افتاده و هیچ وقت هم
دولت دخالتی در این زمینه نداشته است. در این چارچوب شرکت ها سود خودشان را با یک تابعی از توان اقتصادي مردم در نظر می
گیرند. طبیعی است در این زمینه اگر ماجرا از یک قیمتی بالاتر تعیین می شد مردم هم توان پرداخت قیمت هاي در نظر گرفته شده
را نداشتند. در حال حاضر که برابري قیمت ها در حوزه پول ملی ما با سایر ارزها به هم خورده، همین موضوع بهانه اي را به دست



برخی شرکت ها داده که: «ارزش ریالی بلیت کنسرت ما به دلار در سال پیش فلان مبلغ بوده، اما الان ارزش بلیت ریالی ما به دلار

 
یک چهارم شده است.» این هایی که گفتم عین استدلالی است که دوستان گفتند. 

بنده سال گذشته مکاتباتی را با دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام دادم که به تبع آن دفتر حقوقی نیز مکاتباتی را با
سازمان تعزیرات حکومتی انجام داد. موضوع اصلی مکاتبات نیز چگونگی مبناي قیمت گذاري کنسرت ها بود و اینکه آیا دولت می
تواند به صورت مستقیم وارد مقوله قیمت گذاري بلیت کنسرت ها شود یا خیر؟ عده اي هم می گفتند: «براي ما صرف ندارد از جهت
قیمت تمام شده هر صندلی با این قیمت فعلی کنسرت را برگزار کنیم». البته که طبیعی است در حوزه موسیقی مانند سایر حوزه ها
نیز یک افزایش سنواتی اتفاق بیفتد. بنابراین خارج از قاعده معقول نیست که 10 یا 15 درصد قیمت بلیت ها افزایش پیدا کرده و همه
هم مقداري کم و زیاد آن را می پذیرند. منتها لازم است اگر دوستان در مجموعه شرکت هاي کنسرت گذار دوستان به منطقی می
رسند، آن منطق را به جهت محاسباتی به مردم، به افکار عمومی و البته دفتر موسیقی وزارت ارشاد اعلام کنند. اگر افکار عمومی و

 
بعد دولت بپذیرد که با یک دلیل منطقی افزایش اتفاق افتاده، آن وقت می توان نسبت به افزایش قیمت بلیت ها تصمیم گیري کرد. 

بنده سال گذشته مکاتباتی را با دفتر حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام دادم که به تبع آن دفتر حقوقی نیز مکاتباتی را با
سازمان تعزیرات حکومتی انجام داد. موضوع اصلی مکاتبات نیز چگونگی مبناي قیمت گذاري کنسرت ها بود و اینکه آیا دولت می

 
تواند به صورت مستقیم وارد مقوله قیمت گذاري بلیت کنسرت ها شود یا خیر؟ 

توضیح اینکه در سازمان تعزیرات حکومتی آیین نامه هایی وجود دارد بر این مبنا که برخی کالاها از جمله مرغ، گوشت، تخم مرغ و
موارد مرتبط با نیاز عمومی مردم در ردیف کالاهاي ردیف الف و ب قرار دارند. در این ردیف دولت ورود مستقیم دارد. یعنی چون این
کالاها در ردیف نیازهاي روزمره مردم قرار دارد، بنابراین دولت بر نحوه قیمت گذاري آنها ورود مستقیم دارد که سازمان تعزیرات
حکومتی نیز در این چارچوب نسبت به قیمت گذاري کالاها اقدام می کند. اما نسبت به سایر کالاها و خدمات، این واحد تولیدکننده
هست که با توجه به قیمت تمام شده خدماتی که ارائه داده و سود تعیین می کند، یک قیمتی را تعیین می کند و بعد اگر مردم
نسبت به آن کالا یا خدمات معترض باشند، مجموعه هایی چون سازمان تعزیرات و سازمان حمایت از مصرف کنندگان به ماجرا ورود

 
می کند. 

البته همین حالا که مشغول گفتگو با شما هستم، بنده مجدداً نامه نگاري را با دفتر حقوقی وزارت ارشاد انجام دادم که با توجه به
شرایط کرونا و آنچه وضعیت اقتصادي مردم است، این توقع وجود دارد که دولت ورود جدي تري به موضوع قیمت گذاري داشته و از
مردم حمایت کند. البته که اینجا ما منافع طرفین را هم داریم و قطعاً راضی هم نیستیم شرکت ها در یک سقف و قیمتی کنسرت ها
را برگزار کنند، که براي آنها صرفه اقتصادي ندارد. اما به عنوان مدیر دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی فکر می کنم می
شود در یک نقطه اي به توافق رسید که هم منافع مردم و هم منافع شرکت ها در نظر گرفته شود. این فرآیند هم قدري گذشت و
پذیرش سود کمتر لازم است. من می دانم اکنون سالن هاي برگزاري کنسرت آمادگی کامل دارند. از آن طرف هم می دانم شرکت ها
اگر بخواهند قیمت بلیت ها به شکل بی قاعده اي افزایش دهند سالن ها هم اجاره بها را افزایش می دهند و آن زمان است که باید
مطمئن بود همان 50 درصدي که پیش بینی می شد هم به سالن هاي برگزاري کنسرت نمی آیند. در عین حال بناي ما این بود که
از فرصت ماه محرم و صفر استفاده کنیم، تا با برگزاري یک جلسه مشترك به سیاق جلساتی که در اردیبهشت ماه سال جاري برگزار

 
شد، شرایط برگزاري کنسرت ها از آبان ماه سال جاري با توجه به شرایط کرونا را بررسی و اجرایی کنیم. 



 
 

موضوع برآورد خسارت ها و نحوه حمایت ها در حوزه موسیقی توسط دولت هم یکی دیگري از نکاتی است که در روزهاي کرونایی به

 
شدت مورد توجه است. به اعتقاد من این موضوع در شرایط مبهمی به سر می برد که بد نیست پیرامون آن توضیحات لازم را بدهید. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در اردیبهشت ماه سال جاري وقت گذاشت و خسارت هاي بیکاري ناشی از کرونا را احصا و برآوردهاي
لازم را در این زمینه انجام داد. دفتر موسیقی وزارت ارشاد هم در این زمینه مکاتبات مستمري را با خانه موسیقی، مجمع صنفی
ناشران موسیقی و انجمن صنفی هنرمندان موسیقی انجام داد تا اطلاعات ذي نفعان دریافت و بعد از دسته بندي هاي لازم در اختیار
وزارت خانه قرار داد. بخشی از این خسارت ها هم در حوزه سامانه «کارا» قرار گرفت که موسسه هاي حقوقی مرتبط با موسیقی که به
دلیل کرونا بی کار شده اند وام هایی را دریافت کنند. البته این وام ها هنوز در هیچیک از بخش هاي فرهنگ و هنر پرداخت نشده، اما

 
به طور حتم اگر روند اعطاي وام آغاز شود، قطعاً اهالی موسیقی نیز در آن دخیل هستند. 

ر این باورم تجربه کرونا درسی را به همه دستگاه هاي دولتی از جمله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داد. اینکه بانک هاي اطلاعاتی
ذي نفعان ما کامل نیست. ما در حوزه موسیقی یک بانک اطلاعات که بتواند ویژگی هاي همه هنرمندان موسیقی را داشته باشد،
نداریم. البته در انجمن موسیقی ایران سامانه «بامک» مدتی است که فعال شده، اما همه هنرمندان به طور کامل اطلاعاتشان را در
اختیار نگذاشته اند اتفاق دیگري که در این زمینه افتاده پیوندي است که اخیراً میان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و صندوق
کارآفرینی امید به وجود آمده است. در این زمینه فهرستی از اشخاص حقوقی و حقیقی داراي بیمه و فهرست هنرمندانی که براي آنها
لیست بیمه رد نمی شود با کمک ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها تهیه شده تا بتوانند وام هایی را از صندوق کارآفرینی امید
دریافت کنند. تعدادي دیگر از هنرمندان که بیمه آنها از طریق صندوق اعتباري هنري رد می شود نیز از این مجموعه وام هاي کوتاه
مدتی را دریافت می کنند. این موضوعاتی که یادآوري کردم طی هفته هاي گذشته به صورت مستمر از طریق دفتر موسیقی وزارت

 
ارشاد به صنوف و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها اطلاع رسانی می شود. 

من بر این باورم تجربه کرونا درسی را به همه دستگاه هاي دولتی از جمله وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داد. اینکه بانک هاي
اطلاعاتی ذي نفعان ما کامل نیست. ما در حوزه موسیقی یک بانک اطلاعات که بتواند ویژگی هاي همه هنرمندان موسیقی را داشته
باشد، نداریم. البته در انجمن موسیقی ایران سامانه «بامک» مدتی است که فعال شده، اما همه هنرمندان به طور کامل اطلاعاتشان را
در اختیار نگذاشته اند. به هر صورت ماجراي کرونا کمک کرد که ما بتوانیم اطلاعات ذي نفعان را تا یک حدي کامل کنیم و امیدوارم

 
این دست از حمایت ها که قرار است در قالب وام آغاز شود شرایط بهتري را براي هنرمندان خسارت دیده فراهم کند. 

شما بهتر از من می دانید که بخش زیادي از آثار نمایشی که در صحنه هاي تئاتر روي صحنه می روند دربرگیرنده حمایت هاي مالی
دولتی هستند که اتفاقاً این روزها هم محل گفتگوي اهالی تئاتر شد. اما در حوزه موسیقی ماجرا به این شکل نبوده است. چرا که در



بخش موسیقی پاپ تمامی اجراها مبتنی بر حضور در یک شرایط تجاري اقتصادي است که با فروش بلیت و جذب اسپانسر به فعالیت
خود ادامه می دهد. در حوزه موسیقی ردیف دستگاهی هم ماجرا به شکل حمایتی نبوده است که هر سال اجراهاي این حوزه وابسته
به کمک هاي دولت باشد. گرچه این را هم قطعاً می دانم که ماجراي کرونا و عدم برگزاري اجراهاي زنده این حوزه موجب بیکاري
بسیاري از هنرمندان و مشاغل وابسته شده که شامل موسیقی پاپ هم می شود. چرا که غیر از خوانندگان که می توانند تا مدتی از
پس هزینه هاي خود برآیند اما قطعاً نوازندگان و سایر کارکنان وابسته به برگزاري کنسرت ها لطمات زیادي دیده اند. من فکر می
کنم در این شرایط یکی از راه ها این است که شرکت ها کمک کنند تا اجراهاي صحنه اي آغاز شده و مردم ولو با همان ظرفیت
پنجاه درصدي به کنسرت ها بیایند تا مشاغل وابسته به کنسرت ها تا این حد خسارت نبینند. من فکر می کنم شما همین حالا هم

 
پاي درددل مدیران برگزاري سالن ها که بنشیند به طور حتم شنونده روایت آنها از تعدیل چشمگیر نیروهاي خود هستید. 

در همین چارچوب ماجراي حمایتی که به آن اشاره کردید، آیا امکانی در شرایط کرونایی وجود دارد، که منابع مالی با عنوان «متمم»
در اختیار دفتر موسیقی براي حمایت مستقیم از هنرمندان زیان دیده موسیقی ردیف دستگاهی، موسیقی نواحی و موسیقی کلاسیک

 
براي اجراي برنامه یا فعالیت هایی از این دست اختصاص پیدا کند؟ 

بنیاد فرهنگی هنري رودکی راجع با سالن هایی که وابسته به معاونت هنري وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی هستند چندي پیش
اطلاعیه اي را براي برگزاري کنسرت ها در حوزه موسیقی ردیف دستگاهی، موسیقی کلاسیک و موسیقی نواحی صادر کرد که مبناي
آن همکاري این مجموعه براي کاهش هزینه هاي جاري برگزاري کنسرت ها بود. در حال حاضر حتی سالن هاي خصوصی که خواهان

 
گردش اقتصادي فعالیت هاي خود هستند آمادگی همکاري با گروه ها را دارند. 

یکی از اهدافی که من دنبال آن هستم این است که بودجه دفتر موسیقی را از سمت یک «بودجه فعالیت محور» به سمت بودجه
«حمایت محور» ببریم تا بتوانیم این بودجه در اختیار گرفته را صرف حمایت از آلبوم هاي خوب، کتاب هاي موسیقایی و هنرمندان
این حوزه کنیم نکته دیگر اینکه در چارچوب بودجه دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، تقریباً 60 تا 65 درصد بودجه خود
را در قالب «بودجه رویداد محور» صرف جشنواره موسیقی جوان، جشنواره موسیقی نواحی و جشنواره موسیقی فجر می کند. از سوي
دیگر تقریباً 20 درصد از بودجه دفتر موسیقی صرف حمایت از فعالیت هاي استانی در قالب جشنواره هاي منطقه اي و آن بودجه

 
باقیمانده نیز صرف بودجه هاي پشتیبانی می شود. 

یکی از اهدافی که من دنبال آن هستم این است که بودجه دفتر موسیقی را از سمت یک «بودجه فعالیت محور» به سمت بودجه
«حمایت محور» ببریم تا بتوانیم این بودجه در اختیار گرفته را صرف حمایت از آلبوم هاي خوب، کتاب هاي موسیقایی و هنرمندان
این حوزه کنیم. البته در سال 1399 براي چند کار ماندگار در حوزه موسیقی بودجه هایی اختصاص پیدا کرده که همزمان به سمت

 
نهایی شدن پروژه از سوي انجمن موسیقی ایران اطلاع رسانی هاي لازم خواهد شد. 

این کارها به اعتقاد من آثاري هستند که به دلیل ماندگاري شان می تواند تبدیل به کارهاي پرافتخاري هم شود. اما الان هم از سوي
ستاد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی پیگیر هستیم تا بتوانیم به صورت خاص بودجه اي را براي گروه هاي خاصی که از اجرا محروم
ماندند جلب کنیم. در همان چارچوبی که بناست از سوي صندوق کار آفرینی امید صورت پذیرد ما یک شاخه جدیدي را در کنار
موسسه هاي حقوقی، استودیوها باز کردیم که در این راستا گروه هاي معتبري که ثبت حقوقی ندارند مشمول حمایت ها می شوند.
صادقانه می گویم در این مدت تمام تلاشم را انجام دادم تا وعده اي بر وعده هاي محقق نشده و شنیده شده اضافه نکنم. رویه فعالیت
هاي من همواره بر این نکته بوده و هست تا هر وقت این وعده ها به منصه ظهور رسید آن ها را اعلام رسمی کنم. ما تا همین امروز

 
هم به همین شیوه قدم برداشتیم تا فقط یک وعده کوتاه مدتی که براي یک مقطع زمانی کم آرامش ایجاد می کند، داده نشود. 



ادامه دارد…



«زیبا» در میان زنان برگزیده جهان
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«زیبا» در میان زنان برگزیده جهان 

روزنامه شهروند/متن پیش رو در شهروند منتشر شده و

 
انتشار آن به معنی تایید تمام یا بخشی از آن نیست 

با کمک خیرین 12 سرویس بهداشتی در روستاهاي
کپرنشین ساختیم؛ روستاهایی که در نزدیکی مرز بودند و
با نبود این سرویس هاي بهداشتی با مشکلات بسیاري باید

 
دست وپنجه نرم می کردند 

همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع
پیشرفت دختران مناطق محروم بود، ناراضی بود. از اینکه

می دید یک پسر می تواند بدون هیچ دغدغه اي درس بخواند و دختران همه در سن کم راهی خانه شوهر می شوند یا بی سواد می
مانند، دلش می گرفت. به همین علت با وجود همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت یک تنه در برابر خانواده اش ایستاد تا
بتواند با جلب رضایت شان هم خودش مجوز درس خواندن بگیرد و هم راه را براي درس خواندن دیگر دوستان هم سن وسالش هموار
کند. قهرمان قصه ما، دختري به نام «زیبا عزیزي» است، 37 سال پیش در روستاي عزیزآباد، یکی از روستاهاي توابع «گهجن»
شهرستان قصرقند به دنیا آمد، او تنها زن روستایی ایران است که توانسته به خاطر فعالیت هاي داوطلبانه در روستاهاي جنوب کشور

 
و توانمندکردن زنان در ابعاد مختلف اقتصادي، کارآفرینی و تحصیلی، در میان چهار زن برتر روستایی جهان بایستد. 

کمتر کسی فکر می کرد نام روستاي دورافتاده و محروم شان به واسطه انتخاب زیبا، به عنوان یکی از چهار بانوي برتر روستایی جهان
سر زبان ها بیفتد. زیبا می گوید: «سال 1362 در روستاي عزیزآباد متولد شدم. این روستا یکی از مناطق بسیار دورافتاده و محروم در
استان سیستان وبلوچستان بود. به خاطر امکانات محدود روستا خانواده بعد از تولد من به روستاي گهجن می روند. گهجن که در زبان

 
محلی به نام «زن برتر» است، روستایی از توابع قصر قند است.» 

پدر زیبا شغلش تربیت و رام کردن شترها در کشورهاي عربی همسایه بود، به همین دلیل مادر همیشه مسئولیت خانه و زندگی را
برعهده داشت. او چهار خواهر و سه برادر دارد، اما در میان خواهران تنها کسی بود که محکم در برابر مخالفت هاي مادر و سایر بزرگ
ترهاي طایفه براي ادامه تحصیل ایستاد. او ادامه می دهد: «روستاي ما فقط یک مدرسه داشت. فرهنگ بومی حاکم بر منطقه هم
خیلی اعتقاد به ادامه تحصیل دخترها نداشت. به همین علت پایان دوره دبستان براي من شروع یک دوره سخت و جنگی تمام عیار با
خانواده و بزرگان طایفه براي جلب رضایت شان و ادامه تحصیل بود. براي بلوچ ها سخت است که یک دختر به تنهایی مسافتی بین دو
روستا را براي درس خواندن طی کند. همه ازجمله مادرم می گفتند به جاي ادامه تحصیل خانه بنشین و هنر بیاموز. اما من دوست
داشتم درس بخوانم. همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع پیشرفت دختران منطقه مان بود، ناراضی بودم. به
همین علت با همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت، یک تنه در برابر خانواده ام ایستادم تا رضایت شان را جلب کنم. من باید

 
درس می خواندم و به همه ثابت می کردم که دختران هم حق درس خواندن دارند.» 



 
از هفت خوان رستم گذشتم 

جلب رضایت مادر و بزرگان طایفه کار سختی بود، اما زیبا با انگیزه و پشتکاري که داشت، موفق به انجام این کار می شود، هرچند
اجازه نداشت تا قبل از انجام کامل کارهاي خانه تا ساعت 7 صبح راهی مدرسه شود، اما هیچ وقت از این سختی ها دلسرد نشد. او
حتی امروز قدردان سخت گیري هاي مادر است و می گوید: «از هفت خوان رستم گذشتم، اما این سخت گیري ها و مانع تراشی ها
همیشه عامل تحریک من بود. هرچه مسیر پیش رویم سخت تر می شد، انگیزه ام براي تحقق رویاهایی که داشتم، بیشتر می شد.

 
همیشه می گویم اگر مادرم و سخت گیري هایش نبود، من هم الان به اینجا نمی رسیدم.» 

زیبا، همان سالی که دبیرستان را تمام می کند، در دانشگاه تربیت معلم هم پذیرفته می شود، اما خبر قبولی اش دیر به گوشش می
رسد. سال دوم هم چون در یکی از دانشگاه هاي یزد پذیرفته می شود، خانواده اجازه رفتن به شهر دیگر را نمی دهد. همه این اتفاقات
مانع از توقف زیبا نمی شود و او رخت معلمی نهضت به تن می کند. زیبا می گوید: «درست است که با وجود همه زحماتی که
کشیدم، دو سال نتوانستم وارد دانشگاه شوم، اما به عنوان مربی سوادآموزي وارد نهضت شدم تا مقدمه اي باشد براي تحقق اهدافم.
باخودم عهد بسته بودم که زمینه تحصیل را براي تمام دختران ساکن در مناطق محروم فراهم کنم. این کار محقق نمی شد مگر اینکه

 
زنان و دخترانی از جنس خودم در روستاهاي محروم حاضر می شدند و به سوادآموزي همنوعان شان می پرداختند.» 

زیبا سال 90 در دانشگاه پذیرفته می شود و بعد از اتمام دانشگاه با وجود امکان تدریس مقطع راهنمایی در شهر دلش راضی نمی

 
شود بچه هاي حاشیه نشین و روستایی را تنها بگذارد، بنابراین با انتخاب این مدارس با جدیت بیشتر اهدافش را دنبال می کند. 

 
با ماشین باري خودم را به کلاس می رساندم 

فعالیت هاي داوطلبانه و خیرخواهانه زیبا براي ارتقاي کیفیت زندگی زنان و دختران روستایی بیشتر به دورانی برمی گردد که معلم
نهضت سوادآموزي بود. کار به عنوان مربی نهضت در منطقه اي که او زندگی می کرد، آسان نبود. خیلی از این روستاها اصلا جاده
نداشتند و زیبا مجبور بود براي رسیدن به آنها مسیر طولانی را سوار ماشین هاي باري شود. خیلی وقت ها اگر ماشین پیدا نمی شد،
فاصله دو روستا را پیاده طی می کرد تا کلاس هاي نهضت سوادآموزي تعطیل نشود. همه این سختی ها وقتی به کام زیبا شیرین می

 
شود که می بیند خیلی از زنان و دختران روستایی در این کلاس ها توانستند به حداقل سواد دست پیدا کنند. 

در مرور خاطراتش می گوید: «در یکی از روستاها پیرزنی بود به نام بی بی که من اغلب به خانه او می رفتم. او یکی از مشوق هاي من
بود و همیشه می گفت اگر زنان و دختران روستا سواد داشتند، زندگی بهتري پیدا می کردند. همیشه هواي مرا داشت، به طوري که

 
عصرها بعد از تمام شدن کلاس مرا تا روستاي خودمان همراهی می کرد و برمی گشت.» 

 
جذب کودکان بازمانده از تحصیل در مناطق محروم 

زیبا هم معلم روستا بود، هم مددکار اجتماعی. بیشتر اوقات هم با آن سن و سال کمش حکم سنگ صبور زنان و دخترك هاي
روستایی را داشت. او می گوید: «مناطق روستایی ما محروم بود و باید در کنار آموزش به بچه هاي روستا کار تأمین شیرخشک براي
نوزادان و پوشاك براي بچه ها را هم دنبال می کردیم، به همین علت با گروه خیرین ارتباط داشتیم و در راستاي همین فعالیت ها با
جمعیت امام علی(ع) آشنا شدیم.» آشنایی او با جمعیت امام علی(ع) همان و افتتاح خانه ایرانی در منطقه همان. خانه اي که زمینه

 
جذب 28 کودك بازمانده از تحصیل در مناطق محروم روستاهاي جنوب کشور را فراهم کرد. 

 
با کار آفرینی به جنگ فقر و بی سوادي رفتم 

زیبا با بیان اینکه در مناطق روستایی فقر عامل اصلی عقب ماندن بچه ها از تحصیل بود، می گوید: «بنابراین لازم بود بچه ها و
خانواده ها توانمند شوند. آموزش مهارت هاي بومی را در پیش گرفتیم و تولیدات آنها را در همان خانه ایرانی به فروش رساندیم. هر

 
چه درآمد بچه ها بیشتر می شد، انگیزه خانواده ها براي ادامه تحصیل آنان هم بیشتر می شد.» 

فعالیتی که زیبا در سایه آن توانست نور امید را به دل روستاییان محروم مناطق جنوبی بتاباند، همان کارهاي بومی و محلی بود که از
کودکی انجام می دادند، ولی زیبا این محصولات دستی و سنتی را با شیوه هاي نوین هنري تلفیق و در بسته بندي هاي جذاب عرضه



 
کرد. همین امر باعث شد که بازار جدیدي براي سوزن دوزي هاي زنان بلوچ در کشور و حتی خارج از کشور ایجاد شود. 

 
جایزه خلاقیت زنان در زندگی روستایی در دست زیبا 

بنیاد جهانی زنان که یکی از بازوان مشورتی سازمان ملل در امور زنان است، با توجه به گزارش فعالیت هایی که از سوي جمعیت امام
علی(ع) براي آنها ارسال شده بود، جایزه خلاقیت زنان در زندگی روستایی را به زیبا اعطا می کند. زیبا با دریافت این جایزه امروز
مسئولیتش را در برابر دختران مناطق محروم سنگین تر می داند و می گوید: «افتتاح نخستین و بزرگ ترین مرکز شبانه روزي که
بتوانم در آن دختران بازمانده از تحصیل 41 روستاي استان سیستان وبلوچستان را اسکان دهم و زمینه ادامه تحصیل شان در فضایی
آرام و امن را فراهم کنم، بزرگ ترین آرزوي من است. امروز به علت نبود این مرکز خیلی از دختران روستایی ما ترك تحصیل می
کنند.» او آرزوهاي دیگري هم دارد؛ از تأسیس کارگاه تولید فرآورده هاي خرما در منطقه و ساماندهی فعالیت هاي بومی در این حوزه

 
گرفته تا تأسیس کارگاه سوزن دوزي براي زنان و دختران مناطق محروم. 

امروز در سایه سه مدرسه اي که زیبا با کمک خیرین در مناطق محروم سرباز، قصرقند و نیک شهر ساخته است، دانش آموزان درس

 
می خوانند و براي ساختن آینده بهتر تلاش می کنند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar
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«زیبا» در میان زنان برگزیده جهان 

روزنامه شهروند/متن پیش رو در شهروند منتشر شده و

 
انتشار آن به معنی تایید تمام یا بخشی از آن نیست 

با کمک خیرین 12 سرویس بهداشتی در روستاهاي
کپرنشین ساختیم؛ روستاهایی که در نزدیکی مرز بودند و
با نبود این سرویس هاي بهداشتی با مشکلات بسیاري باید

 
دست وپنجه نرم می کردند 

همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع
پیشرفت دختران مناطق محروم بود، ناراضی بود. از اینکه

می دید یک پسر می تواند بدون هیچ دغدغه اي درس بخواند و دختران همه در سن کم راهی خانه شوهر می شوند یا بی سواد می
مانند، دلش می گرفت. به همین علت با وجود همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت یک تنه در برابر خانواده اش ایستاد تا
بتواند با جلب رضایت شان هم خودش مجوز درس خواندن بگیرد و هم راه را براي درس خواندن دیگر دوستان هم سن وسالش هموار
کند. قهرمان قصه ما، دختري به نام «زیبا عزیزي» است، 37 سال پیش در روستاي عزیزآباد، یکی از روستاهاي توابع «گهجن»
شهرستان قصرقند به دنیا آمد، او تنها زن روستایی ایران است که توانسته به خاطر فعالیت هاي داوطلبانه در روستاهاي جنوب کشور

 
و توانمندکردن زنان در ابعاد مختلف اقتصادي، کارآفرینی و تحصیلی، در میان چهار زن برتر روستایی جهان بایستد. 

کمتر کسی فکر می کرد نام روستاي دورافتاده و محروم شان به واسطه انتخاب زیبا، به عنوان یکی از چهار بانوي برتر روستایی جهان
سر زبان ها بیفتد. زیبا می گوید: «سال 1362 در روستاي عزیزآباد متولد شدم. این روستا یکی از مناطق بسیار دورافتاده و محروم در
استان سیستان وبلوچستان بود. به خاطر امکانات محدود روستا خانواده بعد از تولد من به روستاي گهجن می روند. گهجن که در زبان

 
محلی به نام «زن برتر» است، روستایی از توابع قصر قند است.» 

پدر زیبا شغلش تربیت و رام کردن شترها در کشورهاي عربی همسایه بود، به همین دلیل مادر همیشه مسئولیت خانه و زندگی را
برعهده داشت. او چهار خواهر و سه برادر دارد، اما در میان خواهران تنها کسی بود که محکم در برابر مخالفت هاي مادر و سایر بزرگ
ترهاي طایفه براي ادامه تحصیل ایستاد. او ادامه می دهد: «روستاي ما فقط یک مدرسه داشت. فرهنگ بومی حاکم بر منطقه هم
خیلی اعتقاد به ادامه تحصیل دخترها نداشت. به همین علت پایان دوره دبستان براي من شروع یک دوره سخت و جنگی تمام عیار با
خانواده و بزرگان طایفه براي جلب رضایت شان و ادامه تحصیل بود. براي بلوچ ها سخت است که یک دختر به تنهایی مسافتی بین دو
روستا را براي درس خواندن طی کند. همه ازجمله مادرم می گفتند به جاي ادامه تحصیل خانه بنشین و هنر بیاموز. اما من دوست
داشتم درس بخوانم. همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع پیشرفت دختران منطقه مان بود، ناراضی بودم. به
همین علت با همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت، یک تنه در برابر خانواده ام ایستادم تا رضایت شان را جلب کنم. من باید

 
درس می خواندم و به همه ثابت می کردم که دختران هم حق درس خواندن دارند.» 



 
از هفت خوان رستم گذشتم 

جلب رضایت مادر و بزرگان طایفه کار سختی بود، اما زیبا با انگیزه و پشتکاري که داشت، موفق به انجام این کار می شود، هرچند
اجازه نداشت تا قبل از انجام کامل کارهاي خانه تا ساعت 7 صبح راهی مدرسه شود، اما هیچ وقت از این سختی ها دلسرد نشد. او
حتی امروز قدردان سخت گیري هاي مادر است و می گوید: «از هفت خوان رستم گذشتم، اما این سخت گیري ها و مانع تراشی ها
همیشه عامل تحریک من بود. هرچه مسیر پیش رویم سخت تر می شد، انگیزه ام براي تحقق رویاهایی که داشتم، بیشتر می شد.

 
همیشه می گویم اگر مادرم و سخت گیري هایش نبود، من هم الان به اینجا نمی رسیدم.» 

زیبا، همان سالی که دبیرستان را تمام می کند، در دانشگاه تربیت معلم هم پذیرفته می شود، اما خبر قبولی اش دیر به گوشش می
رسد. سال دوم هم چون در یکی از دانشگاه هاي یزد پذیرفته می شود، خانواده اجازه رفتن به شهر دیگر را نمی دهد. همه این اتفاقات
مانع از توقف زیبا نمی شود و او رخت معلمی نهضت به تن می کند. زیبا می گوید: «درست است که با وجود همه زحماتی که
کشیدم، دو سال نتوانستم وارد دانشگاه شوم، اما به عنوان مربی سوادآموزي وارد نهضت شدم تا مقدمه اي باشد براي تحقق اهدافم.
باخودم عهد بسته بودم که زمینه تحصیل را براي تمام دختران ساکن در مناطق محروم فراهم کنم. این کار محقق نمی شد مگر اینکه

 
زنان و دخترانی از جنس خودم در روستاهاي محروم حاضر می شدند و به سوادآموزي همنوعان شان می پرداختند.» 

زیبا سال 90 در دانشگاه پذیرفته می شود و بعد از اتمام دانشگاه با وجود امکان تدریس مقطع راهنمایی در شهر دلش راضی نمی

 
شود بچه هاي حاشیه نشین و روستایی را تنها بگذارد، بنابراین با انتخاب این مدارس با جدیت بیشتر اهدافش را دنبال می کند. 

 
با ماشین باري خودم را به کلاس می رساندم 

فعالیت هاي داوطلبانه و خیرخواهانه زیبا براي ارتقاي کیفیت زندگی زنان و دختران روستایی بیشتر به دورانی برمی گردد که معلم
نهضت سوادآموزي بود. کار به عنوان مربی نهضت در منطقه اي که او زندگی می کرد، آسان نبود. خیلی از این روستاها اصلا جاده
نداشتند و زیبا مجبور بود براي رسیدن به آنها مسیر طولانی را سوار ماشین هاي باري شود. خیلی وقت ها اگر ماشین پیدا نمی شد،
فاصله دو روستا را پیاده طی می کرد تا کلاس هاي نهضت سوادآموزي تعطیل نشود. همه این سختی ها وقتی به کام زیبا شیرین می

 
شود که می بیند خیلی از زنان و دختران روستایی در این کلاس ها توانستند به حداقل سواد دست پیدا کنند. 

در مرور خاطراتش می گوید: «در یکی از روستاها پیرزنی بود به نام بی بی که من اغلب به خانه او می رفتم. او یکی از مشوق هاي من
بود و همیشه می گفت اگر زنان و دختران روستا سواد داشتند، زندگی بهتري پیدا می کردند. همیشه هواي مرا داشت، به طوري که

 
عصرها بعد از تمام شدن کلاس مرا تا روستاي خودمان همراهی می کرد و برمی گشت.» 

 
جذب کودکان بازمانده از تحصیل در مناطق محروم 

زیبا هم معلم روستا بود، هم مددکار اجتماعی. بیشتر اوقات هم با آن سن و سال کمش حکم سنگ صبور زنان و دخترك هاي
روستایی را داشت. او می گوید: «مناطق روستایی ما محروم بود و باید در کنار آموزش به بچه هاي روستا کار تأمین شیرخشک براي
نوزادان و پوشاك براي بچه ها را هم دنبال می کردیم، به همین علت با گروه خیرین ارتباط داشتیم و در راستاي همین فعالیت ها با
جمعیت امام علی(ع) آشنا شدیم.» آشنایی او با جمعیت امام علی(ع) همان و افتتاح خانه ایرانی در منطقه همان. خانه اي که زمینه

 
جذب 28 کودك بازمانده از تحصیل در مناطق محروم روستاهاي جنوب کشور را فراهم کرد. 

 
با کار آفرینی به جنگ فقر و بی سوادي رفتم 

زیبا با بیان اینکه در مناطق روستایی فقر عامل اصلی عقب ماندن بچه ها از تحصیل بود، می گوید: «بنابراین لازم بود بچه ها و
خانواده ها توانمند شوند. آموزش مهارت هاي بومی را در پیش گرفتیم و تولیدات آنها را در همان خانه ایرانی به فروش رساندیم. هر

 
چه درآمد بچه ها بیشتر می شد، انگیزه خانواده ها براي ادامه تحصیل آنان هم بیشتر می شد.» 

فعالیتی که زیبا در سایه آن توانست نور امید را به دل روستاییان محروم مناطق جنوبی بتاباند، همان کارهاي بومی و محلی بود که از
کودکی انجام می دادند، ولی زیبا این محصولات دستی و سنتی را با شیوه هاي نوین هنري تلفیق و در بسته بندي هاي جذاب عرضه



 
کرد. همین امر باعث شد که بازار جدیدي براي سوزن دوزي هاي زنان بلوچ در کشور و حتی خارج از کشور ایجاد شود. 

 
جایزه خلاقیت زنان در زندگی روستایی در دست زیبا 

بنیاد جهانی زنان که یکی از بازوان مشورتی سازمان ملل در امور زنان است، با توجه به گزارش فعالیت هایی که از سوي جمعیت امام
علی(ع) براي آنها ارسال شده بود، جایزه خلاقیت زنان در زندگی روستایی را به زیبا اعطا می کند. زیبا با دریافت این جایزه امروز
مسئولیتش را در برابر دختران مناطق محروم سنگین تر می داند و می گوید: «افتتاح نخستین و بزرگ ترین مرکز شبانه روزي که
بتوانم در آن دختران بازمانده از تحصیل 41 روستاي استان سیستان وبلوچستان را اسکان دهم و زمینه ادامه تحصیل شان در فضایی
آرام و امن را فراهم کنم، بزرگ ترین آرزوي من است. امروز به علت نبود این مرکز خیلی از دختران روستایی ما ترك تحصیل می
کنند.» او آرزوهاي دیگري هم دارد؛ از تأسیس کارگاه تولید فرآورده هاي خرما در منطقه و ساماندهی فعالیت هاي بومی در این حوزه

 
گرفته تا تأسیس کارگاه سوزن دوزي براي زنان و دختران مناطق محروم. 

امروز در سایه سه مدرسه اي که زیبا با کمک خیرین در مناطق محروم سرباز، قصرقند و نیک شهر ساخته است، دانش آموزان درس

 
می خوانند و براي ساختن آینده بهتر تلاش می کنند. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



همکاري پارك علم و فناوري البرز و دانشگاه پیام نور استان البرز

منبع: بازار کارشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/07/27

مهندس مهدي عباسی رئیس پارك علم و فناوري البرز و دکتر سید اسحاق جلالیان رئیس دانشگاه پیام نور استان البرز با
هدف تحقق اقتصاد دانش بنیان و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان دیدار و گفتگو کردند.

مهندس مهدي عباسی رئیس پارك علم و فناوري البرز و دکتر سید اسحاق جلالیان رئیس دانشگاه پیام نور استان البرز با هدف

 
تحقق اقتصاد دانش بنیان و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان دیدار و گفتگو کردند. 

به گزارش بازارکار به نقل از روابط عمومی پارك علم و فناوري البرز مهندس مهدي عباسی در این دیدار با اشاره به ماموریت هاي
پارك هاي علم و فناوري در زمینه تجاري سازي و تولید ثروت و حمایت از شرکت هاي دانش بنیان گفت: تمام اکوسیستم هاي
کارآفرینی در دنیا ، بر اساس روابط بین اجزاي آن ها شکل گرفته و اداره می شود. اکوسیستم کارآفرینی مانند تمام اکوسیستم ها
نیازمند عملکرد درست تمام اجزا و ارگانهاي موجود در آن است. اکوسیستم کارآفرینی در استان البرز نیز به همین شکل است و باید
با برقراري ارتباط درست بین اجزاي آنها که شامل مراکز رشد ، پارك علم و فناوري ، دانشگاه ها و ... می شود به عملکرد درست و

 
صحیح این اکوسیستم کمک کرد. 

مهندس عباسی افزود:ي یکی از بزرگترین مشکلات اقتصادي کشور ، وابستگی زیاد اقتصاد کشورمان به نفت است. اقتصاد نفتی ،

 
پشتوانه محکمی ندارد و نمی تواند در موقعیت هاي خاص جوابگوي مشکلات کشور در زمینه هاي مختلف باشد. 

رئیس پارك علم و فناوري البرز با تشریح بخش از توانمندي ها و ظرفیت هاي پارك علم و فناوري البرز خاطرنشان کرد: براي اقتصاد

 
کشور باید نسخه نوینی بنویسیم و این راهکار می تواند با عدم وابستگی به نفت اتفاق بیافتد. 

وي با اشاره به اینکه با همکاري دانشگاه ها و پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد می توان به اهداف مورد نظر رسید خاطرنشان
کرد: می توان با همکاري مراکز علمی و دستگاه هاي اجرایی و فعال کردن هر چه بیشتر بخش خصوصی و واگذاري فعالیت ها به

 
بخش خصوصی و استفاده از بستر دانش بنیان ، پشتوانه محکمی براي اقتصاد کشور فراهم کرد. 

در ادامه رییس دانشگاه پیام نور استان البرز با اشاره به بستر فوق العاده استان البرز و اراده دانشگاه به همکاري با پارك علم و فناوري
البرز گفت : ایجاد شرکت هاي دانش بنیان، مراکز رشد، مراکز علمی و فناوري با کمک دانشگاه پیام نور می تواند ارتباط خوبی بین

 
بخش علمی و صنعتی کشور ایجاد کند که در نهایت سبب تولید ثروت و بهبود وضع اقتصادي کشور شود. 

دکتر جلالیان با اشاره به اینکه استان البرز استانی است که هنوز وابستگی زیادي به استان تهران دارد اظهار داشت: خودکفایی این
استان در گرو خواست خود مسئولان استان البرز است. استان البرز مانند فرزندي است که در حال مستقل شدن از پدر و مادر خویش
است. براي مستقل شدن این استان علاوه بر خواست خود مسئولین، باید به این استان فرصت داده شود تا بتواند توانایی هاي خود را

 
نشان دهد و آنها را شکوفا کند. 

رییس دانشگاه پیام نور استان البرز با تصریح اینکه استان البرز به عنوان قطب علمی و فناوري کشور این توانایی را دارد و می تواند به
این مهم دست پیدا کند. خاطرنشان کرد: دانشگاه پیام نور با شعبه هاي متعدد و توانایی بالایی که در کمک به بستر علمی و آموزشی
کشور دارد، تلاش کرده تا به حوزه کارآفرینی و دانش بنیان ورود کند و بتواند نقش خود را به عنوان یک نهاد علمی آموزشی در
اقتصاد دانش بنیان کشور ایفا کند. دانشگاه آمادگی قبول هر گونه پروژه پژوهشی ، کارآفرینی ، فرهنگی و دانش بنیان را دارد و می

 
تواند پتانسیل علمی هیات علمی و دانشجویان خود را در اختیار پارك علم و فناوري قرار دهد. 

وي افزود: دانشگاه در زمینه اجراي همایش هاي علمی ، آزمون ها و دوره هاي علمی و آموزشی توانایی همکاري کامل با پارك علم و

 
فناوري را دارد و می تواند بستر آموزش متقاضیان را فراهم کند. 

دکتر جلالیان خاطرنشان کرد: هرکسی که بخواهد کسب و کاري را آغاز کند یا وارد حوزه کارآفرینی شود و نیاز به دوره هاي آموزشی



و پژوهشی و کارگاه هاي علمی در رشته هاي علمی مختلف را داشته باشد، می تواند با ما همکاري کند و ما بسیار مشتاق به همکاري

 
با پارك علم و فناوري البرز و جوانان جویاي علم، تجاري سازي و کارآفرینی هستیم. 

وي در پایان گفت: علاقمند هستیم پارك علم و فناوري با همکاري نهادي علمی مانند دانشگاه بتواند گام هاي مهم و ارزشمندي در

 
جهت تحقق اقتصاد دانش بنیان و از بین بردن وابستگی اقتصادي به نفت ایفا نماید. 

گفتنی است پارك علم و فناوري البرز در راستاي تحقق اقتصاد دانش بنیان در استان البرز به عنوان قطب علم و فناوري بیش از پیش
تلاش می کند.



تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي و انجمن بازاریابی

ایران شعبه استان کردستان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/07/27

سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان از انعقاد تفاهم نامه همکاري بین این اداره کل و
انجمن بازاریابی ایران شعبه کردستان با هدف استفاده از توانایی هاي علمی و امکانات آموزشی طرفین و توسعه همکاري هاي

آموزشی، پژوهشی و مشاوره اي در جهت استمرار ارتباط سازمان یافته به منظور تلاش در ...

تفاهم نامه همکاري بین اداره کل آموزش فنی و حرفه اي
و انجمن بازاریابی ایران شعبه استان کردستان سید جمیل
احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان
از انعقاد تفاهم نامه همکاري بین این اداره کل و انجمن
بازاریابی ایران شعبه کردستان با هدف استفاده از توانایی
هاي علمی و امکانات آموزشی طرفین و توسعه همکاري
هاي آموزشی، پژوهشی و مشاوره اي در جهت استمرار
ارتباط سازمان یافته به منظور تلاش در راستاي تحقق
رسالت ها و برنامه هاي پیش بینی شده طرفین متناسب با

 
ظرفیت ها و قابلیت هاي استان خبر داد . 

به گزارش خبرگزاري برنا از کردستان، سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان از انعقاد تفاهم نامه
همکاري بین این اداره کل و انجمن بازاریابی ایران شعبه کردستان با هدف استفاده از توانایی هاي علمی و امکانات آموزشی طرفین و
توسعه همکاري هاي آموزشی، پژوهشی و مشاوره اي در جهت استمرار ارتباط سازمان یافته به منظور تلاش در راستاي تحقق رسالت

 
ها و برنامه هاي پیش بینی شده طرفین متناسب با ظرفیت ها و قابلیت هاي استان خبر داد. 

احمدي در آئین انعقاد این تفاهم نامه همکاري با اشاره به رسالت هاي خطیر سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور بیان داشت : اداره
کل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان با دارا بودن 16 مرکز چارت دار دولتی و بیش از 135 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي
سالانه بیش از 3 میلیون و 500 هزار نفر - ساعت آموزش هاي مهارتی در بخش دولتی و بیش از 1 میلیون و 500 هزار نفر - ساعت

 
آموزش هاي مهارتی را از طریق بخش خصوصی در چهار حوزه خدمات ، صنعت ، کشاورزي و فرهنگ و هنر ارائه می نماید . 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان شناسایی و معرفی زمینه¬ها و فرصت¬هاي اشتغال، کارآفرینی و تجار¬ي-سازي
در استان و تربیت نیروي ماهر در این زمینه، مشارکت و همکاري با نهادهاي مرتبط در ایجاد و توسعه استارتاپها، شرکت هاي دانش
بنیان و صنایع خلاق ، ارائه خدمات مشاوره¬اي در حوزه¬هایمدیریت و بازاریابیبه کارآفرینان و کسب و کارهاي استان ،همکاري در
آموزش و توانمندسازي دانشجویان، فارغ التحصیلان دانشگاه ها و مدیران کسب و کارها و برگزاري نشستها، همایش ها و سمینارها و...

 
در حوزه بازاریابی و کسب و کار از اهداف دنبال شده توسط این اداره کل در این تفاهم نامه همکاري ذکر کرد . 



احمدي همکاري در برگزاري دوره ها، کارگاه هاي آموزشی و نشست هاي مشترك در جهت اهداف تفاهم نامه ،تخصیص امکانات مورد
نیاز جهت برگزاري دوره ها و کارگاه هاي آموزشی، نشست ها و همایش هاي مشترك مورد توافق ، همکاري در نیازسنجی و شناسایی
فرصت ها و پتاسیل هاي موجود استان در بخش کارآفرینی و کسب و کار، اطلاع رسانی و معرفی خدمات مشترك به دانش
آموختگان، سازمانها و کسب و کارهاي استان ،تدوین سرفصل هاي استاندارد متناسب با مشاغل جدید مورد نیاز براي فعالیتدر زمینه
هاي کسب و کار و برگزاري آزمون هاي پایان دوره از متقاضیان دوره هاي آموزشی و صدور گواهینامه براي آنها را از حمله تعهدات

 
اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان در این تفاهم نامه همکاري اعلام کرد . 

در ادامه رضا شافعی رئیس انجمن بازاریابی ایران شعبه کردستان نیز ضمن تقدیر و تشکر از اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان
کردستان بواسطه همکاري و تعامل گسترده با این انجمن انعقاد این تفاهم نامه را گامی مهم و موثر در راستاي توسعه کسب و کارهاي

 
خرد در استان کردستان دانست . 

شافعی تامین اساتید و مدرسان دوره ها و کارگاه هاي آموزشی در حوزه هاي مورد توافق ،ارائه خدمات مشاوره اي در حوزه مدیریت و
بازاریابی به جامعه هدف با مشارکت طرفین در راستاي فرهنگ سازي کسب و کار ، استفاده از بستر آموزش مجازي دانشگاه کردستان
در برگزاري جلسات و کارگاه ها و دوره هاي آموزشی ، استفاده از ظرفیت دانشگاه و انجمن در راستاي معرفی خدمات مرکز تخصصی
آموزش هاي کارآفرینی و مهارت هاي کسب و کار، استفاده از ظرفیت انتشارات بازاریابی در تامین منابع علمی مورد نیاز مرکز
تخصصی آموزش هاي کارآفرینی و مهارت هاي کسب و کار، همکاري با طرف اول تفاهم نامه در راستاي برگزاري همایش ها،
سمینارها و استارت آپ هاي مرتبط با توسعه کارآفرینی ،تولید محتوي آموزشی در قالب الکترونیکی در زمینه هاي مرتبط با فعالیت
انجمن و ثبت دوره هاي آموزشی در پورتال جامع آموزشی سازمان آموزش فنی وحرفه اي کشور را ار جمله تعهدات انجمن بازاریابی

 
ایران شعبه کردستان در این تفاهم نامه همکاري برشمرد . 

شایان ذکر است این تفاهم نامه همکاري با حضور سید جمیل احمدي مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان کردستان و رضا شافعی
رئیس انجمن بازاریابی ایران شعبه کردستان منعقد شد .



اعلام وصول 8 سؤال ملی از ظریف

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/07/27

عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی در صحن علنی امروز 8 سوال از وزیر امور خارجه را اعلام وصول کرد.

به گزارش خبرنگار مجلس گروه سیاسی باشگاه خبرنگاران
جوان، سید محسن دهنوي، عضو هیئت رئیسه مجلس
شوراي اسلامی در صحن علنی امروز موارد زیر را اعلام

 
وصول کرد: 

- سوال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و
دلیجان از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم اقدام

 
لازم در مقابل قطعنامه شوراي حکام 

- سوال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و
دلیجان و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر محترم امور خارجه در خصوص علت عدم موضوع مناسب در مقابل زیاده خواهی هاي

 
برخی کشورهاي اروپایی و علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام 

 
- سوال ملی محمدحسن آصفري از وزیر امور خارجه در خصوص علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و ارائه گزارش فقط به مردم 

- سوال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي

 
مقابل با ایران در برجام 

- سوال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه در خصوص علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از

 
شهادت شهید سلیمانی 

- سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك کمیجان و خنداب از وزیر امور خارجه در خصوص علت عدم اقدام وزارت امور خارجه

 
در خصوص فعال شدن سفارتخانه ها براي جذب سرمایه گذاري هاي خارجی 

- سوال ملی جواد کریمی قدوسی از وزیر امور خارجه در خصوص مواضع مطرح شده در جلسه مورخ 15 /4 / 99 و ایجاد تنش در

 
صحن علنی 

- سوال ملی زهره الهیان، نماینده تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه در

 
خصوص علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه در جهت آزادسازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي مختلف 



 
- طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر نوع پروانه اشتغال براي شاغلان یا بازنشستگان 

 
- طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی 

 
- طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري 

 
- طرح مبارزه با جرایم اقتصادي 

 
- طرح تبدیل نظام انتخاباتی اکثریتی به تناسبی در حوزه هاي چندي نماینده اي مجلس شوراي اسلامی 

 
- طرح اصلاح بند ب ماده 6 قانون برنامه ششم توسعه 

 
- طرح نظام انتخابات تناسبی استانی شهرستانی مجلس شوراي اسلامی 

 
- طرح حمایت از ورزش و ورزشکاران 

 
- طرح احداث طرح هاي عمرانی دستگاه هاي اجرایی دولتی از طریق واگذاري و یا مشارکت با اشخاص حقوقی 

 
- طرح قانون توزیع عادلانه حامل هاي انرژي 

 
- طرح اصلاح آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی 

- طرح اصلاح موادي دیگر از آیین نامه داخلی مجلس شوراي اسلامی



سلطانی فر: به دنبال ایجاد اشتغال و درآمدزایی هستیم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/07/27

وزیر ورزش و جوانان گفت: با امضاي تفاهم نامه میان وزارت ورزش و جوانان و وزارت میراث فرهنگی به دنبال ایجاد اشتغال و
درآمدزایی هستیم.

به گزارش خبرنگار گروه ورزش باشگاه خبرنگاران جوان،
مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در مراسم امضاي
تفاهم نامه همکاري مشترك بین وزارت ورزش و جوانان و
وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري گفت:
فرا رسیدن هفته تربیت بدنی و ورزش را به همه تبریک
می گویم. در همین ماه، روز گردشگري را نیز داشتیم و
این روز را به طرفداران گردشگري تبریک می گویم، هر
چند که به خاطر ویروس منحوس کرونا نتوانستیم در حوزه

 
گردشگري فعالیت خاصی داشته باشیم. 

سلطانی فر ادامه داد: پیش از این سند اولیه اي با عنوان تفاهم نامه گردشگري و وزارت ورزش بین من، مونسان و گودرزي به امضا

 
رسیده بود، اما امروز نسخه جدیدي از آن امضا شد. 

وزیر ورزش و جوانان افزود: با امضاي تفاهم نامه به دنبال ایجاد اشتغال و توسعه کشور و درآمدزایی هستیم. براي مثال المپیک که هر

 
ساله میلیون ها نفر را به کشور میزبان می آورد و یا رویداد هایی همچون جام جهانی، لیگ ملت، لیگ قهرمانان و .... 

سلطانی فر ادامه داد: ما نیز همیشه در تلاش بودیم تا میزبان مسابقات باشیم و سخت افزار هاي موجود که پس از انقلاب اسلامی

 
ایجاد شده، این فرصت را به ما داده است تا براي میزبانی مسابقات تلاش کنیم. 

وزیر ورزش و جوانان بیان کرد: در زمان پیش از انقلاب اسلامی تنها 2 استادیوم که توانایی میزبانی فوتبال را داشتند، در اختیار
داشتیم، اما امروز علاوه بر استادیوم تختی و آزادي، استادیوم هاي مشهد، اصفهان، تبریز و اهواز و حتی خوزستان را در اختیار داریم.
در کنار این موارد ما هر ساله در هر استانی میزبان مسابقات بومی و محلی هستیم. زمانی در سازمان میراث فرهنگی بودم شاهد آن

بودم که چه تعداد از گردشگران براي تماشاي این رقابت ها به استان هاي مختلف کشور سفر می کردند.



اعلام وصول 8 سؤال ملی از محمد جواد ظریف

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس، سیدمحسن
دهنوي عضو هیأت رئیسه مجلس امروز (یکشنبه 27 مهر)
در جلسه علنی مجلس 7 سؤال ملی نمایندگان از محمد

 
جواد ظریف وزیر امور خارجه اعلام وصول کرد.  

 
این سوالات به شرح ذیل است:  

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات از وزیر

 
امور خارجه درباره علت عدم اقدام قاطع در مقابل قطعنامه شوراي حکام 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم موضع

 
مناسب در مقابل زیاده خواهی هاي برخی از کشورهاي اروپایی و نیز علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام 

 
سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و ارائه گزارشات غلط به مردم 

سؤال ملی علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات و دلیجان از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران

 
در برجام 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از شهادت

 
سردار سلیمانی 

سؤال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك از وزیر امور خارجه درباره علت عدم اقدام وزارت امور خارجه جهت فعال شدن سفارتخانه

 
ها براي جذب سرمایه گذاري هاي خارجی 

سؤال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درباره مواضع مطرح شده در جلسه مورخ 15 تیر 99 و

 
ایجاد تنش در صحن علنی 

سؤال ملی زهره الهیان نماینده مردم تهران وتعدادي نمایندگان مجلس درباره علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه جهت آزاد

 
سازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي خارجی 



 
عضو هیأت رئیسه مجلس همچنین چند طرح عادي را در نشست امروز به صورت عادي اعلام وصول کرد که به شرح ذیل است: 

 
طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر گونه پروانه اشتغال براي شاغلین و یا بازنشستگان 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل نودم قانون اساسی جمهوري اسلامی مصوب 25 آبان 1365 

 
طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، طرح مبارزه با جرائم اقتصادي 

انتهاي پیام/



سلیمی، آصفري و قدوسی دست به کار شدند؛ اعلام وصول 7 سوال از وزیر

خارجه

منبع: پاناشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/07/27

طرح هاي اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري، مبارزه با جرائم اقتصادي و ممنوعیت صدور و تمدید هر نوع پروانه اشتغال
براي شاغلین یا بازنشستگان اعلام وصول شد

تهران (پانا) - عضو هیأت رئیسه مجلس 7 سوال نمایندگان

 
از وزیر امور خارجه را اعلام وصول کرد. 

سیدمحسن دهنوي در جلسه علنی امروز مجلس شوراي

 
اسلامی موارد اعلام وصولی را به شرح زیر قرائت کرد: 

سوال ملی علیرضا سلیمی نماینده محلات و دلیجان از

 
وزیر امور خارجه درخصوص علت عدم اقدام قاطع در مقابل قطعنامه شوراي حکام. 

سوال ملی علیرضا سلیمی و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه درخصوص علت عدم موضع مناسب در مقابل زیاده خواهی

 
هاي برخی کشورهاي اروپایی و نیز علت مذاکره با آمریکا خارج از چارچوب برجام. 

سوال ملی محمدحسن آصفري نماینده اراك و کمیجان و خنداب از وزیر امور خارجه درخصوص علت وارونه جلوه دادن مذاکرات و

 
ارائه گزارش غلط به مردم. 

 
سوال ملی علیرضا سلیمی از وزیر امور خارجه درخصوص علت عدم اقدام متناظر با طرف هاي مقابل ایران در برجام. 

سوال ملی جواد کریمی قدوسی نماینده مشهد و کلات از وزیر امور خارجه درخصوص علت اعلام کد مذاکره با آمریکا پس از شهادت

 
سردار سلیمانی. 

سوال ملی محمدحسن آصفري از وزیر امور خارجه درخصوص علت عدم اقدام وزارت امور خارجه جهت فعال شدن سفارتخانه ها براي

 
جذب سرمایه گذاري هاي خارجی. 

سوال ملی جواد کریمی قدوسی از وزیر امور خارجه درخصوص مواضع مطرح شده در جلسه مورخ 15/4/99 و ایجاد تنش در صحن

 
علنی. 

سوال ملی زهره الهیان نماینده تهران، ري، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس و تعداد دیگري از نمایندگان از وزیر امور خارجه درخصوص



 
علت عدم اقدام جدي وزارت امور خارجه جهت آزادسازي پول هاي بلوکه شده ایران در کشورهاي مختلف. 

 
همچنین طرح هاي زیر به صورت عادي اعلام وصول شد: 

 
طرح ممنوعیت صدور و تمدید هر نوع پروانه اشتغال براي شاغلین یا بازنشستگان. 

 
طرح اصلاح قانون نحوه اجراي اصل 90 قانون اساسی جمهوري اسلامی ایران مصوب 25/8/65. 

 
طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوري. 

 
طرح مبارزه با جرائم اقتصادي. 

سوال از وزیر خارجه مجلس یازدهم دهنوي طرح اعلام وصول ظریف



ثبت 15 هزار مرگ به علت کرونا در بهشت زهراي تهران

منبع: پاناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/07/27

تهران (پانا) - رئیس کمیته سلامت شوراي اسلامی شهر تهران با اشاره به ثبت بیش از 15 هزار مرگ به علت کووید19 در
بهشت زهراي تهران گفت نزدیک به 50 درصد مرگ ناشی از این اپیدمی کشنده در تهران اتفاق افتاده است.

تهران (پانا) - رئیس کمیته سلامت شوراي اسلامی شهر
تهران با اشاره به ثبت بیش از 15 هزار مرگ به علت
کووید19 در بهشت زهراي تهران گفت نزدیک به 50
درصد مرگ ناشی از این اپیدمی کشنده در تهران اتفاق

 
افتاده است. 

ناهید خداکرمی در نطق پیش از دستور خود در جلسه
امروز شوراي شهر تهران اظهار کرد: ثبت بیش از 15 هزار مرگ به علت کووید19 یا مشکوك به آن در بهشت زهراي تهران که
وحشتناك ترین آن در روز شنبه 1399/07/12 با مرگ ناشی از 136 نفر و دیروز با 129 نفر نشان می دهد که نزدیک به 50 درصد
مرگ ناشی از این اپیدمی کشنده در تهران اتفاق افتاده است که البته با توجه به پایتخت بودن، جمعیت زیاد و رفت و آمد و ارتباط با

 
همه استان هاي کشور دور از ذهن نیست. 

رئیس کمیته سلامت شوراي اسلامی شهر تهران افزود: گسترش بیماري به حدي رسیده که ستاد مقابله با کرونا محدودیت هاي یک
هفته اي را در تهران و برخی از شهرهاي کشور اعمال کرده است. گرچه این امر میتواند در قطع زنجیره رو به گسترش بیماري کمک
شایانی داشته باشد اما با توجه به دوره کمون 14 روزه بیماري یک هفته جز مسکنی کوتاه اثر هزینه اثر بخشی دیگري ندارد و می

 
طلبد تا اگر قرار است محدودیتی اعمال شود طول مدت آن حداقل یک ماه باشد. 

وي ادامه داد: واقعیت این است که بحران پاندمی ویروس کرونا در حال تغییراتی شگرف و تحول آفرین در جهان است. انسان هایی که
وابسته به تعاملات اجتماعی و حضور در مکان هاي عمومی، رستوران ها، تالارهاي کنسرت، سینما، تئاتر، ورزشگاه ها، مهمانی هاي
خانوادگی و مراسم مذهبی دسته جمعی بودند امروز یا محدود شده اند یا بالاجبار خود را محروم کرده اند. تصمیم هاي مربوط به
چگونگی کنترل بیماري نه تنها در ایران بلکه در سایر نقاط جهان وابسته به چگونگی بروز و افول بیماري دارد و در هر مسیري که

 
براي محدود کردن اپیدمی گام بر می دارند منشأ آغاز تغییراتی می شود که پایانش با دگرگونی هاي دیگري همراه است. 

خداکرمی تصریح کرد: تحولی که جهان در این 7 ماه تجربه کرد و آثاري که این ویروس بر شیوه زندگی و بخصوص وضعیت اقتصادي
و اشتغال خانواده ها و نحوه مدیریت شهرها داشت از چنان وسعتی برخوردار است که هنوز ابعاد مختلف آن آشکار نشده است.
بسیاري از کسب و کارها نظیر گردشگري و حمل و نقل عمومی که ارتزاق میلیون ها انسان بدان وابسته بود تعطیل یا بسیار کوچک
شده است. در کنار ضرر و زیان هاي کلان اقتصادي و عوارض روحی روانی ناشی از مرگ و میر، بیماري، بیکاري و دلمردگی ناشی از

کاهش تعاملات اجتماعی سبب شده است تا نتوان آینده و فرداي با کرونا یا بدون کرونا را به درستی به تصویر کشید. 



رئیس کمیته سلامت شوراي اسلامی شهر تهران افزود: اگر کرونا بخواهد زمین را ترك نکند و باقی بماند چه باید کرد؟ اگر کرونا
بخواهد همراه با تحریم بر گلوي ساختار سیاسی اقتصادي کشور فشار آورد چه باید کرد؟ آیا در این شرایط، تهران می تواند پاسخگوي
شهروندان امروزي و کودکان فردا باشند؟ پاسخ به این سوالات آسان نیست زیرا کرونا ویروس یک معضل انتزاعی نیست و پیامد آن
همه حوزه هاي مربوط به زندگی انسان و محیط زیست را تحت تاثیر قرار داده است، بنابراین واژهها و اصطلاحاتی همانند اپیدمی و

 
اقتصاد، اپیدمی و سیاست، اپیدمی و سلامت، اپیدمی و جامعه و اپیدمی و مدیریت شهري معنی پیدا می کند. 

خداکرمی خاطرنشان کرد: در حوزه مدیریت شهري با محوریت معاونت برنامه ریزي و منابع انسانی، همه حوزه هاي مدیریت شهري
می باید کمیته اي را براي مدیریت در شرایط کرونا تشکیل و علاوه بر چاره اندیشی براي امروز، به فکر اداره شهر و زندگی شهروندان
در فرداي با کرونا باشند. براي مثال معاونت اقتصادي شهرداري علاوه بر پاسخگویی به نیازهاي اقتصاد شهرداري همچون تأمین منابع
مورد نیاز حقوق و دستمزد، نگهداشت شهر و اجراي پروژه هاي شهري، لازم است تا در زمینه اقتصاد سلامت شهري براي اپیدمی ها
نیز برنامه ریزي کند. معاونت معماري و شهرسازي در مورد نحوه طراحی پروژه هاي شهري و ساخت و ساز مکان هاي تجاري و
عمومی به خصوص رستوران ها، سالنهاي ورزشی، مراکز تفریحی، فرهنگی و هنري یا نحوه بازسازي و بازپیرایی و استفاده از آنها را در

 
شرایط اپیدمی برنامه ریزي کند و به همین ترتیب معاونت فرهنگی اجتماعی وعمرانی نیز نقش خود را براي فردا بازخوانی کنند. 

این عضو شوراي شهر تهران گفت: نکته مهم این است که بسیاري از این تغییرات ممکن است مدت ها باقی بمانند. حتی در صورت
مهار پاندمی ویروس کرونا، تا زمانی که واکسن در دسترس نباشد، خطر گسترش موج ابتلا و تجربه پیک هاي متعددد از این بیماري
بشدت مسري وجود دارد که حتی ممکن است بین 9 ماه تا دو سال طول بکشد. به خصوص که دانشمندان عقیده دارند، علاوه بر
آنفلوآنزا و کوید19، بیماري هاي جدید دیگري امکان بروز دارند که به همان اندازه مخرب بوده و می توانند بشریت را در آینده فلج

 
کنند، درست همانطور که ویروس کرونا در سال 2020 انجام داده است. 

وي تاکید کرد: براي همه کسانی که در حال برنامه ریزي براي شهرهاي آینده و فضاهاي عمومی ما هستند، همه گیري تهدیدي
ترسناك است که به اقدامات فوري نیاز دارد و البته فرصتی براي تجدیدنظر در مورد نحوه زندگی، حمل و نقل، تجمعات و تعاملات
اجتماعی است. شاید لازم باشد تا به دنبال پاسخ به این سوالات باشیم که آیا ممکن است ویروس کرونا جهان را دگرگون و در
دسترس تر کند؟ یا سبب بازگشت به شیوه زندگی دوران کشاورزي و حکومت هاي قبیله اي محلی شود؟ آیا ماندن در خانه و محدود
شدن تعاملات اجتماعی بر سیستم ایمنی بدن تأثیر می گذارد؟ چگونه می توان یک شهر یا شهرك جدید براي شرایط همه گیري
ایجاد کرد؟ چگونه می توان شرایط حال حاضر مکان ها و فضاهاي عمومی شهرها را براي استفاده شهروندان در شرایط اپیدمی آماده
کرد؟ براي کاهش تبعات منفی در خانه ماندن چه راهکارهایی را می شود پیشنهاد داد؟ چگونه می توان رستوران ها، سینماها، مراکز
تفریحی و فرهنگی را در شرایط همه گیري باز نگهداشت، آیا امکان استقرار در فضاهاي باز شهري و پشت بام ها را می شود مورد
بررسی قرار داد؟ شاید بشود به طراحی شهرك هاي اقماري ویژه همه گیري فکر کرد. هر شغل، حرفه، سازمان، نهاد و دستگاهی
همین امروز به آینده برود و برنامه اي براي پایداري احتمالی شرایط اپیدمی طراحی کند و در جستجوي پاسخ این سؤال باشد که فردا

 
چرخ اداره امور و اقتصادش چگونه باید بچرخد؟ 

شوراي شهر تهران شهرداري تهران ناهید خداکرمی مرگ و میر کرونا ویروس کرونا آمار فوتی هاي کرونا در تهران



سلطانی فر: با توجه به زیرساخت ها براي میزبانی تلاش کردیم/مونسان: با

گردشگري ورزشی می توان به ارزآوري کمک کرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش خبرگزاري فارس، مسعود سلطانی فر وزیر ورزش
و جوانان در حاشیه امضاي تفاهمنامه با میراث گردشگري،
اظهارداشت: توسعه یک کشور نیازمند مردمی است که از
جسم و روح سلامت برخوردار باشند. ورزش ارزان ترین راه
براي سلامت و ایجاد شود و نشاط، وحدت و غرور ملی

 
محسوب می شود. 

وي افزود: این روزها به خاطر کرونا و تحریم ظالمانه آمریکا
مشکلات اقتصادي وجود دارد اما یک پیروزي در لیگ قهرمانان آسیا دیدید چه شور و نشاطی ایجاد کرد که امیدواریم استمرار یابد.
سندي که 5 سال قبل امضا کردیم اساسی بود که بتوانیم همکاري دو وزارتخانه را ادامه دهیم. امروز با اینکه وزارت میراث فرهنگی
تشکیل شده، بلوغ خوبی در بین مدیران به وجود آمده تا بهتر از گذشته از این ظرفیت ها استفاده شود. با آسیب شناسی پیش نویس

 
جدید نوشته شده است. 

وزیر ورزش خاطرنشان کرد: بخش گردشگري با اشتغال زایی بالا می تواند مشکلات را حل کند و ورزش هم موثرترین راه براي وحدت

 
ملی است. امیدواریم نقش خودمان را براي توسعه کشور ایفا کنیم.  

سلطانی فر درباره اینکه فدراسیون ها چطور می توانند میزبانی بگیرند، عنوان کرد: با توجه به زیرساخت هایی که داریم براي گرفتن
میزبانی همواره تلاش کردیم. ما براي 2027 میزبانی جام ملت ها درخواست دادیم. براي رشته هاي سالنی مثل کشتی، ووشو و ...

 
امکان میزبانی داریم امیدواریم با این تحریم و در مقابله با آنها بتوانیم میزبانی بگیریم. 

علی اصغر مونسان وزیر گردشگري هم در جمع خبرنگاران، عنوان کرد: به خاطر سند گردشگري مهندسی دولت ابلاغ شده، با 28
دستگاه باید کار کنیم. گردشگري فرابخشی است و به همکاري همه دستگاه ها نیاز دارد. بخش گردشگري ورزشی در دنیا مهم است و

 
ما هم ظرفیت لازم را داریم.  

وي درباره ارزآوري گردشگري خاطرنشان کرد: گردشگري هم اشتغال آفرین است و هم ارز آوري دارد. رویدادهاي مهمی در

 
گردشگري ورزشی است و با فعال کردن آن امیدواریم به ارزآوري کمک کنیم. 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري درباره کمک به وزارت ورزش، یادآور شد: در دولت تدبیر و امید بخش گردشگري و ورزش خیلی
خوب جلو رفته است. ما 2200 واحد بوم گردي و چندین هتل افتتاح کردیم و 137 هزار میلیارد تومان در حال بهره برداري داریم. در
حوزه ورزش هم تعداد استادیوم ها افزایش یافته است . زیر ساخت هاي خوبی است و امیدواریم رویدادهاي بین المللی را توسعه



 
دهیم.  

انتهاي پیام/



برنامه جدید دانشگاه تهران براي ایجاد فرصت هاي شغلی ویژه دانشجویان

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/07/27

دانشگاه تهران در راستاي تبدیل شدن به دانشگاه کارآفرین و ایجاد فرصت هاي شغلی ویژه دانشجویان طرح جیکو را ایجاد
کرده است.

به گزارش حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی باشگاه
(Job In Company) خبرنگاران جوان، طرح جیکو
پارك علم و فناوري دانشگاه تهران است. این طرح ویژه
اشتغال دانشجویان دانشگاه تهران در شرکت هاي عضو

 
پارك علم و فناوري دانشگاه تهران است. 

یکی از معضلات اصلی براي نسل جوان کشور پس از قبولی
در کنکور و راهیابی به دانشگاه، خلاء اطمینان از شغل

براي آینده است. فاصله میان آموخته هاي دانشگاهی و واقعیت کسب و کار، تمرکز بیشتر آموزش هاي دانشگاهی بر موضوعات تئوري

 
و آکادمیک و فقدان تجربه کاري از جمله دلایل اصلی این چنین دغدغه هایی است. 

به همین منظور پارك علم و فناوري دانشگاه تهران، با استفاده از ظرفیت خود، یعنی بهره گیري از شرکت هاي فناور عضو توانسته در

 
راستاي ایجاد فضایی عملی و اشتغال زایی دانشجویان در حین تحصیل و توانمندسازي آنان گام بردارد. 

طرح جیکو در راستاي تبدیل شدن به دانشگاه کارآفرین و ایجاد فرصت هاي شغلی ایجاد شده است. در واقع جیکو پاسخی به نیاز
اشتغال دانشجویان و تامین نیروي کار شرکت هاست. از اهداف طرح جیکو می توان هدایت دانشگاه به سمت دانشگاه کارآفرین، زمینه
سازي ایجاد اشتغال براي دانشجویان، آشنایی دانشجویان با فضاي کار واقعی، ترویج فرهنگ کارآفرینی، دسترسی آسان به نیروي کار

 
دانشی براي شرکت ها و ایجاد شبکه ارتباطی بین دانشجویان و شرکت ها اشاره کرد. 

مخاطبان می توانند از طریق سامانه جیکو در سایت پارك علم و فناوري دانشگاه تهران در این طرح ثبت نام کنند.



درخشش گروه فولاد مبارکه در پنجمین اجلاس سراسري نشان عالی مدیر سال

منبع: موجشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/07/27

گروه فولاد مبارکه متشکل از شرکت هاي فولاد مبارکه،
فولاد هرمزگان و فولاد سنگان در پنجمین اجلاس
سراسري نشان عالی مدیر سال، نشانهاي عالی این اجلاس

 
را درو کردند. 

به گزارش خبرگزاري موج اصفهان، کمیته ارزیابی اجلاس
سراسري نشان عالی مدیر سال ، با اهداي نشان عالی مدیر
سال 1399 از عملکرد مدیریتی حمیدرضا عظیمیان مدیر

 
عامل فولاد مبارکه تقدیر کرد. 

در حاشیه برگزاري این اجلاس که با حضور خداداد غریب پور رئیس هیئت عامل ایمیدرو و معاون وزیر صمت، دکتر کلانتري معاون
رئیس جمهوري، دکتر مونسان وزیر میراث فرهنگی و گردشگري، فرماندار تهران و تنی چند از مسئولین کشوري در مرکز همایش
هاي دیپلماتیک وزارت امور خارجه برگزار شد، سید مهدي نقوي، معاون تکنولوژي فولاد مبارکه، که به نیابت از مهندس حمیدرضا

 
عظیمیان در آن حضور یافته بود، اظهار کرد: فولاد مبارکه مفتخر است که امسال نیز نشان عالی مدیر سال را دریافت می کند. 

وي تصریح کرد: با وجود مدیریت و مدل هاي مدیریتی این مجموعه که داراي ظرفیت هاي بسیار زیادي است و همچنین توان فکري

 
موجود در بدنه سازمان، مدیریت ارشد، معاونین و مدیران فولاد مبارکه، کسب چنین افتخاري دور از انتظار نیست. 

نقوي با تأکید بر اینکه بحث مدیریتی و جایگاه آن بالطبع در خلق ارزش تأثیرگذار است، ادامه داد: شرکت فولاد مبارکه به سیستم
مدیریت مشارکتی و مدیریت همه جانبه مجهز است و توانسته تمامی مشکلات خود را مدیریت و راهبري کند؛ به طوري که همراهی
تمامی بدنه سازمان در فرایند تصمیم سازي، فضاي مناسبی براي مدیریت ارشد سازمان ایجاد کرده تا بهترین تصمیم ها را اتخاذ کند.

وي افزود: در سیستم مدیریت فولاد مبارکه تدوین برنامه هاي استراتژیک همواره با حضور مقام ارشد سازمان انجام شده است. در سال

 
گذشته نیز در یک ماراتن دوروزه با حضور مدیرعامل و تمام مدیران شرکت استراتژي هاي سال جاري در فولاد مبارکه تدوین شد. 

به گفته نقوي، در واقع مدیریت شرکت شخصا در فرایند تصمیم گیري و تدوین استراتژي فولاد مبارکه شرکت داشت و در سال 99

 
مأموریت و چشم انداز فولاد مبارکه بازنگري و با مفاهیم جدید نوشته شد. 

معاون تکنولوژي فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه فرایند مدیریت فولاد مبارکه همواره پویا بوده است ادامه داد: این شرکت در حال
احداث رصدخانه استراتژیک و مدیریت است تا بتواند محیط خارج از مجموعه را نظام مند رصد کند. ضمن اینکه شرکت مفهوم طرح



دیجیتال و جمع آوري اطلاعات براي تصمیم گیري صحیح توسط مدیریت ارشد سازمان را برنامه ریزي کرده و اعتقاد دارد در سال

 
هاي آینده با کیفیتی بهتر فرایند تصمیم سازي و تصمیم گیري و راهبري شرکت را ادامه خواهد داد. 

پیاده سازي و اجراي نظام هاي تحولی و مدیریتی در فولاد هرمزگان از اولویت هاي اصلی رضا صفریان مدیر روابط عمومی شرکت
فولاد هرمزگان نیز در حاشیه برگزاري این اجلاس گفت: امروزه یکی از مهم ترین اصولی که می تواند سازمان ها را به سمت تحقق

 
اهداف و برنامه هاي خود سوق دهد، نظام مند کردن ساختارها و فرایندهاست. 

صفریان افزود: پیاده سازي و اجراي نظام هاي تحولی و مدیریتی ازجمله نظام مدیریت استراتژیک، انواع استانداردهاي سیستم هاي
مدیریت و نظام هاي مشارکتی کمک می کند سازمان در شرایط گوناگون، فارغ از هرگونه تغییرات درونی و تحولات محیطی، همواره

 
در مسیر تعریف شده حرکت کند. 

مدیر روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان با اشاره به نقش مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در پیاده سازي استانداردهاي مدیریتی
در این شرکت گفت: شرکت فولاد هرمزگان توانسته است با حضور مدیرعامل، معاونان و مدیران ارشد و با برنامه ریزي مناسب از
حدود سه سال پیش تاکنون، به دستاوردها و موفقیت هاي مهمی دست پیدا کند و این امر مرهون مشارکت، همراهی و همدلی

 
کارکنان سخت کوش شرکت فولاد هرمزگان و رهبري مدیریت ارشد سازمان بوده است. 

صفریان خاطرنشان کرد: در این خصوص مشخصا می توان به اجراي نظام مدیریت استراتژیک اشاره کرد که هرساله طی فرایند
مشخصی و با مشارکت تیم رهبري سازمان و کارشناسان خبره تدوین و بازنگري می شود و براساس آن جهت گیري ها، اهداف و
اقدامات استراتژیک شرکت پس از انجام بررسی ها و تحلیل هاي مختلف تعیین می گردد. همچنین استقرار استانداردهاي مدیریتی

 
گام مؤثر دیگري است که در یکپارچه سازي ساختارها و نظام هاي شرکت همواره در اولویت بوده است. 

دریافت تندیس و عنوان «مدیر سال» مرهون تلاش همه کارکنان فولاد سنگان در حاشیه این مراسم که بعد از ظهر روز سه شنبه 22
مهرماه 1399 برگزار شد، علی امرایی مدیرعامل شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان هم گفت: تلاش همه کارکنان در شرایط سخت

 
تحریم و شیوع بیماري کرونا به کسب این موفقیت انجامید که از همه این عزیزان قدردانی می کنم. 

گفتنی است؛ پنجمین دوره اجلاس نشان عالی مدیر سال با همکاري دانشگاه ها، سازمان ها، مراکز و مؤسسات علمی و تحقیقاتی
کشور با هدف آگاهی و دستیابی به جدیدترین دستاوردها و یافته هاي علمی مدیریتی، به عنوان بزرگ ترین رویداد مدیریتی کشور
برگزار شد. نشان عالی مدیر سال به مدیرانی اهدا می شود که در زمینه پایداري کسب وکار، خلاقیت، نوآوري و اشتغال زایی به ویژه

در شرایط تحریم موفق بوده اند.



سلطانی فر: با برد پرسپولیس در آسیا دیدید چه نشاطی در جامعه به وجود

آمد؟

منبع: دانشجوشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش گروه ورزشی خبرگزاري دانشجو، مسعود سلطانی
فر وزیر ورزش و جوانان در حاشیه امضاي تفاهمنامه با
میراث گردشگري، اظهارداشت: توسعه یک کشور نیازمند
مردمی است که از جسم و روح سلامت برخوردار باشند.
ورزش، ارزان ترین راه براي سلامت و ایجاد شود و نشاط،

 
وحدت و غرور ملی محسوب می شود. 

وي افزود: این روزها به خاطر کرونا و تحریم ظالمانه آمریکا
مشکلات اقتصادي وجود دارد اما یک پیروزي در لیگ
قهرمانان آسیا دیدید چه شور و نشاطی ایجاد کرد که

امیدواریم استمرار یابد. سندي که 5 سال قبل امضا کردیم اساسی بود که بتوانیم همکاري دو وزارتخانه را ادامه دهیم. امروز با اینکه
وزارت میراث فرهنگی تشکیل شده، بلوغ خوبی در بین مدیران به وجود آمده تا بهتر از گذشته از این ظرفیت ها استفاده شود. با

 
آسیب شناسی پیش نویس جدید نوشته شده است. 

وزیر ورزش خاطرنشان کرد: بخش گردشگري با اشتغال زایی بالا می تواند مشکلات را حل کند و ورزش هم موثرترین راه براي وحدت

 
ملی است. امیدواریم نقش خودمان را براي توسعه کشور ایفا کنیم. 

سلطانی فر درباره اینکه فدراسیون ها چطور می توانند میزبانی بگیرند، عنوان کرد: با توجه به زیرساخت هایی که داریم براي گرفتن
میزبانی همواره تلاش کردیم. ما براي 2027 میزبانی جام ملت ها درخواست دادیم. براي رشته هاي سالنی مثل کشتی، ووشو و ...

 
امکان میزبانی داریم امیدواریم با این تحریم و در مقابله با آنها بتوانیم میزبانی بگیریم. 

علی اصغر مونسان وزیر گردشگري هم در جمع خبرنگاران، عنوان کرد: به خاطر سند گردشگري مهندسی دولت ابلاغ شده، با 28
دستگاه باید کار کنیم. گردشگري فرابخشی است و به همکاري همه دستگاه ها نیاز دارد. بخش گردشگري ورزشی در دنیا مهم است و

 
ما هم ظرفیت لازم را داریم. 

وي درباره ارزآوري گردشگري خاطرنشان کرد: گردشگري هم اشتغال آفرین است و هم ارز آوري دارد. رویدادهاي مهمی در

 
گردشگري ورزشی است و با فعال کردن آن امیدواریم به ارزآوري کمک کنیم. 

وزیر میراث فرهنگی و گردشگري درباره کمک به وزارت ورزش، یادآور شد: در دولت تدبیر و امید بخش گردشگري و ورزش خیلی
خوب جلو رفته است. ما 2200 واحد بوم گردي و چندین هتل افتتاح کردیم و 137 هزار میلیارد تومان در حال بهره برداري داریم. در



حوزه ورزش هم تعداد استادیوم ها افزایش یافته است . زیر ساخت هاي خوبی است و امیدواریم رویدادهاي بین المللی را توسعه
دهیم.



تخفیف 50 درصدي نظام مهندسی به طرح ملی مسکن

منبع: دانشجوشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/07/27

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، سعید سعیدیان امروز در نشست خبري تشریح برنامه هاي سازمان نظام
مهندسی ساختمان استان تهران با بیان اینکه با شهرداري تهران توافق کرده ایم تا از این پس براي کلیه پروژه ها و ساختمان

ها، شناسنامه فنی -ملکی صادر شود، گفت: از این پس کلیه پروانه هاي صادره در سطح شهر ...

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري دانشجو، سعید
سعیدیان امروز در نشست خبري تشریح برنامه هاي
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران با بیان اینکه
با شهرداري تهران توافق کرده ایم تا از این پس براي کلیه
پروژه ها و ساختمان ها، شناسنامه فنی -ملکی صادر شود،
گفت: از این پس کلیه پروانه هاي صادره در سطح شهر

 
تهران به صورت چهار ناظره اجرا می شود. 

وي درباره تعرفه خدمات نظام مهندسی گفت: تعرفه فعلی
کفاف انطباق با واقعیت هاي امروز تهران را ندارد و به

 
دنبال بروز رسانی آن هستیم. 

رئیس سازمان نظام مهندسی تهران افزود: اگر تعرفه ها با واقعیت منطبق نباشد یا بر کیفیت کار اثر می گذارد یا حرفه مندان واقعی از

 
این حرفه دور می شوند. 

سعیدیان درباره گود هاي ساختمانی پایتخت گفت: 280 گود رها شده در تهران داریم که 100 گود آن پرخطر است و ضرورت دارد

 
هر چه سریع تر براي آن فکري شود. شهرداري وارد این ماجرا شده و به صاحبان این املاك هشدار جدي داده است. 

وي در خصوص ریزش گود خیابان ابوذر منطقه 17 تهران گفت: متأسفانه ریزش این گود ساختمانی خسارات جانی و مالی داشت.
مهندس ناظر کاري جز گزارش دادن نمی توانست انجام دهد و هنگام ریزش نیز در محل پروژه حضور داشته است. وي سه بار پیش از
این هشدار داده بود، این در حالی است که مهندس ناظر ابزاري، چون اطلاع دادن به شهرداري ندارد، ولی مهندس ناظر را دستگیر

 
کرده اند و در زندان است. 

رئیس نظام مهندسی تهران تصریح کرد: وقتی گودي برداشته می شود همه مهندسان ناظر اصرار دارند که هر چه سریع تر پروژه از
حالت گود خارج شده و وارد ساخت شود، ولی در این پروژه، مالک درخواست تجمیع با واحد هاي دیگر را داده بود که شهرداري

 
موافقت کرده بود، لذا پروژه در حالت گود، طولانی مدت باقی ماند. 

وي درباره تخلف 40 میلیارد تومانی سال 94 گفت: این مبلغ را هیئت مدیره وقت سازمان نظام مهندسی تهران براي یک پروژه بافت
فرسوده در بانک خصوصی وابسته به شهرداري تهران سرمایه گذاري کرده بود که این پروژه با شکست روبرو شد و بانک مذکور نیز این



پول را به عنوان وثیقه برداشت کرد. در حال دادگاه 40 میلیارد تومان را بلوکه کرده و نه بانک مذکور می تواند آن را برداشت کند و نه

 
نظام مهندسی؛ با این حال همچنان سود متعلقه به این 40 میلیارد تومان به حساب سازمان نظام مهندسی تهران واریز می شود. 

سعیدیان با بیان اینکه 550 هزار مهندس عضو نظام مهندسی کشور هستند، گفت: این سازمان بزرگترین NGO کشور بوده و در
تهران 120 هزار مهندس عضو آن هستند، اما عرصه کار براي آن ها فراهم نیست و اکثراً در خارج از حیطه تحصیلی خود اشتغال

 
دارند. 

وي در خصوص امضا فروشی گفت: این تخلف به معناي مصطلح آن وجود ندارد و دستورالعمل ها و شیوه نامه هایی که داریم مبنی بر
واگذاري پروژه هاي بزرگ تر و متراژ بیشتر منجر به امضا فروشی شده است، لذا با همکاري معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و
شهرسازي، اصلاحاتی در شیوه نامه ها در دست اقدام داریم تا افراد بر اساس سوابق کاري پروژه دریافت کنند، نه بر اساس تعداد

 
مهندس بیشتر. 

رئیس نظام مهندسی تهران در پاسخ به پرسشی مبنی بر تخفیف خدمات نظام مهندسی براي پروژه هاي طرح ملی مسکن گفت:
تفاهم نامه با وزارت راه و شهرسازي امضا شده و کسانی که در این پروژه ها وارد شوند، 50 درصد تخفیف خدمات دریافت می کنند،
اما در ازاي آن 50 درصد از ظرفیت آن شرکت اشغال خواهد شد. ضمن اینکه مهندسان ما در طرح اقدام ملی مسکن حضور دارند و

مردم می توانند تفاوت کیفیت مسکن مهر با طرح اقدام ملی را به دلیل مهندسی سازي این طرح مشاهده کنند.



آغاز فعالیت منتخبین انجمن هاي علمی دانشجویان علوم پزشکی از آبان

منبع: ایسناشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/07/27

انتخابات مجازي انجمن هاي علمی دانشجویی علوم پزشکی، 30 مهرماه پایان می یابد و منتخبین از آبان ماه می توانند
فعالیت هاي خود را آغاز کنند.

به گزارش ایسنا، بر اساس ابلاغ معاونت فرهنگی و
دانشجویی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به
دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور، در راستاي استفاده از
ظرفیت انجمن هاي علمی دانشجویی و با توجه به شرایط
خاص کشور (شیوع بیماري کرونا) انتخابات انجمن هاي
علمی دانشجویی به صورت مجازي برگزار می شود تا
اعضاي شوراي مرکزي جدید از آبان ماه شروع به فعالیت

 
کنند. 

مسئولیت نظارت بر انتخابات به عهده شوراي نظارت
انجمن هاي علمی دانشگاه علوم پزشکی خواهد بود و کمیته اجرایی انتخابات با انتخاب مستقیم معاون فرهنگی و دانشجویی تشکیل

 
می شود و وظیفه برگزاري انتخابات در کمال صحت و سلامت را به عهده دارد. 

انتخابات باید با رعایت موازین و مقررات برگزار شود و نتایج انتخابات در سایت معاونت فرهنگی و دانشجویی در فرداي انتخابات اعلام
شود. دانشگاه هاي علوم پزشکی موظف هستند تا 30 مهرماه 99 فرآیند انتخابات را اجرا کرده و نتایج را در سامانه مربوطه ثبت کنند.

دانشجویانی واجد شرایط کاندیداتوري انتخابات شوراي مرکزي انجمن هاي علمی هستند که به تحصیل در رشته مربوط اشتغال

 
داشته باشند و عضو انجمن مربوطه باشند. 

عدم عضویت در شوراي مرکزي دیگر تشکل هاي دانشجویی اعم از صنفی، سیاسی، ورزشی و فرهنگی از دیگر شروط کاندیداها است.
در مواردي که فرد داراي محکومیت انضباطی منجر به توبیخ کتبی و درج در پرونده یا بالاتر است، تشخیص صلاحیت داوطلبین بر

 
عهده معاون فرهنگی و امور دانشجویی دانشگاه است. 

گذراندن حداقل یک و نیمسال تحصیل براي دانشجویان مقاطع کاردانی، کارشناسی و دکتراي عمومی، عدم کسب معدل مشروط در

 
نیم سال تحصیلی گذشته از دیگر شرایط کاندیداتوري است. 

شرایط اختصاصی دانشجویان علوم پزشکی براي کاندیداتوري این است که معدل نیمسال گذشته داوطلبان کمتر از میانگین معدل

 
گروه در همان نیمسال و یا کمتر از 14 نباشد. 



به گزارش مفدا، داشتن حداقل یک مقاله علمی چاپ شده در نشریات علمی ترویجی، علمی پژوهشی با علمی مروري و نشریات علمی
تخصصی مشروط به تایید مدیر گروه یا استاد یا استاد مشاور انجمن، اجرا یا همکاري در اجراي یک طرح پژوهشی و ارائه تاییدیه از
کارفرما یا مجري طرح و تالیف یا همکاري در تالیف یا ترجمه کتاب و همکاري در مشارکت در اختراع ثبت شده در کارآفرینی مورد

 
تایید مراجع ذي صلاح از دیگر شرایط اعلام شده است. 

انتهاي پیام



ترامپ "بزرگ ترین اقتصاد تاریخ" را ساخت؟

منبع: فرادیدشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/07/27

ترامپ همچنین در سال 2017 مالیات شرکت ها را به میزان قابل توجهی کاهش داد و گفت که این امر باعث تشویق سرمایه
گذاري و رونق کسب وکار می شود. اما علی رغم افزایش جریان هاي نقدي شرکت ها، سرمایه گذاري شرکت ها نه افزایش،

بلکه کاهش یافته است.

شرکت هاي آمریکایی در نتیجه خصومت تجاري ترامپ

 
علیه چین، واردات کمتري از خارج از کشور داشته اند 

در ماه اوت گذشته، دونالد ترامپ طی سخنرانی اش در
کنوانسیون ملی جمهوري خواهان با افتخار ادعا کرد که
وي در سه سال اول ریاست جمهوري اش پیش از شیوع
ویروس کرونا، «قوي ترین اقتصاد تاریخ جهان را ساخته

 
بود.» 

طوفان کرونا به وضوح اقتصاد ایالات متحده را درنوردیده است. فعالیت هاي اقتصادي با رکورد سنگین مواجه شده است و میزان

 
بیکاري به اوجی بی سابقه رسیده است. 

اگر ضربه عظیم کرونا به وضع اشتغال و معیشت در طی 10 ماه گذشته را فارغ از این که چه کسی در کاخ سفید بود، در نظر نگیریم،

 
دستاورد هاي اقتصادي ترامپ واقعاً چگونه بوده است؟ آیا واقعیات با ادعا هاي رئیس جمهور مطابقت دارد؟ 

 
آیا او به وعده هاي انتخاباتی خود عمل کرده است؟ 

کاهش مالیات ها و به راه انداختن جنگ هاي تجاري توسط ترامپ چه تاثیري داشته است؟ از زمان پیروزي ترامپ در انتخابات
2016، چه تغییراتی براي تولید ناخالص داخلی، تعداد مشاغل، سطح درآمد ها و مورد علاقه ترین معیار ترامپ، بازار سهام، اتفاق

 
افتاده است؟ 

و در حالی که آمریکایی ها براي رفتن به پاي صندوق هاي راي آماده می شوند، ادعاي ترامپ مبنی بر این که اگر در 3 نوامبر دوباره

 
انتخاب شود، «دوباره بزرگ ترین اقتصاد تاریخ را می سازد» چقدر قابل اعتماد است؟ 

 
تولید ناخالص داخلی 

یکی از پررنگ ترین ادعا هاي اقتصادي دونالد ترامپ هنگام نامزدي براي ریاست جمهوري در سال 2016 این بود که امکان افزایش
نرخ رشد تولید ناخالص داخلی آمریکا به 4 درصد در سال وجود دارد. وي در سپتامبر 2016 در سخنرانی باشگاه اقتصادي نیویورك

 
گفت: «وقت آن است که یک بار دیگر عظیم فکر کنیم. 



به همین دلیل من معتقدم که زمان آن فرا رسیده است که یک هدف ملی براي رسیدن به رشد اقتصادي 4 درصدي تعیین شود.» در
20 سال گذشته متوسط   نرخ رشد تنها دو و نیم درصد بوده است. آخرین سال با رشد سالانه بالاي 4 درصد سال 2000، در اوج

 
حباب دات کام در ایالات متحده بود. 

اکثر اقتصاددانان شک داشتند که بازگشت به این نرخ رشد تولید ناخالص داخلی ممکن باشد و آن چه روي داد بر درستی این تردید

 
ها صحه گذاشت. 

علی رغم کاهش مالیات ها و تأمین کسري بودجه از محل استقراض که سیاستی است که تصور می شود به رشد پرشتاب اقتصادي
بینجامد، اوج نرخ رشد تولید ناخالص داخلی ایالات متحده در دوران ریاست ترامپ در سه ماهه پایانی سال 2017 به میزان 3 و 9
دهم درصد بوده است. در سه سال منتهی به 2019، متوسط   نرخ رشد دو نیم درصد و منطبق با روندي بوده است که ترامپ به ارث

 
برده است. 

 
امسال هم که اقتصاد آمریکا با سریع ترین نرخ رشد منفی پس از جنگ جهانی دوم منقبض شده است. 

درباره چشم انداز چهار سال آینده، تحلیل گران آژانس رتبه بندي اعتباري مودیز در آمریکا تخمین می زنند که برنامه هاي هزینه

 
هاي پروژه هاي عمران زیربنایی جو بایدن اقتصاد ایالات متحده را بیش از پیشنهاد کاهش مالیاتی دونالد ترامپ تقویت می کند. 

 
اشتغال 

وقتی دونالد ترامپ در ژوئن 2015 رسماً نامزدي خود را براي ریاست جمهوري اعلام کرد، قول داد که «من بزرگ ترین رئیس جمهور

 
اشتغال آفرینی خواهم بود که خدا آفریده است.» 

هنگامی که وي در ژانویه 2017 به مقام خود رسید، 145 میلیون آمریکایی مشغول به کار بودند. در پایان سال 2019 این میزان به
152 میلیون نفر افزایش یافته بود که نشان دهنده ایجاد 6 میلیون و سیصد هزار شغل جدید بود. این دستاورد قابل احترامی بود، اما
چندان غیرعادي نبود. در دوره مشابه در دوره دوم باراك اوباما (ژانویه 2013 تا دسامبر 2015) تعداد مشاغل نیز حدود 7 میلیون نفر

 
افزایش یافته بود. 

با ایجاد دو میلیون و یکصدهزار شغل جدید در سال، ترامپ از تعهد انتخاباتی خود در زمینه ایجاد 25 میلیون شغل جدید در طول

 
یک دهه عقب است. 

در سه سال اول ترامپ نرخ مشارکت در نیروي کار اندکی افزایش یافت و به 63 و نیم درصد رسید. اما این امر روند سقوط نرخ
مشارکت از اوج 67 درصدي آن را در سال 2000 به طور عمده تغییر نداد؛ و البته، امسال بازار کار ایالات متحده درگیر شدیدترین

 
بحران خود پس از رکود بزرگ دهه 1930 شده است. 

بین فوریه و آوریل 2020، حدود 22 میلیون شغل از بین رفته است و نرخ بیکاري از سه و نیم درصد به 14 و هفت دهم درصد
افزایش یافته است. از آوریل حدود 12 میلیون شغل جدید ایجاد شده است که نرخ بیکاري را به 7 و 9 دهم درصد کاهش می دهد. با

 
این حال بسیاري از اقتصاددانان شک دارند با سیاست هاي فعلی ایجاد اشتغال بیش از این سرعت گیرد. 



به نظر می رسد بن بست مذاکرات با دموکرات ها در کنگره در مورد تمدید بسته محرکه 2 تریلیون دلاري از ماه مارس، به رکود و

 
بیکاري بیشتر دامن بزند. 

 
تولید کارخانه اي 

ترامپ در سال 2016 وعده داد: «کارخانه هاي جدید با شتاب به سواحل ما بازخواهند گشت.» وي ادعا کرد که جنگ هاي تجاري وي
(همراه با فشار بر مدیران ارشد آمریکا) شرکت هاي آمریکایی را ترغیب می کند تا تولید کارخانه اي خود را از آسیا و آمریکاي لاتین و

 
جا هاي دیگر به خاك آمریکا بازگردانند. 

تعداد مشاغل کارخانه اي در ایالات متحده در سه سال اول ترامپ رشدي حدود 500 هزار شغل کرد و به 12 و 8 دهم میلیون نفر در
سال 2019 رسید. اما این روند رو به رشد، ادامه روندي بود که از سال 2010 آغاز شده بود. برخی شواهد نشان داده است که شرکت

 
هاي آمریکایی در نتیجه خصومت تجاري ترامپ علیه چین، واردات کمتري از خارج از کشور داشته اند. 

واردات کالا هاي کارخانه اي از 14 کشور غالبا کم هزینه آسیایی به عنوان سهمی از تولیدات داخلی از 13 درصد در سال 2018 به
12 درصد در سال 2019 کاهش یافته است. مطابق آمار شرکت مشاوره کرنی این اولین کاهش در یک دهه گذشته در این متغیر

 
است. 

با این حال تحلیل گران کرنی هشدار می دهند که این بیشتر ناشی از کاهش واردات اقتصاد هاي آسیایی است تا افزایش قابل توجه
در تولیدات کارخانه اي در ایالات متحده؛ بنابراین از این نظر جنگ هاي تجاري سود ناچیزي براي کارگران عادي ایالات متحده به

 
همراه داشته است. 

در واقع، برعکس، شواهدي وجود دارد که تعرفه هاي گمرکی با افزایش هزینه هاي واردات به مصرف کنندگان آمریکایی آسیب می
رساند. علاوه بر این محققان دریافته اند که تعرفه هاي گمرکی تلافی جویانه چین بر صادرات ایالات متحده تعمداً بیشترین ضربه را به

 
مناطقی از آمریکا وارد می کند که معمولا به جمهوري خواهان رأي می دهند. 

 
دستمزد ها 

در سال 2016 دونالد ترامپ قول صریح داد که نه تنها تعداد شغل ها، بلکه میزان دستمزد ها را نیز افزایش می دهد. وي گفت: «هر
تصمیم سیاستی که می گیریم باید یک آزمایش ساده را پشت سر بگذارد: آیا براي آمریکایی ها شغل بیشتر و دستمزد بهتر ایجاد می

 
کند؟» 

وي همچنین شکایت کرد که «خانوار ها امروز نسبت به سال 2000 درآمد کمتري دارند.» متوسط   درآمد هفتگی کارگران تمام وقت
بین سه ماهه آخر 2016 و سه ماهه آخر سال 2019 حدود 3 و 6 دهم درصد رشد داشته است. این روند به جاي آن که جهش رو به

 
بالا باشد، ادامه همان روند روبه رشدي بود که دونالد ترامپ به ارث برد. 

در بحران کنونی جهش عظیمی در میزان دستمزد ها مشاهده شده است، هرچند که بازتاب توقف در روند اخراج کارگران کم درآمد و

 
سایر تحریفات آماري است، به جاي این که از افزایش واقعی دستمزد ها براي آمریکایی در میانه بحران کرونا خبر بدهد. 

در مورد متوسط   درآمد خانوارها، تصویر که دفتر سرشماري ایالات متحده ارائه می کند از افزایش تورم دررفته 10 درصدي درآمد



خانوار ها بین 2016 و 2019 خبر می دهد؛ و بسته محرك اقتصادي 2 و 2 دهم تریلیون دلاري دولت آمریکا در سال جاري تاکنون
از درآمد بسیاري حمایت کرده است. طبق یک برآورد، در واقع حدود سه چهارم بیکاران آمریکایی، درآمد کمتري معادل 600 دلار در

 
هفته مزایاي بیکاري دریافت کرده اند. 

 
اما این کمک رو به اتمام است و اگر جایگزین نشود، تأثیر منفی عمده اي بر سطح زندگی آمریکایی ها خواهد داشت. 

شایان ذکر است که ترامپ در 7 اکتبر تهدید به لغو مذاکرات با کنگره در مورد تمدید کمک به خانوار ها کرد نه به این دلیل که آن ها
را به اندازه کافی سخاوتمندانه نمی دید بلکه به این دلیل که معتقد بود پیشنهاد هاي دموکرات هاي کنگره به آن «شهر ها و ایالات»

 
که تمایل به راي دادن به دموکرات ها دارند کمک می کند. 

 
کاهش مالیات ها 

در سال 2017 دونالد ترامپ و حزب جمهوري خواه وي مالیات هاي شخصی را کاهش دادند. رئیس جمهور ادعا کرد: «تمرکز ما کمک

 
به مردم عادي است که در پستخانه ها و فروشگاه هاي لوازم یدکی آمریکا کار می کنند. 

لوله کش ها، نجاران، پلیس ها، معلمان، رانندگان کامیون، جوشکاران، افرادي که من را بیشتر دوست دارند.» با این حال، طبق مرکز

 
مستقل سیاستگذاري مالیاتی، بیش از 60 درصد کاهش مالیات ها نصیب افرادي شده است که در پنج رده بالاي درآمدي قرار دارند. 

 
یک درصد داراي بیشترین درآمدها، 20 درصد از کاهش مالیاتی را دریافت می کنند. 

توجیه معمول کاهش مالیات بر درآمد این است که باعث تشویق کارآفرینی و تقویت رشد کلی اقتصاد می شود که در نهایت به معناي
جمع آوري مالیات بیشتر است. اما، همان طور که دیدیم شواهد اندکی در مورد افزایش رشد تولید ناخالص داخلی در سال هاي اخیر

 
وجود دارد. 

ترامپ همچنین در سال 2017 مالیات شرکت ها را به میزان قابل توجهی کاهش داد و گفت که این امر باعث تشویق سرمایه گذاري
و رونق کسب وکار می شود. اما علی رغم افزایش جریان هاي نقدي شرکت ها، سرمایه گذاري شرکت ها نه افزایش، بلکه کاهش یافته

 
است. 

 
بازار سهام 

در بیشترین مدت چهار سال گذشته، ترامپ در توییت هاي پیاپی به دستاورد هاي خود در رونق بازار سهام مباهات کرده است. ارزش
سهام براساس شاخص 500 شرکت بزرگ آمریکایی، از همان لحظه انتخاب رئیس جمهور در نوامبر 2016 به شدت افزایش یافت و

 
طی سه سال و نیم بعدي 55 درصد رشد داشت. 

اما در فوریه سال جاري با وحشت عمده سرمایه گذاران و معامله گران ارزش سهام با نرخ سریع تري نسبت به سقوط وال استریت (در
سال 2007)سقوط کرده است. در یک مرحله در ماه مارس ارزش سهام فقط سه درصد بیشتر از زمانی بود که ترامپ در انتخابات

 
2016 پیروز شد. 

با وجود این بازگشت از آن زمان خیره کننده بوده است. سهام ها نه تنها همه خسارات ناشی از سقوط کرونا را بازیابی کرده اند، بلکه



 
در ماه سپتامبر به رکورد جدیدي نیز دست یافته اند. 

با این حال، بسیاري از تحلیل گران تصور می کنند که بازیابی خیره کننده ارزش سهام بیش از آن که معلول خوش بینی نسبت به
مدیریت اقتصادي ترامپ باشد، ناشی از وعده بانک مرکزي ایالات متحده مبنی بر چاپ نامحدود پول براي حمایت از اقتصاد در رکود

 
کنونی از ماه مارس بوده است. 

اقتصاددانان همچنین خاطرنشان می کنند که بورس اوراق بهادار برخلاف آن چه رئیس جمهور ادعا می کند، دماسنج عملکرد اقتصاد

 
کوچه و بازار و سنجش گر معیشت مردم عادي نیست. 

منبع: ایندیپندنت



کارآفرینی و مهاجرت معکوس به 25 روستاي ورزقان

منبع: ترجمان صبحشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/07/27

حمایت از کارآفرینان و طرح هاي کارآفرینی موجب مهاجرت معکوس به 25 روستاي شهرستان ورزقان در آذربایجان شرقی
شده است. نوشته کارآفرینی و مهاجرت معکوس به 25 روستاي ورزقان اولین بار در پایگاه خبري، تحلیلی ترجمان صبح.

پدیدار شد.

حمایت از کارآفرینان و طرح هاي کارآفرینی موجب مهاجرت معکوس به 25 روستاي شهرستان ورزقان در آذربایجان شرقی
شده است.

نوشته کارآفرینی و مهاجرت معکوس به 25 روستاي ورزقان اولین بار در پایگاه خبري، تحلیلی ترجمان صبح. پدیدار شد.

<[[

https://tarjomansobh.ir/news/184486/%da%a9%d8%a7%d8%b1%d8%a2%d9%81%d8%b1%db%8c%d9%86%db%8c-%d9%88-%d9%85%d9%87%d8%a7%d8%ac%d8%b1%d8%aa-%d9%85%d8%b9%da%a9%d9%88%d8%b3-%d8%a8%d9%87-%db%b2%db%b5-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa%d8%a7%db%8c-%d9%88/
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آخرین فرصت برگزاري انتخابات مجازي انجمن هاي علمی دانشجویان اعلام

شد

منبع: اخبار دانشگاهیشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/07/27

فرصت برگزاري انتخابات مجازي انجمن هاي علمی

 
دانشجویی علوم پزشکی 30 مهرماه پایان می یابد. 

به گزارش پرتال دانشگاهی و به نقل از خبرنگار مهر،
معاونت فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت درمان و
آموزش پزشکی به دانشگاه هاي علوم پزشکی ابلاغ کرد در
راستاي استفاده از ظرفیت انجمن هاي علمی دانشجویی و

با توجه به شرایط خاص کشور (شیوع بیماري کرونا) انتخابات انجمن هاي علمی دانشجویی را به صورت مجازي برگزار کند تا اعضاي

 
شوراي مرکزي جدید از آبان ماه شروع به فعالیت کنند. 

مسئولیت نظارت بر انتخابات به عهده شوراي نظارت انجمن هاي علمی دانشگاه علوم پزشکی خواهد بود و کمیته اجرایی انتخابات با

 
انتخاب مستقیم معاون فرهنگی و دانشجویی تشکیل و وظیفه برگزاري انتخابات در کمال صحت و سلامت را به عهده دارد. 

انتخابات باید با رعایت موازین و مقررات برگزار شود و نتایج انتخابات در سایت معاونت فرهنگی ودانشجویی در فرداي انتخابات اعلام

 
شود. 

 
دانشگاه هاي علوم پزشکی موظف هستند تا 30 مهرماه 99 فرآیند انتخابات را اجرا کرده و نتایج را در سامانه مربوطه ثبت کنند. 

دانشجویانی واجد شرایط کاندیداتوري انتخابات شوراي مرکزي انجمن هاي علمی هستند که به تحصیل در رشته مربوط اشتغال

 
داشته باشند و عضو انجمن مربوطه باشند. 

عدم عضویت در شوراي مرکزي دیگر تشکلهاي دانشجویی اعم از صنفی ، سیاسی ، ورزشی و فرهنگی از دیگر شروط کاندیداها است.
در مواردي که فرد داراي محکومیت انضباطی منجر به توبیخ کتبی و درج در پرونده یا بالاتر است، تشخیص صلاحیت داوطلبین بر

 
عهده معاون فرهنگی و امور دانشجویی دانشگاه است. 

گذراندن حداقل یک و نیم سال تحصیل براي دانشجویان مقاطع کاردانی ، کارشناسی و دکتراي عمومی، عدم کسب معدل مشروط در

 
نیم سال تحصیلی گذشته از دیگر شرایط کاندیداتوري است. 

شرایط اختصاصی دانشجویان علوم پزشکی براي کاندیداتوري این است که معدل نیم سال گذشته داوطلبان کمتر از میانگین معدل

 
گروه در همان نیمسال و یا کمتر از 14 نباشد. 



داشتن حداقل یک مقاله علمی چاپ شده در نشریات علمی ترویجی ، علمی پژوهشی با علمی مروري و نشریات علمی تخصصی
مشروط به تایید مدیر گروه یا استاد یا استاد مشاور انجمن، اجرا یا همکاري در اجراي یک طرح پژوهشی و ارائه تاییدیه از کارفرما یا
مجري طرح و تالیف یا همکاري در تالیف یا ترجمه کتاب و همکاري در مشارکت در اختراع ثبت شده در کارآفرینی مورد تایید مراجع

 
ذیصلاح از دیگر شرایط اعلام شده است. 

 
منبع 

 
جدیدترین اخبار دانشگاهی - استخدامی و کنفرانس هاي علمی را در پرتال دانشگاهی مشاهده کنید. 

 
با عضویت در خبرنامه هاي تخصصی ، اخبار را در ایمیل خود دریافت کنید . 

کانال تلگرام پرتال دانشگاهی را به نشانی https://telegram.me/unpir دنبال کنید.



زیان 20 هزار میلیارد تومانی کرونا و تحریم به بیمه

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/07/27

با شیوع کرونا از اواخر سال گذشته و همچنین تشدید تحریم ها که به نوسان نرخ ارز و رشد قیمت کالاها منجر شد، تمام
بخش هاي اقتصاد ایران تحت تأثیر قرار گرفته است؛ یکی از این بخش ها صنعت بیمه است که تأثیر قابل توجهی از این

شرایط پذیرفته است، به طوري که میزان استقبال از خرید بیمه نامه دربیمه هاي ...

با شیوع کرونا از اواخر سال گذشته و همچنین تشدید تحریم ها که به نوسان نرخ ارز و رشد قیمت کالاها منجر شد، تمام بخش
هاي اقتصاد ایران تحت تأثیر قرار گرفته است؛ یکی از این بخش ها صنعت بیمه است که تأثیر قابل توجهی از این شرایط پذیرفته

 
است، به طوري که میزان استقبال از خرید بیمه نامه دربیمه هاي غیراجباري با افت همراه بوده است. 

با شیوع کرونا از اواخر سال گذشته و همچنین تشدید تحریم ها
که به نوسان نرخ ارز و رشد قیمت کالاها منجر شد، تمام بخش
هاي اقتصاد ایران تحت تأثیر قرار گرفته است؛ یکی از این بخش
ها صنعت بیمه است که تأثیر قابل توجهی از این شرایط پذیرفته
است، به طوري که میزان استقبال از خرید بیمه نامه دربیمه
هاي غیراجباري با افت همراه بوده است. علاوه براین رشد شدید
قیمت خودروباعث شده است تا اکثر خودروها در بازار از مرز
220 میلیون تومانی که براي خودروهاي متعارف تعیین شده
عبور کنند و درصورت عدم تأمین پوشش بیمه اي، مسئولیت
خسارت ها بر عهده رانندگان این نوع خودروها باشد. درهمین

خصوص با غلامرضا سلیمانی، رئیس شوراي عالی بیمه و رئیس کل بیمه مرکزي به گفت و گو نشستیم تا به صورت دقیق تر آثار کرونا

 
و تحریم بر صنعت بیمه کشور را بررسی کنیم. 

از اسفند سال گذشته اقتصاد ایران با تحولات زیادي مواجه شد ؛از یک سو شیوع ویروس کرونا و از سوي دیگر به دلیل تشدید تحریم
شاهد افزایش و نوسان قیمت ها هستیم. صنعت بیمه نیز همانند سایر بخش هاي اقتصاد از این شرایط متأثر شده است؛ درمجموع این

 
وضعیت چه تغییراتی در صنعت بیمه داده است؟ 

به دلیل تحریم و فشاري که از سوي امریکا به اقتصاد ایران وارد کرده است شاهد افزایش قیمت ها به دلیل افزایش نرخ ارز بودیم از
سوي دیگر هم ویروس کرونا تأثیرزیادي در رکود اقتصاد و وضعیت تورم در کشور داشته است ، به نوعی در اشتغال نیز که باعث
کاهش درآمد خانوارها شده است. وقتی درآمدها کاهش می یابد روي صنعت بیمه نیز تأثیر می گذارد و درواقع باعث کاهش درآمد
صنعت بیمه و پرتفوي بیمه می شود؛ درمجموع در شرایط تورمی و زمانی که قیمت ها رو به افزایش است، مردم کمتر به بیمه توجه

 
می کنند و بیشتر به دنبال تأمین نیازهاي روزانه خود هستند. 

 
چه بخش هایی از بیمه بیشتر تحت تأثیر قرار گرفته است؟ 

این کاهش درتمام بخش هاي بیمه نیست ،چرا که رشته هاي بیمه اي طیف وسیعی دارند؛ دراین میان نرخ برخی از رشته ها نیز به
صورت قانونی تعیین می شود و همانند بیمه شخص ثالث طبق ضوابط خاصی تعیین و اجرا می شود؛ با توجه به این که این بیمه



اجباري است و تمام خودروهاي کشور باید این بیمه نامه را خریداري کنند طبیعی است که حتی با وجود کرونا و کاهش درآمد

 
خانوارها شاهد کاهش این رشته بیمه اي نیستیم،حتی افزایش هم داشته ایم که علت آن ورود خودروهاي جدید به بازار است. 

دربیمه بدنه نیز به دلیل افزایش قیمت خودرو دارندگان خودرو براي بهره مندي از سقف پوشش هاي بیمه اي با خرید الحاقیه نسبت

 
به افزایش پوشش اقدام کرده اند و برهمین اساس در بیمه بدنه نیز شاهد رشد فروش بیمه نامه و حق بیمه تولیدي هستیم. 

 
کدام رشته ها دچار افت شده اند؟ 

دربخش هایی از صنعت بیمه شاهد کاهش هستیم، مانند بیمه مسافرتی. به طور معمول دراین بیمه سالانه 8 میلیون مسافر خروجی
یا ورودي بیمه مسافرتی خریداري می کردند که این رقم به زیر یک میلیون نفر کاهش یافته است. بنابراین به طور طبیعی حق بیمه
اي که عاید شرکت هاي بیمه شده است با کاهش قابل توجهی همراه شده است.دربخش بیمه مسئولیت نیز به دلیل افت و رکود

 
فعالیت هاي اقتصادي کاهش داشته ایم. 

 
به طور معمول درچنین شرایطی استقبال از بیمه هاي زندگی بیشتر می شود. این بخش چه تغییراتی داشته است؟ 

دربخش بیمه زندگی که انتظار افزایش استقبال به دلیل شیوع کرونا داشتیم، اما اتفاق عکس افتاده است و برهمین اساس در رشته

 
بیمه زندگی نیز با افت مواجه هستیم. 

 
علت این استقبال کم چه بوده است؟ 

دلیل کاهش رغبت مردم براي خرید بیمه هاي زندگی به دو عامل اصلی برمی گردد؛ درابتدا به دلیل کاهش درآمدهاي خانوار که
ناشی از تحریم و و کرونا بوده است خانوارها توان سابق را براي خرید بیمه زندگی ندارند و از سوي دیگر بازدهی بالاي بازارهاي
سرمایه گذاري مانند بورس ارز و طلا و... نیز باعث شده است خانوارهایی که توان سرمایه گذاري دارند به این سمت سوق پیدا کنند،

 
چرا که بیمه زندگی نیز یک بیمه سرمایه گذاري بلندمدت است. 

 
بیمه هاي زندگی با چه میزان افت همراه شده است؟ 

باید حدود 46 تا 50 درصد پرتفوي صنعت بیمه از محل بیمه زندگی باشد، اما هم اکنون تنها 14,5 درصد از پرتفوي صنعت بیمه
مربوط به بیمه زندگی است، علاوه براین براساس برنامه ریزي ها باید ضریب نفوذ بیمه درکشور به حدود 7 درصد برسد این درحالی

 
است که هم اکنون این ضریب نفوذ 3.6 درصد است. این اعداد نشان می دهد که دراین بخش هم با افت همراه بوده ایم. 

 
با این حساب بخشی از رشته هاي بیمه اي افت و برخی هم رشد داشته اند؟ درمجموع صنعت بیمه کاهش داشته است؟ 

البته در سرجمع رشته هاي بیمه اي نه تنها افت درآمد نداشته ایم بلکه با رشد نیز همراه بوده ایم، چرا که 33 درصد از پرتفوي
صنعت بیمه به بیمه شخص ثالث اختصاص دارد که همانگونه که اشاره شد به دلیل این که یک بیمه اجباري است دراین رشته فروش
بیمه نامه افزایش داشته است و به دلیل سهم بالاي شخص ثالث درکل پرتفو صنعت بیمه حتی در دوران کرونا و تحریم هم رشد

 
داشته است؛ تا شش ماه نخست سال جاري حدود 35 هزار میلیارد تومان درآمد حق بیمه صنعت بیمه بوده است. 

 
اگردربرخی رشته هاي بیمه اي دچار کاهش فروش بیمه نامه نمی شدیم به طور قطع باید با درآمد بیشتري مواجه بودیم؟ 

براي سال جاري طبق برنامه ریزي هاي صورت گرفته حق بیمه تولیدي صنعت بیمه باید به حدود 100 هزار میلیارد تومان برسد، اما

 
به دلیل وضعیت کرونا و کاهش درآمد خانوار به حدود 80 هزار میلیارد تومان دست می یابیم. 

 
بدین ترتیب می توان گفت حدود 20 هزارمیلیارد تومان عدم النفع کرونا بوده است؟ 

بله، البته این مشکل هم به دلیل شیوع کرونا بوده است و هم تحریم درآن تأثیر زیادي داشته است؛ درواقع تحریم با افزایش نرخ ارز و



افزایش بازدهی و سود برخی از بازارها مانند ارز و طلا بیمه را تحت تأثیر قرار می دهد، چرا که صنعت بیمه به غیر از برخی از رشته
هایی مانند شخص ثالث و بدنه خودرو که یکساله هستند، به طور عمده بلندمدت است.؛ براي مثال بیمه هاي زندگی از 10 تا 20
ساله و در بیمه مهندسی بیمه نامه ها 3 تا 5 ساله است و برهمین اساس رقیبی براي بازارهاي سرمایه گذاري محسوب می شود، البته

 
بیمه هاي یکساله نیز به دلیل این که هرساله تمدید می شود به نوعی بلندمدت محسوب می شود. 

 
در رشته بیمه درمان پس از شیوع کرونا چه اتفاقاتی افتاد؟ 

بیمه درمان شامل بیمه پایه و بیمه تکمیلی است که بیمه پایه توسط نهادهاي حمایتی مانند وزارت بهداشت تأمین اجتماعی و... ارائه
می شود، اما بیمه هاي درمان تکمیلی مازاد بر پوشش بیمه پایه توسط شرکت هاي بیمه بازرگانی ارائه می شود؛دربخش درمان حدود
23 میلیون نفر بیمه درمان تکمیلی دارند و به صورت عمده گروهی هستند که درواقع این بیمه توسط شرکت ها و سازمان ها براي
کارکنانشان خریداري می شود. این درحالی است که ارزش واقعی این نوع بیمه این است که از بیمه هاي گروهی به بیمه نامه هاي

 
انفرادي تغییر کند و بیشتر توسط افراد و خانوارها خریداري شود. 

البته در دوران کرونا امتیازاتی براي کسانی که قصد دارند تحت پوشش بیمه درمان تکمیلی قرار بگیرند نیز قائل شده ایم؛ براي مثال
فردي که این نوع بیمه را خریداري کرده باشد اگرچه کرونا یک بیماري پاندمیک است ولی به عنوان یک بیماري خاص تلقی شده
است و بیمه شدگان می توانند هزینه هاي بستري و درمان را در سقف قرارداد خود دریافت کنند. این روشی است که هم اکنون

 
توسط شرکت هاي بیمه اي درحال انجام است. 

این امتیاز از اواخر سال گذشته به شرکت هاي بیمه اي ابلاغ شد، علاوه بر آن کسانی که بیمه زندگی خریداري می کنند نیز براي

 
مواردي که به دلیل ابتلا به کرونا فوت می کنند بسته به میزان سرمایه رقم قابل توجهی به خانواده متوفی پرداخت می شود. 

برخی از شرکت هاي بیمه اي نیز محصول جدید تنها براي بیماري کرونا طراحی و اجرا کردند که تنها مختص کروناست و از آن
استقبال خوبی شده است،همچنین طبق بیمه نامه جدیدي که طی هفته هاي اخیر از آن رونمایی شد، درصورتی که کسب و کاري
دراثر قرنطینه یا تصمیم مسئولان تعطیل می شوند می توانند در قالب بیمه تا مدت 60 روز حداقل 100 هزار تومان و حداکثر تا 12
میلیون تومان در روز حق بیمه دریافت کنند. بدین ترتیب درمجموع خسارتی که به این کسب و کارها پرداخت می شود بین 30 تا

 
720 میلیون تومان می شود. 

 
بنابراین در بیمه درمان انفرادي هم باید استقبال افزایش یافته باشد؟ 

خوشبختانه پس از شیوع کرونا دربیمه درمان استقبال بیشتري داشتیم و بیمه درمان انفرادي با فروش بیشتري مواجه شده است.

 
پیش از این فروش بیمه درمان انفرادي تقریباً صفر بود که درماه هاي اخیر با رشد قابل توجهی همراه شده است. 

 
میزان استقبال مردم از بیمه درمان تکمیلی انفرادي چقدر بوده است؟ 

با توجه به این که پیش از کرونا فروش بیمه درمان تکمیلی در حد صفر بوده است، شاهد رشد بالایی دراین بخش هستیم به طوري
که فروش بیمه درمان تکمیلی نسبت به قبل از کرونا 10 برابر شده است. البته با توجه به کاهش درآمد خانوارها، مردم سعی می کنند

 
تا با استفاده از دفترچه هاي بیمه درمان پایه درمان خود را دنبال کنند. 

 
با توجه به شرایط کشور باید ضریب خسارت بیمه درمان افزایش یابد؟ 

رشته بیمه درمان بالاترین ضریب خسارات را درمیان رشته هاي بیمه اي دارد به گونه اي که این ضریب در بخش درمان به 130 تا
140 درصد می رسد به عبارت دیگر شرکت هاي بیمه 40 درصد بیش از حق بیمه اي که دریافت کرده اند باید خسارت پرداخت
کنند. این درحالی است که در بیمه شخص ثالث ضریب خسارت در حدود 109 درصد است. باتوجه به اینکه هزینه هاي بیمارستانی
مانند بستري، جراحی و... با رشد بالایی همراه بوده است و از سوي دیگر تعداد بیماران نیز رو به افزایش گذاشته است به طور قطع

 
شاهد افزایش خسارت ها دراین بخش خواهیم بود. 



 
در سایر کشورها کرونا چه تأثیري در صنعت بیمه داشته است؟ 

تمام کشورها از کرونا متأثر شده اند. در سال 2020 صنعت بیمه جهانی 3 درصد کوچکتر شده است. اما براساس پیش بینی ها در
سال 2021 با رشد دوباره صنعت بیمه جهان روبه رو می شویم که البته این پیش بینی بیشتر منوط به بهبود شیوع کرونا و کشف

 
واکسن است. 

در کنار کرونا، بواسطه تحریم قیمت کالاها نیز رشد بالایی داشته است که یکی از این کالاها خودرو است. این درحالی است که طبق
قانون خودروهاي با ارزش بیش از نیمی از دیه ماه حرام یعنی 220 میلیون تومان شامل خودروهاي غیرمتعارف در صنعت بیمه می
شود. بدین ترتیب هم اکنون اکثر خودروهاي موجود در بازار غیرمتعارف محسوب می شود. براي حل این مشکل چه اقدامی انجام داده

 
اید؟ 

قانونی در مجلس در سال هاي گذشته تصویب شده که براساس آن خودروها به دو دسته متعارف و غیرمتعارف تقسیم بندي شده
است. خودروهاي متعارف نصف قیمت دیه درماه هاي حرام است که هم اکنون با توجه به دیه 440 میلیون تومانی در ماه هاي حرام
خودروهایی که زیر 220 میلیون تومان قیمت دارند، متعارف و مابقی خودروها غیرمتعارف محسوب می شود. حال با توجه به افزایش
نرخ ارز، قیمت خودرو و قطعات آن نیز بالا رفته است و بدین ترتیب این قانون کارایی خود را از دست داده است. از نظر بیمه مرکزي
این تقسیم بندي مورد قبول نیست و استدلال قوي ندارد. بر همین اساس ما درقالب یک لایحه خواستار از بین رفتن این تقسیم

 
بندي شده ایم. 

 
این لایحه درچه وضعیتی قرارداد؟ 

لایحه از سوي دولت به مجلس تقدیم شده است و امیدواریم بزودي در کمیسیون هاي تخصصی و سپس در صحن مجلس مطرح و به

 
تصویب برسد. 

به طور قطع تصویب این لایحه با توجه به اولویت هاي دیگر مجلس زمانبر خواهد بود و شرکت هاي بیمه موظفند طبق قانون فعلی

 
عمل کنند. چه راهکاري تا زمان تصویب لایحه دارید؟ 

براي این مشکل راه حل داریم. بیمه گذاران می توانند مازاد بر حق بیمه را خریداري کنند. در بخش بیمه شخص ثالث صاحبان
خودرو می توانند مازاد بر سقف 11 میلیون تومان سقف مالی تعیین شده را خریداري کنند. دربیمه شخص ثالث یک تعهد جانی و
یک تعهد مالی وجود دارد که خرید مازاد درخصوص تعهد مالی یعنی همان 11 میلیون تومان صدق می کند. اما درصورتی که لایحه

 
به تصویب برسد ملاك عمل تغییر می کند و دیگر نیازي به خرید مازاد بیمه نیست. 

یعنی کسی که صاحب یک خودروي 300 میلیون تومانی است می تواند مازاد 80 میلیون تومانی (از 220 میلیون تومان) را خریداري

 
کند؟ 

 
بله این امکان در تمام شرکت هاي بیمه فراهم است. 

 
اگر بیمه گذاري مازاد مبلغ خودروهاي متعارف را خریداري نکند تمام خسارت برعهده آنها می شود؟ 

با توجه به این که مبلغ 11 میلیون تومان تعیین شده در بیمه شخص ثالث نسبت به افزایش قیمت هاي فعلی ناچیز است، بیمه شده
مجبور است که مازاد این مبلغ را خود تأمین کند. این درحالی است که هم اکنون به دلیل افزایش قیمت برخی از قطعات خودرو

 
بیش از 11 میلیون تومان قیمت دارد. 

 
در بیمه بدنه خودرو چطور؟ 



در بیمه بدنه نیز بیمه شدگان می توانند با دریافت الحاقیه، قیمت خودروي خود را به روز کنند چرا که در ماه هاي اخیر قیمت خودرو

 
با رشد بالایی همراه شده است. 

 
در سال جاري چه محصولات بیمه اي جدیدي ارائه شده است؟ 

شرکت هاي بیمه اي پیشنهادات خود را براي بیمه نامه هاي جدید به بیمه مرکزي ارائه می کنند و پس از بررسی و تعیین نرخ حق
بیمه به عنوان یک محصول جدید مجوز می گیرد. شرکت هاي پیشنهاد دهنده نیز می توانند تا دو سال به صورت انحصاري عرضه

 
کننده بیمه نامه جدید باشند. 

در یکسال اخیر محصولات بیمه اي بسیاري به بازار عرضه شده است. در بحث کرونا همانگونه که اعلام شد چند محصول ارائه شده
است. همچنین محصول جدید دیگر بیمه مستمري بگیران است که با صلح واحد مسکونی خود با شرکت بیمه تا زمان بقا ماهانه مبلغ
قابل توجهی دریافت می کنند و درپایان قرارداد خانه به بیمه می رسد. محصول دیگري که عرضه شده «بیمه اعتباري» است که بیمه
شدگان می توانند با اعتبار شرکت بیمه مایحتاج خود را خریداري کنند که تأثیر زیادي روي بازار دارد. همچنین محصولات متعددي
براي نیروهاي مسلح، حادثه تصادف رانندگی، حیوانات اهلی، هنرمندان و... رونمایی شده است. اما مشکل این است که مردم با این

محصولات جدید آشنا نیستند.



حل بحران سرمایه در گردش

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/07/27

ایستانیوز:بالاخره پس از ماه ها، سکان هدایت وزارت صمت به دست وزیر جدید سپرده شد. اگرچه این تصمیم دیرهنگام براي
انتصاب وزیر صمت، در بازار نامتعادل و بحران زده اقتصاد و صنعت ایران، عوارض و پیامدهاي گسترده اي داشت اما به هر

حال باید این فرصت چند ماهه تا پایان دولت دوازدهم را مغتنم شمرد و حتی ...

اقتصاد پرچالش ایران که این روزها علاوه بر تحریم هاي گسترده، جهش بی سابقه و بحران زاي نرخ ارز و سایر نهاده هاي تولید
و همچنین رکود تورمی، به دلیل شیوع کرونا عملا بسیاري از فرصت هایش را از دست داده، عملا هیچ بستر مناسبی براي فعالیت و

 
توسعه صنایع ندارد. 

در بستر بحران هاي متعددي که عمدتا زاییده اقتصاد نفتی ایران است، بیشترین فرصت براي توسعه صنایع بالادستی وابسته به منابع
طبیعی فراهم شده است. درست به همین دلیل اقتصاد ایران تمرکزي غیرقابل انکار بر صادرات مواد اولیه از جمله محصولات
پتروشیمی و فلزات اساسی داشته که عمدتا ارزش افزوده اي پایین دارند و زمینه ساز توسعه رقباي شرکت هاي ایرانی در کشورهاي

 
منطقه می شوند. 

بنابراین شاید اصلی ترین و مهم ترین خواسته صنعتگران از وزیر محترم صمت، تغییر هدف گذاري هاي صادراتی و تمرکز سیاست ها
بر توسعه صادرات صنایع ساخت محوري است که محصولاتی با ارزش افزوده و عمق و پیچیدگی ساخت بالاتر دارند. این سیاست
علاوه بر اینکه صنایع پایین دستی را تقویت می کند، ارزش صادرات صنعتی کشور و نفوذ صنایع ایرانی در بازارهاي هدف را افزایش
می دهد. نکته بسیار مهمی که در این بین نباید از نظر دور داشت این است که در مقاطع مختلف، عمده تمرکز تحریم ها علیه ایران،
بر صادرات پتروشیمی و فلزات بوده است. در حقیقت صادرات مواد اولیه ما را در مقابل محدودیت هاي بین المللی بسیار آسیب پذیر
می کند، چراکه عمدتا محصولات این دست از صنایع در قالب قراردادهاي بلندمدت و به مشتریان کم تعداد اما بزرگ فروخته می
شود. همین تعداد اندك مشتریان، تحریم این دست از صنایع را ساده کرده و آنها را تبدیل به ابزاري موثر براي متضرر کردن

 
زیرساخت هاي اقتصادي کشور می کند. 

اما صنایع پایین دستی از این عارضه در امانند. تعدد محصولات و مشتریان این صنایع، ایجاد محدودیت هاي بین المللی را براي آنها
بسیار دشوارتر می کند و اقتصاد ایران را در مقابل تحریم مصون نگه می دارد. ریشه درخواست صنعتگران از وزیر صمت براي زمینه
سازي به منظور توسعه صادرات صنایع پایین دستی به این دلیل است که توسعه اقتصادي کشور در گرو ایجاد ارزش افزوده، اشتغال و
نوآوري است. این سه فاکتور به صورت یکجا فقط در محصولات صنایع ساخت محور تجمیع می شوند، چراکه در صنایع مادر ارزش
افزوده محصولات عمدتا پایین است و نوآوري در این تولیدات سهم چشمگیري ندارد، بنابراین بسیار ضروري است که وزارت صمت در
چند ماه باقی مانده از عمر دولت دوازدهم در قالب سیاست هایی شجاعانه، عقلایی و ملی، ظرفیت صنایع بالادستی را به یک مزیت

 
موثر اقتصادي براي توسعه صنایع ساخت محور تبدیل کرده و زمینه را براي توسعه صادرات آنها فراهم آورد. 

نکته بسیار مهم در سیاست گذاري هاي صنعتی این است که در شرایطی که به دلیل افزایش عمق تحریم ها و کاهش فروش نفت،
درآمدهاي ارزي کشور کاهش پیدا کرده است، باید به صنایع پایین دستی صادرات محور، به عنوان یک منبع قابل اتکا براي کسب
درآمدهاي ارزي نگاه کرد، چراکه محصولات آنها به دلیل عمق ساخت بالا، قیمت بیشتري دارند و می توانند آورده ارزي بیشتري براي



 
کشور داشته باشند. 

حمایت از این صنایع با تامین نقدینگی آنها از مسیر اعتباري کردن فروش مواد اولیه به ویژه فلزات امکان پذیر است. در شرایط کنونی
افزایش دائم و جهش وار قیمت ها، سرمایه در گردش شرکت ها را بلعیده و اگر فکري براي آن نشود، باید منتظر بحرانی مخرب در
حوزه صنعت کشور باشیم. این درحالی است که با ایجاد انسجام در نظام سیاست گذاري صنعتی کشور این مساله به سادگی قابل حل

 
است. 

صنعت ایران می تواند به یک زنجیره مقاوم از مزیت هاي رقابتی بدل شود. از یک سو صنایع بالادستی به دلیل دسترسی به انرژي و
سوخت ارزان قیمت می توانند مواد اولیه را با تخفیفی جزئی نسبت به نرخ جهانی در اختیار صنایع ساخت محور قرار دهند و از سوي
دیگر آنها با اتکا به همین مزیت نسبی در کنار فناوري و تخصص نیروي انسانی خود، صادرات بیشتر، ارزش افزوده و ارزآوري بیشتري
براي کشور داشته باشند. در حقیقت صنایع بالادستی می توانند بخش کوچکی از سود سرشار حاصل از اتکا به منابع طبیعی و انرژي
ارزان قیمت را در قالب تخفیف 5 درصدي و مطابق با آیین نامه هاي وزارت صمت، بین صنایع پایین دستی توزیع کرده و توان رقابت

 
پذیري آنها را در بازارهاي بین المللی افزایش دهند. 

اعتباري کردن فروش فلزات اساسی در بورس و بهره گیري از ظرفیت هاي اعتباري اسنادي ریالی، یک راهکار مناسب براي توسعه
ظرفیت صنعتی کشور محسوب می شود. البته نگرانی وزارت صمت درخصوص کارشکنی دلال ها هم قابل درك است، اما این مساله
هم راهکار مشخصی دارد. کافی است وزارت صمت از ظرفیت هاي زیرساختی اطلاعاتی در نهادها و ارگان هاي مختلف بهره جسته و
براي فروش اعتباري فلزات اساسی، براساس متوسط مالیات بر ارزش افزوده هر خریداري، راستی آزمایی انجام داده و سطح خرید را با

 
میزان این مالیات تطبیق دهد. این امر تنها با اتکا به سامانه هاي راه اندازي شده در سازمان هاي مرتبط کاملا عملیاتی و شدنی است. 

مساله مهم دیگري که وزیر صمت به طور قطع در دستورکار خواهد داشت، تنظیم بازار و کنترل قیمت ها به منظور تحریک تولید و
زمینه سازي براي توسعه صنعتی است. به طور قطع نمی توان از وزیر محترم انتظار داشت که در طول چند ماه آینده تحولی همه
جانبه را رقم بزنند اما انتظار می رود که با مدیریت قیمت ها، کنترل بازار و پیاده سازي استراتژي توسعه صنعتی گامی بلند به سمت

 
بهبود این شرایط بردارد. 

به علاوه پذیرش این مساله که وزارت صمت در تعاملی موثر و سازنده با بخش خصوصی می تواند به راهبردهایی کارآمد براي عبور از
بحران کنونی اقتصاد کشور دست یابد. بنابراین شاید مهم ترین درخواست بخش خصوصی، سازمان دهی یک تعامل مستمر و کارساز با

 
بخش خصوصی به ویژه از مسیر اتاق بازرگانی است. در این صورت قطعا امیدهاي پررنگ تري براي آینده وجود دارد. 

منبع:روزنامه دنیاي اقتصاد



آزادي رو به افول در اقتصاد ایران
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ایستانیوز:مرکز خدمات مشاوره سرمایه گذاري اتاق بازرگانی تهران در خلاصه اي که از ارزیابی موسسه فریزر در مورد شاخص
آزادي اقتصادي کشورهاي دنیا منتشر کرده است، نوشته است که بنا بر گزارش این موسسه معتبر مطالعاتی کشور، آزادي

اقتصادي در ایران رو به افول بوده و از رتبه 149 به رتبه 158 نزول کرده است. این ...

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)،شاخص آزادي اقتصادي میزان حمایت سیاست ها و نهادهاي هر کشور
از آزادي اقتصادي را اندازه گیري می کند. سنگ بناي آزادي اقتصادي شامل انتخاب هاي شخصی، مبادلات آزادانه، آزادي رقابت و

 
ورود به بازارها و امنیت فردي و امنیت دارایی هاي شخصی است. 

موسسه فریزر آخرین گزارش آزادي اقتصادي را منتشر کرده است. در این گزارش درجه آزادي اقتصادي در پنج حوزه سنجیده می

 
شود: 

1-اندازه دولت: با افزایش هزینه هاي دولت، مالیات و اندازه شرکت هاي دولتی، تصمیم گیري دولت جایگزین انتخاب فردي می شود

 
و آزادي اقتصادي کاهش می یابد. 

2-سیستم حقوقی و حقوق مالکیت: حمایت از اشخاص و اموال آنها (اموالی که به حق به دست آورده اند) یکی از عناصر اصلی آزادي

 
اقتصادي و جامعه مدنی است. در واقع، این مهمترین کارکرد یک دولت است. 

3-پول قوي: تورم ارزش دستمزد و پس انداز به دست آمده را از بین می برد. بنابراین پول سالم براي حمایت از حقوق مالکیت
ضروري است. وقتی تورم نه تنها زیاد، بلکه ناپایدار باشد برنامه ریزي براي آینده و در نتیجه استفاده موثر از آزادي اقتصادي براي افراد

 
دشوار می شود. 

4-آزادي تجارت بین المللی - آزادي مبادله (به مفهوم وستیع آن شامل خرید، فروش، عقد قرارداد و ...) براي آزادي اقتصادي ضروري

 
است، این آزادي زمانی کاهش می یابد که آزادي مبادله شامل کسب و کارها و افراد دیگر کشورها نباشد. 

5-مقررات: دولت ها نه تنها از برخی ابزار براي محدود کردن حق مبادله در سطح بین المللی استفاده می کنند، بلکه ممکن است
مقررات سنگینی را نیز اعمال کنند که حق مبادله، کسب اعتبار و تسهیلات، استخدام و اشتغال و اداره آزادانه کسب وکار افراد را

 
محدود می کند. 

 
بررسی کلیات گزارش 2020: برترین و ضعیف ترین کشورها در آزادي اقتصادي 

در این گزارش ارزیابی، هر کشور در هر یک از 5 زیرشاخص امتیازي از صفر تا 10 امتیاز می تواند کسب کند. هر چه این نمره بیشتر
باشد. دلالت بر وضعیت بهتر در آن حوزه است. گزارش هاي موسسه فریزر بر پایه اطلاعات دو سال قبل تهیه می شود. براین اساس
گزارش 2020 مبتنی بر اطلاعات گردآوري شده از سال 2018 تدوین شده است. در این گزارش وضعیت 162 کشور جهان از جمله

 
ایران از نظر آزادي اقتصادي مورد بررسی قرار گرفته است. 

آمار بیانگر آن است که آزادي اقتصادي جهانی هم چنان در حال رشد است؛ بین سال هاي 2000 تا 2018، میانگین آزادي اقتصادي
در جهان از 6.63 به 6.98 افزایش و در واقع بهبود یافته است. هنگ کنگ هم چنان در جایگاه برترین کشور از لحاظ آزادي اقتصادي
قرار دارد. افزایش ناامنی آشکار در حقوق مالکیت و تضعیف حاکمیت قانون ناشی از مداخلات دولت چین طی سال هاي 2019 و
2020 احتمالاً تأثیر منفی بر نمره هنگ کنگ، به ویژه در حوزه سیستم حقوقی و حقوق مالکیت خواهد داشت که در گزارش هاي

 
سال هاي آتی پدیدار می شود. 

سنگاپور در جایگاه دوم قرار دارد و بعد از آن نیوزیلند، سوئیس، ایالات متحده، استرالیا، موریس، گرجستان، کانادا و ایرلند رتبه هاي
بعدي را با بیشترین امتیاز کسب می کنند. سایر کشورهاي بزرگ و مهم عبارتند از ژاپن (21)، آلمان (21)، ایتالیا (52)، فرانسه (58)،



 
مکزیک (68)، روسیه (89)، هند (105)، برزیل (105)، و چین (124) 

 
بررسی آزادي اقتصادي ایران 

در این ارزیابی، رتبه آزادي اقتصادي ایران افت داشته و از رتبه 149 در 2017 به رتبه 58 در 2018 سقوط کرده است. نمره آزادي

 
اقتصادي ایران پایین ترین رتبه در طی 18 سال گذشته بوده است و به عدد 4.8 کاهش یافته است. 

با مقایسه آمارهاي سال 2018 و سال ماقبل آن یعنی 2017 می توان دریافت که در 4 زیرشاخص، امتیاز ایران کاهش و در یک
شاخص امتیاز افزایش یافته است. در شاخص اندازه دولت بهبود نسبی مشاهده می شود اما سیستم حقوقی و حقوق مالکیت نمره
کمتري گرفته و تضعیف شده است؛ پول قوي افت داشته و آزادي تجارت بین المللی افت شدیدي متحمل شده است، همچنین در
شاخص مقررات کاهش نسبی دیده می شود. علاوه بر مشکلات ساختاري اقتصاد ایران، در ماه می 2018 آمریکا از برجام خارج شد و
بعد از آن تحریم هاي گسترده اي را علیه ایران تحمیل کرد که منجر به واکنش هایی از طرف ایران شد که خودش را در افت شدید

 
شاخص هاي آزادي تجارت بین المللی و پول قوي نشان می دهد. 

گزارش کامل مرکز خدمات مشاوره سرمایه گذاري اتاق بازرگانی تهران را همراه با متن و نمودارها، اینجا دریافت و مطالعه کنید.



خودکشی 2 کودك و نوجوان در استان بوشهر نگران کننده است

منبع: داناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1399/07/27

خورشیدي گفت: خودکشی 2 کودك و نوجوان در شهرهاي جنوبی استان بوشهر، کمتر از یک هفته موضوع بزرگی است و
نگرانی هایی در جامعه ایجاد کرده است.

خورشیدي گفت: خودکشی 2 کودك و نوجوان در
شهرهاي جنوبی استان بوشهر، کمتر از یک هفته موضوع

 
بزرگی است و نگرانی هایی در جامعه ایجاد کرده است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از سپاس؛
مجید خورشیدي معاون استانداري بوشهر شب گذشته در
نشست بررسی علت بروز آسیب هاي اجتماعی در بین قشر
کودك و نوجوان، با بیان اینکه در همه وقایع و حوادث،
مسئولان باید پاسخگو باشند، اظهار کرد: خودکشی 2
کودك و نوجوان در شهرهاي جنوبی استان بوشهر، کمتر
ازیک هفته موضوع بزرگی است و نگرانی هایی در جامعه

 
ایجاد کرده است. 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار بوشهر با اظهار تاسف از خودکشی نوجوان 15 ساله ساکن کنگان، افزود: وقتی یک پدیده

 
اجتماعی رخ می دهد متاسفانه احتمال الگوسازي و تسري به دیگران را نیز بدنبال خود دارد. 

وي عنوان کرد: نقش رسانه هاي گروهی و متخصصان امور تربیتی و مشاوره در ارتقاي مهارتهاي زندگی و تاب آوري در مقابله با
بحرانهاي وارده بر خانواده ها مهمترین امر براي کنترل آسیب ها است. سازمان بهزیستی پیگیري داشته باشد و بررسی جهت اقدامات

 
حمایتی و مشاوره اي را در مورد خانواده هایی که اعضاي آنها در گذشته سابقه اقدام به خودکشی داشته اند را انجام دهد. 

خورشیدي معاون استاندار بوشهر با اشاره به خودکشی نوجوان 15 ساله کنگانی بر ضرورت بررسی اداره کل آموزش و پرورش از علت

 
ترك تحصیل این نوجوان و دیگر کودکان و نوجوانان ترك تحصیل کرده و ایجاد بانک اطلاعاتی از آنان، تاکید کرد. 

براساس این گزارش، برابر بررسی هاي انجام شده، متاسفانه خانواده این نوجوان ساکن کنگان، بدلیل حبس پدر با محکومیت قتل
عمد، از فقر اقتصادي و آسیب هاي اجتماعی رنج می برند. خانواده مزبور بومی شهرستان نبوده و پدر خانواده نیز در یکی از استانهاي

 
همجوار در حال تحمل کیفر است. 

 
این نوجوان در یک کارگاه سنگ فروشی اشتغال داشته و از 2 سال پیش و در پی زندانی شدن پدر ترك تحصیل میی کند. 

آمارهاي بهزیستی و نیروي انتظامی استان بوشهر گویاي آن است که برغم وقوع تاسف بار دو پدیده اخیر خودکشی در شهرستانهاي
جنوبی استان بوشهر، این پدیده در 7 ماهه امسال در مقایسه با سال گذشته افزایشی نداشته است. 



انتهاي پیام/



امضاي تفاهم نامه همکاري وزارت ورزش و جوانان با وزارت میراث فرهنگی و

گردشگري

منبع: تسنیمشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1399/07/27

تفاهم نامه وزارت ورزش و جوانان با وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی صبح امروز در ساختمان وزارت ورزش
و جوانان برگزار شد.

تفاهم نامه وزارت ورزش و جوانان با وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی صبح امروز در ساختمان وزارت

 
ورزش و جوانان برگزار شد. - اخبار ورزشی - 

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاري تسنیم، در دومین
روز هفته تربیت بدنی با حضور مسعود سلطانی فر و علی
اصغر مونسان تفاهم نامه همکاري مشترك بین وزارت
ورزش و جوانان و وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی در سالن اجتماعات وزارت ورزش و جوانان

 
برگزار شد. 

علی اصغر مونسان، وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در ابتدا گفت: مشترکات زیادي بین وزارت ورزش و گردشگري
وجود دارد. یکی از بخش هاي مهم ایجاد نشاط و توسعه رفاه ورزش است بویژه براي نشاط که این روزها خیلی به آن نیاز داریم.

 
بخش هاي اشتراکی زیادي وجود دارد که مغفول مانده است و امیدوارم از این فرصت براي توسعه آن استفاده شود. 

مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان نیز اظهار داشت: سند اولیه را قبلا امضا کردیم و خوشبختانه هر دو وزارتخانه به بلوغ خوبی
رسیده و اشراف زیادي در ابعاد همکاري و ایفاي وظایف شان در رشد و توسعه کشور رسیدند و امروز این سند را در شکل جدید و
عرصه هاي جدید امضا می کنیم. با آگاهی و اشراف خوبی در هر دو وزارتخانه کار دنبال خواهد شد. عدد و رقمی که کشورهاي
مختلف از محل گردشگري ورزشی به دست می آورند شرایط مناسبی را فراهم می کند تا با این همکاري و تعامل گسترده به ایجاد

 
اشتغال و درآمدهاي ارزي کمک کنیم. 

 
جدیدترین خبرها و تحلیل هاي ایران و جهان را در کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. (کلیک کنید) 

وي افزود: رویدادهاي ورزشی بزرگ مثل المپیک میلیون ها نفر گردشگر را به کشور محل برگزاري مسابقات می کشاند و بعد از آن
جام جهانی است که میلیون ها نفر گردشگر می آیند. بازي هاي المپیک قاره اي نیز محل بزرگی براي حضور گردشگران است. لیگ
هاي قاره اي زمینه خوبی براي حضور گردشگران است که درآمدزایی دارد. امروز امکاناتی که کشور از جهت سخت افزاري و بعد از

 
پیروزي انقلاب ایجاد شده، این فرصت را فراهم می کند که میزبان مسابقات بین المللی قاره اي و جهانی باشیم. 

وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: خوشبختانه در طول سال هاي بعد از پیروزي انقلاب با تلاش هایی که انجام شد امروز علاوه بر



استادیوم آزادي و تختی، استادیوم هاي زیادي داریم و در استان ها استادیوم هاي 15 هزار نفري داریم و برگزار کننده مسابقات بومی
محلی هستیم که مورد استقبال گردشگران خارجی است. در کنار آن در ورزش هاي مختلفی که در مناطق کویري برگزار می شود

 
شرایط خوبی فراهم شده تا با همکاري مشترك و گسترده مسابقات رالی اتومبیلرانی و موتورسواري را میزبانی کنیم. 

تأکید وزارت ورزش در جلسه با مدیران استقلال؛ براي باز شدن پنجره نقل وانتقالات، بدهی ها تسویه شود



به دنبال جذب حمایت "بنیاد برکت" از 200 واحد فناور کرمانشاه هستیم

منبع: ایسناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/07/27

سرپرست پارك علم و فناوري جهاددانشگاهی استان کرمانشاه با اشاره به حمایت هاي مالی بنیاد برکت از 61 واحد فناور
استان گفت: به دنبال جذب این کمک ها براي 200 واحد فناور دیگر استان هستیم.

سیامک آزادي امروز (27 مهر) در حاشیه بازدید مدیرعامل
بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام(ره) از مجتمع نوآوري
پارك علم و فناوري کرمانشاه در جمع خبرنگاران با اشاره
تفاهم نامه منعقده میان بنیاد برکت و پارك علم و فناوري
کرمانشاه گفت: طبق این تفاهم نامه بنیاد برکت از
واحدهاي فناوري که بتوانند در راستاي تجاري سازي

 
محصولشان ایجاد اشتغال کنند، حمایت می کند. 

وي افزود: در حال حاضر 61 واحد فناور پارك در قالب این

 
تفاهم نامه تحت حمایت هاي مالی بنیاد برکت هستند. 

آزادي تصریح کرد: این تعداد واحد با دریافت دو میلیارد
تومان تسهیلات از محل منابع بنیاد توانسته اند 110 نفر

 
اشتغالزایی داشته باشند. 

آزادي تصریح کرد: در حال حاضر 200 واحد فناور دیگر هم شرایط لازم براي برخورداري از حمایت هاي مالی بنیاد را دارند و

 
امیدواریم بتوانیم در ادامه این تفاهم نامه این واحدها را نیز تحت حمایت درآوریم. 

سرپرست پارك علم و فناوري کرمانشاه با بیان اینکه تسهیلات بنیاد برکت انواع مختلفی دارد، گفت: رقم تسهیلات بنیاد برکت براي
صنعتی سازي تولیدات 400 میلیون تا سه میلیارد تومان است و امیدواریم در این سفر بتوانیم تسهیلات یک میلیارد تومانی را براي

 
هر یک از واحدهاي فناور استان دریافت کنیم. 

انتهاي پیام



نان به قیمت جان

نان به قیمت جان

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/07/27

گروه اقتصادي: با وجود بروز بحران عالم گیر کرونا و تعطیلی یا دورکاري بسیاري از مشاغل، بخش هایی از نیروهاي کار به دلیل
ماهیت شغل، شکنندگی معیشت و نیاز روزانه به کسب حداقل درآمد، همچنان در طول دوره کرونا به کار و فعالیت ادامه می
دهند.کارگران غیررسمی به طور مشخص، آن دسته از کارگران سیالی هستند که تحت پوشش قانون کار و بیمه هاي اجتماعی قرار
نمی گیرند و از مزایاي این چترهاي حمایت اجتماعی قانونی، محرومند. دستفروشان، کارگران خانگی، کارگران روزمزد کارگران
میدانی و نیمه وقت، هرکدام می توانند در زمره مشاغل غیررسمی قرار گیرند.نکته جالب توجه دیگر آنکه بخش عمده اي از این
کارگران غیررسمی، زنان هستند که در مشاغل غیررسمی خدماتی، خانگی، دستفروشی و نظایر آن مشغول به کار هستند و از صدمه
پذیرترین اقشار در دوران اپیدمی کرونا هستند.با این حال کارگران غیررسمی، اعم از زنان و مردان نیاز به درآمدي دارند که در دوره
کرونا بتوانند معیشت خود و خانواده و وابستگان خویش را تامین کنند. براي کارگران غیررسمی، کار نکردن و ماندن در خانه به معناي
نابودي معاش و زندگی آن هاست. به خصوص که غالب کارگران غیررسمی، پس انداز یا درآمد جایگزینی هم ندارند و غالبا مشمول
بیمه بیکاري، مساعدت و خدمات حمایتی دولت ها نیز نیستند. بنابراین بازتولید اجتماعی این لایه از طبقه کارگر، در دوره کرونا
شدیدا در معرض خطر قرار گرفته است و به همین دلیل نظام رفاهی و تامین اجتماعی باید براي این قشر، برنامه ویژه اي را در کشور
در نظر بگیرد. به هر حال، در صورت بی توجهی دولت، مُردن به دلیل گرسنگی یا مُردن به دلیل کرونا، در کمین این بخش از کارگران

 
نشسته است. 

 
آمار جهان و ایران 

طبق آمار و ارقام جهانی بیش از دو میلیارد نفر از کارگران جهان در بخش غیررسمی مشغول به کار هستند. طبق آمار و ارقام رسمی
موجود در ایران، هم اکنون بیش از یازده میلیون کارگر در کشور وجود دارد. از این تعداد، بیش از سه میلیون نفر کارگران غیررسمی
هستند؛ یعنی تقریبا حدود 30 درصد از کارگران کشور در بخش غیررسمی مشغول به کارند. این در حالی است که دوسال پیش،
معاون اشتغال وزارت کار گفت که بیش از 50 درصد نیروي کار کشور در بخش غیررسمی مشغول به کار هستند.به رغم این شکاف در
تخمین ها، بنا به قراین می توان گفت بین نصف تا یک سوم کارگران کشور، در بخش غیررسمی مشغول به کار هستند. با این حال
باید در نظر داشت که تعداد کارگران غیررسمی متاثر از شرایط اقتصادي، نوسانات اجتماعی و بحران بهداشتی می تواند به سرعت
افزایش یابد؛ براي مثال در اقتصاد بحران زده کشور ما که در دوره تورم شدید، تحریم فزاینده و رکود کرونایی به سر می برد، مسلما با
افزایش بیکارسازي و تعدیل نیرو در بخش هاي مختلف، از تعداد کارگران رسمی کاسته و به تعداد کارگران غیررسمی نیز افزوده شده

 
است. 

 
سقوط دستمزدي و درآمدي 

در وضعیت رکود تورمی فراگیر اقتصاد ایران، کارگران غیررسمی حتی پیش از دوره کرونا نیز وضعیت چندان مناسبی نداشتند. اما به
به نظر می رسد وقوع بحران کرونا باعث وخامت بیشتر وضع درآمدي این کارگران شده است؛ چراکه میزان تحرك و فعالیت اقتصادي
در کل کشور کاهش یافته است.فتح االله بیات (رئیس اتحادیه کارگران پیمانی و قراردادي کشور) در خصوص وضعیت درآمد و دستمزد



کارگران غیررسمی می گوید:«این کارگران به شدت به لحاظ دستمزدي و درآمدي در دوره کرونا آسیب دیدند چون میزان خرید و
فروش و اشتغال این کارگران کاهش یافته است. آن ها در حالت عادي نیز دستمزد و درآمد چندانی نداشتند؛ اما در دوره کرونا واقعا
مشخص نیست این کارگران چگونه می توانند به زندگی ادامه دهند. باید در نظر بگیریم که در دوره کرونا بیکاري و تورم نیز افزایش
یافته است و همین موضوع، فشار بر این کارگران را افزایش می دهد.»اما مسئله سقوط درآمد این کارگران در دوره کرونا، پاي وضعیت
حقوقی و قانونی این کارگران را نیز به میان می کشد؛ به طوري که بدون به رسمیت شناسی یا رسمی سازي این کارگران، وضعیت
درآمدي این کارگران همچنان بی ثبات خواهد ماند.کاظم فرج اللهی (فعال مستقل کارگري و کارشناس روابط کار) درباره وضعیت این
کارگران به ایلنا می گوید: «کارگران غیررسمی نه تنها به عنوان کارگر بلکه حتی به عنوان شهروند نیز بعضا به رسمیت شناخته نمی
شوند. در وضعیتی که با کاهش تقاضا براي خرید از دستفروشان و کارگران خدماتی مواجه هستیم این کارگران درآمد و دستمزد
چندانی نیز ندارند.»این در حالی است که این کارگران، نه تنها به لحاظ دستمزدي و درآمدي در معرض سقوط قرار گرفته اند بلکه
بعضا در برخی قسمت ها از قبیل دستفروشان و فروشندگان دوره گرد شاهد هستیم که نهادهایی از قبیل شهرداري همان یک بسته
لوازمی که تمام سرمایه این کارگران است، به دلایلی ازجمله برقراري نظم شهري از آن ها می گیرند. در واقع امنیت درآمدي و شغلی

 
این کارگران در مرتبه بسیار پایینی در جامعه قرار دارد. 

 
سلامت در خطر 

طی دوره کرونا کارگران غیررسمی به دلیل عدم برخورداري از مزایاي بیمه بیکاري یا بیمه درمانی یا هرگونه تور اجتماعی حمایتی، در
وضعیت بسیار شکننده اي به لحاظ سلامتی نیز قرار دارند. دولت و نهادهاي حمایتی نیز تاکنون در خصوص این بخش از کارگران
میلیونی برنامه ویژه اي را در نظر نگرفته است.کارگران غیررسمی در دوره کرونا و در خیابان، مترو، اتوبوس، قطار یا فضاهاي به لحاظ
بهداشتی پرخطر نظیر سرویس هاي بهداشتی و غیره کار می کنند. آن ها در معرض انواع و اقسام مخاطرات بهداشتی قرار دارند و این
مخاطرات در دوره کرونا شدت یافته است. کاظم فرج اللهی درباره وضعیت مراقبتی این کارگران در دوره کرونا می گوید:«میزان ابتلا
این کارگران به انواع بیماري ها و به خصوص کرونا، این کارگران را در شمول پرخطرترین گروه ها در دوره کرونا قرار داده است.

 
متاسفانه هیچ خدمت بهداشتی و درمانی مناسبی نیز به این کارگران ارائه نمی شود.» 

 
فقدان حمایت اجتماعی 

در کنار مسئله کاهش درآمد و مخاطرات سلامت، کارگران غیررسمی امروز نیاز به حمایت اجتماعی و بهره مندي از تورهاي تامین
اجتماعی نیز دارند. از آنجا که کارگران غیررسمی در زمره قوانین تامین اجتماعی قرار نمی گیرند، بنابراین در زمانه بحران اقتصادي از
مزایاي نظام تامین اجتماعی از قبیل بیمه بیکاري و مستمري هاي دیگر نیز محروم خواهند ماند. فتح االله بیات درباره وضعیت حمایت
اجتماعی از این کارگران می گوید:«این کارگران در اغلب موارد فاقد بیمه هستند و از سوي سازمان تامین اجتماعی به عنوان کارگر
محسوب نمی شوند. بنابراین در مواقع بحران و بیکاري، هم دسترسی به آن ها مشکل است و هم چون چتر حمایتی ندارند، زندگی و
معیشت آن ها در معرض صدمه شدید قرار می گیرد.»آن طور که از قراین و شواهد برمی آید، این کارگران داراي تشکل چندانی براي
طرح مطالبات جمعی خود و برخورداري از نظام هاي رفاهی و حمایتی قاونی نیستد. فرج اللهی درباره وضعیت سازماندهی شغلی این
کارگران می گوید: «موانع قانونی بسیاري براي تشکل یابی کارگران به طور عام و کارگران غیررسمی به طور خاص وجود دارد. به
همین خاطر این کارگران براي طرح مطالبات شان، نهاد مشخصی ندارند. در چنین وضعیتی فقط فشار اجتماعی به سیاستگذاران می
تواند سبب شود به وضعیت نامناسب این کارگران در دروه کرونا توجه شود. هرچند در این خصوص هم چشم انداز امیدوارکننده اي

 
وجود ندارد.» 

 
لزوم برقراري بیمه بیکاري و سبد معیشتی 

با درنظر گرفتن وضعیت نامناسب درآمدي، سلامت در خطر و فقدان طرح جامع حمایت اجتماعی براي کارگران غیررسمی، لزوم اقدام
فوري براي این کارگران در دوره کرونا بیش از هر زمان دیگري اهمیت دارد.در شرایطی که برخی جوامع براي کارگران غیررسمی به



منزله صدمه پذیرترین لایه از نیروهاي کار، تمهیدات بهداشتی و حمایتی در نظر گرفته اند، رهاسازي این کارگران بدون هیچ
حمایتی، در وضعیت اقتصادي وخیم فعلی، هم بهداشت و معیشت این کارگران و هم سلامت عمومی و رونق اقتصادي کل کشور را
تحت تاثیر قرار می دهد.بیات درباره راه بهبود وضعیت سلامت و حفظ معیشت این کارگران و خانواده آن ها در بحران فعلی می گوید:
«بهترین راه براي حمایت از این کارگران اختصاص سبد معیشتی براي کارگران غیررسمی است؛ به طوري که این کارگران چه به
صورت نقدي و چه به صورت کالایی از سوي دولت مورد حمایت قرار گیرند.»به نظر می رسد لزوم مداخله اجتماعی دولت، براي
حمایت از کارگران غیررسمی در وضعیت بحران اقتصادي و بهداشتی فعلی، بیش از هر زمان دیگري است. اما با وجود طرح مکرر این
تقاضاها از سوي کارگران و نمایندگان کارگري، هنوز دولت و نهادهاي موظف به برقراري حمایت اجتماعی، پاسخی به این مطالبه
مدنی کارگران نداده اند؛ با این حال مدنیت کارگران به معناي رضایت آن ها از وضعیت فعلی و سیاست هاي دولت نیست و هرچه

 
سریعتر باید براي حمایت اجتماعی از این کارگران طرح جامعی در نظر گرفته شود. 

مرجع : ایلنا



دست در دست هم براي زدودن چهره فقر

منبع: همشهريشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/07/27

کم تر کسی وقتی نام تهران را می شنود، فقر در برابر دیدگانش به تصویر کشیده می شود. همه از تهران چهره اي زیبا در
ذهنشان است، شهري پر زرق و برق و ثروتمند!

 همشهري آنلاین_فاطمه عسگري نیا: اما حقیقت این است
که زیر پوست این شهر هزاررنگ در میان کوچه پسکوچه هاي قدیمی مناطق مختلف، فقر جولان می دهد. فرقی نمی کند از فقر در
قلب تهران و مناطق 12، 10، 11 به عنوان مناطق مرکزي پایتخت صحبت کنیم یا حاشیه هاي تهران و مناطق فقیرنشین در شرق،
غرب یا جنوب تهران. فقر همه جا دیده می شود. 25 مهر ماه هر سال که به عنوان روز جهانی فقرزدایی نام گرفته است، بهانه اي شد

 
براي اینکه سري به محله هاي منطقه 11 بزنیم و از تلاش شهروندان براي کمرنگ کردن فقر در محله ها گزارشی تهیه کنیم. 

 
 

- نیازمندان محله زیر چتر مساجد از قدیم مساجد محلی امن براي اهالی هر محله بوده اند. چه در دوران انقلاب و مبارزات انقلابی
مردم، چه در زمان جنگ و تمرکز فعالیت هاي پشت جبهه در آنها، اما امروز مساجد به پناه امن فقرا و نیازمندان هر محله تبدیل شده
اند. بالا و پایین شهر هم ندارد. هر مسجد در هر محله نقطه امیدي براي نیازمندان است. مصداقش مسجد «میثم» در محله جمهوري

 
است که حدود 50 خانوار نیازمند محله را تحت پوشش خود دارد. 



دبیر شورایاري محله جمهوري در این باره می گوید: «نیازمندان این محله علاوه بر خدمات حمایتی مسجد میثم از خدمات حمایتی
سراي محله و صندوق قرض الحسنه محل هم بهره مند می شوند.» کمک هاي ماهانه به نیازمندان محله جمهوري در قالب سبد
ارزاق، پوشاك و ملزومات زندگی به آنها ارائه می شود، اما معتمدان محله می کوشند با ایجاد فرصت هاي شغلی مستمر این خانواده ها
را توانمند و آنها را از چرخه فقر خارج کنند. تشکیل دوره هاي آموزشی کارآفرینی در حوزه مشاغل دانش بنیان از مهم ترین کارها در
این بخش است. «مهدي فلاحی» می گوید: «شرکت کنندگان در این دوره هاي آموزشی می توانند به شرط توانایی در راه اندازي
کسب وکارشان از فضاي سراي محله بهره مند شوند.»او می افزاید: «ما امروزسراهاي محله را به کانون هاي کارآفرینی در محله تبدیل

 
کرده ایم و خانواده هاي زیادي از این مزایا بهره مند شده اند.» 

مسجد امام رضا(ع) در محله مخصوص یا مسجد حضرت ولی عصر(عج) در محله حشمت الدوله هم همین وضعیت را دارند.
«محمدحسین پناه» از اعضاي هیئت امناي مسجد حضرت ولی عصر(عج) می گوید: «فقرزدایی و ریشه کنی فقر در محله از 50 سال
پیش تا امروز یکی از اهداف و مأموریت هاي مسجد حضرت ولی عصر(عج) بوده است. در گذشته تعداد نیازمندان محله زیاد بود، اما
در سایه حمایت خیّران بسیاري از آنها توانمند شده و از چرخه فقر خارج شده اند. امروز ما حدود 50 مستمري بگیر محلی در مسجد
داریم که علاوه بر دریافت مستمري نقدي از کمک هاي غیرنقدي هم بهره مند می شوند. مشارکت خیّران و معتمدان محله حشمت
الدوله به حدي بالاست که ما امروز علاوه بر نیازمندان محله می توانیم نیازمندان سایر محله هاي تهران و حتی کشور را حمایت

 
کنیم.» 

 
- سراهاي محله و ترویج فرهنگ همسایه داري سراهاي محله هم این روزها فعالیت هاي مثمري در حوزه فقرزدایی دارند. 

«معصومه محمدنژاد» مدیر سراي محله راه آهن می گوید: «حمایت از زنان سرپرست خانوار در محله همیشه از مأموریت هاي ما در
سراي محله راه آهن بوده است، اما امسال با توجه به شرایط اقتصادي پیش روي مردم محله به خاطر شیوع کرونا، شاهد افزایش تعداد

 
خانواده هاي نیازمندي هستیم که سرپرست خانوار دارند، اما توانایی کسب درآمد ندارد. 

دستفروشان و کسبه اي که به خاطر کرونا کسب وکارشان تعطیل شده از جمله این افراد هستند.» او ادامه می دهد: «از ابتداي سال
جاري تاکنون تلاش کرده ایم با حمایت از خانواده ها در قالب طرح هاي مختلف فقر را در محله راه آهن کمرنگ تر کنیم.» به گفته او
اهالی محله مشارکت خوبی در دستگیري از نیازمندان دارند، و می توان ادعا کرد فرهنگ همسایه داري در میان اهالی راه آهن
همچنان زنده است. «علی اصغر فراهانی» دبیر شورایاري محله راه آهن، هم می گوید: «یکی از وظایف شورایاري ها وسراهاي محله
احیاي فرهنگ همسایه داري و کدخدامنشی در محله هاي تهران است. اگر این فرهنگ را در محله هاي مختلف تهران پیاده کنیم،

 
دیگر جایی براي جولان فقر نمی ماند.» 

- گوشت، هدیه خیّران محله در محله هلال احمر اما خیّران به شیوه دیگري دست نیازمندان را می گیرند. معتمدان محلی با جمع
آوري کمک هاي مردمی مبلغ جمع آوري شده را بین قصابی هاي محله توزیع می کنند و آنها هم هم با توجه به شناختی که از اهالی
محله دارند، به ارائه گوشت رایگان بین نیازمندان اقدام می کنند. «اکبر آذري» شورایار محله هلال احمر، می گوید: «به خاطر شرایط
اقتصادي خیلی از اهالی محله ما توان خرید گوشت را ندارند. به همین دلیل ارزاق مختلف از طریق پویش مؤمنانه بین نیازمندان محل

 
توزیع می شود، اما جاي گوشت در این میان خالی بود که تصمیم گرفتیم از این طریق این کمبود را جبران کنیم.» 

- ساماندهی فقرا در بانک اطلاعاتی «احسان باقري» یکی از فعالان تشکل هاي مردم نهاد در تهران است. او می گوید: «براي ریشه
کنی فقر در جامعه نیازمند ساماندهی کمک ها به نیازمندان هستیم. مشکل اساسی که امروز در جامعه با آن دست وپنجه نرم می
کنیم، فقرپروري است. براي فقرزدایی باید در راستاي توانمند کردن فقرا برنامه ریزي کنیم، نه اینکه جامعه نیازمند و فقیر را به یک
جامعه مصرف کننده تبدیل کنیم. برنامه ریزي در مسیر توانمند کردن نیازمندان به خروج نیازمندان از چرخه فقر کمک می کند و

باعث می شود خانواده هاي زیادي از این چرخه خارج شوند.»





فقرزدایی از محله در دستور کار شهرداري منطقه 11
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جلب مشارکت اهالی در دستگیري از نیازمندان و تقویت فرهنگ همسایه داري نقش مهمی در کاهش فقر در محله ها دارد.

 معاون فرهنگی و اجتماعی شهردار منطقه 11 با بیان این
مطلب می گوید: «منطقه 11 به دلیل قرار گرفتن در بخشی از تهران قدیم و وجود بافت قدیمی و فرسوده بستري براي زندگی اقشار
کم برخوردار جامعه شده است و این مسئله باعث شده تا در برخی از محله هاي این منطقه شاهد جولان فقر باشیم.» «جواد رشیدي»

 
معتقد است دستگیري از نیازمندان نباید تنها به توزیع سبد کالا و وجه نقد و حمایت هایی از این دست باشد. 

اگر می خواهیم فقر در جامعه ریشه کن شود، باید به جاي ماهی دادن ماهیگیري کردن را به خانواده هاي نیازمند آموزش دهیم. او در
ادامه توضیحش از برنامه ریزي شهرداري منطقه 11 براي راه اندازي مراکز کارآفرینی ویژه زنان سرپرست خانوار در منطقه خبر می
دهد و می گوید: «در حال حاضر مرکز کارآفرینی کوثر در محله آگاهی فعال است و قرار است در آینده نزدیک علاوه بر محله هلال

 
احمر در محله ها دیگر هم این زمینه فعال شود.» 

 
 

او با اشاره به شناسایی بالغ بر 700 خانواده نیازمند در منطقه 11 و ثبت اطلاعات آنها در بانک اطلاعات شهرداري منطقه ادامه می
دهد: «علاوه بر این با راه اندازي مرکز پرتو کودکان کار و خیابان در خیابان شوش هم حدود 300 کودك کار 15 تا 18 سال و خانواده



هایشان از مزایاي این مرکز بهره مند می شوند.» معاون فرهنگی و اجتماعی شهردار منطقه 11 در ادامه با تأکید بر تقویت فرهنگ
همسایه داري در میان شهروندان اظهار می دارد: «باید با کمک معتمدان محله، شورایاران و مدیران محله به تقویت این فرهنگ در
محله ها بپردازیم. اگر هرکسی هواي همسایه خودش را داشته باشد دیگر از فقر در جامعه خبري نخواهد بود.» نقش مراکز خیریه،
تشکل هاي مردم نهاد، سراهاي محله و پتانسیل هاي محلی در فقرزدایی از محله ها بی بدیل است و همه می دانیم با فقرزدایی از

محله شاهد شهري بی فقیر خواهیم بود.»



چرا بین تولیدکنندگان و واردکنندگان تایر تبعیض قائل می شوید؟
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سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر ضمن اشاره به زیان ده بودن تثبیت نرخ فروش تایر، به وجود تبعیض میان تولیدکننده
داخلی که موظف به پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز براي تامین مواداولیه خود با واردکننده اي که معاف از پرداخت مابه

التفاوت نرخ ارز و قیمت گذاري دستوري است، اشاره کرد و تداوم این روند را مانع ...

به گزارش خودروکار، مصطفی تنها با بیان اینکه تولیدکنندگان نهایت
سعی خود را بر افزایش تولید داشته و افزایش تولید انواع تایر و تیوپ
در شش ماهه اول امسال در مقایسه با شش ماهه ابتدایی سال
گذشته، این موضوع را تایید می کند، اظهار کرد: اما همه عوامل،
تحت کنترل تولیدکننده نیست. کارخانه هاي تولیدکننده تایر در
نهایت بین 20 تا 30 روز مواد اولیه در انبارهاي خود ذخیره دارند.
اگر این مواد به طور پیوسته به کارخانه ها نرسد، روند تولید دچار

 
اختلال خواهد شد. 

سخنگوي انجمن تولیدکنندگان تایر ضمن تاکید براینکه میزان نقدینگی براي تامین مواداولیه از طریق ارز و همچنین مواد اولیه
داخلی اندك است، گفت: بنابرابن کارخانه ها نمی توانند ذخیره زیادي از مواد اولیه در شرایط کنونی داشته باشند. بررسی آمار
عملکرد تایرسازان بزرگ کشور حاکی از تولید 129 هزار و 660 تن تایر خودرو از ابتداي امسال تا پایان شهریورماه و رشد 26 درصدي
آن در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته است. این میزان تولید مشتمل بر 12 میلیون و 143 هزار و 353 حلقه تایر است که از نظر

 
تعداد حلقه نیز رشد 25 درصدي را در مقایسه با شش ماهه سال 98 نشان می دهد. 

 
فروش تایر با قیمت ثابت؛ فقط زیاندهی دارد... 

وي تصریح کرد: در شرایط امروز که از امشب تا صبح فردا، شاهد افزایش نرخ ارز هستیم، هربار که از سازندگان داخلی مواداولیه،
استعلام می کنیم (حتی در فاصله زمانی کمتر از یک تا دو هفته)، قیمت ها تغییر کرده است. فروش تایر با قیمت تثبیت شده معنایی
جز زیان ندارد. تثبیت نرخ تایر در حالی است که واردکنندگان تایر از شمول قیمت گذاري معاف هستند. ضمن اینکه از پرداخت مابه

 
التفاوت نرخ ارز سفارشات قبلی نیز معاف اند. 

تنها تاکید کرد: این در حالی است که تولیدکنندگان داخلی از ابتداي سال موظف به پرداخت مابه التفاوت شده اند. علت و انگیزه این
همه تبعیض ناعادلانه در قبال تولیدات داخلی مشخص نیست. تداوم این روند نه تنها مشوق افزایش تولید نیست که به نوعی سنگ
انداختن در مقابل تولیدات ملی و تشویق سرمایه داران به ترجیح سرمایه گذاري در واردات به جاي توسعه تولیدات داخلی و فرصت

 
هاي اشتغال، رشد و توسعه اقتصاد ملی است. 

 
منبع: ایسنا 



انتهاي پیام/



دستور تسهیلات جدید کرونا ابلاغ نشده است

منبع: ایسناشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/07/27

معاون گردشگري گفت: دستورالعمل مربوط به استفاده از تسهیلات جدید کرونا هنوز ابلاغ نشده است.

حدود دو هفته از اعلام موافقت دولت با پرداخت تسهیلات جدید به بخش
گردشگري و صنایع دستی براي جبران خسارت هاي ناشی از ویروس کرونا
می گذرد اما فعالان این حوزه به ایسنا می گویند نه بانک ها از این
بخشنامه و مصوبه جدید دولت اطلاع دارند و نه سازمان هاي امور مالیاتی
و تامین اجتماعی و نه حتی وزارت نیرو، و میزان بدهکاري و جرایم آن ها
از بابت تاخیر در پرداخت این هزینه ها همچنان درحال افزایش است،
برخی نیز با تهدید قطعی آب، برق و گاز روبه رو شده اند. از سویی تعدیل
نیرو و بیکاري در این بخش درحال افزایش است، هرچند آمار دقیقی وجود

 
ندارد اما معاون گردشگري حدود یک ماه پیش از بیکاري دو سوم نیروهاي گردشگري خبر داده بود. 

ولی تیموري، معاون گردشگري وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی درباره بی اطلاعی این بخش ها از بسته جدید
حمایتی به ایسنا گفت: دستورالعمل تسهیلات جدید براي جبران خسارت هاي ناشی از کرونا هنوز ابلاغ نشده است، و درحال چانه

 
زنی و پیگیر ابلاغ آن هستیم. از سویی، درحال گردآوري و تکمیل اطلاعات واحدها براساس فرمول بنگاه محور هستیم. 

او چند روز پس از تصویب بسته جدید دولت در حمایت از گردشگري و اظهارنظرهایی درباره ناکارآمدي این حمایت ها با توجه به
همکاري ضعیف سایر سازمان ها و وزارتخانه ها در اجراي حمایت هاي پیشین، تاکید کرده بود: هیچ دستگاه دولتی یا عمومی تا پایان

 
سال نباید براي گرفتن طلب یا هزینه اي به سمت فعالان گردشگري بیاید. 

علی ربیعی ـ سخنگوي دولت ـ 15 مهر از موافقت هیات دولت با پرداخت تسهیلات جدید به بخش گردشگري با توجه به آسیب
گسترده آن خبر داد. مقرر بود بازپرداخت تسهیلات بانکی که قبلا دریافت شده است تا پایان سال 1399 امهال شود. همچنین اجازه
داده شد پرداخت حق بیمه سهم کارفرمایی سال 99 و هزینه آب، برق و گاز سال 99 و هزینه هاي مالیاتی سررسید سال 99 تا پایان

 
امسال مهلت داده شود. با پرداخت تسهیلات به کسب و کارهاي آسیب دیده حوزه گردشگري با محوریت بنگاه موافقت نیز شد. 

علی اصغر مونسان ـ وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ـ نیز در توضیح جزئیات این بسته حمایتی می گوید: «در بسته
حمایتی جدید، بازپرداخت وام هایی که واحدهاي گردشگري در گذشته دریافت کرده بودند به اشتغال و درآمدزایی منوط بود، که
براساس حق بیمه تقسیط ها صورت می گرفت. اکنون که به دلیل شیوع کرونا این امکان وجود ندارد، بازپرداخت ها نیز امهال شده

 
اند.» 

او درباره تفاوت تسهیلات جدید با وام قبلی (6 تا 14 میلیون با نرخ سود 12 درصد)، توضیح می دهد: «تسهیلات قبلی اشتغال محور
بود که با توجه با شرایط پیش آمده به واسطه کرونا شرایط دریافت آن براي بسیاري از فعالان گردشگري امکان پذیر نبود. آن چه ما



 
روي آن تأکید داشتیم و نهایتا مصوب شد، بنگاه محور بودن تسهیلات جدید است.» 

مونسان درباره تسهیلات حمایتی جدید در گردشگري اظهار می کند: «از محل منابع مصوب ستاد ملی مدیریت مقابله با کرونا براي
کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا، تسهیلاتی در نظر گرفته شد. تآسیسات گردشگري شامل هتل هاي یک تا پنج ستاره، هتل
آپارتمان ها، واحدهاي پذیرایی، متل ها، مهمان پذیرها، اقامتگاه هاي سنتی و بوم گردي ها، دفترهاي خدمات مسافرتی و گردشگري،
راهنمایان گردشگري، مؤسسات آموزشی و پژوهشی گردشگري، ارزیابان عامل تطبیق و شرکت هاي ارزیابی تأسیسات گردشگري،
شرکت ها و مؤسسات حمل ونقل گردشگري شش رسته اي هستند که با ثبت نام در سامانه کارا می توانند تسهیلات 12درصدي را

 
دریافت کنند.» 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی می افزاید: مرجع تأیید و بررسی متقاضیان در پرداخت تسهیلات جدید، وزارت میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خواهد بود و پس از تأیید این وزارتخانه، سامانه به طور خودکار بر اساس فرآیند و ضوابط تعریف
شده در دستورالعمل ابلاغ شده، مبلغ تسهیلات بانکی را که مشمول متقاضی می شود تعیین می کند. میزان تسهیلات بر اساس

 
درجه، امکانات، مساحت و میزان خسارت ورادشده به واحد تعیین خواهد شد.» 

ولی تیموري، معاون گردشگري پیش تر گفته بود: بازپرداخت این تسهیلات تا آغاز اردیبهشت ماه سال 1400 تنفس دارد. افرادي که

 
در قالب بسته حمایتی قبلی، تسهیلاتی را گرفته بودند در صورت تقاضا می توانند مابه التفاوت مبلغ قبلی را دوباره دریافت کنند. 

بسته حمایتی که قبلا براي جبران خسارت ناشی از کرونا به صنعت گردشگري اختصاص داده شد شامل وام با هدف حفظ اشتغال به
ارزش 12 تا 16 میلیون تومان با نرخ سود 12 درصد بود که با انتقادهاي بسیاري همراه شد. برخی از فعالان گردشگري از جمله
راهنمایان تور واجد دریافت این وام شناخته نشدند. بعضی از بنگاه هاي گردشگري نیز معتقدند این وام بیشتر از آن که از صنعت
گردشگري و مشاغل این بخش محافظت کند، آن را بدهکارتر خواهد کرد. از طرفی با توقف سفرهاي گروهی و تورها، بازپرداخت این
وام با توجه به دوره تنفس کوتاه مدتی که دارد، امکان پذیر نخواهد بود. علاوه بر این با موفقت دولت امهال هزینه هاي جاري آب، برق
و گاز، مالیات و حق بیمه کارفرمایی به مدت سه ماه آغاز شیوع ویروس کرونا براي حمایت از این بخش درنظر گرفته شد که به گفته

 
فعالان گردشگري، سازمان هاي امور مالیاتی و تامین اجتماعی و اداره هاي آب، برق و گاز در اجراي آن کارشکنی داشتند. 

انتهاي پیام



رویداد استارتاپی کارآفرینی اجتماعی برگزار می شود

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/07/27

دانشگاه لرستان

 
 مشاهده اطلاعات در تصویر. 

 
مشاهده اطلاعات در تصویر: 





صالحی: دانشگاه فنی و حرفه اي یکی از دانشگاه هاي حضوري و رایگان براي

انتقال مهارت است

منبع: پاناشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/07/27

لاري: اگر آموزش نباشد سلامت نیز مفهومی ندارد

تهران (پانا) - به گفته رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي، این
دانشگاه قدمت تاریخی دارد و یکی از دانشگاه هاي
حضوري و رایگان آموزش عالی براي انتقال مهارت است که

 
ماموریت مهارتی دارد. 

ابراهیم صالحی عمران در مراسم اختتامیه مجازي نخستین
دوره مسابقات ملی تولید محتوا فنی ورز (فرصت سازي

کرونایی) که صبح امروز برگزار شد با بیان اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي به عنوان یک دانشگاه مهارتی است که 176 آموزشکده با
جمعیت 150 هزار نفر دانشجو دارد گفت: 10 هزار دانشجو اکنون در حال ثبت نام در این دانشگاه هستند؛ این دانشگاه قدمت تاریخی

 
دارد و یکی از دانشگاه هاي حضوري و رایگان آموزش عالی براي انتقال مهارت است که ماموریت مهارتی دارد. 

وي ادامه داد: هدف ما در دانشگاه این است که به اشتغال و تولید کمک کنیم اگرچه شرایط کرونایی کلاس ها و برنامه عملیاتی را

 
مختل کرده اما دانشگاه ما یک دانشگاه مهارتی است. 

صالحی عمران افزود: این جشنواره زمینه هاي مشترکی با وزارت بهداشت دارد که امیدواریم زمینه اشتغال را براي جوانان فراهم کند.
دانشگاه فنی و حرفه اي در دوران کرونا سعی کرد تهدید کرونا را به فرصت تبدیل کند و برنامه آموزشی را با شرایط جدید تطبیق

 
دهد لذا در اولین فرصت و به سرعت وارد آموزش هاي الکترونیکی و مجازي شدیم بااینکه 70 درصد دروس نظري است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: اعتقاد داریم آموزش الکترونیکی زمینه اي را براي انتقال مسئولیت آموزشی از یاددهنده به
یادگیرنده ایجاد می کند چراکه استقلال یادگیري مهم است و این جشنواره نمونه اي از این اتفاق بود یکی از مهم ترین چالش هاي

 
آموزش عالی دنیا شرایط بهره برداري مناسب از فناوري و فضاهاي مجازي است. 

وي اضافه کرد یکی از مهم ترین زمینه هاي آموزش الکترونیکی تولید محتواست اگر دانشجو را به تولید محتواي آموزشی برسانیم به

 
آموزش با کیفیت خواهیم رسید. 

سیما سادات لاري معاون فرهنگی و دانشجویی و سخنگوي وزارت بهداشت نیز در این مراسم برگزاري این جشنواره را ارزشمند
دانست و گفت: در هر بحران که بتوانیم وارد عمل شویم بسیار ارزشمند است مانند وزارت بهداشت که در خط مقدم رویارویی با این

 
بیماري است. 



وي ادامه داد: در علوم پزشکی جشنواره هاي متعددي داشتیم که استان فارس در پربارترین جشنواره پیشرو بود؛ قطعا تلاش دانشکده

 
فنی و حرفه اي استان فارس بی تاثیر نبوده زیرا فرهنگ سازي صورت گرفته است تا توانسته اند موثر باشند. 

لاري به نقاط قوت این جشنواره اشاره و بیان کرد: در این جشنواره از روش هاي نوین استفاده شده است کرونا به ما این فرصت را داد

 
تا بتوانیم ارتباط جدیدي با نسل مان برقرار کنیم بعد از کرونا نیز می توانیم بسیاري از آموزش ها را به بستر فضاي مجازي ببریم. 

معاون فرهنگی و دانشجویی و سخنگوي وزارت بهداشت اشاره کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي مهارت را دنبال می کند و ما در کرونا نیاز
به برگزاري دوره هاي کوتاه مدت مهارتی داریم؛ جوانان سفیري در خانواده ها براي انتقال آموزش ها و تجارب هستند. اگر آموزش

 
نباشد سلامت نیز مفهومی ندارد. 

وي عنوان کرد: در زمان شیوع کرونا باید آموزش را به سمت مجازي ببریم و در مناطقی که می توانیم آموزش را با رعایت پروتکل

 
هاي بهداشتی به صورت حضوري منتقل کنیم لذا تاکید دارم در این شرایط وزارت بهداشت را تنها نگذارید. 

لاري ضمن بیان توصیه هایی براي کنترل بیماري کرونا ویروس، از تلاش همکاران در بیمارستان ها خبر داد و افزود: دانشجویان

 
دانشگاه فنی و حرفه اي در زمینه تولید ماسک کمک بسیار شایانی کردند و ما نیز از این اقدام شایسته تشکر می کنیم. 

ابراهیم صالحی عمران رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي مسابقات ملی تولید محتوا فن ورز کرونا سیما لاري وزارت بهداشت علوم
پزشکی



برگزاري دومین جلسه شوراي هماهنگی صندوق کارآفرینی امید خراسان

جنوبی بصورت ویدئو کنفرانس

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/07/27

دومین جلسه شوراي هماهنگی رؤساي صندوق شهرستانی
و کارشناسان ستادي در سال جاري بصورت ویدئو
کنفرانسی در محل سالن جلسات صندوق کارآفرینی امید

 
استان برگزار گردید. 

در ابتداي این جلسه مدیریت صندوق استان ضمن خوش
آمدگویی و تسلیت به مناسبت فرارسیدن رحلت حضرت
رسول(ص) و امام رضا(ع)، گفت: باتوجه به شرایط بیماري

کرونا و رعایت پروتکل هاي بهداشتی و وجود محدودیت شرکت همه همکاران، این جلسه با شهرستان ها بصورت ویدئو کنفرانس

 
برگزار گردید. 

زنگنه مدیر صندوق استان عملکرد صندوق استان در 7 ماهه ابتداي سال را مطلوب ارزیابی کرد. ایشان همچنین عملکرد صندوق
شهرستان ها را در پرداخت تسهیلات، تجهیز منابع، وصول مطالبات و ... را تشریح و از شهرستانها خواست تا در ماه هاي آتی نیز

 
برنامه ریزي هاي لازم درجهت جذب اعتبارات را انجام دهند. 

وي با اشاره به اهداف و برنامه هاي صندوق در طرح هر روستا یک محصول از شهرستانهایی که قرار است این طرح در روستاهاي

 
هدف اجرایی گردند خواست اقدامات و پیگیري هاي لازم را انجام دهند. 

در ادامه جلسه هر یک از کارشناسان ستادي حاضر در جلسه و مسئولین صندوق شهرستان ها از طریق ویدئو کنفرانس، نقطه نظرات
و پیشنهادات خود را خصوص حوزه هاي کاري خود مطرح کردند.



تفاهم نامه همکاري جهت ساخت مسکن ایثارگران بنیاد شهید و استانداري

منعقد می شود

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/07/27

مدیر کل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان زنجان گفت: تفاهم نامه همکاري بین بنیاد شهید و امور ایثارگران استان و
استانداري زنجان در راستاي تامین مسکن و یا زمین براي ایثارگران خواهد شد.

به گزارش خبرگزاري بسیج زنجان، علی کاظمی در جمع خبرنگاران از انعقاد تفاهم نامه بنیاد شهید و استانداري زنجان در
راستاي تامین مسکن ایثارگران خبر داد و اظهار کرد: امیدواریم با امضاي این تفاهم نامه گام خوبی در مسیر خدمت رسانی به

 
ایثارگران و مسکن دار شدن این عزیزان برداشته خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه ظرفیت هاي خوبی در قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران براي خدمت به این عزیزان دیده شده است، تاکید
کرد: باید تمام تلاش خود را انجام دهیم تا از این ظرفیت ها به خصوص در حوزه ایجاد اشتغال و کارآفرینی و تامین مسکن ایثارگران

 
به خوبی استفاده گردد. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان زنجان در خصوص جزئیات این تفاهم نامه توضیح داد: این تفاهم نامه در راستاي اجراي
بندهاي 8 و 12 سیاست هاي کلی نظام ابلاغی مقام معظم رهبري در امور ترویج و تحکیم فرهنگ ایثار و جهاد و ساماندهی امور

 
ایثارگران و فصل دوم جامع خدمات رسانی به ایثارگران در راستاي تامین مسکن ایثارگران منعقد می گردد. 

وي افزود: با امضاي این تفاهم نامه استانداري زنجان متعهد می شود، در تامین مسکن ایثارگران واجد شرایط ماده 7 قانون جامع
خدمت رسانی به ایثارگران، برابر اختیارات استاندار در شوراي برنامه ریزي و توسعه استان برنامه ریزي، اهتمام و دستور لازم را صادر

 
فرمایند. 

کاظمی یادآور شد:ارائه لیست ایثارگرانی که تا کنون زمین یا مسکن دریافت نکرده اند و مستندات بانک عامل و سهمیه تسهیلات
ساخت مسکن، به صورت بی نام و به تعداد واحد قابل ساخت در زمان شروع اقدامات اجرایی و همچنین نظارت بر حسن انجام کار از

 
تعهدات بنیاد شهید و امور ایثارگران در این تفاهم نامه خواهد بود. 

وي در پایان گفت: این تفاهم نامه در سفر معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به استان زنجان به امضاي
طرفین خواهد رسید.



هنوز معرفت شناسی علوم انسانی در ایران به وجود نیامده است

منبع: رادیو گفت و گوشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/07/27

صادقی زاده در رادیو گفت وگو اظهار کرد: درست است که علوم انسانی به ایران آمده اما معرفت شناسی علوم انسانی در ایران
به وجود نیامده و ما دانشگاه در خدمت الهیات را در ارتباط با علوم انسانی داریم.

صادقی زاده در رادیو گفت وگو اظهار کرد: درست است که
علوم انسانی به ایران آمده اما معرفت شناسی علوم انسانی
در ایران به وجود نیامده و ما دانشگاه در خدمت الهیات را

 
در ارتباط با علوم انسانی داریم. 

برنامه «گفتگوي علمی» رادیو گفت وگو با موضوع ریشه
هاي توسعه نیافتگی علوم انسانی در ایران با حضور دکتر
سلمان صادقی زاده عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم

 
انسانی به روي آنتن رفت. 

سلمان صادقی زاده ریشه هاي توسعه نیافتگی علوم انسانی در ایران را یکی از بنیادي ترین پرسش هاي ایران امروز برشمرد و گفت:
هرگونه پاسخی براي پیشبرد و توسعه کلان کشور از گذر پاسخ به این پرسش می گذرد و تا زمانی که نتوانیم در علوم انسانی توسعه
پیدا کنیم در سایر علوم هم توسعه پیدا نخواهیم کرد و حتی اگر هم توسعه ظاهري پیدا کنیم توسعه اي بسیار ظاهري، مقطعی و

 
گذرا، شکلی و بی بنیان خواهد بود. 

وي با اشاره به اینکه امروز در ارتباط با علوم انسانی دچار مشکلات بنیادینی هستیم، تصریح کرد: ما گذار به دانشگاه نسل سوم یا گذار
به نگرش از نوع سوم به علم را نکردیم در حالی که باید بدانیم این گذار تا چه حد به ریشه هاي توسعه نیافتگی یا توسعه یافتگی علوم

 
انسانی می تواند پیوند داشته باشد. 

عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی با اظهار به اینکه اگر بخواهیم پاسخی به عدم توسعه نیافتگی علوم انسانی در ایران بدهیم

 
نیاز به یک بخش شناخت شناسانه داریم، بیان کرد: باید معرفت شناسی عدم توسعه نیافتگی در علوم انسانی را درك کنیم. 

وي به تعریف علوم انسانی پرداخت و گفت: علوم انسانی را می توان در چهار نسل تقسیم بندي کرد؛ یک نسلی را داشتیم که نسل اول
دانش بود و دانش در خدمت الهیات بود. این نگرش از قرن هشتم شروع شد و تا قرن سیزدهم ادامه داشت. در این دوران علم به

 
معناي ساینس هنوز شکل نگرفته بود و در خدمت فرا علم است. 

صادقی زاده افزود: در مرحله دیگري ما شاهد شکل گیري دولت ملت ها هستیم که در این قسمت دانش در خدمت دولت ملت سازي
قرار می گیرد. این نسل دوم دانش است. نسل سومی از دانش، مقارن با شکل گیري روشنگري در قرن هجدهم است که آنجا دانش به



عنوان دانش در جستجوي حقیقت است. در این دوره دانشگاه برلین تاسیس می شود و متفکرینی مثل کانت و هگل طلایه داران

 
شکل گیري این اندیشه هستند. باورم این است که در این دوره است که علوم انسانی به معناي دقیق کلمه شکل می گیرد. 

وي از دوره چهارم به عنوان دوره مهارت افزایی و کارآفرینی یاد کرد و گفت: این دوره اخیرا اتفاق افتاده است و متاسفانه همه توجه ها
به قسمت چهارم معطوف شده و اکثر مباحث پیرامون علوم انسانی این است که علوم انسانی چه میزان درآمد ایجاد می کند و یا

 
چقدر کار می آفریند. 

عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی متذکر شد: اگر ما هنوز ریشه هاي درخت علوم انسانی را نکاشتیم و به دنبال شمارش تعداد

 
میوه هاي آن درخت باشیم نوعی ساده انگاري و ره به جایی نخواهد سپرد. 

وي با بیان اینکه ما هنوز در مرحله اول هستیم، توضیح داد: درست است که علوم انسانی به ایران آمده اما معرفت شناسی علوم انسانی
در ایران به وجود نیامده و ما دانشگاه در خدمت الهیات را در ارتباط با علوم انسانی داریم آن هم نه به معناي صرفا الهیات بلکه به

 
معناي نگاهی نقلی و نه عقلی به موضوع است که این تولید علم را با مشکل مواجه می کند. 

صادقی زاده متذکر شد: منظور از گذر کردن از دانشگاه در خدمت الهیات به این معنا نیست که الهیات را کنار بگذاریم. در مرحله
روشنگري که مقصود نظر بنده است و ما تا به آن مرحله نرسیم نمی توانیم معرفت شناسی علوم انسانی را ایجاد کنیم، اتفاقی که افتاد

 
این بود که معارف انسانی در طول معارف الهی دیده شد. اینها تناقض و تنافی شان کنار گذاشته شد. 

وي اظهار کرد: وقتی می گوییم باید به مرحله سوم گذر کنیم منظورمان این است که خرد انسانی را به رسمیت بشناسیم و همچنین
باید حقوق انسانی را هم به رسمیت بشناسیم در این صورت به معناي واقعی کلمه می توانیم معرفت شناسی علوم انسانی را بیاوریم.

 
دلیل اینکه ما نظریه نداریم این است که ما مبانی نظریه پردازي را نیاوردیم. 

عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی از این پژوهشگاه به عنوان بزرگترین پژوهشگاه علوم انسانی در کشور یاد کرد و گفت: این
پژوهشگاه به عنوان قدیمی ترین نهاد علوم انسانی به لحاظ راهبردي همواره در ارتقا سطح علمی علوم انسانی ساعی و کوشا بوده و به

 
لحاظ ارتباط با جامعه هم خوشبختانه همواره راهبرد پژوهشگاه بدون دیوار را پی گرفته است. 

وي افزود: در حال حاضر این راهبرد به طور جدي پیگیري می شود و همه سعی پژوهشگاه علوم انسانی این است که بتواند بیش از
پیش با جامعه مدنی، گروه هاي اجتماعی و با افکار عمومی ارتباط برقرار کند و سعی کند علوم انسانی را تا حد امکان با مسائل
مبتلابه روز پیوند دهد. مثلا فعالیت هاي بسیار گسترده اي در ارتباط با بحران کرونا داشته که شاید در اولین نگاه چنین انتظاري از
پژوهشگاه علوم انسانی نرود ولی در عمل همایش هایی که برگزار کرد بسیار مورد توجه قرار گرفت و بازخوردهاي خوبی را در سطح

 
جامعه ایجاد کرد از جمله پویش رسانه اي امید. 

صادقی زاده با تاکید بر اینکه پژوهشگاه ها رسالت پژوهشی دارند و گسترش وظایف آموزشی براي آن ها می تواند آسیب زا باشد،
گفت: امسال دانشجوي کارشناسی ارشد نخواهیم گرفت و فقط در مقطع دکتري دانشجو خواهیم گرفت.



«زیبا» در میان زنان برگزیده جهان

منبع: ایرناشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/07/27

تهران- ایرنا- روزنامه شهروند در مطلبی آورد: زیبا عزیزي 37 سال پیش در روستاي عزیزآباد، یکی از روستاهاي توابع
«گهجن» شهرستان قصرقند به دنیا آمد، او تنها زن روستایی ایران است که توانسته به خاطر فعالیت هاي داوطلبانه در

روستاهاي جنوب کشور و توانمندکردن زنان در ابعاد مختلف اقتصادي، کارآفرینی و ...

تهران- ایرنا- روزنامه شهروند در مطلبی آورد: زیبا عزیزي
37 سال پیش در روستاي عزیزآباد، یکی از روستاهاي
توابع «گهجن» شهرستان قصرقند به دنیا آمد، او تنها زن
روستایی ایران است که توانسته به خاطر فعالیت هاي
داوطلبانه در روستاهاي جنوب کشور و توانمندکردن زنان
در ابعاد مختلف اقتصادي، کارآفرینی و تحصیلی، در میان

 
چهار زن برتر روستایی جهان بایستد. 

روزنامه شهروند 27 مهر مطلبی را منتشر کرد در گزیده اي
از آن می خوانیم: کمتر کسی فکر می کرد نام روستاي

دورافتاده و محروم شان به واسطه انتخاب زیبا، به عنوان یکی از چهار بانوي برتر روستایی جهان سر زبان ها بیفتد. زیبا می گوید:
«سال 1362 در روستاي عزیزآباد متولد شدم. این روستا یکی از مناطق بسیار دورافتاده و محروم در استان سیستان وبلوچستان بود.
به خاطر امکانات محدود روستا خانواده بعد از تولد من به روستاي گهجن می روند. گهجن که در زبان محلی به نام «زن برتر» است،
روستایی از توابع قصر قند است.»پدر زیبا شغلش تربیت و رام کردن شترها در کشورهاي عربی همسایه بود، به همین دلیل مادر
همیشه مسئولیت خانه و زندگی را برعهده داشت. او چهار خواهر و سه برادر دارد، اما در میان خواهران تنها کسی بود که محکم در

 
برابر مخالفت هاي مادر و سایر بزرگ ترهاي طایفه براي ادامه تحصیل ایستاد. او ادامه می دهد: «روستاي ما فقط یک مدرسه داشت. 

فرهنگ بومی حاکم بر منطقه هم خیلی اعتقاد به ادامه تحصیل دخترها نداشت. به همین علت پایان دوره دبستان براي من شروع یک
دوره سخت و جنگی تمام عیار با خانواده و بزرگان طایفه براي جلب رضایت شان و ادامه تحصیل بود. براي بلوچ ها سخت است که
یک دختر به تنهایی مسافتی بین دو روستا را براي درس خواندن طی کند. همه ازجمله مادرم می گفتند به جاي ادامه تحصیل خانه
بنشین و هنر بیاموز. اما من دوست داشتم درس بخوانم. همیشه از محدودیت ها و قانون هاي نانوشته اي که مانع پیشرفت دختران
منطقه مان بود، ناراضی بودم. به همین علت با همه سختی ها و مشکلاتی که وجود داشت، یک تنه در برابر خانواده ام ایستادم تا

 
رضایت شان را جلب کنم. من باید درس می خواندم و به همه ثابت می کردم که دختران هم حق درس خواندن دارند.» 

 
جذب کودکان بازمانده از تحصیل در مناطق محروم 

زیبا هم معلم روستا بود، هم مددکار اجتماعی. بیشتر اوقات هم با آن سن وسال کمش حکم سنگ صبور زنان و دخترك هاي
روستایی را داشت. او می گوید: «مناطق روستایی ما محروم بود و باید در کنار آموزش به بچه هاي روستا کار تأمین شیرخشک براي



نوزادان و پوشاك براي بچه ها را هم دنبال می کردیم، به همین علت با گروه خیرین ارتباط داشتیم و در راستاي همین فعالیت ها با
جمعیت امام علی(ع) آشنا شدیم.» آشنایی او با جمعیت امام علی(ع) همان و افتتاح خانه ایرانی در منطقه همان. خانه اي که زمینه

 
جذب 28 کودك بازمانده از تحصیل در مناطق محروم روستاهاي جنوب کشور را فراهم کرد. 

 
با کار آفرینی به جنگ فقر و بی سوادي رفتم 

زیبا با بیان اینکه در مناطق روستایی فقر عامل اصلی عقب ماندن بچه ها از تحصیل بود، می گوید: «بنابراین لازم بود بچه ها و
خانواده ها توانمند شوند. آموزش مهارت هاي بومی را در پیش گرفتیم و تولیدات آنها را در همان خانه ایرانی به فروش رساندیم. هر
چه درآمد بچه ها بیشتر می شد، انگیزه خانواده ها براي ادامه تحصیل آنان هم بیشتر می شد.» فعالیتی که زیبا در سایه آن توانست
نور امید را به دل روستاییان محروم مناطق جنوبی بتاباند، همان کارهاي بومی و محلی بود که از کودکی انجام می دادند، ولی زیبا این
محصولات دستی و سنتی را با شیوه هاي نوین هنري تلفیق و در بسته بندي هاي جذاب عرضه کرد. همین امر باعث شد که بازار

 
جدیدي براي سوزن دوزي هاي زنان بلوچ در کشور و حتی خارج از کشور ایجاد شود. 

 
منبع: روزنامه شهروند 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- قصرقند 

- سازمان نهضت سواد آموزي



رئیس جمهور، اقتصاد را رها کرده است

منبع: پارس نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/07/27

عضو هیات رئیسه مجلس شوراي اسلامی با انتقاد از رویه دولت گفت: رئیس جمهور، اقتصاد را به امان خدا رها کرده است،
براین اساس «بسته اقتصاد مردمی» به منظور تحول اقتصادي که به نفع مردم خواهد بود، در پنج محور در دستورکار مجلس

است و از طرفی با آغاز به کار پارلمان یازدهم، طرح هاي اقتصادي و معیشتی، جزء 14 ...

سید ناصر موسوي لارگانی در گفت و گو با پارس نیوز اظهار کرد: برنامه ریزي، مدیریت درست و تکیه بر توان داخلی می تواند
منشاء تحول در حوزه اقتصاد باشد. امسال رهبر انقلاب بر جهش تولید تاکید داشته اند اما با این دولت نه ایجاد شغل خواهیم داشت و

 
نه تولید رونق پیدا می کند، اساسا دولت همه چیز را ول کرده و معلوم نیست چه می کند؟ 

به گفته وي، رئیس جمهور، اقتصاد را به امان خدا رها کرده است، براین اساس «بسته اقتصاد مردمی» به منظور تحول اقتصادي که به
نفع مردم خواهد بود، در پنج محور در دستورکار مجلس است و از طرفی با آغاز به کار پارلمان یازدهم، طرح هاي اقتصادي و
معیشتی، جزء 14 طرح نخست مجلس بوده اند. در همین راستا، بیشتر طرح هاي اقتصادي یا در مجلس اعلام وصول شده و یا در

 
نوبت ورود به صحن است و در این بین، طرح هایی در زمینه بازار مسکن، به تصویب نمایندگان رسیده است. 

وي با اشاره به دیگر اقداماتی که در حوزه «بسته اقتصاد مردمی » درحال پیگیري است یا پیگیري شده و به نتیجه رسیده، عنوان
کرد: اصلاح ساختار بودجه ریزي، بررسی مالیات بر عایدي سرمایه و تأمین کالا هاي اساسی و مایحتاج مردم از جمله این موارد است

 
که در قالب «بسته اقتصادي مردمی» پیش بینی شده است. 

گفتنی است؛ رئیس مجلس شوراي اسلامی در دیداري تصویري با رهبر انقلاب از ""بسته اقتصاد مردمی""براي ""تحول اقتصادي به
نفع مردم"" رونمایی کرد که محورهاي این بسته، شامل اصلاح ساختار بودجه ریزي کشور، نوسازي نظام مالیاتی کشور، بهبود

معیشت اقشار کم درآمد، رونق کسب و کار و ایجاد اشتغال و تجارت خارجی و صادرات غیرنفتی است.



افزایش ضریب نفوذ در بازارها با انعقاد پیمان پولی

منبع: صداي پولشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/07/27

پیمان پولی به عنوان یکی از ارکان اصلی تجارت محسوب می شود و اگر بتوانیم توافقاتی در این زمینه ها حاصل کنیم، نتایج
مثبتی را به دست خواهیم آورد. رییس سابق سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه کشورها براي اینکه بتوانند تجارت

خود را تسهیل کنند و ضریب نفوذ در بازارهاي هدف را افزایش دهند به تشکیل ...

 
افزایش ضریب نفوذ در بازارها با انعقاد پیمان پولی 

پیمان پولی به عنوان یکی از ارکان اصلی تجارت محسوب می شود و اگر
بتوانیم توافقاتی در این زمینه ها حاصل کنیم، نتایج مثبتی را به دست

 
خواهیم آورد. 

رییس سابق سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه کشورها براي اینکه
بتوانند تجارت خود را تسهیل کنند و ضریب نفوذ در بازارهاي هدف را

افزایش دهند به تشکیل اتحادهاي پولی در پیرامون خود و با شرکاي اصلی بین المللی نیاز دارند، اظهار کرد: طبیعی است که این مهم
به عنوان یکی از ارکان اصلی تجارت محسوب می شود؛ اما تحریم ها مستقیما تجارت خارجی ایران را هدف قرار داده و برهمین اساس
تجارت خارجی ما به شدت به تبادلات ارزي وابسته است. در این شرایط به دلیل اینکه به شدت در تنگناي جابجایی ارز قرار داریم،

 
حتی نمی توانیم از طریق کانال بانکی، پولی که متعلق به خودمان است را برگردانیم. 

محمدرضا مودودي در گفتگو با ایبِنا افزود: آمریکا قصد دارد جریان خون رسانی به تولید و اشتغال و رونق اقتصادي کشور را مسدود
کند تا از این طریق به اهداف تحریمی خود دست پیدا کند، در نتیجه هرچند برقراري پیمان هاي پولی دو یا چند جانبه اقدام بسیار

 
اثرگذاري است، اما یکی از گزینه هاي اصلی تحریم هم همین محدود کردن روابط تجاري ایران با دنیاست. 

رییس سابق سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه براساس آمار سال 97 بیش از 70 درصد ارزهاي مورد استفاده در اقتصاد سهم
یورو بود و دیگر ارزها مانند روبل، یوآن، روپیه و ... سهم اندکی داشتند، اظهار کرد: ما حتی براي آزادسازي منابع مالی خود که رقم

 
بالایی است هم  اصرار به دریافت دلار نداریم، بلکه می گوییم ارز ملی خود را به ما برگردانند. 

وي تاکید کرد: به طور قطع اگر بتوانیم چنین پیمان هایی با کشورهاي دنیا منعقد کنیم بسیار خوب است و در حالی حاضر هم اگر
برخی با ارزهاي محلی کشورهاي دیگر تجارت می کنند و جابجایی پول انجام می دهند معاملات خُرد است.




